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Η ατζέντα Ταγίπ
μετά τις εκλογές 
Τα θέματα Ε.Ε., Κυπριακό, Συρία 

Υπό διαμόρφωση η νέα κυβέρνηση στην
Τουρκία μετά τις εκλογές, τη νίκη Ερν-
τογάν και το νέο πολίτευμα. Τα πρώτα
θέματα στην ατζέντα, οι σχέσεις με την
Ε.Ε., ενώ επέρχεται η αντίδραση των
Κούρδων και αναμένει η Λευκωσία για
το Κυπριακό. Σελ. 6

Θολά σημεία 
για τους πρόσφυγες
Τα δύο στρατόπεδα της Συνόδου

Μπορεί να ήταν γεμάτη από πολλές εν-
τάσεις, αντιπαραθέσεις ακόμα και θεα-
τρινισμούς η 12ωρη Σύνοδος Κορυφής
της Ευρωπαϊκής Ενωσης με βασικό θέμα
το προσφυγικό, αλλά από ουσία λίγα ήταν
τα απτά αποτελέσματα που μπορεί να
επιδείξει. Σελ. 21

Πόλεμος «νονών»
στην Ελλάδα
Συμφωνίες από τις φυλακές

Ο πολυαίμακτος πόλεμος συμμοριών
υπό την καθοδήγηση «αρχινονών»
για την κυριαρχία στις παράνομες
δραστηριότητες της νύχτας μαίνεται.
Το ρεπορτάζ της «Κ» συνθέτει το παζλ
δολοφονιών, εκβιασμών, τελεσιγρά-
φων με αλλοδαπούς εκτελεστές, συμ-
φωνιών και εντολών από τις φυλακές
Κορυδαλλού. Σελ. 19

Κονδύλια απροβίβαστης παιδείας
Ο χαμηλός μέσος όρος στις Παγκύπριες, μας βάζει εξίσου χαμηλά στην Ε.Ε. 

Τα στοιχεία από τη Eurostat και την «Έκθεση
Παρακολούθησης της Εκπαίδευσης και Κα-
τάρτισης», της Ευρωπαϊκής Ενωσης για όλα
τα κράτη μέλη του 2017, δηλώνουν ότι επεν-
δύουμε πέριξ των 10.000 ευρώ ανά μαθητή
ως χώρα, ωστόσο, αυτό δεν διαφαίνεται

από τα σχολικά αποτελέσματα. Η «Κ» εξετάζει
το θέμα από κοινωνιολογικής πλευράς, και
συνομιλεί με επιστήμονες, δασκάλους και
γονείς για το ζήτημα, ενώ οι αρμόδιοι πε-
ριμένουν μεταστροφή της κατάστασης από
τη μεταρρύθμιση. Σελ. 4, 5  

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

Οι γκαλερί της νησιωτικής Ελλάδας
Οι «Κ» καταγράφει και σας παρουσιάζει τις καλοκαιρινές εκθέσεις στη νη-
σιωτική Ελλάδα και στην περιφέρεια, που μπορούν να γίνουν οι ιδανικές
πινελιές στην ατζέντα των διακοπών σας. Ξεχωρίζει η μεγάλη αναδρομική
έκθεση στον σπουδαίο Δημήτρη Μυταρά στην Ανδρο.

ΠΡΟΣΩΠΟ

Η Νάνα Μούσχουρη μιλάει για τη μουσική
Η Νάνα Μούσχουρη έρχεται στην Κύπρο για μία μοναδική συναυλία στο θε-
ατράκι του Προεδρικού Μεγάρου με τίτλο « Ένα μύθο θα σας πω» για το Ho-
pe for Children. Η κ. Μούσχουρη λέει ότι η μουσική είναι η ασφάλειά της,
και ότι πάντοτε ήταν ειλικρινής σε ό,τι έκανε.

ΣΥΓΚΡΟΤΗΜΑ

Οι απάτριδες Tootard έρχονται στην Κύπρο
Από τα Υψίπεδα του Γκολάν οι Tootard φτάνουν στην Κύπρο για το Φεστι-
βάλ του Φέγγαρου και μιλάνε αποκλειστικά στην «Κ». Μας λένε ότι ίσως
αυτό που κάνουν για κάποιους μπορεί να φαίνεται ακτιβισμός, αλλά για
εκείνους είναι η καθημερινότητά τους.

ΤΡΟΧΑΙΑ ΑΤΥΧΗΜΑΤΑ 

Ρίζα του κακού 
η έλλειψη παιδείας
Βραχυπρόθεσμα και μακροπρόθε-
σμα μέτρα για αναχαίτιση του φόρου
αίματος στους κυπριακούς δρόμους
βάζει στο τραπέζι ο Ανδρέας Παπάς,
σύμβουλος για θέματα Οδικής Ασφά-
λειας. Σε συνέντευξή του στην «Κ»
σκιαγραφεί το προφίλ του Κύπριου
οδηγού, θεωρώντας πως η οικογέ-
νεια και  το σχολείο πρέπει να δια-
δραματίσουν σημαντικό ρόλο στην
αλλαγή νοοτροπίας και συμπεριφο-
ράς των οδηγών. Σελ. 15

Κομματικό πάρτι με ακριβό λογαριασμό 
Η διαχείριση του Συνεργατισμού ανοίγει πληγές του παρελθόντος, ενώ σε κάποιους δίνει ευκαιρίες
Ο Συνεργατισμός που ιδρύθηκε αρχές
του 20ού αιώνα για να στηρίξει τους
αγρότες έφτασε σήμερα να συγχω-
νεύεται με την Ελληνική Τράπεζα
ύστερα από μια πολύχρονη περίοδο
που κυριάρχησε η κακοδιαχείριση
και τα πολιτικά παίγνια, όπως αποκα-

λύπτεται εσχάτως και στη Βουλή, οπό-
τε και διεφάνη ότι κατά καιρούς όλα
σχεδόν τα κόμματα είχαν βάλει το δά-
κτυλο στο μέλι, διαμοιράζοντας τις
επιτροπείες και φτάνοντας μέχρι τη
σημερινή διοίκηση της Συνεργατικής
Κεντρικής Τράπεζας. Το επόμενο δε-

καήμερο ο Συνεργατισμός μετατρέ-
πεται στο μεγάλο πολιτικό διακύβευμα,
με στόχο να διασωθεί η ήδη τρωθείσα
αξιοπιστία των βουλευτών από τους
χειρισμούς του Κουρέματος του 2013
αλλά και να κερδηθούν πολιτικοί πόν-
τοι, ει δυνατόν. Εδώ πάντως φαίνεται

να κλείνει οριστικά η ιστορία ενός Κι-
νήματος που στήριξε οικονομικά το
νησί αλλά πέρασε και φουρτούνες ξε-
κινώντας από τη δίκη του Ανδρέα Αζί-
να, περνώντας από τις ημέρες Ερω-
τόκριτου Χλωρακιώτη και φτάνοντας
στο τραγικό φινάλε. Σελ. 8, 9, 10

Δεν υπάρχει
δωρεάν γεύμα

Η πλέον γνωστή φράση που στιγ-
μάτισε την πολιτική καριέρα της
Μάργκαρετ Θάτσερ, έλεγε πως
«δεν υπάρχει δωρεάν γεύμα», εξη-
γώντας πως πάντα κάποιος στο
τέλος θα κληθεί να το πληρώσει.
Αυτό συμβαίνει και με την περί-
πτωση του Συνεργατισμού σήμερα,
ο οποίος καταρρέει μετά από πολ-
λαπλά λάθη, παραλήψεις, εξυπη-
ρετήσεις, ανοργανωσιά και κυρίως
την ανοχή όλων, ως φέουδο κομ-
ματικών εξυπηρετήσεων. Καλού-
μαστε σήμερα λοιπόν να πληρώ-
σουμε συλλογικά το κόστος για
ένα πάρτι τριάντα και πλέον χρό-
νων με τις ευθύνες πρωτίστως να
βαραίνουν την κυβέρνηση για την
ανικανότητά της να προβλέψει και
να διαχειριστεί το οφθαλμοφανές
πρόβλημα, αλλά και τους λοιπούς
εταίρους της, στο πολιτικό σύστη-
μα, κόμματα, συντεχνίες, τοπικές
αρχές για τη διαχρονική χρησιμο-
ποίησή του ως μαγαζί διαπλοκής
και βολέματος. Τώρα που και το
τελευταίο απόστημα της παλιάς
Κύπρου έχει σπάσει, ας το διαχει-
ριστούμε με σύνεση,  χωρίς να βά-
ζουμε υπό αμφισβήτηση αυτά που
ο λαός μας πέτυχε τα τελευταία
πέντε χρόνια. Οι ευθύνες πρέπει
και θα αναζητηθούν δημοσιογρα-
φικά, προέχει πρώτα όμως το καλό
της πατρίδας, η συνέχεια της προ-
σπάθειας για ανάκαμψη και η δια-
σφάλιση όσο το δυνατό περισσο-
τέρων θέσεων εργασίας σε ένα πιο
υγιές τραπεζικό σύστημα.

ΕΙΡΗΝΑΡΧΟΣ ΒΑΡΝΑΒΑΣ

Ο άνθρωπος πίσω
από τη Logicom
και τη Δήμητρα  

Ο Ειρήναρχος Βαρνά-
βας ιδρυτής και ιδιο-
κτήτης της εταιρείας
Logicom θα καταστεί
ένας εκ των μεγαλομε-

τόχων της Ελληνικής Τράπεζας όταν
ολοκληρωθεί η συμφωνία πώλησης
της ΣΚΤ. Η «Κ» σκιαγραφεί το προφίλ
του ισχυρού άνδρα της Logicom, που
ξεκίνησε την επιχειρηματική του δια-
δρομή του με μια εταιρεία πληροφο-
ρικής για να εξελιχθεί σήμερα σε
εταιρεία παραγωγής τεχνολογίας και
με δραστηριότητες μέχρι και στην
αφαλάτωση. Με πολιτικούς φίλους
από τη δεξιά μέχρι την αριστερά το
όνομά του έφτασε να συζητείται σή-
μερα κατά κόρον. Σελ. 11 

Εθισμένοι σε έναν εικονικό κόσμο

Οι συγκλονιστικές ιστορίες ενηλίκων που ασχολούνται παθολογικά με τα βιντεοπαιχνίδια. Πρόκειται για μια εξάρτηση που αναγνωρίστηκε ως δια-
ταραχή της διανοητικής υγείας. «Ο χρήστης έχει χάσει πια τον έλεγχο, παίζει περισσότερο από όσο έχει σχεδιάσει και αυτό γίνεται προτεραιότητα
εις βάρος άλλων δραστηριοτήτων. Γνωρίζει τις αρνητικές συνέπειες αλλά δεν μπορεί να σταματήσει», λέει η ψυχίατρος Στέλλα Χρηστίδη. Σελ. 20

<<<<<<<

Π. Δημητριάδης
και Μ. Σαρρής

αναλύουν όσα συμ-
βαίνουν στη ΣΚΤ. 

10 χρόνια αναμένει η Γεωργία το «ναι» Ε.Ε., ΝΑΤΟ
Οι υποσχέσεις για συμμετο-
χή σε αμφότερες τις δομές,
Ενωση και Συμμαχία, παρα-
μένουν –δέκα χρόνια μετά
τη σύνοδο του Βουκουρεστί-
ου– αόριστες. Η ρωσική
προπαγάνδα βρίσκει όλο και
μεγαλύτερο έδαφος, αφού
υπογραμμίζει τον κίνδυνο
απώλειας της γεωργιανής
ταυτότητας και της ορθόδο-
ξης παράδοσης μέσα στο ευ-
ρωπαϊκό χωνευτήρι. Σελ. 22
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

O Ναπολέων Βοναπάρτης
είχε κάποτε πει ότι «στην
πολιτική, όπως και στον
πόλεμο, η χαμένη στιγμή
δεν ξανάρχεται πλέον».
Το θυμήθηκα όταν την

Παρασκευή, από το βήμα της Βουλής,
η Άννα Θεολόγου μίλησε για διερεύνηση
της σχέσης της εταιρείας Logicom με
τη Δήμητρα Επενδυτική για να διαφα-
νούν, όπως είπε, τα πολιτικά πρόσωπα
που βρίσκονται πίσω από την ετεροβαρή
συμφωνία ως προς το συμφέρον του
φορολογούμενου. Η κ. Θεολόγου δεν
έκανε αναφορά στο οποιοδήποτε όνομα
παρόλο που είχε ανά χείρας μια δέσμη
κόλλες με στοιχεία όπως είπε τις οποίες
και κατέθεσε. Μάλιστα, κάλεσε τα ΜΜΕ
να διερευνήσουν τα στοιχεία των με-
τόχων της Logicom, καθώς πρόκειται
για δημόσια εταιρεία ώστε να βοηθή-
σουν στο έργο της δικαιοσύνης. Παρό-
μοιας υφής ήταν και οι καταγγελίες του
Γιώργου Περδίκη, ο οποίος διερωτήθηκε
από του βήματος της Βουλής, απευθυ-
νόμενος προς τους συναδέλφους του,
του κυβερνητικού στρατοπέδου: «πότε
θα μιλήσουν για αυτά που συνέβησαν
τις τελευταίες 15 μέρες και πότε θα ανα-
δείξουμε τις σχέσεις πολιτικών αρχηγών
και βουλευτών με εταιρείες οι οποίες
μετέχουν στο μετοχικό κεφάλαιο της
εταιρείας (βλ. Δήμητρα) που είναι ο κύ-
ριος μέτοχος της Ελληνικής Τράπεζας.
Πότε θα μιλήσουμε για τις ύποπτες συ-
νεδριάσεις που γίνονταν μεταξύ στε-
λεχών αυτής της εταιρείας και στελεχών
της Κυβέρνησης;». Ούτε ο πολιτικός
αρχηγός των Οικολόγων, μας είπε το
όποιο όνομα. Από την άλλη ο αρχηγός
του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου προχώ-
ρησε στην αποκάλυψη, ότι στέλεχος
του Συνεργατισμού είχε 714 λογαρια-
σμούς σε 15 διαφορετικά Συνεργατικά
Πιστωτικά Ιδρύματα με δάνεια αξίας
προφανώς κάποιων εκατομμυρίων. Ούτε
στην προκειμένη περίπτωση αναφέρ-
θηκε κάποιο όνομα. Έχουμε δηλαδή
δύο πολιτικούς αρχηγούς και μια ανε-
ξάρτητη βουλευτή να καταγγέλλουν
από του βήματος της Βουλής, άκρως
επιλήψιμες έως και εγκληματικές ενέρ-
γειες εις βάρος του Συνεργατισμού και
των φορολογουμένων αλλά να μην τολ-
μούν να αναφερθούν σε ονόματα. Αυτοί
που περιβάλλονται μάλιστα με ασυλία,
περπατούν σε κρίσιμες και ιστορικές
όπως ελέχθη στο Κοινοβούλιο στιγμές

και ρίχνουν πίσω τους τυράκια για να
σπεύσουν τα ποντίκια να τσιμπήσουν.
Αυτό, κυρία μου και κύριοι, λέγεται λαϊ-
κισμός και είναι ανεπίτρεπτο να γίνεται
μέσα στον ναό της δημοκρατίας που
καταντά χαμαιτυπείο με τέτοιες συμ-
περιφορές. Μετά από ένα τέτοιο οικο-
νομικό σκάνδαλο κακοδιαχείρισης θα
έπρεπε οι λέξεις σας να είναι μετρημένες,
ιδιαίτερα την ημέρα που οι πολίτες έτρε-
χαν στις Συνεργατικές να σηκώσουν
άρον-άρον τα όσα χρήματα είχαν λόγω
ανεύθυνων δηλώσεων την προηγούμενη
μέρα στην Επιτροπή Ελέγχου του εκ-
προσώπου της Κεντρικής Τράπεζας.
Συμπαθέστατη κυρία Θεολόγου έχετε
δίκαιο όταν λέτε ότι τα ΜΜΕ μπορούν
να συμβάλουν στην αποκάλυψη στοι-
χείων εταιρειών εμπλεκόμενων στο
ντιλ κυβέρνησης-Ελληνικής για τον Συ-
νεργατισμό, με τρόπους αδιαφανείς.
Ωστόσο, όταν εσείς δεν χρησιμοποιείτε
τη δύναμη που σας έδωσαν οι ψηφο-
φόροι σας, οι εντολείς σας, περιβάλ-
λοντάς σας με την πανοπλία της ασυλίας
ώστε να αποκαλύψετε τα ονόματα των
πολιτικών που βρήκατε είτε στα σκο-
τεινά είτε στα φανερά μονοπάτια της
κοινοβουλευτικής σας έρευνας, γιατί
οποιοσδήποτε δημοσιογράφος να σπεύ-
σει να μπει στη σπηλιά του τέρατος και
μάλιστα χωρίς πανοπλία; Κάποιοι εξ
ημών μπορεί να είμαστε ρομαντικοί
και να πιστεύουμε ακόμα ότι μπορεί να
καταφέρουμε να αλλάξουμε κάτι αλλά
δεν ήμαστε και βλάκες. Δοκιμάσαμε
και δοκιμαστήκαμε και την εποχή του
Χρηματιστηρίου αλλά χάσαμε. Δοκιμά-
σαμε και την εποχή της «Ήλιος». Και
πάλι χάσαμε τραγικά. Δοκιμάσαμε και
την εποχή του Κουρέματος που όχι
μόνο χάσαμε δημοσιογραφικό μόχθο,
χάσαμε και χρήματα. Προσωπικά δο-
κίμασα και στο μέγα ανθρωπιστικό ζή-
τημα των αγνοουμένων. Αγνοηθήκαμε.
Έχει αποδειχθεί δυστυχώς ότι όταν τα
χρήματα είναι πολλά σαρώνουν στο
πέρασμά τους κι όσοι επιχειρήσουν να
μπουν μπροστά χωρίς πανοπλία εξου-
δετερώνονται. Ο βρετανός πρωθυπουρ-
γός Χάρολντ Μακμίλλαν, είχε πει ότι
«στην πολιτική, ο ίσιος δρόμος είναι
αδιάβατος». Εύχομαι, για να έχει έστω
και κάποιο μέλλον αυτός ο τόπος, να
βρεθούν κάποιοι εξ υμών κυρία μου,
που να κατορθώσουν να τον βαδίσουν. 

Ο αδιάβατος δρόμος

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στο άριστα. Που στη στήλη είναι το 10,
αλλά τα αποτελέσματα στις Παγκύπριες

κυλάνε κοντά στο 1. Αποτέλεσμα χρόνων
και προσπάθειας. Να γίνει και για αυτό
έρευνα. Ο Τζακ Νόρις είναι ώρα να μπει
στο υπουργείο των συντεχνιακών. 

2 Στο αποτέλεσμα. Υπάρχει μια βιομηχα-
νία παραγωγής ερευνών και αναζητεί

διάφορα. Εκεί που ψάχνει, δεν αναζητάει
και τι γίνεται με το χαλούμι; Μια τριμελής
επιτροπή με πρόεδρο από τους αγελαδο-
τρόφους. Όχι ο Κουγιάλης είναι απασχο-
λημένος στον ΑΠΟΕΛ. 

3 Στο μέσο όρο. Η κυβέρνηση προχώρη-
σε με τα μέγιστα θέματα της οικονο-

μίας, αλλά με τα κοινωνικά πιάνει ό,τι και
στην παιδεία. Το μέσο όρο και κάτω από
αυτόν. Για τον λόφο, μάλλον, ο όρος είναι
βουνό και γι’ αυτό δεν καταφέρνει να βρί-
σκει λύσεις όπως στα ναρκωτικά για παρά-
δειγμα. 

4 Στην Πάφο. Ξεκινά η Healthy παγκό-
σμια, καλοκαιρινή περιοδεία, 3 του

Ιούλη από την Πάφο. Κάντε κράτηση gro-
upies, ο Νίκαρος πάει να τσεκάρει τα έρ-
γα που είχε εξαγγείλει πέρυσι. Μόνο που
δεν ξέρω αν θα περάσει από τον δρόμο
Πόλης-Πάφου. Εκεί να δεις εργάρα. Κω-
μωδία. 

5 Στο κυνηγητό. Πώς φεύγουν κάθε
τρεις και λίγο οι κρατούμενοι από τους

αστυνομικούς ρε παιδιά; Με βούτυρο τους
αλείφουν και τους ξεγλιστράνε μέσα από
τα χέρια; 

6 Στον Φούλη. Μετά από το Grand Tour
επέστρεψε ανανεωμένος. Ο κυρ διευ-

θυντής που έχει μάτι αετίσιο λέει και με
νέο στυλίστα, αφού πρώτη φορά εμφανί-
στηκε με ιταλικό κοστούμι (άφησε στην
άκρη τα αμερικανικά καρό πολύχρωμα –
και ό,τι ήθελε προκύψει), μπλου-μπλακ
γραβάτα και νέο σκελετό γυαλιών που του
δίνει πιο σοφιστικέ και ώριμο λουκ. Είδες
ο Χατζηκυριάκος; 

7 Στον Μακάριο. Αντρέα, μόνο δες σε
μια από τις επισκέψεις του στη Γαλλία

να τον περάσεις και από ορθοφωνία, πρέ-
πει να ξορκίσει κι αυτός και ο Τορναρίτης
το φάντασμα του Μακαρίου από τον τρόπο
ομιλίας του. Αγαααπητέ κυπριααακέ λα-
εεέ.

8 Στον Άντροκ. Είσαι παίχτης βρε. Είσαι
παμμέγιστος. Έβαλες όλους του Ακελι-

κούς να πάνε να πληρώσουν τα δάνειά
τους, και όποιος δεν βαστούσε έκοβες και
τσεκ μαθαίνω. Κατά τα άλλα θα αποχωρή-
σεις από τη Γ.Γ. Κούνια που σε κούναγε
Στέφανε. 

9 Στον κερδισμένο. Ο πλέον χαρούμε-
νος από αυτά που συμβαίνουν είναι ο

Πρίγκιψ. Με τη Νέα Στρατηγική – αγαπώ
τους συναγερμικούς και τον Νίκαρο – άρχι-
σε να νιώθει ως εν αναμονή Πρόεδρος.
Αυτό εννοούσε ο άνθρωπος στις εκλογές
με τη «Νέα Στρατηγική». Αν τις έτρωγε
στις εκλογές να ερωτευθεί τον Healthy. 

10 Στο Ζεν. Οι πληροφορίες που φέ-
ρουν το Healthy Proedriko να έχει

αποκτήσει επιρροές από την Άπω Ανατολή
κρίνονται ως αξιόπιστες. Αγαπάμε όλο τον
κόσμο, μια λίρα παίζει στο background
αρωματικά κεριά και λουλούδια για Φεγκ
Σούι. Έτσι αποκαλύφθηκε και ο ρόλος της
Κλέλιας στο Μέγαρο, ως καθοδηγήτρια
του Φεγκ Σούι στην Προεδράρα. 

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
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Η επιστροφή του 2013, του Χριστόφια και του... Σαρρή
Οι ουρές στα υποκαταστήματα των Συνεργατι-
κών την Παρασκευή, από άτομα που έτρεξαν
να αποσύρουν τις καταθέσεις τους θύμισαν
πολύ το επάρατο 2013. Και ενώ τα κόμματα,
ειδικά της αντιπολίτευσης, έκαναν τη δουλειά
τους πυροβολώντας την κυβέρνηση από το
βήμα της Βουλής, εκτός βουλής όλοι συζητού-
σαν για τους κινδύνους που εγκυμονούν οι
εξελίξεις. «Δεν θέλει και πολύ να επανέλθει ο
φόβος, το μάζεμα και η ανάπτυξη να πάει πε-
ρίπατο», έλεγε στη Λευκωσία μεγαλοπαρά-
γοντας της οικονομίας. Και πρόσθεσε έναν
άλλο, πολύ μεγαλύτερο φόβο: «Τα τρεχαλητά
του Χάρη στη Βουλή και οι καταγγελίες που
ακούστηκαν και από τον Άντρο Κυπριανού και
από τον Νικόλα Παπαδόπουλο ακόμα και από
τον Αβέρωφ Νεοφύτου μόνο καχυποψία και
ταχυκαρδία προκαλούν. Η πολιτική αστάθεια
μαζί με την οικονομική κατάρρευση βρίσκεται
προ των πυλών!». Ο ίδιος, που κάθε άλλο από
άσχετος με θέματα οικονομίας είναι, συνέχι-
σε: « Όπως τον Μάρτη του 2013 έτσι και τώρα
ο υπουργός Οικονομικών αλλά και ο Αβέρωφ
μας καλούν να μην ανησυχούμε, παρά το ότι
βρισκόμαστε προ τετελεσμένων, και υπό-
σχονται ότι όλα θα πάνε καλά. Αμ, την ζήσαμε
και την πληρώσαμε πολύ ακριβά την εμπιστο-
σύνη που δείξαμε και στον Χριστόφια και στον
Αναστασιάδη. Φαίνεται πως το μεγάλο φαγο-
πότι ποτέ δεν τελειώνει σε αυτό τον τόπο.
Όσα και να πάθουμε δεν μαθαίνουμε. Με μα-
θηματική ακρίβεια και ο Χάρης μετατρέπεται
σε Σαρρή και ο Αναστασιάδης σε Χριστόφια».
Και ενώ όλοι ανέμεναν εάν, πότε και πώς θα
αντιδράσει η αυτού εξοχότητα διοικήτρια
Χρυστάλλα, την Παρασκευή εκδόθηκε ανα-
κοίνωση της Κεντρικής Τράπεζας. Λίγο μετά
που άδειασαν τα ταμεία του Συνεργατισμού
από απόσυρση καταθέσεων 70 εκατομμυ-
ρίων! Η ανακοίνωση έλεγε πως καταθέσεις
μέχρι 100 χιλιάδες είναι εγγυημένες σε όλες
τις τράπεζες. Βουλευτής, φανερά εκνευρι-
σμένος από την καθυστέρηση στην αντίδραση
της Κεντρικής Τράπεζας σχολίασε: «Τώρα που
το πουλίν επέτασε θυμήθηκαν να τοποθετη-
θούν; Μετά το μπαϊράμι ήρθε και ο χασά-
νης»... Δημοσιογράφος που άκουσε τη δήλω-
σή του συμπλήρωσε: «Εγώ νομίζω πως έχου-
με παρεξηγήσει τη Χρυστάλλα. Η γυναίκα
απλά κάνει μπλακ χιούμορ. Υπάρχει άλλος
τρόπος να εξηγηθεί η ανακοίνωσή της μετά
την απόσυρση τόσων καταθέσεων και τον πα-
νικό που προκλήθηκε;».
Αν και οι ομιλίες του Φούλη και του Άντρου και
του Νικόλα, στη Βουλή είχαν και παλμό και
αποκαλύψεις, εκείνη που κατάφερε να κερ-
δίσει τις εντυπώσεις ήταν η ανεξάρτητη Άννα
Θεολόγου. Και μάλιστα χωρίς να πει τίποτα το

σπουδαίο, με μόνο με την εξαγγελία ότι πολι-
τικά πρόσωπα βρίσκονται πίσω από τη Logi-
com. Τώρα όλοι αναμένουν την επόμενη δή-
λωσή της, μπας και αποκαλύψει ποιους πολι-
τικούς εννοεί...
Νέο επεισόδιο στην κόντρα Λεβέντ-ΑΚΕΛ βρί-
σκεται σε εξέλιξη. Με αφορμή την αναταραχή
που προκάλεσε η ανάμειξη της Ένωσης Συν-
τακτών Κύπρου και της Επιτροπής Δημοσιο-
γραφικής Δεοντολογίας σε συνεργασία με τον
ΟΑΣΕ για τη σύνταξη γλωσσάριου και την ανά-
μειξη και του ονόματος του Σενέρ Λεβέντ, η
ηλεκτρονική πύλη του ΑΚΕΛ «Διάλογος» βγή-
κε με άρθρο πυροβολώντας τον Λεβέντ που
κατά τα άλλα το ΑΚΕΛ εκτιμά.
Στο άρθρο που ήταν υπογραμμένο με το ψευ-
δώνυμο «Απτυχίωτος», ο Λεβέντ χαρακτηρι-
ζόταν με το επιεικώς προσβλητικό «χρήσιμος
βλάκας για τους Ελληνοκύπριους εθνικιστές».
Ο αρθρογράφος μάλιστα υπογράμμισε πως
κάποιος έπρεπε να πει σε όσους τον «χρησι-
μοποιούν» ότι «ο Λεβέντ ευτυχώς ή δυστυχώς
πέντε-έξι πλάσματα εκπροσωπεί στην τ/κ κοι-
νότητα». Η απάντηση του Λεβέντ ήρθε από τη
στήλη του στον Πολίτη. Μεταξύ άλλων έγρα-
ψε ότι «το ΑΚΕΛ, λόγω της σταλινικής του δο-
μής, είναι ένα κόμμα το οποίο συκοφαντεί
όσους δεν έχουν τις ίδιες απόψεις μαζί του,
τους ρίχνει λάσπη και κοντολογίς προσπαθεί
να τους κάνει ένα τίποτα». Ενώ αναφέρεται
στην εχθρική στάση του ΑΚΕΛ κατά του Πλου-
τή Σέρβα, του Ζιαρτίδη και του Ιμπραΐμ Αζίζ
ασχολείται και με τον Ντερβίς Καβάζογλου για

τον οποίο υποστηρίζει πως αν ζούσε «θα
ενεργοποιούσαν και γι’ αυτόν τον μηχανισμό
διαγραφής του από το κόμμα». Στη συνέχεια
μιλά με πολύ βαριές κουβέντες για το ΑΚΕΛ:
«Οι Τουρκοκύπριοι που δολοφονήθηκαν με
τις σφαίρες της ΤΜΤ έπεσαν θύματα των λαν-
θασμένων πολιτικών του ΑΚΕΛ» γράφει και
αιτιολογεί τη θέση του και προσθέτει: «Φέρει
και το ΑΚΕΛ τόση ευθύνη για τη διαίρεση της
Κύπρου όση οι ξένες δυνάμεις και οι ντόπιοι
συνεργάτες τους». Και συνεχίζει υποστηρί-
ζοντας πως το ΑΚΕΛ δεν ανέχεται την κριτική
και όποιος πει κάτι εναντίον του είναι είτε
προδότης είτε πράκτορας.
«Τι να κάνουμε σε αυτή την περίπτωση; Να
χαϊδεύουμε και εμείς τον κατακτητή μας όπως
το ΑΚΕΛ; Να αγκαλιαστούμε με τον Μεβλούτ
Τσαβούσογλου, όπως ο Άντρος Κυπριανού;
Ποιος είναι ο χρήσιμος βλάκας; Εκείνος που
σκύβει και γονατίζει μπροστά στον κατακτητή;
ή μήπως εκείνος που σηκώνει κεφάλι;».
Καταλήγει ο Τουρκοκύπριος Σενέρ Λεβέντ,
προσθέτοντας άλλον ένα τεράστιο πονοκέ-
φαλο στον Άντρο Κυπριανού. Πηγή μου από
την Εζεκία Παπαϊωάννου πάντως αναφέρει
πως είναι πολύ πιθανόν να μη δούμε απάντη-
ση από το ΑΚΕΛ. «Είναι κάτι που συνηθίζεται
για θέματα που δεν συμφέρει να συνεχιστεί η
αντιπαράθεση», μου λέχθηκε.

ΚΟΥΪΖ: Αληθεύει ότι η δράση του Φούλη για αλ-
λαγή τακτικής στον έλεγχο των... ψευδό- καυ-
σίμων ήταν κάτι περισσότερο από καταλυτική;

Όχι. Το (νέο) στυλ του Αβέρωφ, δεν το έχεις, έχεις όμως τσεκ. Τσεκ και θα δεις πως
λέω αλήθεια… 

« Όσο σκέφτομαι ότι θα ήμουν Λουξεμβούργο και βρίσκομαι στη Βουλή με τον Άντρο και τον
Νικόλα...».
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Είμαστε ως Κύπρος στην 4η θέση της Ευ-
ρώπης στις δαπάνες για την Παιδεία με
10.000 ευρώ ετησίως ανά μαθητή και στη
2η χειρότερη θέση στις χαμηλές επιδόσεις,
με τελευταία τη Βουλγαρία που όμως με
2.340 ευρώ ετησίως. Μια ματιά στα κατα-
θλιπτικά αποτελέσματα των παγκυπρίων
εξετάσεων καταδεικνύει του λόγου το αλη-
θές. Ας δούμε όμως τα στοιχεία και τα νού-
μερα που συνθέτουν την εικόνα της Παι-
δείας μας μέσα από τις εκθέσεις της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής.

Η Ε.Ε. εκπονεί κάθε χρόνο συγκεκριμένες
εκθέσεις αναφορικά με την πορεία των
μαθητών σε επίπεδο κράτους, για όλα τα
μέλη της, υπό τον ευρύτερο τίτλο «Έκθεση
Παρακολούθησης της Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης». Σε αυτή την έκθεση προ-
σμετρούνται και εμπεριέχονται όλα τα
στοιχεία που αφορούν τη μαθητική κοι-
νότητα, όπως οι επιδόσεις των μαθητών,
η κοινωνική και δημογραφική προέλευση,
αν είναι μετανάστες ή όχι, αλλά και τα όσα
κάνει το κράτος για τον συγκεκριμένο
τομέα, όπως είναι η εκπόνηση πολιτικών,
το μέρισμα στον προϋπολογισμό κτλ. Στην
έκθεση του 2017 για την Κύπρο, τονίζεται
σαφώς πως οι χαμηλές επιδόσεις των ατό-
μων ηλικίας 15 ετών σε βασικές δεξιότητες
προκαλούν έντονη ανησυχία. Η Κύπρος
παρουσιάζει το υψηλότερο ποσοστό ατόμων
με χαμηλές επιδόσεις στις φυσικές επι-

στήμες (42,1 %) και στα μαθηματικά (42,6
%) στην Ε.Ε. και κατέχει την τρίτη χειρότερη
θέση στις δεξιότητες κατανόησης κειμένου
(35,6 %) σύμφωνα με το πρόγραμμα PISA
2015 (Ευρωπαϊκή Επιτροπή 2016). Συνολικά,
το ποσοστό ατόμων με χαμηλές επιδόσεις
στην Κύπρο είναι το δεύτερο χειρότερο
στην Ε.Ε. Το ποσοστό των ατόμων με τις
καλύτερες επιδόσεις στις φυσικές επιστήμες,
που αποτελούν τον τομέα στον οποίο επι-
κεντρώθηκε η έρευνα PISA για το 2015,
είναι επίσης χαμηλό, καθώς ανέρχεται στο
1,6 % σε σύγκριση με τον μέσο όρο της
Ε.Ε. (6,8 %). Πρέπει να σημειωθεί πως η
πηγή δεδομένων είναι το τεστ αξιολόγησης
15χρονων μαθητών του προγράμματος
PISA 201515, στο οποίο έλαβαν για πρώτη
φορά μέρος όλα τα κράτη μέλη της Ε.Ε. Το
πρόγραμμα PISA παρέχει μοναδικά στοιχεία
όσον αφορά τον αντίκτυπο που έχουν το
κοινωνικοοικονομικό υπόβαθρο, η προ-
έλευση από οικογένειες μεταναστών και
το φύλο στην επίτευξη του κριτηρίου ανα-
φοράς της Ε.Ε. για τις χαμηλές επιδόσεις
σε τρεις τομείς: 

• στην κατανόηση κειμένου
• στα μαθηματικά και 
• στις φυσικές επιστήμες. 
Εμπεριέχονται φυσικά και ορισμένα

άλλα σημεία στην έρευνα που έχουν το
δικό τους ενδιαφέρον όπως το ότι το πο-
σοστό ολοκλήρωσης της τριτοβάθμιας εκ-
παίδευσης στην Κύπρο είναι από τα υψη-
λότερα στην Ε.Ε., αλλά τα επίπεδα απα-
σχόλησης των αποφοίτων τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης υπολείπονται του μέσου όρου. 

Υψηλές οι δαπάνες
Τα προαναφερόμενα καταγράφονται

την ώρα που το επίπεδο των δαπανών της
Κύπρου για τον τομέα της εκπαίδευσης

παραμένει υψηλό. Το 2015, η χώρα διέθεσε
το 5,7 % του ΑΕΠ της στην εκπαίδευση,
διατηρώντας το ίδιο επίπεδο με το αντί-
στοιχο του προηγούμενου έτους και υπερ-
βαίνοντας τον μέσο όρο της Ε.Ε. (4,9 %).
Το ποσοστό των συνολικών κρατικών δα-

πανών για την εκπαίδευση έχει μειωθεί,
ωστόσο, καθώς ανέρχεται στο 14,2 %, εξα-
κολουθεί να υπερβαίνει τον μέσο όρο της
Ε.Ε. (10,3 %).

Οι δαπάνες της Κύπρου ανά μαθητή
της πρωτοβάθμιας και της δευτεροβάθμιας

εκπαίδευσης συγκαταλέγονται μεταξύ των
υψηλότερων της Ε.Ε. Ο μέσος όρος δαπα-
νών για δημόσια και ιδιωτικά ιδρύματα
ανά σπουδαστή, ανέρχεται, βάσει της συγ-
κεκριμένης έκθεσης για τα έτη 2013-16,
περίπου στα 10.000 ευρώ για τη δευτερο-

βάθμια και τριτοβάθμια εκπαίδευση. Ωστό-
σο, αναφέρει η έκθεση Παρακολούθησης
της Εκπαίδευσης και της Κατάρτισης, αυτό
δεν μεταφράζεται σε εκπαιδευτικά απο-
τελέσματα συγκρίσιμα με εκείνα των
χωρών που δαπανούν παρόμοια ποσά ανά
μαθητή.

Οι δαπάνες ανά μαθητή στην Κύπρο
αυξάνονται ανά εκπαιδευτική βαθμίδα
διαδοχικά έως τη δευτεροβάθμια και τη
μεταδευτεροβάθμια εκπαίδευση, η οποία
έλαβε τη μεγαλύτερη χρηματοδότηση το
2014 σε σύγκριση με τις άλλες εκπαιδευ-
τικές βαθμίδες. Στην τριτοβάθμια εκπαί-
δευση, το 2014, οι δαπάνες ανά σπουδαστή
ήταν οριακά λιγότερες από τις αντίστοιχες
στην ανώτερη δευτεροβάθμια εκπαίδευση. 

Τι λέει η Eurostat
Τα προαναφερόμενα έρχεται να επιβε-

βαιώσει και σχετική έκθεση της Eurostat,
αναφορικά με τις ανά μαθητή δαπάνες
των χωρών της Ε.Ε. Στην έκθεση «Annual
expenditure on educational institutions
per pupil/student based on FTE, by edu-
cation level and programme orientation»
και με τα στοιχεία να έχουν ενημερωθεί
στις 27 του τρέχοντος μηνός, φαίνονται
οι δαπάνες των δημοσίων ιδρυμάτων. Θέ-
τοντας τα στοιχεία για τις δαπάνες ανά
μαθητή, προκύπτει πως η Κύπρος είναι
εξ εκείνων των χωρών που επενδύουν πε-
ρισσότερα από άλλες χώρες. Και συγκε-
κριμένα, 

• 9.230 ευρώ για το 2012, 
• 9.518 ευρώ για το 2013, 
• 8.730 για το 2014 και 
• 8.605 για το 2015. 
Στη σχετική κατάταξη της Eurostat και

με αυτά τα νούμερα, προηγούνται της Κύ-
πρου χώρες όπως η Αυστρία, το Βέλγιο
και η Ελβετία, όμως έπονται χώρες όπως
η Ισπανία για παράδειγμα. Πρέπει, ωστόσο,
να καταγραφεί το εξής. Ενώ αυτές είναι
οι δαπάνες ανά μαθητή, το ποσοστό ατόμων
με χαμηλές επιδόσεις στην Κύπρο είναι
το δεύτερο χειρότερο στην Ε.Ε. Πρώτη
στη σχετική λίστα είναι η Βουλγαρία που
όμως επένδυσε ανά μαθητή 2.340 ευρώ
για το 2015.

Εφικτή η σύγκριση 
Ένα εξ εκείνων των επιχειρημάτων

που συχνά πέφτουν στο τραπέζι του δια-
λόγου, είναι και εκείνο του ότι η Κύπρος
έχει διαφορετικό εκπαιδευτικό σύστημα
από άλλες χώρες και πως πιθανότατα είναι
αδόκιμη η όποια σύγκριση. Είναι δεδομένο
αυτό, ωστόσο, οι συγκρίσεις είναι θεμιτές.
Κι αυτό γιατί τόσο η έκθεση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής που αναφέρεται εδώ όσο
και τα δεδομένα της Eurostat, δεν βασί-
ζονται μόνο στις μαθητικές δεξιότητες
και τα αποτελέσματα αλλά συμπεριλαμ-
βάνουν ένα μεγάλο όγκο δεδομένων στον
οποίο μεταξύ άλλων εμπεριέχονται στοιχεία
για τη σύνθεση του πληθυσμού, τις δη-
μογραφικές αλλαγές, το φαινόμενο της
γήρανσης του πληθυσμού κ.ά. Για να κα-
ταλήξει εν προκειμένω η Eurostat να δώσει
στη δημοσιότητα τα στοιχεία προϋπολο-
γισμού για την παιδεία στα κράτη μέλη
της Ε.Ε., εμπεριέχει τους προαναφερόμε-
νους δείκτες και έχει σαν σημείο αναφοράς,
όπως και κάθε άλλος ευρωπαϊκός οργανι-
σμός που προβαίνει σε ανάλογες μελέτες,
το «Data for the Sustainable Development
Goals» της Unicef. Σκοπός δημιουργίας
αυτού είναι το να μπορεί να καταστεί εφι-
κτή και ρεαλιστική μια παγκόσμια σύγκριση
ανάμεσα σε εκπαιδευτικά συστήματα δια-
φορετικών χωρών και τα αποτελέσματά
τους, για σκοπούς δραστηριοποίησης της
Unicef. 

Η κατάσταση, όπως περιγράφεται
σήμερα, μετά τη δημοσιοποίηση
των μέσων όρων των παγκυπρίων
εξετάσεων δεν διαφέρει από εκείνη
πέρυσι την ίδια περίοδο όπως δεν
διαφέρουν και τα πολιτικά επιχει-
ρήματα πέριξ του πώς αντιστρέ-
φονται τα δεδομένα που επικρα-
τούν. Άπαντες προσβλέπουν στη
μεταρρύθμιση για την πραγμάτωση
των προαναφερομένων, ωστόσο
αυτή απαιτεί πίστωση χρόνου ενώ
πρέπει να σημειωθεί πως ήδη βρι-
σκόμαστε επί δεύτερης θητείας
στο Υπ. Παιδείας για την κυβέρ-
νηση Αναστασιάδη και ακόμη να
ολοκληρωθεί. Όπως σημείωσαν
πηγές στην «Κ», τρία χρόνια εκ-
παιδευτικής μεταρρύθμισης φαί-
νεται να μην ήταν αρκετά για να
γίνουν οι κατάλληλες ενέργειες για

να αυξηθεί ο μέσος όρος στα μα-
θήματα στις παγκύπριες.

Τι λένε οι αρμόδιοι 
Σε επικοινωνία της εφημερίδας

με τον νυν υπουργό Γεωργίας Κώ-
στα Καδή εφόσον επί των ημερών
του στο Υπ. Παιδείας ξεκίνησε η
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, μας
ανέφερε ότι η βελτίωση στα απο-
τελέσματα των εξετάσεων θα έρθει
μέσα από την ευρύτερη μεταρρύθ-
μιση. Επισήμανε ότι χρειάζεται πε-
ραιτέρω χρόνος εφόσον οι πρώτοι
εκπαιδευτικοί του νέου συστήματος
διορισμών, θα διοριστούν τον ερ-
χόμενο Σεπτέμβριο, ενώ οι εξετά-
σεις τετραμήνων δεν έχουν εφαρ-
μοστεί. Εκκρεμούν όπως είπε καίρια
κομμάτια για να συμπληρωθεί το
παζλ της μεταρρύθμισης, ενώ για

το ότι μαθητές πηγαίνουν στις εξε-
τάσεις αδιάφοροι, ο κ. Καδής τόνισε
ότι αυτό υπολογίζει ν’ αλλάξει με
τον διαχωρισμό των προεισαγω-
γικών από τις απολυτήριες εξετά-
σεις. Αν αλλάξει θα υπάρξει αύξηση
στους μέσους όρους κατά 3-4 μο-
νάδες, σημείωσε. Η «Κ» προσπά-
θησε να έρθει σε επικοινωνία με
τον νυν υπ. Παιδείας κ. Χαμπιαούρη
για τα ζητήματα, ωστόσο, αυτό δεν
κατέστη δυνατό.

Τι λένε οι γονείς 
«Μετά και από την ανακοίνωση

των αποτελεσμάτων των Παγκύ-
πριων Εξετάσεων 2018, επιθυμεί
να εκφράσει τη λύπη, απογοήτευση
και τον έντονο προβληματισμό της
που για μια ακόμη χρονιά αποτύ-
χαμε αφού ο μέσος όρος των πε-

ρισσότερων μαθημάτων είναι το
10 ή κάτω από τη βάση». Με αυτή
την πρόταση «υποδέχθηκε» ο σύλ-
λογος γονέων τα αποτελέσματα
μέσα στην εβδομάδα, ενώ και σε
επικοινωνία που είχαν με την εφη-
μερίδα, το γενικότερο πνεύμα της
τοποθέτησης δεν άλλαξε. Τίθεται
μάλιστα και ζήτημα νοοτροπίας.
Ο πρόεδρος των Οργανωμένων Γο-
νέων Μέσης Εκπαίδευσης Κυριάκος
Νικηφόρου ανέφερε πρόσφατα
στην εφημερίδα πως «δεν καταφέ-
ραμε να περάσουμε στη νοοτροπία
των μαθητών ότι θα πρέπει να δου-
λέψουν για να πάρουν όσο το δυ-
νατό ψηλό βαθμό». Επισήμανε δε
ότι μέσα από τον νέο τρόπο αξιο-
λόγησης των μαθητών θα πρέπει
να εμπεδωθεί και στους ίδιους ότι
επιβάλλεται να διαβάζουν. 
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Ποσοστό μαθητών με χαμηλές επιδόσεις και στους τρεις τομείς

Φυσικές επιστήμες - Κατανόηση κειμένου - Μαθηματικά 

Βασικοί δείκτες
2013 2016 2013 2016

9.1% 7.7% 11.9% 10.7%

47.8% 53.4% 37.1% 39.1%

83.8% 12 89.6% 15 93.9% 12 94.8% 15

32.8% 12 35.6% 15 17.8% 12 19.7% 15

42.0% 12 42.6% 15 22.1% 12 22.2% 15

38.0% 12 42.1% 15 16.6% 12 20.6% 15

ISCED 3-8 (σύνολο) 62.1% 73.3% 75.4% 78.2%

7.2% 6.9% 10.7% 10.8%

6.5% 5.7% 15 5.0% 4.9% 15

ISCED 1-2 €8 589 €8 420 14 14

ISCED 3-4 €10 188 €10 058 14 14

ISCED 5-8 €10 667 €9 584 14 14

7.2% 4.6% 11.0% 9.8%

16.4% 18.2% 21.9% 19.7%

54.2% 61.6% 37.8% 39.9%

36.5% 37.3% 33.4% 35.3%

48.3% 59.0% 69.4% 72.6%

64.9% 76.4% 80.7% 82.8%

14.6% 14.2% 15 5.5% 6.0% 15

4.6% 4.0% 15 13.6% 15.1% 15

Κύπρος Μέσος όρος Ε.Ε.

Σημεία αναφοράς εκπαίδευσης και κατάρτισης για το 2020

Άτομα που εγκαταλείπουν πρόωρα 
την εκπαίδευση και κατάρτιση 
(ηλικίας 18-24 ετών)

Σύνολο

Ολοκλήρωση της τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης (ηλικίας 30-34 ετών) Σύνολο

Προσχολική εκπαίδευση και φροντίδα
(από την ηλικία των 4 ετών μέχρι την ηλικία έναρξης της υποχρεωτικής 
εκπαίδευσης)

Ποσοστό ατόμων ηλικίας 15 ετών με 
χαμηλές επιδόσεις σε:

Ανάγνωση

Μαθηματικά

Θετικές επιστήμες

Ποσοστό απασχόλησης σπουδαστών 
που έχουν αποφοιτήσει πρόσφατα 
κατά επίπεδο ολοκλήρωσης 
εκπαίδευσης (ηλικίας 20-34 ετών 
που έχουν ολοκληρώσει την 
εκπαίδευση 1-3 έτη πριν από το έτος 
αναφοράς)

Συμμετοχή ενηλίκων στη μάθηση 
(ηλικίας 25-64 ετών) ISCED 0-8 (σύνολο) 

Άλλοι συναφείς δείκτες

Επενδύσεις στην εκπαίδευση

Δημόσιες δαπάνες για την εκπαίδευση 
ως ποσοστό του ΑΕΠ

Δαπάνες για δημόσια και 
ιδιωτικά ιδρύματα ανά 
σπουδαστή σε ευρώ ΜΑΔ

Άτομα που εγκαταλείπουν πρόωρα 
την εκπαίδευση και κατάρτιση 
(ηλικίας 18-24 ετών)

Γηγενείς

Γεννημένοι στο εξωτερικό

Ολοκλήρωση της τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης (ηλικίας 30-34 ετών)

Γηγενείς

Γεννημένοι στο εξωτερικό
Ποσοστό απασχόλησης σπουδαστών 
που έχουν αποφοιτήσει πρόσφατα 
κατά επίπεδο ολοκλήρωσης 
εκπαίδευσης (ηλικίας 20-34 ετών 
που έχουν ολοκληρώσει την 
εκπαίδευση 1-3 έτη πριν από το έτος 
αναφοράς)

ISCED 3-4

ISCED 5-8

Μαθησιακή κινητικότητα

Εισερχόμενη κινητικότητα αποφοίτων 
(πτυχίο)
Εισερχόμενη κινητικότητα αποφοίτων 
(μεταπτυχιακό)

Πηγές: Eurostat.  Σημειώσεις: Τα στοιχεία αναφέρονται στον σταθμισμένο μέσο όρο της ΕΕ και καλύπτουν διαφορετικό αριθμό κρατών μελών ανάλογα με την πηγή, 12 = 2012, 14 = 2014, 15 = 2015. Όσον αφορά τη μαθησιακή κινητικότητα, ο μέσος
όρος της ΕΕ υπολογίζεται από τη ΓΔ Εκπαίδευσης, Νεολαίας, Αθλητισμού και Πολιτισμού βάσει των διαθέσιμων στοιχείων ανά χώρα για όλα τα έτη. Περισσότερες πληροφορίες http://ec.europa.eu/education/policy/strategic-framework/et-monitor_el  

Το κόστος μιας απροβίβαστης παιδείας
Δέκα χιλιάδες ευρώ ανά μαθητή και κατέχουμε το υψηλότερο ποσοστό ατόμων με χαμηλές επιδόσεις σε συγκεκριμένα μαθήματα 

Απαιτείται άμεση αντιστροφή της κατάστασης 

Δεν καταφέραμε να περάσουμε στη νοοτροπία των μαθητών ότι θα πρέπει να
δουλέψουν για να πάρουν όσο τοn δυνατό ψηλό βαθμό, λένε οι γονείς. 

<<<<<<<

Στην Ε.Ε. κατέχουμε
την τρίτη χειρότερη θέση
στις δεξιότητες κατανόησης
κειμένου με 35,6%.

Στατιστική επισκόπηση των βασικών δεικτών της εκπαίδευσης και της κατάρτισης, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως συντάχθηκαν για την έκ-
θεση που ολοκληρώθηκε τον Σεπτέμβριο του 2017. 

Το ποσοστό ατόμων με χαμηλές επιδόσεις στην Κύπρο είναι το δεύτερο χειρότερο στην Ε.Ε. Πρώτη είναι η Βουλγαρία που επενδύει ανά μαθη-
τή κάτι παραπάνω από 2.000 ευρώ ενώ η Κύπρος ανά μέσο όρο κάτι παραπάνω από 10.000 ευρώ. 
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Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Τ Ο  Θ Ε Μ ΑKυριακή 1 Ιουλίου 2018

Πολύπλευρο
το βαρομετρικό
χαμηλό στην Παιδεία 
Καθηγητές, μαθητές και κοινωνία απαντούν στο γιατί
παραμένουν ζοφερά τα αποτελέσματα στις Παγκύπριες

Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Ευρύς είναι ο προβληματισμός που
επικρατεί σε επίπεδο κοινωνίας
για τη συνεχιζόμενα κακή εικόνα
των μέσων όρων στις παγκύπριες
εξετάσεις. Η όλη κατάσταση έχει
φτάσει στο μη περαιτέρω, γεγονός
που αναγκάζει το Υπουργείο Παι-
δείας, τους εκπαιδευτικούς αλλά
και αρμόδιους φορείς της εκπαί-
δευσης να διερευνούν τα αίτια αλλά
και να ευελπιστούν ότι η ολοκλή-
ρωση της εκπαιδευτικής μεταρ-
ρύθμισης θα φέρει αποτελέσματα.
Η «Κ» επικοινώνησε με τον καθη-
γητή Κοινωνιολογίας της Εκπαί-
δευσης στο Ευρωπαϊκό Πανεπι-
στήμιο Κύπρου Λοΐζο Συμεού, με
σκοπό να βρεθούν απαντήσεις στο
γιατί, από κοινωνιολογικής άποψης,
πέφτουν οι μέσοι όροι των μαθη-
τών, ποια η δική τους ευθύνη, του
σχολείου αλλά και των γονιών. 

Έτσι εξαρχής σημειώνεται ότι
τα εκπαιδευτικά συστήματα απο-
τελούν θεσμούς οι οποίοι δύσκολα
αλλάζουν μέσα στον χρόνο, με απο-
τέλεσμα συχνά να μην μπορούν
να ανταποκριθούν στην εξέλιξη
των καιρών και των αναγκών της
τοπικής κοινωνίας. Μάλιστα, όπως
σημείωσε αυτό δεν είναι φαινόμενο
που παρατηρείται μόνο στην Κύ-
προ, αλλά σε πολλά εκπαιδευτικά
συστήματα, με αποτέλεσμα αφενός
το σχολείο να μην ανταποκρίνεται

στις ανάγκες των παιδιών και των
οικογενειών τους και αφετέρου να
μην επιτυγχάνονται τα αποτελέ-
σματα τα οποία θα ανάμενε κανείς. 

Αδιάφορες γενιές 
Σε αυτό το πλαίσιο, η προσπάθεια

για βελτίωση δεν καθίσταται συνή-
θως δυνατή υποστηρίζει ο κ. Συμεού,
με αποτέλεσμα οι μαθητές να χάνουν
το ενδιαφέρον τους για το περιεχό-
μενο του εκπαιδευτικού συστήματος.
Υποστήριξε μάλιστα ότι τα παιδιά
δεν γεννιούνται αδιάφορα αλλά ει-
δικά οι τελευταίες γενιές λόγω ακρι-
βώς της απόστασης μεταξύ των σχο-
λικών πραγματικοτήτων και δρα-
στηριοτήτων και των όσων βιώνουν
στην οικογένεια και στον εκτός σχο-
λείου χώρο, γίνονται όλο και πιο
αδιάφορες για το σχολείο. Από κοι-
νωνιολογικής άποψης τονίζεται ότι

και οι συνεχιζόμενες αλλαγές που
παρατηρούνται στο ευρύτερο κοι-
νωνικοοικονομικό και πολιτισμικό
πλαίσιο είναι τόσο ραγδαίες, που
δεν επιτρέπουν στο ίδιο το σχολείο
να ανταποκριθεί. Από την εξίσωση
δεν λείπουν και τα ερεθίσματα από
το σπίτι, που πρέπει να συγκερα-
στούν με τη σημερινή ευκολία στη
μετάδοση της πληροφορίας. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα είναι η απο-
μάκρυνση των παιδιών από τη με-
λέτη βιβλίων λογοτεχνίας, τη στιγμή
που αφιερώνουν πολλές ώρες σε
φορητές ηλεκτρονικές συσκευές μέ-
σα από τις οποίες εκτός από ψυχα-
γωγία λαμβάνουν και μεγάλο όγκο
πληροφοριών. Ο κ. Συμεού ανέφερε
στην «Κ» ότι το σχολείο δεν φαίνεται
να έχει προλάβει ακόμα να αξιοποι-
ήσει τις συγκεκριμένες τεχνολογίες
ώστε μέσα από εναλλακτικές διδα-
κτικές μεθοδολογικές προσεγγίσεις,
τα παιδιά να μπορέσουν ν’ αναπτύ-
ξουν ποικίλες δεξιότητες. Έτσι, «εάν
το εκπαιδευτικό σύστημα συνεχίζει
να τρέχει πίσω από τις εξελίξεις και
τις ανά καιρούς κοινωνικές πραγ-
ματικότητες, θα συνεχίσουν και τα
ίδια τα παιδιά να αποστασιοπούνται
συνεχώς από αυτό και να το υποτι-
μούν», τόνισε στην εφημερίδα ο κ.
Συμεού. 

Πλασματική εικόνα 
Το θέμα απασχολεί και τους εκ-

παιδευτικούς, οι οποίοι δέχονται

βολές και για τις δικές τους ευθύνες.
Όπως σημειώνουν όμως, υπάρχουν
και άλλες αιτίες. Όπως το γεγονός
ότι πολλοί μαθητές πηγαίνουν αδιά-
φοροι στις εξετάσεις, δημιουργεί
στρεβλώσεις και στους τελικούς
μέσους όρους. Κι αυτό γιατί κατά
την άποψή τους, υπάρχουν οι συ-
νεπείς μαθητές που εργάζονται για
υψηλή βαθμολογία, υπάρχουν και
εκείνοι που ενδιαφέρονται για το
απολυτήριο της μέσης εκπαίδευσης.
Έτσι, μαθητές που πετυχαίνουν
τον στόχο μέσα από τα τετράμηνα,
πηγαίνουν στις παγκύπριες αδιά-
φοροι με αποτέλεσμα να δημιουρ-
γείται μια πλασματική εικόνα. Ένας
άλλος κατά τους εκπαιδευτικούς
λόγος που πέφτει το επίπεδο, άπτε-
ται στο ότι πολλοί μαθητές ουσια-
στικά διαβάζουν μετά τις διακοπές
του Πάσχα. Τακτική που είναι λαν-
θασμένη εφόσον θεωρείται ότι τις
τελευταίες μέρες πριν από τις παγ-
κύπριες  θα πρέπει να λύνονται οι
τελικές απορίες μέσα από τις επα-
ναλήψεις.  Επίσης, από την πλευρά
των εκπαιδευτικών πάντα, υπο-

στηρίζεται ότι μαθητές στις τάξεις
είναι αδιάφοροι σε μαθήματα για
τα οποία κάνουν φροντιστήρια τις
απογευματινές ώρες. «Αν οι μαθη-
τές ήταν απολύτως προσεκτικοί
στην τάξη, μέσα από τις επαναλή-
ψεις θα μπορούσαν να πετύχουν
υψηλό βαθμό στις εξετάσεις» το-
νίζεται σχετικά. Ερωτήματα προ-
καλεί και το ότι εκτός από τη χα-
μηλή βαθμολογία στα Νέα Ελληνικά
στα οποία παρακάθονται σε εξέ-
ταση όλοι οι μαθητές, τα ίδια απο-
τελέσματα παρατηρούνται και σε
μαθήματα κατεύθυνσης τα οποία
επιλέγονται βάσει των ενδιαφε-
ρόντων τους.  Μάλιστα, όπως ανέ-
φεραν στην «Κ» εκπαιδευτικοί οι
οποίοι διετέλεσαν και διορθωτές,
αξιοσημείωτο είναι το ότι ακόμα
και στα μαθήματα επιλογής μαθη-
τές παραδίδουν λευκό τετράδιο
απαντήσεων.

Παράμετρος φροντιστήρια 
Από τα προαναφερόμενα δεν

δύναται να εκλείψουν και τα όσα
συμβαίνουν αναφορικά με τα ποσά

που καταβάλουν γονείς για να πα-
ρακολουθήσουν εξειδικευμένα
προς τον κλάδο σπουδών που θέ-
λουν τα παιδιά ν’ ακολουθήσουν
φροντιστήρια. Πλην των εξόδων
για αγορά βιβλίων,  εξέταστρα κτλ.,
προκύπτει ότι περίπου 9 στους 10
μαθητές της τρίτης Λυκείου κάνουν
φροντιστήριο για τα μαθήματα ει-
σαγωγής στα ανώτερα εκπαιδευτικά
ιδρύματα. Πλην και πάλι,  εκείνων
που ξεκινούν προετοιμασία από
τη Β’ Λυκείου. Τα δε μηνιαία έξοδα
για κάλυψη των αναγκών του φρον-
τιστηρίου κυμαίνονται από 70-120
ευρώ ανά μάθημα, ανάλογα με τον
αριθμό των μαθητών στις τάξεις
των φροντιστηρίων. 

Ψηλά η παιδεία 
Η παιδεία στην Κύπρο είναι

μέσα στα θέματα που συζητά η
κοινωνία, αφού όπως καταδεικνύει
πρόσφατη δημοσκόπηση της «Κ»
το ζήτημα έρχεται τρίτο σε σημαν-
τικότητα με 21% κι αμέσως μετά
τα θέματα της οικονομίας-διαφθο-
ράς και του Κυπριακού.

Το γεγονός ότι πολλοί μαθητές πηγαίνουν αδιάφοροι στις εξετάσεις δημιουργεί στρεβλώσεις και στους τελικούς μέ-
σους όρους, λένε οι καθηγητές.  

<<<<<<<

Αν το εκπαιδευτικό σύ-
στημα συνεχίσει να τρέ-
χει πίσω από τις εξελί-
ξεις, θα συνεχίσουν και
τα παιδιά να αποστασιο-
ποιούνται. Ακόμα και στα
μαθήματα επιλογής, μα-
θητές παραδίδουν λευκό
τετράδιο απαντήσεων. 
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Των ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ
και ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Για ένα αυταρχικό σύστημα διακυ-
βέρνησης, στο οποίο οι εξουσίες
θα συγκεντρώνονται στο χέρι ενός
ατόμου και οι βασικές πολιτικές
γραμμές και στρατηγικές θα κα-
θορίζονται από τεχνοκράτες και
τους επιχειρηματικούς κύκλους
που διατηρούν στενές σχέσεις με
το κυβερνών Κόμμα Δικαιοσύνης
και Ανάπτυξης (ΑΚΡ), βάζει πλώρη
μετά τη νέα νίκη του στις πρόωρες
προεδρικές και βουλευτικές εκλογές
ο Ερντογάν. Έχοντας χάσει την
αυτοδυναμία στη νέα Βουλή των
600 εδρών και ολοκληρώνοντας
τη μετάβαση της Τουρκίας σε προ-
εδρικό σύστημα, στρέφει την προ-
σοχή του στις ισορροπίες στο νέο
κοινοβούλιο, στην ανάδειξη της
νέας προεδρίας της Μεγάλης Εθνο-
συνέλευσης της Τουρκίας, στη σύν-
θεση της νέας κυβέρνησης και τέ-
λος στον τρόπο με τον οποίο θα
λειτουργήσει το νέο σύστημα δια-
κυβέρνησης. 

Το πλήγμα των εκλογών
Πηγές με γνώσεις των κινήσεων

του Προέδρου της Τουρκίας τονί-
ζουν ότι η απώλεια της αυτοδυνα-
μίας στη νέα εθνοσυνέλευση απο-
τελεί ένα αξιοσημείωτο, αλλά όχι
ζωτικής σημασίας, πλήγμα για τα
μελλοντικά σχέδια του Ερντογάν.
«Οι σχεδιασμοί του Προεδρικού
για τις εκλογές είχαν ως σημείο εκ-
κίνησης την εξασφάλιση 305-310
εδρών. Αυτό δεν συνέβη», επιση-
μαίνουν οι πηγές της «Κ».  Έτσι
εστιάζει σε δύο στρατηγικές. 

 Πρώτον, προχωρά στη σύσφιξη
των σχέσεων του κόμματός του με
το Κίνημα των Γκρίζων Λύκων. Χα-
ρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι
την προηγούμενη εβδομάδα επέ-

λεξε να συναντηθεί με τον αρχηγό
του Κόμματος Δικαιοσύνης και
Ανάπτυξης (ΜΗΡ), πριν από τη συ-
νεδρίαση των κεντρικών οργάνων
του κόμματός του. Από τη συνάν-
τηση προκύπτουν συγκεκριμένα
στιγμής δεδομένα, και καταρχήν
ότι το ΜΗΡ είναι πιθανόν να εκ-
προσωπηθεί στο νέο κυβερνητικό
σχήμα μόνο σε επίπεδο προσωπι-
κοτήτων και όχι σε επίπεδο ξεχω-
ριστής κομματικής ταυτότητας.
Παράλληλα ο Μπαχτσελί φαίνεται
να δίνει τη συγκατάθεσή του για
την ανάδειξη του Μπιν Αλί Γιλντιρίμ
ή ενός άλλου υψηλόβαθμου στε-
λέχους του ΑΚΡ στην προεδρία της
νέας βουλής. 

Η δεύτερη στρατηγική που χρη-
σιμοποιεί ο Ερντογάν για να αντι-
μετωπίσει την απώλειας της αυτο-
δυναμίας, αφορά την τελική από-
φαση του Ανώτατου Εκλογικού
Συμβουλίου για τις βουλευτικές
έδρες που ενδέχεται να εκκενώσουν
υψηλόβαθμα στελέχη του ΑΚΡ τα
οποία θα αναλάβουν υπουργικά
πόστα (σύμφωνα με το νέο πολί-
τευμα της Τουρκίας οι βουλευτές
δεν μπορούν να αναλάβουν υπουρ-
γεία). Σε περίπτωση που το συμ-
βούλιο ανοίξει τον δρόμο για την
αυτόματη αναπλήρωση των κενών
εδρών τότε υψηλόβαθμα στελέχη
του ΑΚΡ, όπως οι Μεβλούτ Τσα-
βούσογλου, Μπεράτ Άλμπαϊρακ,
Αμπντουλχαμίντ Γκιουλ και Μπεκίρ
Μπόζνταγ θα παραιτηθούν από το
βουλευτικό τους αξίωμα και θα
αναλάβουν υπουργικά χαρτοφυ-
λάκια. 

Η προεδρία της βουλής 
Τα δύο άλλα πεδία στα οποία

στρέφει την προσοχή του ο Ερν-
τογάν αφορούν τη νέα προεδρία
της βουλής και τη σύνθεση της
νέας κυβέρνησης της Τουρκίας. Σε

ό,τι αφορά το πρώτο ζήτημα, μέχρι
τα τέλη της προηγούμενης εβδο-
μάδας το όνομα του Μπιν Αλί Γιλν-
τιρίμ ήταν αυτό που ακουγόταν
πιο έντονα για την προεδρία της
νέας βουλής. Ωστόσο, εάν τελικά
ο κ. Γιλντιρίμ επιλεχθεί για το αξίω-
μα του αντιπροέδρου της Τουρκίας,
τότε οι επικρατέστεροι υποψήφιοι
για το αξίωμα του προέδρου της
Μεγάλης Εθνοσυνέλευσης της
Τουρκίας είναι ο εκπρόσωπος της
κυβέρνησης, Μπεκίρ Μπόζνταγ
και ο Χαγιατί Γιαζιντζί. Σε ό,τι αφορά
τη σύνθεση της νέας κυβέρνησης,
τα μέχρι στιγμής δεδομένα δεν μας
επιτρέπουν να καταλήξουμε σε τε-
λικά συμπεράσματα. Παρ’ όλα αυτά
ιδιαίτερο ενδιαφέρουν έχουν οι
φήμες που κυκλοφορούν σχετικά
με τις επιλογές Ερντογάν. Αρχικά,
ετοιμάζεται να εκπλήξει την κοινή
γνώμη επιλέγοντας νέες φιλόδοξες
προσωπικότητες για τα σημαντικά
υπουργεία της Τουρκίας, ενώ ση-
μαντικά πόστα ενδέχεται να ανα-
λάβουν τεχνοκράτες που ανέβηκαν
τα σκαλιά της πολιτικής ιεραρχίας
στα χρόνια της διακυβέρνησης του
ΑΚΡ. Τέλος, στη νέα κυβέρνηση
ενδέχεται να εισέλθουν επιχειρη-
ματίας που διατηρούν στενές σχέ-
σεις με το ΑΚΡ. 

Ε.Ε. και Κυπριακό 
Η γραμμή σύνταξης της νέας

κυβέρνησης Ερντογάν δεν παρα-
λείπει να συμπεριλάβει εκείνα τα
στοιχεία που σίγουρα θα περάσουν
το δικό τους μήνυμα προς την Ε.Ε.,
για τη σχέση που θέλει να έχει εφε-

ξής με την Ευρώπη. Ακόμη και μετά
τις εκλογές, τα δεδομένα παραμέ-
νουν εύθραυστα και οι αναλύσεις
των κινήσεων του Προέδρου της
Τουρκίας, κινούνται σε συγκεκρι-
μένο άξονα. Ότι όποια και να είναι
η σύνθεση της κυβέρνησης, με το
νέο πολίτευμα, ο Ερντογάν θα είναι
το άλφα και το ωμέγα της τουρκικής
εξωτερικής πολιτικής. Υπό αυτό
το πρίσμα, πληροφορίες της «Κ»
από το διπλωματικό παρασκήνιο
προκρίνουν πως δεν πρέπει να πε-
ριμένουμε μαγικές λύσεις.

Την ίδια ώρα στη Λευκωσία, αρ-
χίζει να καλλιεργείται παρασκη-
νιακά και η ιδέα του να συναντη-
θούν φιλοφρονητικά Αναστασιάδης
και Ακιντζί, εφόσον πέρασαν οι
εκλογές στην Τουρκία, χωρίς επί-
σημη ατζέντα. Αυτό για την ώρα
δεν έχει πάρει σάρκα και οστά εφό-
σον επισήμως αναμένεται να δώσει
το πράσινο φως η Άγκυρα για την
κάθοδο της Τζέιν Λουτ.

Για την ώρα όμως, αποφεύχθη-
καν πιθανές εντάσεις που θα είχαν
ως επίκεντρο την κυπριακή ΑΟΖ
και που θα επακολουθούσαν αν η
Τουρκία πήγαινε σε δεύτερο γύρο
και τίθεντο σε αμφιβολία τα ποσο-
στά του Ερντογάν. Η ευρωπαϊκή
πτυχή της Τουρκίας, είναι ένα άλλο
ζήτημα. Το προσφυγικό αναμένεται
να επανέλθει στην πρώτη γραμμή
της επικαιρότητας, με την Ε.Ε. να
απελευθερώνει την Πέμπτη το βρά-
δυ 3 δισεκατομμύρια ευρώ προκει-
μένου να συνεχίσει απρόσκοπτα
η Τουρκία τη φιλοξενία περίπου
3,5 εκατ. προσφύγων. 

«Η φασιστική συμμαχία είναι μια
συμμαχία πολέμου που στρέφεται
κατά του κουρδικού λαού και των
δημοκρατικών δυνάμεων. Μετά
τις εκλογές, αυτή η συμμαχία θα
συνεχίσει τον πόλεμο και τις επι-
θέσεις της θεωρώντας ότι η πολι-
τική της γραμμή έχει λάβει τη λαϊκή
συγκατάθεση. Θα συνεχιστούν οι
επιθέσεις κατά του αγώνα ελευθε-
ρίας του κουρδικού λαού και θα
αυξηθούν οι πιέσεις κατά των δη-
μοκρατικών δυνάμεων της Τουρ-
κίας». 

Αυτή την προειδοποίηση έστειλε
η ένοπλη πτέρυγα του κουρδικού
κινήματος (KCK), με ένα λιτό γραπτό
ανακοινωθέν που δημοσιεύτηκε
στα κουρδικά μέσα ενημέρωσης.
Στο ίδιο ανακοινωθέν, το κίνημα
υπογράμμισε τα εξής: «Η κυβέρ-
νηση θα επιχειρήσει να εκμεταλ-
λευτεί όλες τις δημοκρατικές δυ-
νάμεις για την προβολή των πολε-
μικών σχεδίων της.

Μια νέα περίοδος καταπίεσης
θα ξεκινήσει για τις δημοκρατικές
δυνάμεις». Οι Κούρδοι αναλυτές
χαρακτηρίζουν ως «κρίσιμο» το
προαναφερόμενο ανακοινωθέν το
οποίο θεωρούν ότι ρίχνει φως στην
ψυχοσύνθεση των ανταρτών, λίγο
μετά το άκουσμα των αποτελεσμά-
των των τουρκικών εκλογών. Εν
ολίγοις, το κουρδικό κίνημα, υπό
τη σκιά της νέας εκλογικής επιτυ-
χίας του Ερντογάν, φαίνεται να

ετοιμάζεται για το πιο απαισιόδοξο
σενάριο. 

Το κάλεσμα 
Για τους αναλυτές που παρακο-

λουθούν από κοντά τις κινήσεις
του κουρδικού κινήματος εδώ και
χρόνια, το κάλεσμα δεν μπορεί να
θεωρηθεί τυχαίο. «Η φασιστική
συμμαχία ΑΚΡ-ΜΗΡ έχει ανακοι-
νώσει ότι θα συνεχίσει την γενο-
κτονία των Κούρδων μετά τις εκλο-
γές της 24ης Ιουνίου. Οι Κούρδοι
νέοι πρέπει να απαντήσουν σε αυ-
τήν επιθετικότητα τρέχοντας στα
μέτωπα του αγώνα, αλλά και εντα-
τικοποιώντας τον αγώνα τους κατά
του φασισμού από τα σημεία που
βρίσκονται», τονίζει το ανακοινω-
θέν του KCK. Το κουρδικό κίνημα
πραγματοποιεί κάλεσμα προς την
κουρδική νεολαία με στόχο να ενι-
σχύσει τις δυνάμεις του και να ολο-
κληρώσει τις προετοιμασίες του
για τη νέα αναμέτρηση με το τουρ-
κικό κράτος. Συμπεραίνεται έτσι
ότι στο στρατιωτικό πεδίο η ανα-
μέτρηση θ’ αφορά μια μεγάλη γε-

ωγραφική περιοχή η οποία απλώ-
νεται από την Ανατολία μέχρι την
Μεσοποταμία. Στο βόρειο τμήμα
της Συρίας, οι Κούρδοι σε συνερ-
γασία με τις ΗΠΑ και τους συμμά-
χους τους θα δώσουν αγώνα δρόμου
για να περιορίσουν την τουρκική
επιθετικότητα και να προφυλάξουν

τις περιοχές που ελέγχουν. Στο βό-
ρειο τμήμα του Ιράκ, δεν αποκλεί-
εται μια νέα χερσαία εισβολή των
τουρκικών δυνάμεων, κυρίως στο
Όρος Κάντιλ, όπου βρίσκονται τα
κεντρικά στρατόπεδα των Κούρ-
δων. Για την ασφάλεια αυτής της
περιοχής, η κουρδική μελετά μια

σειρά προληπτικών χτυπημάτων
τόσο στο εσωτερικό της Τουρκίας
όσο και στην ευρύτερη περιοχή. 

Την ίδια περίοδο, αναμένεται
να κορυφωθεί η ένταση και στο
εσωτερικό της Τουρκίας. Σε περί-
πτωση που ο Ερντογάν δεν επιλέξει
να επιστρέψει στο τραπέζι των δια-

πραγματεύσεων, και να απογοη-
τεύσει κατ’ αυτό τον τρόπο τους
Γκρίζους Λύκους, τότε στο εσωτε-
ρικό της Τουρκίας η ένταση της
αναμέτρησης των δυνάμεων ασφα-
λείας με τους Κούρδους ενδέχεται
να φτάσει σε επικίνδυνα επίπεδα. 

Πολιτική αναμέτρηση
Μετά τις εκλογές, η κουρδική

πλευρά στρέφει την προσοχή της
και στις νέες ισορροπίες στο τουρ-
κικό πολιτικό προσκήνιο. Θεωρών-
τας ότι το ΑΚΡ βγήκε νικητής από
τις εκλογές «κλέβοντας» τις ψήφους
των μικρότερων συντηρητικών
κομμάτων και ενισχύοντας το Κί-
νημα των Γκρίζων Λύκων, η κουρ-
δική πλευρά ετοιμάζεται για όλα
τα ενδεχόμενα. 

Έτσι ο Βεϊσί Σαρίσοζεν, ένας
από τους εξόριστους ιδεολόγους
του κινήματος στην Ευρώπη, προ-
βλέπει ότι «η οικονομική κρίση θα
λάβει διαστάσεις. Το κόστος της
θα το φορτωθούν οι εργάτες, οι οι-
κονομικά ασθενέστερες τάξεις. Ο
Ερντογάν θα αναζητήσει βοήθεια
από το Δ.Ν.Τ. Τότε ο λαός θα αρχίσει
να φωνάζει “αρκετά”. Την ίδια στιγ-
μή, ο πόλεμος στο βόρειο Ιράκ θα
μετατραπεί σε γενική εισβολή. Θα
αρχίσουν να φτάνουν φέρετρα στη
χώρα με νεκρούς στρατιώτες, πάνω
στα οποία ο λαός θα φωνάζει ότι
φτάνει πια».

ΝΙΚΟΣ ΣΤΕΛΓΙΑΣ 

Με πολεμικές προετοιμασίες απαντούν οι Κούρδοι στη νίκη Ερντογάν
<<<<<<<

Βόρεια της Συρίας, οι
Κούρδοι θα δώσουν
αγώνα δρόμου για να
περιορίσουν την τουρκι-
κή επιθετικότητα.

<<<<<<<

Μέχρι τα τέλη της προ-
ηγούμενης εβδομάδας το
όνομα του Γιλντιρίμ ήταν
αυτό που ακουγόταν πιο
έντονα για την προεδρία
της νέας βουλής.

Το κουρδικό κίνημα πραγματοποιεί κάλεσμα προς την κουρδική νεολαία με στόχο να ενισχύσει τις δυνάμεις του και να
ολοκληρώσει τις προετοιμασίες του για τη νέα αναμέτρηση με το τουρκικό κράτος.

Αυταρχικό
καθεστώς
οικοδομεί
ο Ερντογάν 
Ενώ αναζητεί ισορροπίες στη βουλή
υπό το νέο σύστημα διακυβέρνησης
η ατζέντα παραμένει μακρά 

Πηγές με γνώσεις των κινήσεων του Προέδρου της Τουρκίας, τονίζουν ότι η απώλεια της αυτοδυναμίας στη νέα εθνοσυνέλευση αποτελεί ένα αξιοσημείωτο,
αλλά όχι ζωτικής σημασίας, πλήγμα.

Ο Ερντογάν στοχεύει στη δημιουρ-
γία ενός σχήματος διακυβέρνησης το
οποίο θα παρακάμπτει το κοινοβού-
λιο σε σημαντικά ζητήματα.

Με το βλέμμα εκτός 
Όλες οι πληροφορίες από την Άγ-
κυρα, αναλύοντας τις τελευταίες
εξελίξεις, αποδίδουν ιδιαίτερη
σημασία σε μια πρωτοβουλία που
ετοιμάζεται να λάβει ο ισχυρός
πολιτικός άνδρας της Τουρκίας.
Σύμφωνα με τις πηγές της «Κ» ο
Ερντογάν λαμβάνοντας υπόψη
του τις νέες πολιτικές ισορροπίες,
στοχεύει στη δημιουργία ενός
σχήματος διακυβέρνησης το
οποίο θα παρακάμπτει το κοινο-
βούλιο σε σημαντικά ζητήματα.
Με άλλα λόγια, στο νέο προεδρι-
κό σύστημα, οι αρμοδιότητες και
εξουσίες της βουλής θα περιορι-
στούν στην ψήφιση του προϋπο-
λογισμού και ορισμένων σημαντι-
κών νομοσχεδίων που αφορούν
ουσιώδη ζητήματα του τουρκικού
Συντάγματος. Η νέα εξέλιξη προ-
βληματίζει τις δημοκρατικές δυ-
νάμεις της Τουρκίας και τη δυτική
κοινή γνώμη που εδώ και καιρό
προειδοποιούν για τις επιπτώσεις
της μετάβασης της Τουρκίας στο
νέο προεδρικό σύστημα. Χαρα-
κτηριστική είναι η περίπτωση του
ηγέτη της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης, Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου,
ο οποίος αρνήθηκε να συγχαρεί
τον Ερντογάν για τη νέα εκλογική
του επιτυχία του, επικαλούμενος
την άποψη ότι δεν είναι δυνατόν
να δέχεται συγχαρητήρια ένας
ηγέτης που οδηγεί τη χώρα του
στον ολοκληρωτισμό.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στο Κυπριακό οι τελευταίες πλη-
ροφορίες από τους κύκλους της
τουρκοκυπριακή ηγεσίας και την
Άγκυρα θέλουν την προσπάθεια
λύσης να αναπτύσσει νέα δυνα-
μική κατά την επόμενη περίοδο.
Με το τέλος των πρόωρων εκλογών
στην Τουρκία αλλά και ένα χρόνο
περίπου μετά το ναυάγιο του Κραν
Μοντάνα, η τουρκική πλευρά φαί-
νεται ν’ αναμένει τη νέα πρωτο-
βουλία του ΟΗΕ, αν και ακόμη δεν
έχει πάρει επίσημη θέση για το
ζήτημα. Η αναμονή Άγκυρας-Ακιν-
τζί συμπίπτει με αρνητικές εξελίξεις

στο τουρκοκυπριακό πολιτικό πε-
δίο. Οι δυνάμεις που υποστηρίζουν
την προοπτική της λύσης εξακο-
λουθούν να εκπέμπουν εικόνα
αποδυνάμωσης, με τα αποτελέ-
σματα των «δημοτικών εκλογών»
να ρίχνουν φως στην εν λόγω πραγ-
ματικότητα.

Λίγους μήνες μετά τις πρόωρες
«βουλευτικές εκλογές» τα ποσοστά
της τ/κ Δεξιάς ξεπερνούν το 60%,
μια εξέλιξη που προβληματίζει
τους κύκλους της τ/κ Αριστεράς.
«Τα αποτελέσματα των εκλογών
της 24ης Ιουνίου θα πρέπει να
προβληματίσουν όλες τις προοδευ-
τικές δυνάμεις. Δεν είναι δυνατόν
να συνεχίσουμε την πορεία μας
με αυτόν τον τρόπο», τονίζει ο
«βουλευτής» του Ρεπουμπλικανι-
κού Τουρκικού Κόμματος (ΡΤΚ)

στην Αμμόχωστο, Ασίμ Ακάνσοϊ,
ο οποίος πριν από μία εβδομάδα
μοιράστηκε με την «Κ» τον προ-
βληματισμό του για τον αρνητικό
αντίκτυπο των τουρκικών εκλογών
στο Κυπριακό. 

Η άνοδος της τ/κ Δεξιάς
Στις «δημοτικές εκλογές» οι πα-

ρατάξεις που πέτυχαν τους στό-
χους τους προέρχονται από την
τ/κ Δεξιά. Με εξαίρεση τη Λευκω-
σία, σε όλους τους υπόλοιπους με-
γάλους «δήμους», οι υποψήφιοι
της τ/κ Δεξιάς σημείωσαν επιτυχία.
Χαρακτηριστικό είναι ότι το Κόμμα
Εθνικής Ενότητας (ΚΕΕ), παρά τα
προβλήματα που αντιμετωπίζει
στο εσωτερικό του, μέσα σε σύν-
τομο χρονικό διάστημα κατάφερε
να αυξήσει τα ποσοστά κατά 5

ολόκληρες μονάδες. Τον Ιανουάριο
του 2018 το ποσοστό του κόμματος
ήταν 35%, σήμερα ξεπερνά πλέον
το 40%. Με αυτόν τον τρόπο, το
ΚΕΕ μετεξελίσσεται με αδιαμφι-
σβήτητο τρόπο στην κυρίαρχη
πολιτική δύναμη της τ/κ κοινότη-
τας. Την ίδια στιγμή, το Δημοκρα-
τικό Κόμμα (ΔΚ) του Σερντάρ Ντεν-
κτάς, παρά την ήττα της υποψη-
φιότητας της κόρης του Ντερβίς
Έρογλου στον «δήμο» της Λευ-
κωσίας, εξακολουθεί να διατηρεί
τις δυνάμεις του σε σημαντικά
αστικά κέντρα και επιπλέον εξα-
σφαλίζει τον έλεγχο του «δήμου»
της Αμμοχώστου. Συνολικά, μαζί
με το Κόμμα του Λαού (ΚΛ) του
Κουντρέτ Οζερσάι, το οποίο αυ-
τοχαρακτηρίζεται ως «κεντρώα
πολιτική δύναμη», το ποσοστό

της τ/κ Δεξιάς αγγίζει πλέον το
63%. Με άλλα λόγια στα Κατεχό-
μενα, 6 στους 10 πολίτες «ψηφί-
ζουν» κόμματα που είτε απορρί-
πτουν την ομοσπονδιακή λύση
είτε διατηρούν σοβαρές επιφυλά-
ξεις ως προς τις διάφορες πτυχές
της. 

Το κόμμα των εποίκων 
Η άνοδος της τ/κ Δεξιάς, δύο

χρόνια πριν από τις «προεδρικές
εκλογές» του 2020, δεν εξηγείται
αποκλειστικά με την άνοδο των
ποσοστών του ΚΕΕ, εφόσον ένα
δεύτερος παράγοντας διαδραμα-
τίζει ρόλο. Αυτός ακούει στο όνομα
Κόμμα Αναγέννησης (ΚΑ). Πρό-
κειται για το κόμμα που υποστη-
ρίζουν κυρίως οι έποικοι και το
οποίο στις «βουλευτικές εκλογές»

του Ιανουαρίου κατάφερε να ει-
σέλθει στο «κοινοβούλιο». Στη νέα
περίοδο, το κόμμα ανεβάζει τον
πήχη και φλερτάρει με την τρίτη
θέση. Χαρακτηριστική είναι η πε-
ρίπτωση της Αμμοχώστου, όπου
το ΚΑ κατάφερε μέσα σε σύντομο
χρονικό διάστημα να αυξήσει με
εντυπωσιακό τρόπο τα ποσοστά
του. Συγκεκριμένα, τον Ιανουάριο
στην Αμμόχωστο το ποσοστό του
ΚΑ ήταν 7%. Σήμερα, σε επίπεδο
«δημοτικών εκλογών» και «εκλο-
γών» για ανάδειξη «δημοτικών
συμβούλων», αυτό το ποσοστό
σκαρφαλώνει στο 17%. Έτσι, σε
μια περίοδο που τα κόμματα της
τ/κ Αριστεράς εξακολουθούν να
χάνουν δυνάμεις, το ΚΑ φλερτάρει
με την τρίτη θέση στην κατάταξη
των κομμάτων. 

Στο «όχι» το πάνω χέρι στα Κατεχόμενα 
Η τ/κ Δεξιά και οι έποικοι αναπτύσσουν δυναμική τη στιγμή που οι δυνάμεις της λύσης βυθίζονται στην εσωστρέφεια

<<<<<<<

Με εξαίρεση τη Λευκω-
σία, σε όλους τους μεγά-
λους «δήμους», οι υπο-
ψήφιοι της τ/κ Δεξιάς
σημείωσαν επιτυχία.

Η πτώση Οζερσάι
Η άνοδος της τ/κ Δεξιάς συνοδεύε-
ται από δύο εξελίξεις. Πρώτον, το ΚΛ
του Οζερσάι χάνει ψήφους σε πολ-
λές περιοχές και ο ίδιος προβάλλει
την άποψη ότι στις «δημοτικές εκλο-
γές» το κόμμα του έλαβε στρατηγι-
κής σημασίας αποφάσεις υποστηρί-
ζοντας ανεξάρτητες υποψηφιότητες.
Η συγκεκριμένη εξήγηση είναι η μία
όψη του νομίσματος. Δεν εξηγεί το
γιατί το ΚΛ είδε μέσα σε έξι μήνες τα
ποσοστά του να οπισθοχωρούν από
το 17% στο 10%. Παρόμοια εικόνα
εκπέμπουν και τα κόμματα της τ/κ
Αριστεράς. Έξι μήνες μετά τις «βου-
λευτικές εκλογές» το ΡΤΚ παρά την
αύξηση των ποσοστών του από 20%
σε 31% δεν κατορθώνει να εξασφα-
λίσει τον έλεγχο σημαντικών «δή-
μων». Την ίδια στιγμή, το Κόμμα Κοι-
νοτικής Δημοκρατίας (ΚΚΔ), εκτός
από τον «δήμο» δεν σημειώνει επι-
τυχία σε κανέναν άλλο πέραν αυτού
της Λευκωσίας. Ο Μεχμέτ Χαρμαν-
τζί, ο «δήμαρχος» της Λευκωσίας
φαίνεται να είναι ο τελευταίος άσος
στο μανίκι της τ/κ Αριστεράς, η οποία
βυθίζεται στην εσωστρέφεια και κα-
λείται να αντιμετωπίσει σωρεία προ-
βλημάτων. Οι νέες εξελίξεις αφή-
νουν πίσω τους πολλά αναπάντητα
ερωτήματα και αρκετούς προβλημα-
τισμούς σε ό,τι αφορά την απόδοση
των υποστηρικτών της ομοσπονδια-
κής λύσης εντός της τ/κ κοινότητας.
Πριν από λίγο καιρό, ο ίδιος ο Ακιντζί
ισχυριζόταν ότι η πλειοψηφία της τ/κ
κοινότητας υποστήριζε την προοπτι-
κή της λύσης. Οι νέοι συσχετισμοί
δυνάμεων και οι δημογραφικές ισορ-
ροπίες που αλλάζουν με ταχύτητα
φωτός στα κατεχόμενα και δημιουρ-
γούν σοβαρές υποψίες ως προς την
ορθότητα αυτής της εκτίμησης. 

Πριν από λίγο καιρό, ο Ακιντζί ισχυριζόταν ότι η πλειοψηφία της τ/κ κοινότητας υποστήριζε
την προοπτική της λύσης. Οι συσχετισμοί δυνάμεων και οι δημογραφικές ισορροπίες που
αλλάζουν δημιουργούν σοβαρές υποψίες ως προς την ορθότητα αυτής της εκτίμησης. 

Ο Μεχμέτ Χαρμαντζί, ο «δήμαρχος» της Λευκωσίας
φαίνεται να είναι ο τελευταίος άσος στο μανίκι της τ/κ
Αριστεράς.
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Ψάχνουν 
πολιτική 
διάσωση από
Συνεργατισμό
Το πολιτικό διακύβευμα που τίθεται
για μία Πολιτεία που έχει ήδη απαξιωθεί 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Ήταν ένα ωραίο περιτύλιγμα με
σαθρό περιεχόμενο» ομολογούσε
στην Επιτροπή Ελέγχου της περα-
σμένης Πέμπτης ο β΄ εκτελεστικός
διευθυντής του Συνεργατισμού
Άκης Ιακώβου αναφερόμενος στον
Συνεργατισμό. Μία τοποθέτησή
αρκετή για να προκαλέσει την ορ-
γίλη αντίδραση ίσως και την έκ-
πληξη των βουλευτών που συμμε-
τείχαν. Πώς ο Συνεργατισμός ο
οποίος ιδρύθηκε παραχωρώντας
μακροπρόθεσμα δάνεια σε αγρότες
κατέληξε να συγχωνεύεται με την
Ελληνική είναι ένα ερώτημα που
παραμένει αναπάντητο. Όπως ερώ-
τημα που εγείρεται είναι και το εν-
δεικτικό παράδειγμα του Αβέρωφ
Νεοφύτου από το βήμα της βουλής
ότι αξιωματούχος της Συνεργατικής
Κεντρικής Τράπεζας βρέθηκε να
χειρίζεται λογαριασμούς σε 15 δια-
φορετικές συνεργατικές εταιρείες
και άλλους 80 λογαριασμούς σε 7
τράπεζες. 

Το φαγοπότι
Οι προειδοποιητικές αυτές βολές

αποκαλύπτουν το πάρτι που επι-
κρατούσε εντός του Συνεργατισμού
για χρόνια. Και σε αυτό δεν είναι
σίγουρα αμέτοχα τα κόμματα. Αν-
τιθέτως από τις τοποθετήσεις της
τελευταίας Ολομέλειας διεφάνη ότι
κατά καιρούς όλα σχεδόν τα κόμ-
ματα είχαν βάλει το δάκτυλο στο
μέλι της Συνεργατικής Κεντρικής
Τράπεζας. Διαμοιράζοντας αρχικά
τις επιτροπείες και τις καρέκλες σε
αυτές και φτάνοντας μέχρι τη ση-
μερινή σύνθεση της Συνεργατικής
Κεντρικής Τράπεζας η οποία ελέγ-
χεται για νεποτισμό από την αντι-

πολίτευση αλλά και για κακή δια-
κυβέρνηση. Το επόμενο δεκαήμερο
ο Συνεργατισμός μετακομίζει για
τα καλά στη βουλή και μετατρέπεται
στο μεγάλο πολιτικό διακύβευμα
και ζητούμενο. Στόχος είναι να δια-
σωθεί η ήδη τρωθείσα αξιοπιστία
των βουλευτών από τους χειρισμούς
του 2013 κατά το κούρεμα αλλά και
κύριο ζητούμενο να κερδίσουν όσοι
μπορούν πολιτικούς πόντους από
τη συζήτηση.

Στον τοίχο ο ΔΗΣΥ
Στο εδώλιο θα βρεθεί τις επόμενες

μέρες ο ΔΗΣΥ και αυτό καθόλου τυ-
χαία, καθώς θα πρέπει να διαχειρι-
στεί τις έντονες επικρίσεις των κυ-
βερνητικών χειρισμών αλλά και το-
ποθετήσεων γύρω από τον Συνερ-
γατισμό. Την ίδια στιγμή που ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου έχει ήδη ξεκινήσει
να κτίζει ένα ηγετικό προφίλ που
για πολλούς είναι προπομπός των
ευγενών φιλοδοξιών του για το 2023.
Αν και για πολλούς θεωρείται πως
με τους χειρισμούς του Συνεργατι-
σμού αποδυναμώθηκε ο Χάρης Γε-
ωργιάδης, ο κύριος αντίπαλός του,
δεν είναι διατεθειμένος σε καμία
περίπτωση να βιώσει όσα ο γ.γ. του
ΑΚΕΛ το 2012. Αντιθέτως, έχει κρα-
τήσει σχετικές αποστάσεις από την
κυβέρνηση και επιδιώκει να ανα-
λάβει εκ νέου τον διαμεσολαβητικό
ρόλο κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης και ψήφισης των κρίσιμων νο-
μοσχεδίων. Αυτό φάνηκε στη Βουλή
μέσω των παρασκηνιακών συναν-
τήσεών του με βουλευτές τόσο του
ΔΗΚΟ όσο και του ΑΚΕΛ. Η από-
φασή του, μάλιστα, να αποκλείσει
από τα τηλεοπτικά πάνελ τα συνα-
γερμικά στελέχη μέχρι και την ψή-
φιση, θεωρείται από πολλούς ως

προσπάθεια διαχείρισης της κρίσης
και μείωσης της ζημιάς. Για τον ίδιο
ο Συνεργατισμός αποτελεί στοίχημα.
Τόσο στο να αποδείξει πως ο ίδιος
μπορεί να χειρίζεται δυσεπίλυτες
κρίσεις, όσο και για να αποσείσει
από πάνω του το βάρος της αποχής
κατά το πρώτο κούρεμα. Το αν θα
καταφέρει με τους παρασκηνιακούς
χειρισμούς του να κερδίσει την πλει-
οψηφία της βουλής είναι ένα ζήτημα
ανοικτό. Η κύρια ανησυχία του ΔΗ-
ΣΥ επικεντρώνεται πλέον στην έρευ-
να του γενικού εισαγγελέα και το
τι ενδεχομένως να καταδείξει για
την πενταετία που πέρασε.

Σηκώνει τους τόνους το ΑΚΕΛ
Ο καιρός που ο ΔΗΣΥ κτυπούσε

την κυβέρνηση Χριστόφια και το
κυβερνών ΑΚΕΛ στη βουλή με τη
στήριξη άλλων κομμάτων ήταν σί-

γουρα τραυματικός, όχι μόνο για
την κυβέρνηση αλλά και για το κόμ-
μα της Αριστεράς που είχε σημαν-
τικό πολιτικό κόστος. Αυτό το έργο
φαίνεται πως θέλει να επαναλάβει
το ΑΚΕΛ, αυτή τη φορά, αλλάζοντας
ρόλους με τον ΔΗΣΥ. Το κεφάλαιο
Συνεργατισμός υπήρξε η απάντηση
του ΑΚΕΛ σε όσα καταλόγιζε μέχρι
σήμερα η δεξιά παράταξη στο κόμμα
της Αριστεράς, ότι είναι ανίκανο
να χειριστεί την οικονομία, όπως
εκείνοι. Αυτό θεωρούν άλλωστε
κομματικοί κύκλοι, οι οποίοι ξεκα-
θαρίζουν πως το αφήγημα πλέον
περί success story αποδομείται και
εκθέτει την κυβέρνηση. Στην Εζεκία
Παπαϊωάννου είναι έτοιμοι για σκλη-
ρή αντιπολίτευση. Αυτό φάνηκε και
με τη στάση που κράτησε στο Κυ-
πριακό αλλά και από την τοποθέ-
τηση του Άντρου Κυπριανού, ο οποί-
ος κατήγγειλε την κυβέρνηση Ανα-
στασιάδη για ψέματα αλλά και για
τη δημιουργία ενός οικονομικού
εγκλήματος γύρω από τον Συνερ-
γατισμό αλλά και από τις έντονες
τοποθετήσεις των Στέφανου Στε-
φάνου και Γιώργου Λουκαΐδη που
θεωρούνται η φυσιολογική διαδοχή
του κόμματος. Απομένει να διαφανεί
μέχρι πού θα φτάσει η αντιπολιτευ-
τική γραμμή του ΑΚΕΛ, για πολλά
στελέχη, ωστόσο, είναι η κατάλληλη
στιγμή για να καθαρίσει το όνομα
του κόμματος γύρω από τις όσες

κριτικές έχει δεχτεί την τελευταία
εξαετία για την οικονομία. Θεωρείται
πάντως σχεδόν βέβαιο πως το ΑΚΕΛ
δεν πρόκειται να υπογράψει τις κρα-
τικές εγγυήσεις, καθώς θεωρεί ως
εκβιαστικό δίλημμα την κίνηση της
κυβέρνησης αλλά και ύποπτη την
συμφωνία με την Ελληνική Τράπεζα. 

Κτίζει προφίλ ο Νικόλας
Την περίοδο που Αβέρωφ Νεο-

φύτου και Νικόλας Παπαδόπουλος
έκαναν παιχνίδι κατά την κρίσιμη
περίοδο του μνημονίου θυμήθηκαν
όσοι παρευρέθηκαν την περασμένη
Τετάρτη στην επιτροπή οικονομι-
κών, όταν συναινούσαν στην κα-
τάθεση νομοσχεδίων για τα ΜΕΔ.
Η αλήθεια είναι πως ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος σε αντίθεση με την
περίοδο των εκποιήσεων έχει κα-
ταστήσει από νωρίς σαφή τη θέση
του ότι θα στηρίξει τις κρατικές εγ-
γυήσεις, με προϋποθέσεις βεβαίως.
Και αυτό γιατί δεν θέλει σε οποι-
αδήποτε περίπτωση να φορτωθεί
με ευθύνες για τους χειρισμούς του
στη βουλή, όπως έγινε την προ-
ηγούμενη πενταετία. Ούτε να δώσει
την ευκαιρία στον Νίκο Αναστα-
σιάδη να καταγγείλει τη βουλή για
οποιοδήποτε πλήγμα στην κυπρια-
κή οικονομία, όπως άλλωστε έγινε
με την καταψήφιση του πρώτου
κουρέματος. Ο ίδιος, μετά και την
ήττα των προεδρικών εκλογών, έχει

επιλέξει να κρατήσει πιο χαμηλούς
τόνους και να περάσει το μήνυμα
πως ο ίδιος φέρεται υπεύθυνα σε
κρίσεις. Κάτι που, όπως λέγεται,
δεν έκανε κατά την προεκλογική
εκστρατεία και του στοίχισε. Το
ερώτημα είναι κατά πόσο θα πείσει
την κοινοβουλευτική του ομάδα,
καθώς κατά τη συνεδρία του εκτε-
λεστικού γραφείου εκφράστηκαν
πολλοί προβληματισμοί. Όπως λέ-
γεται Ζαχαρίας Κουλίας και Χρίστος
Ορφανίδης δεν είναι διατεθειμένοι
να στηρίξουν τις κρατικές εγγυή-
σεις, όπως ούτε οι υπόλοιποι είναι
ιδιαίτερα θερμοί. Το αν θα κατα-
φέρει να πείσει μία κοινοβουλευτική
ομάδα με αρκετές ιδιομορφίες θα
αποτελέσει σίγουρα μία νίκη για
το αρχηγικό του προφίλ. Αμέσως
μετά την μπόρα του Συνεργατισμού
ο ΔΗΚΟϊκός πρόεδρος είναι έτοιμος
για σκληρή αντιπολίτευση, βάζον-
τας στο ίδιο βαρόμετρο ευθυνών
την διακυβέρνηση Νίκου Αναστα-
σιάδη με αυτή του Δημήτρη Χρι-
στόφια για λανθασμένους χειρι-
σμούς στην οικονομία που προκά-
λεσαν ζημιά. Θα υπογραμμίσει πως
αν οι προεκλογικές του προτάσεις
για δημιουργία φορέα και αντιμε-
τώπιση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων είχαν πραγματοποιηθεί
νωρίτερα και δεν «χλευάζονταν»
από τους κυβερνώντες θα υπήρχε
διάσωση του Συνεργατισμού. 

Των ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 
και ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ 

109 χρόνια ιστορίας συμπληρώνει
φέτος ένα από τα πλέον δραστήρια
και δυνατά συνεργατικά κινήματα
διεθνώς. Ο ρους του Συνεργατισμού
ολοκληρώνεται με τη συμφωνία που
αναμένεται να υπογραφεί με την
Ελληνική Τράπεζα, ωστόσο, στην
πορεία των χρόνων τα σημάδια της
σημερινής κατάληξης ήταν εκεί. Για
την ιστορία, η πρώτη Συνεργατική
Εταιρεία συστάθηκε το 1909 με την
ίδρυση της Χωρικής Τράπεζας Λευ-
κονοίκου, και έκτοτε η πρόοδος με
νέες πιστωτικές εταιρείες στην ίδια
φιλοσοφία ήταν προοδευτική. Το
1924 ο αριθμός των πιστωτικών εται-
ρειών ήταν 24, γεγονός που σημα-
τοδότησε την ακολουθούμενη πο-
λιτική, του να φτάσουν δηλαδή σε
κάθε κυπριακή γωνιά. Κατέστη δυ-
νατό σε σημεία όπως η Μοσφιλωτή,
πάλι τη δεκαετία του 1920. Παράλ-
ληλα, η αυξανόμενη δυναμική που
επέρχονταν, είχε ιδρυθεί το 1937 η
Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα και
κατόπιν με κορωνίδα τη ΣΠΕ Στρο-
βόλου (1942), έδινε το δικαίωμα της
έμπρακτης στήριξης του πληθυσμού
σε καιρούς χαλεπούς, όπως για πα-
ράδειγμα στον Β΄Π. Π. Αυτή η δράση
είχε τα χνάρια της σε χρόνια πρω-
τύτερα εφόσον ήδη από το 1925
είχε ιδρυθεί η Γεωργική Τράπεζα με
έντονη παρουσία και βοήθεια μέσα
στη δίνη του Α΄ Π. Π. 

Η μετεξέλιξη 
Μπορεί να φαντάζει απόμακρο

σήμερα, όμως το 1960 στην Κύπρο
το να έχει στην κατοχή του ένας
πελάτης Ταμιευτηρίου τρεχούμενο
λογαριασμό και βιβλιάριο επιταγών,
ήταν τεράστια υπόθεση. 1958 και

στη Λεμεσό το Ταμιευτήριο Κατα-
στηματαρχών της πόλης μετονο-
μάζεται σε Συνεργατικό Ταμιευτή-
ριο, παρέχοντας αυτές τις διευκο-
λύνσεις, ενώ αυξάνεται με συνέρ-
γιες η παρουσία σε όλη την Κύπρο.
Ωστόσο, ως συνέπεια των επιπτώ-
σεων από την τουρκική εισβολή,
κατά την περίοδο 1979-80, αριθμός
Συνεργατικών Εταιρειών, οι οποίες
ασχολούνταν, κυρίως, με βιομη-
χανικές και εμπορικές δραστηριό-
τητες, τέθηκαν υπό εκκαθάριση.
Με το αναπόφευκτο άλμα στον
χρόνο, το ότι φτάσαμε ν’ απαριθ-
μούμε το 2005, 630 ΣΠΙ, ήταν μέρος
και μάλιστα μεγάλο του προβλή-
ματος. Αποδεικτικό της επέκτασης
στη χώρα αλλά και πρώτο μέρος
που θα υπόκειτο σε συμμάζεμα
όπως αυτό έγινε μερικά χρόνια αρ-
γότερα εξαιτίας της οικονομικής
κρίσης.

Η ισχύς 
Το γράμμα και το πνεύμα του

Συνεργατικού κινήματος στην Κύ-
προ ήταν τέτοιο που μέσα από την
εξασφάλιση του κοινού συμφέρον-
τος των εργαζόμενων επιδιωκόταν
η γενικότερη πρόοδος. Απέναντι
σε ανά εποχικές «απειλές», όπως
ήταν οι μεγαλοκτηματίες μέχρι και
οι τοκογλύφοι. Από την άλλη, το
ίδιο πνεύμα διαπέρασε και το Δη-
μόσιο, και έτσι επήλθαν Συνεργα-
τικά Ταμιευτήρια της ΑΗΚ, της
Υδατοπρομήθειας, Τραπεζών, Τη-

λεπικοινωνιών στο πέρασμα του
χρόνου. Ήταν αυτό το πνεύμα που
μπήκε σε εφαρμογή και μετά την
τουρκική εισβολή με την ίδρυση
για παράδειγμα της Συνεργατικής
Εταιρείας Εκτοπισθέντων Κελλιών,
το 1975. 

Η περίπτωση Ανδρέα Αζίνα
Ωστόσο, το ότι καταγράφηκαν

μείζονα θέματα διαχείρισης είναι
ιστορικά παραδεκτό. Ήδη δε από

το 1980 όταν και η υπόθεση του
Ανδρέα Αζίνα, μεσουρανούσε στον
Τύπο της εποχής. Άλλωστε επρό-
κειτο για στέλεχος που απασχο-
λούνταν από την ίδρυση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και μέχρι
την απόλυσή του από τη Δημόσια
Υπηρεσία, ως διοικητής του Τμή-
ματος Συνεργατικής Αναπτύξεως
της Δημόσιας Υπηρεσίας στη Λευ-
κωσία. Σύμφωνα με τα γεγονότα,
στις 28 Ιουλίου 1982 η Επιτροπή

Δημόσιας Υπηρεσίας κίνησε πει-
θαρχική διαδικασία εναντίον του
και αποφάσισε να τον απολύσει
αναδρομικά λόγω του γεγονότος
ότι στις 8 Απριλίου 1981 βρέθηκε
ένοχος από το Επαρχιακό Δικα-
στήριο Λευκωσίας για κλοπή, κα-
τάχρηση, παραβίαση εμπιστοσύνης
και κατάχρηση εξουσίας. Είχε κα-
ταδικαστεί σε 18μηνη φυλάκιση.
Η έφεσή του τόσο εναντίον της
καταδίκης όσο και εναντίον της
ποινής είχε απορριφθεί από το
Ανώτατο Δικαστήριο στις 16 Οκτω-
βρίου 1981. Η Επιτροπή Δημόσιας
Υπηρεσίας υποστήριξε, όπως ανα-
φέρεται, ότι «ο αιτητής είχε δια-
χειριστεί τα χρήματα του πιο πάνω
αναφερόμενου Τμήματος ως εάν
ήταν ιδιωτική του περιουσία και
τα δαπάνησε για σκοπούς άλλους
από εκείνους του Τμήματος». Ακο-
λούθησε μια μακρά διαδικασία μέ-
σω και των εφέσεων, μέχρι και τη
δεκαετία του 1990, ωστόσο δεν
ήταν η μόνη περίπτωση. 

Η περίπτωση Χλωρακιώτη 
Στις 8 Μαρτίου του 2010, ο τέως

διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας
Αθανάσιος Ορφανίδης απέστειλε
επιστολή προς τον τότε διευθυντή
της Συνεργατικής Κεντρικής Τρά-
πεζας Ερωτόκριτο Χλωρακιώτη,
προειδοποιώντας τον για τους κιν-
δύνους με τους οποίους ήταν αν-
τιμέτωπος ο Συνεργατισμός. Εκεί
γινόταν αναφορά στα «προβλημα-
τικά» προσωπικά δάνεια του Ερω-
τόκριτου Χλωρακιώτη από τη ΣΠΕ
Στροβόλου ύψους κάποιων εκα-
τομμυρίων ευρώ. Ακολούθησε δι-
καστική διαδικασία με βαρύ κατη-
γορητήριο, αλλά παράλληλα και
ένα πλήγμα στο γράμμα και το
πνεύμα του Συνεργατισμού.

Η κρίση του Συνεργατισμού έρχεται σε μία περίοδο που ο Αβέρωφ Νεοφύτου κτίζει το ηγετικό του προφίλ και αποτε-
λεί στοίχημα να βγει αλώβητος έως και ενισχυμένος.

<<<<<<<

Ο Συνεργατισμός θα
αποτελέσει το κεφάλαιο
με το οποίο κόμματα 
και πολιτικοί αρχηγοί
θα καθορίσουν την τα-
κτική τους γνωρίζοντας
πως όλοι έχουν βάλει 
το χέρι τους στο μέλι.

Ο Συνεργατισμός αποτελεί το όπλο
του ΑΚΕΛ για να αποδομήσει το αφή-
γημα της κυβέρνησης πως μόνο η Δε-
ξιά ξέρει να χειρίζεται την οικονομία.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος θα επιχει-
ρήσει να βάλει στην ίδια ζυγαριά κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη και Χριστόφια,
φιλοδοξώντας να κερδίσει πόντους.

Μεταξύ σφύρας και άκμονος η ιστορία του Κινήματος
<<<<<<<

Από το 1909 στο 2018, 
από την άνθηση και τη
συνένωση στον μαρασμό
και την κακοδιαχείριση.

Αλλη οικονομία του
2013, άλλη σήμερα 

Οι εξελίξεις γύρω από τη ΣΚΤ
και τα όσα έχουν διαδραματιστεί
το τελευταίο διάστημα, εγείρουν
φυσιολογικά ερωτήματα αναφο-
ρικά με το αν η κατάσταση ενδέ-
χεται να επηρεάσει σύσσωμο το
κυπριακό οικονομικό κλίμα. Πα-
ράγοντες της αγοράς και με
γνώση του παρασκηνίου, τονί-
ζουν ότι οι διαφορές ανάμεσα
στο οικονομικό κλίμα του 2013
με εκείνο του 2018 είναι εμφα-
νείς και εντοπίζονται ευθύς
εξαρχής από το γεγονός ότι
εκείνη την περίοδο η χώρα κα-
τέγραφε ελλειμματικούς προ-
ϋπολογισμούς. Επιπρόσθετα, ο
ρυθμός ανάπτυξης πλέον είναι
στο +4%, με την ανεργία παράλ-
ληλα να έχει μειωθεί σε μονο-
ψήφια νούμερα. Τα δεδομένα
αυτά, και με την Κύπρο εκτός
μνημονίου αλλά και ένα βήμα
πριν από την επενδυτική βαθμί-
δα, καθιστούν την οικονομία της
χώρας λιγότερο ευάλωτη όπως
λένε οι ίδιες πηγές. Παράμετρος
ανησυχίας είναι το υψηλό δημό-
σιο χρέος το οποίο μετά και τη
δεύτερη έκδοση ομολόγων θα
ανέλθει στο 110%, ενώ σε αντί-
θεση επί μνημονιακής περιόδου
το ανώτατο σημείο ήταν το
107%. Ωστόσο, και πάλι ο παρά-
γων ρυθμός ανάπτυξης είναι
εκείνος που θα λειτουργήσει ως
δικλίδα ώστε να πέσει το δημό-
σιο χρέος κάτω από το 100% ως
το 2020, σύμφωνα με τους Οί-
κους Αξιολόγησης.

Τυπική ζωή στην αγροτική Κύπρο στην περίοδο της Αγγλοκρατίας, που «γέν-
νησε» το συνεργατικό κίνημα.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ                

Η τροπή που έχει προσλάβει το κε-
φάλαιο του Συνεργατισμού στην
Κύπρο, μετά τη συμφωνία για εξα-
γορά της Συνεργατικής Κυπριακής
Τράπεζας από την Ελληνική αλλά
και την απόφαση για έρευνες, ανα-
καλεί μνήμες από το κοντινό πα-
ρελθόν. Ο διορισμός τριμελούς επι-
τροπής η οποία θα διερευνήσει τα
του Συνεργατισμού, ταυτίζεται με
παλιότερες παρόμοιες προσπάθειες
που εκ του αποτελέσματος άφησαν
πίσω τους αλγεινές εντυπώσεις.
Ως εκ τούτου η νέα προσπάθεια
αντιμετωπίζεται με καχυποψία και
συγκρίνεται με την ερευνητική
επιτροπή Πικκή που κλήθηκε, σε
μια δύσκολη χρονική συγκυρία,
να δώσει απαντήσεις, σε πιεστικά
ερωτήματα που προέκυψαν από
την οικονομική κρίση του 2013.
Έρευνα που ξεκίνησε, τότε, με τε-
ράστιες προσδοκίες και ολοκλη-
ρώθηκε με ένα πόρισμα το οποίο
πέρα από γενικές αναφορές, επι-
κεντρώθηκε μόνο στο κομμάτι των
πολιτικών ευθυνών, χωρίς να αγ-
γίξει πρόσωπα που είχαν ενδεχο-
μένως και ποινικές ευθύνες για την
κατάρρευση της οικονομίας. Με
εξαίρεση λοιπόν τον θόρυβο που

προηγήθηκε του διορισμού της
επιτροπής για τη ΣΚΤ, οι προσδο-
κίες των πολιτών εκ των πραγμάτων
είναι μειωμένες νοουμένου ότι το
πόρισμα της επιτροπής Πικκή δεν
άγγιξε το κομμάτι ποινικών ευθυ-
νών. Στο κλίμα αυτό η δεύτερη τρι-
μελής επιτροπή, από το 2013 και
εντεύθεν με αντικείμενο ένα αμιγώς
θέμα της οικονομίας, εκτός από το
έργο που θα παραγάγει, καλείται
να υπερασπιστεί και την τρωθείσα
αξιοπιστία μιας διαδικασίας ως
προς το αποτέλεσμα. Επί του γε-
νικότερου κεφαλαίου ερευνών για
την οικονομία ένας παράγοντας
που αγγίζει την παρούσα επιτροπή
είναι και τα αποτελέσματα των ποι-
νικών ερευνών που ακολούθησαν
της επιτροπής Πικκή, που μέχρι
σήμερα δεν έχουν αποδώσει τα
αναμενόμενα. 

Η έρευνα
Με βάση τον περί Ερευνητικών

Επιτροπών Νόμος Κεφ. 44, ο κα-
θορισμός του πλαισίου εντός του
οποίου θα κινηθεί η Επιτροπή ανή-
κει στην εξουσία του γενικού ει-
σαγγελέα. Ο Κώστας Κληρίδης ανα-
κοινώνοντας τον διορισμό της επι-
τροπής έδωσε το γενικό περίγραμ-
μα του έργου της, που είναι η έρευ-

να προς διακρίβωση όλων των γε-
γονότων τα οποία σχετίζονται με
την κατάσταση στην οποία περιήλ-
θε το Συνεργατικό Πιστωτικό σύ-
στημα στην Κύπρο. Αναφορά που
φαίνεται να καλύπτει την εισήγηση
του Προέδρου της Δημοκρατίας,
για έρευνες και πριν από το 2013.
Επίσης, ο γενικός εισαγγελέας, φαί-
νεται να συμφωνεί με την ανα-
γκαιότητα διορισμού ξένων εμπει-
ρογνωμόνων με εξειδίκευση εάν
αυτό κριθεί σκόπιμο. Στους όρους
εντολής δεν θα επιβάλλεται χρο-
νικός περιορισμός σε οποιαδήποτε

χρονική περίοδο την οποία θα κα-
λύψει η έρευνα, οπότε θα επαφίεται
στην Επιτροπή να κρίνει το βάθος
χρόνου και τη χρονική περίοδο της
έρευνας η οποία απαιτείται, ανά-
λογα με τα γεγονότα και την πορεία
της έρευνας. Η Επιτροπή θα κα-
λείται όπως υποβάλει την αιτιολο-
γημένη έκθεση της εντός της προ-
θεσμίας που επιτάσσει ο Νόμος,
ήτοι εντός 3 μηνών από την ημε-
ρομηνία έκδοσης του Διατάγματος,
επιφυλασσομένης της δυνατότητας
παράτασης, αν καταδειχθεί ανάγκη,
για ακόμα 3 μήνες.

Κρίνεται 
η αξιοπιστία
των ερευνών
στη ΣΚΤ
Η τριμελής ερευνητική επιτροπή καλείται 
να παραγάγει αποτελεσματικό έργο

Το προφίλ 
της Eπιτροπής

Τα μέλη της ερευνητικής επιτρο-
πής για τον Συνεργατισμό που
διορίσθηκαν προέρχονται από τη
δικαστική εξουσία και τον χρημα-
τοπιστωτικό τομέα. Πρόεδρος
της Επιτροπής θα είναι ο Γιώργος
Αρέστη με πολύχρονη εμπειρία
στο δικαστικό σύστημα της Κύ-
πρου και της Ευρώπης. Μέλη της
Επιτροπής διορίσθηκαν οι Γεώρ-
γιος Χαραλάμπους, οικονομολό-
γος και Γιώργος Γεωργίου με εμ-
πειρία στα τραπεζικά.
l ΓΙΩΡΓΟΣ ΑΡΕΣΤΗ: Κατάγεται
από την κατεχόμενη Αμμόχωστο
και είναι 73 ετών. Το 1972 ξεκί-
νησε την άσκηση του δικηγορι-
κού επαγγέλματος και δέκα χρό-
νια αργότερα, μεταπήδησε στα
δικαστικά έδρανα ανεβαίνοντας
την πυραμίδα της δικαστικής
εξουσίας. Μετά την αφυπηρέτη-
σή του από το Ανώτατο Δικαστή-
ριο διετέλεσε δικαστής στο Δι-
καστήριο της Ε.Ε. Σήμερα είναι
δικαστής στο Διεθνές Δικαστή-
ριο του Κατάρ.
l ΓΙΩΡΓΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Με
πολύχρονη επαγγελματική εμ-
πειρία στον τραπεζικό τομέα, ο
Γιώργος Χαραλάμπους είναι
απόφοιτος της ΑΣΟΕ, του LSE
και του Οικονομικού Τμήματος
του IMF. Διετέλεσε βοηθός κα-
θηγητής στην ΑΣΟΕ, εργάσθηκε
στην Κεντρική Τράπεζα, την
τράπεζα Κύπρου, στην Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς και στην τράπε-
ζα Αναπτύξεως.
l ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κατάγε-
ται από τη Λευκωσία και είναι
64 χρόνων. Είναι απόφοιτος του
Πανεπιστημίου Αθηνών στον
μαθηματικό κλάδο. Επαγγελμα-
τικά δραστηριοποιήθηκε στον
τραπεζικό τομέα μετά την παρα-
κολούθηση εκπαιδευτικών σε-
μιναρίων για χρηματοοικονομι-
κά θέματα. Εργάσθηκε σε μεγά-
λες τράπεζες του εξωτερικού
και της Ελλάδας.

<<<<<<<

Χρονικά το έργο της 
Επιτροπής, με βάση τους
όρους εντολής, θα πρέπει
να ολοκληρωθεί εντός
τριών μηνών. Η επιτροπή
εάν και εφόσον αυτό κρι-
θεί αναγκαίο μπορεί να
παρατείνει τις εργασίες
της για άλλους 3 μήνες.

Ο γενικός εισαγγελέας της Δημοκρατίας Κώστας Κληρίδης ανακοινώνοντας τον διορισμό της Επιτροπής ουσιαστικά φαί-
νεται να αποδέχθηκε την εισήγηση του Προέδρου της Δημοκρατίας για επέκταση των ερευνών και πριν από το 2013.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Αν ο σχεδιασμός δεν ήταν ικανο-
ποιητικός για να αντιμετωπισθούν
οι ‘αμαρτίες’ του παρελθόντος, το
σχέδιο και η κρατική στήριξη €1,5
δισ. δεν θα εγκρινόταν το 2014»
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο πρώην κεντρικός τραπεζίτης Πα-
νίκος Δημητριάδης, εξηγώντας πως
για την κατάληξη του Συνεργατι-
σμού ευθύνεται η κακή διακυβέρ-
νηση αλλά και τα εμπόδια στο νο-
μοθετικό πλαίσιο των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων. Ευθύνες επιρ-
ρίπτει για την όλη κατάσταση στον
Χάρη Γεωργιάδη, χωρίς να παρα-
λείπει τη διαβρωμένη ανεξαρτησία
της Κεντρικής Τράπεζας (ΚΤΚ).
Όπως σημειώνει έμειναν στις πα-
ραινέσεις αντί να προχωρήσουν
στην εποπτική διαδικασία απομά-
κρυνσης ακατάλληλων μελών της
διοίκησης ήδιευθυντικών στελεχών,
γιατί ήθελαν να αποφύγουν τη σύγ-
κρουση με την κυβέρνηση. 
–Επί διοίκησής σας η PIMCO
είχε προχωρήσει σε έρευνα. Πό-
σο θα έπρεπε να είχαν μειωθεί
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια
ώστε να επαληθευθούν τα νού-
μερα της έρευνας; 

–Ο ανεξάρτητος διαγνωστικός
έλεγχος της PIMCO έγινε ώστε να
εκτιμηθούν οι αναμενόμενες ζημιές
του τραπεζικού συστήματος για
την περίοδο 2012-15. Στη συνέχεια
εκπονήθηκε σχέδιοαναδιάρθρωσης
των ΣΠΙ το οποίο περιλάμβανε με-
ταξύ άλλων την μείωση των 93 ΣΠΙ
σε 18 μέσω συγχωνεύσεων και ση-
μαντικές βελτιώσεις στην εταιρική
διακυβέρνηση. Το Σχέδιο αυτό εγ-
κρίθηκε από την Κομισιόν τον Φε-
βρουάριο του 2014. Συγκεκριμένοι
στόχοι μείωσης των ΜΕΔ συμφω-
νήθηκαν μεταξύ ΚΤΚ και ΣΚΤ και
ανακοινώθηκαν τον Ιούνιο 2014
(υπενθυμίζω ότι αποχώρησα από
την ΚΤΚ στις 10 Απριλίου του 2014).
Ο στόχος ήταν να μειωθούν τα ΜΕΔ
κάτω από τα 4,5 δισ. μέχρι το τέλος
του 2017 και σίγουρα δεν υλοποι-
ήθηκε.
–Η συγχώνευση της ΣΚΤ από
την Ελληνική ήταν αποτέλεσμα
των αμαρτωλών χειρισμών του
παρελθόντος ή έγιναν και κακοί
χειρισμοί την τελευταία πεντα-
ετία;

–Δεν πρέπει να μιλάμε για συγ-
χώνευση αλλά για εκκαθάριση της
ΣΚΤ βάσει εθνικής νομοθεσίας και
πώληση ορισμένων περιουσιακών
στοιχείων και καταθέσεων της ΣΚΤ
στην Ελληνική Τράπεζα. Τα πολ-
λαπλά προβλήματα του συνεργα-
τισμού πριν από το 2013 ήταν γνω-
στά και παρατίθενται με λεπτομέ-
ρεια στο σχέδιο αναδιάρθρωσης
το οποίο ενέκρινε η Κομισιόν το
2014. Αν ο σχεδιασμός δεν ήταν
ικανοποιητικός για να αντιμετωπι-
σθούν οι «αμαρτίες» του παρελθόν-
τος, το σχέδιο και η κρατική στήριξη
€1,5 δισ.δεν θα εγκρινόταν το 2014.
Στην πρόσφατη ανακοίνωσή της,
η Κομισιόν είναι ξεκάθαρη ότι η

ΣΚΤ δεν κατάφερε να ανακτήσει
τη βιωσιμότητά της «εν μέρει εξαι-
τίας κακής διακυβέρνησης της ίδιας
της ΣΚΤ και εν μέρει εξαιτίας εμ-
ποδίων που δημιουργήθηκαν από
το κυπριακό νομικό πλαίσιο για τη
ρύθμιση μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων». 
–Η ΚΤΚ άσκησε ικανοποιητικά
τον εποπτικό της έλεγχο τα τε-
λευταία πέντε χρόνια;

–Η ανεξαρτησία της ΚΤΚ έχει
διαβρωθεί από τις αλλαγές της νο-
μοθεσίας που έγιναν το 2013 και
τονδιορισμό των δύο εκτελεστικών.
Το ότι έμειναν στις παραινέσεις
αντί να προχωρήσουν στην επο-
πτική διαδικασία απομάκρυνσης
ακατάλληλων μελών της διοίκησης
ή διευθυντικών στελεχών είναι εν-
δεικτικό ότι ήθελαν να αποφύγουν
τη σύγκρουση με την κυβέρνηση.
–Οι διαδικασίες για να αποκτήσει
μία εταιρεία τον έλεγχο τράπεζας
είτε αυτή είναι απευθείας είτε
μέσω εταιρείας επενδυτικής
όπως η «Δήμητρα», πρέπει να

είναι διαφανείς ή ενέχουν κιν-
δύνους; 

–Πρέπει οπωσδήποτε να είναι
διαφανείς ώστε να είναι σε θέση η
εποπτική αρχή να κρίνει τους με-
γαλομετόχους αν είναι ικανοί και
κατάλληλοι ως ιδιοκτήτες τράπεζας.
Υπάρχουν πολλά παραδείγματα
τραπεζών που κατέρρευσαν γιατί
ακριβώς άτομα που δεν ήταν ικανά
ή κατάλληλα κατάφεραν, θέτοντάς
τες υπό τον έλεγχό τους με μη δια-
φανή ή ακόμη και δόλιο τρόπο, π.χ.
άτομα που απέσπασαν δάνειο από
τραπεζικό οργανισμό για να αγο-
ράσουν τις μετοχές του. 
–Η κυβέρνηση θεωρεί πως η
συμφωνία με την Ελληνική δεν
είναι καλή αλλά η καλύτερη υπό
τας περιστάσεις. Θα μπορούσαν
να είχαν γίνει καλύτεροι χειρι-
σμοί; 

–Η πρόληψη είναι πάντοτε η κα-
λύτερη θεραπεία. Τα προβλήματα
διακυβέρνησης της ΣΚΤ αλλά και
το νομοθετικό πλαίσιο θα μπορού-
σαν και θα έπρεπε να αντιμετωπι-
σθούν από το 2015.
–Ο υπουργός Οικονομικών έχει
προειδοποιήσει πως αν δεν αλ-
λάξει η νομοθεσία για ΜΕΔ ενέ-
χεται ο κίνδυνος κλονισμού κι
άλλης τράπεζας…

–Συμφωνώ με τον υπουργό Οι-
κονομικών αλλά διερωτώμαι γιατί
έπρεπε να περιμένει μέχρι τώρα
να κάνει αυτή την τοποθέτηση. Αν
την είχε κάνει ξεκάθαρα το 2014 ή
2015 και η Πολιτεία δεν τον εισά-
κουε, δεν όφειλε προς τον εαυτό
του να παραιτηθεί, αφού έβλεπε το
τσουνάμι να έρχεται; Σήμερα, δυ-
στυχώς, έχει ίσως τη μεγαλύτερη
πολιτική ευθύνη γι’ αυτά που δεν
έγιναν αναφορικά με το νομοθετικό
πλαίσιο, όπως επίσης και για την
κακή διακυβέρνηση στη ΣΚΤ.

–Υπάρχουν νέα διδάγματα από
τα πρόσφατα συμβάντα στη
ΣΚΤ;

–Η Κύπρος σήμερα πληρώνει
ένα μεγάλο τίμημα για το παρα-
πλανητικό αφήγημα που οι ίδιοι
οι κυβερνώντες έκτισαν το 2012-
13. Οι αναγνώστες της «Καθημε-
ρινής» θα θυμούνται την απορία
που εξέφρασα στη συνέντευξή
μου πριν από δύο μήνες γιατί η
κυβέρνηση ανέλαβε τον ρόλο κεν-
τρικής τράπεζας, προσφέροντας
ρευστοτική στήριξη στη ΣΚΤ. Ο
υπουργός Οικονομικών μας έδωσε
την απάντηση πρόσφατα όταν
είπε ότι αν η Συνεργατική προσέ-
φευγε στον ELA, «ο κλονισμός της
εμπιστοσύνης των καταθετών θα
ήταν απόλυτος». Σε όλο τον υπό-

λοιπο κόσμο, περιλαμβανομένης
και της Ελλάδας, η παροχή ρευ-
στότητας από κεντρικές τράπεζες
σε τράπεζες που αντιμετωπίζουν
εκροές καταθέσεων είναι εκ των
ων ουκ άνευ. Χωρίς αυτήν, η πα-
ραμικρή εκροή καταθέσεων θα
οδηγούσε σε τακτικές καταρρεύ-
σεις τραπεζικών ιδρυμάτων και
χρηματοπιστωτική αστάθεια. Στην
Κύπρο αυτός ο μηχανισμός έχει
δαιμονοποιηθεί, όχι μόνο γιατί
ήταν βολικό να υπάρχει ένα πι-
στόλι τον κρόταφο, αλλά και για
να μετατοπισθούν οι πραγματικές
ευθύνες για την κρίση. Οι ευθύνες
πρέπει να αναζητηθούν στην εισ-
ροή γκρίζου, όπως και μαύρου,
χρήματος κατά την περίοδο 2005-
11, η οποία οδήγησε σε διπλασια-

σμό του μεγέθους του τραπεζικού
συστήματος και πολλαπλασιασμό
των κινδύνων. Σε αντίθεση η πα-
ροχή ELA κατά την περίοδο της
κρίσης του 2012-13, πέραν ότι
κράτησε την Κύπρο στην Ευρω-
ζώνη και απέτρεψε την άτακτη
χρεοκοπία και εκκαθάριση δύο
συστημικών τραπεζών δεν κόστισε
στον Κύπριο φορολογούμενο ούτε
ένα σεντ (δημιούργησε μάλιστα
κέρδη εκατοντάδων εκατομμυρίων
για τα δημόσια ταμεία). Σήμερα ο
Κύπριος φορολογούμενος καλείται
να πληρώσει λογαριασμό ισοδύ-
ναμο με 20% του ΑΕΠ για το γε-
γονός ότι δεν είχαν εξαχθεί έγκαιρα
τα σωστά διδάγματα από την κρίση
του 2012-13 και αυτός είναι μάλλον
η πρώτη δόση.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Τα κόμματα που εκπροσωπούνταν
στον Συνεργατισμό δεν δικαιούνται
να μιλούν για κακοδιαχείριση», λέει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
πρώην υπουργός Οικονομικών Μι-
χάλης Σαρρής. Επισημαίνει πως
κακώς διορίστηκαν εκπρόσωποι
των κομμάτων και θεωρεί πως η
καλύτερη λύση θα ήταν να αναλάβει
ξένος τη διεύθυνση της τράπεζας.
Εκφράζει έντονες ανησυχίες για
την αύξηση του δημοσίου χρέους,
ενώ μιλώντας για τη συμφωνία με
την Ελληνική σχολιάζει πως χάθηκε
πολύτιμος χρόνος. «Η κυβέρνηση
βρέθηκε μέσα στο σκληρό δίλημμα
του είτε κάνω μια συμφωνία είτε
καταρρέει μια τράπεζα και παρα-
σύρει μαζί της και τη σταθερότητα
του συστήματος» σημείωσε χαρα-
κτηριστικά. 
–Βρεθήκατε στο πηδάλιο μιας
τράπεζας σε ακραία κρίση. Με
όσα συμβαίνουν στον Συνεργα-
τισμό, θεωρείτε πως μάθαμε από
τα λάθη του παρελθόντος ή τα
επαναλαμβάνουμε;

–Η περίπτωση του Συνεργατι-
σμού θα ήταν δύσκολη κάτω από
οποιεσδήποτε περιπτώσεις, η κα-
θυστέρηση ωστόσο να αντιμετω-
πίσουμε ένα πραγματικό πρόβλημα
αύξησε πάρα πολύ το κόστος, όπως
άλλωστε έγινε και στο παρελθόν.
Αν δηλαδή μπαίναμε στον μηχα-
νισμό στήριξης από το 2012 δεν θα
είχαμε τέτοιας έκτασηςπροβλήματα
τον Μάρτιο του 2013. Με παρόμοια
λογική συνεπώς, αν αρχίζαμε νωρίς
την ιδιωτικοποίηση του Συνεργα-
τισμού, τα πράγματα θα ήταν πολύ
καλύτερα. Δεν υπήρξε το πολιτικό
κλίμα, όπως άλλωστε δεν υπήρξε
και στην περίπτωση της ΑΤΗΚ και
ΑΗΚ, όπου είχαμε αναλάβει την
υποχρέωση να προχωρήσουμε σε
ιδιωτικοποιήσεις αλλά η κυβέρνηση
σταμάτησε, όταν κατάλαβε πως η
Βουλή δεν ήταν έτοιμη να εγκρίνει
τέτοιες κινήσεις. Έμειναν συνεπώς
μέχρι την τελευταία στιγμή με απο-
τέλεσμα να υπάρχει ένας μόνο αγο-
ραστής. 
–Είναι οι αμαρτίες του παρελ-
θόντος που οδήγησαν τον Συ-
νεργατισμό σε αυτή την κατά-
ληξη ή έγιναν λάθος χειρισμοί
κατά την τελευταία πενταετία; 

–Αυτοί που χειρίστηκαν τον Συ-
νεργατισμότα τελευταία πέντε χρό-
νια παρέλαβαν μία πάρα πολύ δύ-
σκολη περίπτωση. Ενώ θα έπρεπε
να διοριστεί ένα συμβούλιο πεπει-
ραμένων τεχνοκρατών και ίσως η
διεύθυνση να έρθει από το εξωτε-
ρικό, προχωρήσαμε – κακώς κατά
την άποψή μου – σε διορισμούς εκ-
προσώπων των κομμάτων στο Συμ-
βούλιο του Συνεργατισμού σαν να
ήταν ένας ασήμαντος ημικρατικός
οργανισμός. Αυτά τα κόμματα συ-
νεπώςπαρακολουθούσαν από κοντά
τη διαχείριση του Συνεργατισμού
και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο δεν
δικαιολογείται ένα πολιτικό κόμμα

που εκπροσωπείτο στον Συνεργα-
τισμό να μιλάει τώρα για κακοδια-
χείριση. Ήταν παρόν ως κόμμα.
Έρχονταν άλλωστε στο συμβούλιο
οι σημαντικές αποφάσεις. 
–Λέγεται πάντως πως ένα από
τα κύρια προβλήματα ήταν το
γεγονός ότι η τράπεζα διοικείτο
από ακατάλληλα πρόσωπα.

–Αυτό δεν είναι δίκαιο, διότι
ήταν ένας συνδυασμός από παρά-
γοντες. Είχαν διοριστεί εκεί άν-
θρωποι που είχαν εργαστεί προ-
ηγουμένως στις τράπεζες. Όμως,
τρεις ακέραιοι χαρακτήρες και ικα-
νοί τραπεζίτες αποφάσισαν να φύ-
γουν. Είναι άτομα που θα μπορού-
σαν να βοηθήσουν τον Συνεργα-
τισμό και η Επιτροπή που έχει διο-
ριστεί θα πρέπει να μας πει τους
λόγους της παραίτησής τους,καθώς
αυτό δεν ήταν καθόλου καλό ση-
μάδι. Είχαν γίνει και διάφορες δη-
λώσεις από την Κεντρική Τράπεζα
– η οποία θα έπρεπε να παίξει έναν

πιο ενεργό ρόλο – κάποιες προει-
δοποιήσεις οι οποίες φαίνεται δεν
εισακούστηκαν.
–Γίνεται σύγκριση της υφιστά-
μενης κυβέρνησης με αυτή του
Δημήτρη Χριστόφια για την αύ-
ξηση του δημόσιου χρέους. Είναι
λογική; 

–Η σύγκριση ίσως όχι. Πάντως,
η αύξηση του χρέους είναι πάρα
πολύ ανησυχητική. Μας φέρνει σε
επίπεδα που το κόστος δανεισμού
αναχρηματοδότησης του χρέους,
ιδιαίτερα όταν η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζασταματήσειτηναγο-
ρά κρατικών ομολόγων για να κρα-
τήσει τα επιτόκια χαμηλά, θα επη-
ρεάσει δυσανάλογα τις αδύναμες
χώρες, όπως είμαστε εμείς, η Ιταλία
και η Ελλάδα. Αδύναμες στο γεγονός
ότι έχουμε πάρα πολύ υψηλό χρέος
που οι αγορές το κατατάσσουν σε
υψηλό ρίσκο και πιθανότατα να
δανειστούμε μεεπιτόκιαυψηλότερα
από τον ρυθμό ανάπτυξής μας. Αυτό
είναι πολύ επικίνδυνο σημάδι. Έχου-
με επίσης έναν άγνωστο Χ, το καλό
χαρτοφυλάκιο τηςΣΚΤπου αγόρασε
η Ελληνική. Παρόλο που τώρα εξυ-
πηρετείται, εγκυμονεί κινδύνους
και θα ήθελε να το αγοράσει σε χα-
μηλότερη τιμή. Σε αυτό το σημείο
η κυβέρνηση ζήτησε να ανεβάσει
την τιμή και να εγγυηθεί οποιασ-
δήποτε απώλεια. Επομένως έχουμε
και αυτό το ρίσκο που το λαμβάνουν
υπόψη οι αγορές όπως βεβαίως και
την πιθανότητα να πάρουμε από
τα δάνεια που θα πάνε στην κακή
τράπεζα. Αυτό θα πρέπει να το δια-
χειριστούμε σωστά και εκεί είναι
εξαιρετικά σημαντικό να μείνει μα-
κριά από κυβερνητικούς μηχανι-
σμούς ώστε να έχουμε ελπίδες να
πάρουμε πίσω αυτά τα επισφαλή
δάνεια.

ΠΑΝΙΚΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ

Στον Χάρη η ευθύνη
διακυβέρνησης ΣΚΤ
Από το 2015 έπρεπε να λυθεί το πρόβλημα διοίκησης
και η αλλαγή νομοθετικού πλαισίου των ΜΕΔ

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΑΡΡΗΣ

Κακώς μπήκαν
τα κόμματα στη ΣΚΤ
Η διεύθυνση της Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας
θα έπρεπε να είχε επιλεγεί από το εξωτερικό 

Το μαύρο χρήμα ευθύνεται για την κρίση
–Ήταν μία καλή συμφωνία αυτή
με την Ελληνική; Θα έπρεπε να
υπάρχει περισσότερη διαφάνεια; 

–Είχαμε φτάσει σε πολύ επικίν-
δυνο σημείο, υπήρξε τρομερή κα-
θυστέρησηκαι μας έφερεστο χείλος
του γκρεμού. Όπως ξέρετε είχαμε
σημαντικές εκροές καταθέσεων
και υπήρξε μεγάλη καχυποψία του
κοινού για τη σταθερότητα του Συ-
νεργατισμού. Επομένως η κυβέρ-
νηση βρέθηκε μέσα στο σκληρό
δίλημμα του είτε κάνω μια συμφω-
νία είτε καταρρέει μια τράπεζα και
παρασύρει μαζί της και τη σταθε-
ρότητα του συστήματος. Η Ελλη-
νική Τράπεζα από την άλλη δεν
ήθελε να πάρει «δηλητηριώδες χά-
πι» όπου σώζεις μία τράπεζα και
σκοτώνεις μια άλλη. Θα έπρεπε να
είναι σίγουρη ότι παίρνοντας τη

ΣΚΤ θα ήταν τουλάχιστον στην
ίδια κατάσταση αν όχι καλύτερη
από ότι προηγουμένως. Σε ό,τι αφο-
ρά τη διαφάνεια, πιστεύω πωςαυτές
οι διαπραγματεύσεις πρέπει να γί-
νονται σε έναν στενό κύκλο και
όχι δημόσια. Εγώ θα περίμενα την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να
ζητήσει μεγαλύτερη κεφαλαιοποί-
ηση της νέας τράπεζας, δηλαδή
Ελληνικής-Συνεργατισμού. Φαίνε-
ται πως ζήτησαν να μείνει η κεφα-
λαιακή επάρκεια στο 11,3. Εγώ θα
το τοποθετούσα ουσιαστικά πιο
ψηλά, δεδομένου ότι οι τράπεζες
στο μέλλον θα πρέπει να έχουν με-
γαλύτερα κεφάλαια. Εφόσον το κά-
ναμε τώρα έπρεπε να βρούμε ένα
τρόπο να γίνει πιο δυνατή κεφα-
λαιοποίηση της τράπεζας ώστε να
αντιμετωπίσει από μόνη της οποι-

αδήποτε προβλήματα στο μέλλον.
–Ήδη εκφράζονται ανησυχίες
για την Τράπεζα Κύπρου…

–Θα πρέπει να βελτιωθεί το νο-
μικό πλαίσιο. Ο πολιτικός μας κό-
σμος πρέπει να αντιμετωπίσει το
πρόβλημα με λιγότερο λαϊκισμό και
περισσότερη σοβαρότητα. Οι τρά-
πεζες δεν είναι οι εχθροί του λαού
αλλά έχουν καταθέτες που είναι ο
λαός. Δεν είναι ο απλός άνθρωπος
εναντίον των τραπεζών. Είναι προς
το συμφέρον μας να επιβιώσουν οι
τράπεζες επομένως πρέπει να δώ-
σουμε τα κατάλληλα εργαλεία. Και
οι τράπεζες βεβαίως από τη δική
τους πλευρά πρέπει να ενδυναμώ-
σουν το προσωπικό που ασχολείται
με αυτά τα δάνεια και να δείξουν
καλή θέληση ώστε να μετέχουν
στον διακανονισμό δανείων. 

Είχαμε φτάσει στο χείλος του γκρεμού

Υπάρχουν πολλά παρα-
δείγματα τραπεζών που
κατέρρευσαν γιατί ακρι-
βώς άτομα που δεν ήταν
ικανά ή κατάλληλα κατά-
φεραν να τις θέσουν κά-
τω από τον έλεγχό τους
με μη διαφανή ή ακόμη
και με δόλιο τρόπο. 

Θα έπρεπε να διοριστεί
ένα συμβούλιο πεπειρα-
μένων τεχνοκρατών και
ίσως η διεύθυνση να έρ-
θει από το εξωτερικό,
προχωρήσαμε -κακώς
κατά την άποψή μου- σε
διορισμούς εκπροσώπων
κομμάτων στην Επιτρο-
πεία του Συνεργατισμού.

Σήμερα ο Κύπριος φορολογούμενος καλείται να πληρώσει λογαριασμό ισο-
δύναμο με 20% του ΑΕΠ, λέει στην «Κ» ο Πανίκος Δημητριάδης. 

Ο πολιτικός μας κόσμος πρέπει να αντιμετωπίσει το πρόβλημα με λιγότερο
λαϊκισμό και περισσότερη σοβαρότητα, λέει στην «Κ» ο Μιχάλης Σαρρής. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η οριστικοποίηση της συμφωνίας
πώλησης της Συνεργατικής Κυ-
πριακής Τράπεζας στην Ελληνική,
εκτός από τις αλλαγές που αναμέ-
νεται να επιφέρει στον εγχώριο
τραπεζικό τομέα, τους κραδασμούς
που προκαλεί σε πολιτικό επίπεδο,
αξίζει προσοχής και για έναν επι-
πλέον λόγο. Τα νέα δεδομένα που
θα δημιουργήσει στο ευρύτερο επι-
χειρηματικό παζάρι της Κύπρου.
Κεντρικό πρόσωπο πίσω από τις
κυοφορούμενες ανακατατάξεις εί-
ναι ένας επιχειρηματίας με έντονη
δράση εντός και εκτός Κύπρου, με
ισχυρούς πολιτικούς φίλους αλλά
και εχθρούς.

Το όνομα αυτού Ειρήναρχος
Βαρνάβας, ο οποίος εάν και εφόσον
ολοκληρωθεί αισίως η συμφωνία
πώλησης της ΣΚΤ θα καταστεί ένας
από τους ισχυρούς άνδρες της «νέ-
ας» Ελληνικής Τράπεζας. Ο κ. Βαρ-
νάβας ιδρυτής και μεγαλομέτοχος
της εταιρείας Logicom ετοιμάζεται
να ενισχύσει την παρουσία του
στο τραπεζικό επιχειρείν, μέσω
της «Δήμητρας» Επενδυτικής της
οποίας είναι ένας εκ των μεγαλο-
μετόχων (29,6%) και μέλος του Δ.Σ.
της εταιρείας. Στο παρασκήνιο των
διεργασιών πώλησης της ΣΚΤ οι
πληροφορίες θέλουν τη «Δήμητρα»
Επενδυτική να αυξάνει τη μετοχική
της παρουσία στη «νέα» Ελληνική,
από 10,05% που είναι σήμερα έως
και 22%. Σε αυτή τη διαδικασία
όλα δείχνουν πως το αφεντικό της
Logicom μέσω της «Δήμητρας»
Επενδυτικής ετοιμάζεται να προσ-
γειωθεί για τα καλά και στα τρα-
πεζικά πράγματα συνεισφέροντας
το ποσό των 20 εκατ. ευρώ για αύ-
ξηση της αναλογικής συμμετοχής
της «Δήμητρας», στον νέο σχήμα
της Ελληνικής από την απορρό-
φηση της ΣΚΤ. Ποιος είναι ο Ειρή-

ναρχος Βαρνάβας ο οποίος φαίνεται
να ταράζει το επιχειρηματικό τοπίο,
αυτή τη φορά ενισχύοντας την πα-
ρουσία του στην υπό δημιουργία
δεύτερη μεγαλύτερη τράπεζα της
Κύπρου;

Από τον Αγρό
Ο Ειρήναρχος Βαρνάβας έχει

συνδέσει το όνομά του με την εται-
ρεία διανομής προϊόντων πληρο-
φορικής και συναρμολόγησης ηλε-
κτρονικών υπολογιστών την Logi-
com. Μια εταιρεία η οποία έχει επε-
κτείνει τις δραστηριότητες της και
σε άλλους τομείς, όπως η αφαλά-
τωση νερού, ενώ παρουσιάζεται
να κατέχει την μερίδα του λέοντος
σε δημόσιες συμβάσεις κυρίως υψη-
λής τεχνολογίας. Ιδρυτής και ιδιο-
κτήτης της Logicom, ο Ειρήναρχος
Βαρνάβα προέρχεται από οκταμελή
οικογένεια της οποίας ήταν το μι-
κρότερο μέλος. Η Logicom ιδρύθηκε
το 1986, μετά το πέρας των σπουδών
του στη Στοκχόλμη.

Αρχικά οι δραστηριότητες, του
κ. Βαρνάβα επικεντρώθηκαν στο
τομέα της πληροφορικής και στη
συνέχεια στην εκπαίδευση ηλε-
κτρονικών υπολογιστών, για να πά-
ρει τη σημερινή μορφή της, μετά
το 1992. Η εταιρεία από τότε επε-
κτάθηκε εκτός Κύπρου έχοντας σή-

μερα παρουσία σε 22 χώρες, χωρίς,
ωστόσο, να αγνοεί την εγχώρια
αγορά πληροφορικής, έχοντας ιδι-
αίτερη προτίμηση, όπως λέγεται
στις κρατικές συμβάσεις. Μια δρα-
στηριότητα που την έχει φέρει ουκ
ολίγες φορές σε σύγκρουση με άλλες
εταιρείες, του είδους. Επίσημα το
90% του κύκλου εργασιών της εται-
ρείας προέρχεται από δραστηριό-
τητες εκτός Κύπρου και το υπόλοιπο
10% από την εγχώρια δραστηριό-
τητα. Η εταιρεία σύμφωνα με τον
ιδρυτή και ιδιοκτήτη της, συγκα-
ταλέγεται στους G20 των εταιρειών
υψηλής τεχνολογίας παγκοσμίως. 

Η ανοδική πορεία
Σύμφωνα με την εικόνα που επι-

κρατεί σήμερα στον χώρο των ΙΤ
της Κύπρου, την πορεία της Logi-
com την καθόρισε ο ιδρυτής της,
όπως λέγεται από αντιπάλους της.

Ένας μεγάλο κομμάτι της επιτυχούς
διαδρομής, οφείλεται στις πολύ
καλές δημόσιες σχέσεις που είχε
και έχει ο Ειρήναρχος Βαρνάβας.
Σχέσεις που του δίνουν την ευκαι-
ρία να κινείται με ευελιξία στα κέν-
τρα αποφάσεων, εξασφαλίζοντας
ίσως και το μεγαλύτερο μερίδιο
των δημόσιων προσφορών σε με-
γάλα έργα, όπως το Τμήμα Υπηρε-
σιών και Πληροφορικής, της ΑΤΗΚ
αλλά και της ΑΗΚ. Πέρα από τις
συμβάσεις Πληροφορικής, η Logi-
com επέκτεινε τις δραστηριότητές
της και στην αφαλάτωση νερού. 

Οι αντίπαλοι του Ειρήναρχου
Βαρνάβα τον κατηγορούν ότι χρη-
σιμοποιεί κάθε τρόπο και μέσω
προκειμένου να πετύχει τον στόχο
του. Αυτό που λέγεται χαρακτηρι-
στικά, ως προς τις μεθόδους που
χρησιμοποιεί είναι πως εκεί που η
Logicom αποτυγχάνει να είναι ο

μοναδικός έγκυρος προσφοροδότης
χρησιμοποιείται η μέθοδος των
προσφυγών στην Αναθεωρητική
Αρχή από εταιρείες που κινούνται
εντός του πλαισίου ζωτικών συμ-
φερόντων του ιδίου. Με τον τρόπο
αυτό έχει κερδίσει δημόσιες συμ-
βάσεις όπως λέγεται από την πέμ-
πτη θέση εξοστρακίζοντας άλλες
εταιρείες με προσφυγές. Κάτι ανά-
λογο φαίνεται να έγινε και με συμ-
βάσεις του Τμήματος Υπηρεσιών
Πληροφορικής. Η μέθοδος που
εφαρμόζει για «έλεγχο» των προ-
σφορών είναι μέσω φιλικών του
εταιρειών που λαμβάνουν μέρος
στην ίδια προσφορά που συμμε-
τέχει και η Logicom. Στο χώρο των
IT εταιρειών στην Κύπρο, λέγεται
με ειρωνική διάθεση πως «στην
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών
το πρώτο γραφείο αριστερά είναι
της Logicom».

ΑΤΗΚ και ΑΗΚ
Η Logicom εμφανίζεται ως ο

σχεδόν αποκλειστικός προμηθευ-
τής λογισμικού και εξοπλισμού της
ΑΤΗΚ με κάποιες συμβάσεις να
της έχουν ανατεθεί χωρίς διαγω-
νισμό, κάτι που έχει επισημανθεί
κατά καιρούς και από τον γενικό
ελεγκτή της Δημοκρατίας. Η Logi-
com είναι η ανάδοχος εταιρεία και
για τους «έξυπνους» μετρητές της
ΑΗΚ, έργο το οποίο πήρε μετά από
2 διαγωνισμούς και προσφυγές
στην Αναθεωρητική Αρχή. Και εδώ
ο γενικός ελεγκτής φαίνεται να εν-
τόπισε παρατυπίες που αγγίζουν
ακόμα και την ενδεχόμενη διάπρα-
ξη ποινικών αδικημάτων. Κάτι ανά-
λογο υποστηρίζεται συνέβη και με
σύμβαση του ΤΕΠΑΚ.

Αφαλατώσεις
Μια συμβατική διαφορά στην

ανακαίνιση, πρώτα της Μονάδας
Αφαλάτωσης Λάρνακας και στη
συνέχεια της άλλης στη Λεμεσό,
φούντωσαν τα όσα λέγονταν στο
παρασκήνιο για τη Logicom και
για τους τρόπους με τους οποίους
δραστηριοποιείται επιχειρηματικά.
Και στις δύο περιπτώσεις η Logicom
που συμμετείχε στην κοινοπραξία
που ανάλαβε την ανακαίνιση της
Μονάδας Αφαλάτωσης Λάρνακας,
πέτυχε να ικανοποιηθούν οι απαι-
τήσεις της μερικών εκατομμυρίων
ευρώ, τη στιγμή που καλείτο να
καταβάλει 1 εκατ. ευρώ για καθυ-
στέρηση στην παράδοση του έργου.
Η όλη διαφορά, τότε πήρε ευρεία
δημοσιότητα και όπως λέγεται μια
συμβατική διαφορά μετατράπηκε
σε μείζον πολιτικό πρόβλημα το
οποίο άγγιξε τις διακρατικές σχέσεις
Κύπρου – Ισραήλ με το εβραϊκό
κράτος να παρουσιάζεται πως άσκη-
σε πιέσεις στη Λευκωσία υπέρ της
Logicom και του συνεταίρους της,
μια ισραηλινή εταιρεία.

Από τη Logicom μεγαλομέτοχος της νέας Ελληνικής
Το προφίλ του Ειρήναρχου Βαρνάβα, τα πρώτα βήματα, η επέκταση στην υψηλή τεχνολογία, την αφαλάτωση και τα τραπεζικά σαλόνια

Ο ιδρυτής και ιδιοκτήτης της Logicom ξεκίνησε τη διαδρομή του με μια εταιρεία πληροφορικής για να εξελιχθεί σήμε-
ρα σε εταιρεία παραγωγής τεχνολογίας με δραστηριότητες και σε άλλους τομείς τις οικονομίας, όπως η αφαλάτωση. 

Παράλληλα με τις επιχειρηματικές
δραστηριότητες ο ισχυρός άνδρας
της Logicom απέκτησε στην πο-
ρεία και ισχυρές πολιτικές προ-
σβάσεις. Κάτι που φαίνεται και
μέσα στην εταιρεία του, όπου πα-
ρουσία σε ψηλά ηγετικά πόστα
έχουν πρόσωπα με πολιτική δράση
τα τελευταία 20 χρόνια ή έχουν
συγγενική σχέση με πολιτικά πρό-
σωπα. Το εύρος των προσβάσεων
του κ. Βαρνάβα, όπως φαίνεται,
ξεκινά από τη δεξιά και επεκτεί-
νεται μέχρι την αριστερά. Ένα
άλλο εργαλείο πολιτικής που ακο-
λουθούσε ήταν η εργοδότηση
προσώπων, που είτε απευθείας

είτε μέσω τρίτων είχαν επιρροή
σε τομείς που δραστηριοποιείτο.

Η Siemens 
Από τότε που στην Ελλάδα ξέ-

σπασε το σκάνδαλο με τα μαύρα
ταμεία της γερμανικής Siemens,
από τις έρευνες που ακολούθησαν
στη δημοσιότητα ήλθαν πληρο-
φορίες που ενέπλεκαν τον Ειρή-
ναρχο Βαρνάβα. Συγκεκριμένα,
σύμφωνα με ρεπορτάζ του Τάσου
Τέλλογλου στην «Κ» ο κ. Βαρνάβας
και κάποιος Ράινχαρτ Σίκατσεκ
υπέγραψαν συμβόλαιο ύψους 250
χιλιάδων ευρώ στο όνομα μιας
δεύτερης εταιρείας του κ. Βαρ-

νάβα, της EXACTA. Το συγκεκρι-
μένο συμβόλαιο, σύμφωνα με το
ρεπορτάζ εντοπίσθηκε στη γερ-
μανική δικογραφία για τα μαύρα
ταμεία της Siemens.

Ο ιδιοκτήτης της Logicom τότε
είχε αρνηθεί οποιαδήποτε σχέση
με τα «μαύρα ταμεία». Μάλιστα,
όπως αναφέρεται στο ρεπορτάζ,
το θέμα πήγε στη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων αλλά η Επιτροπή
που ασχολήθηκε με το θέμα νο-
μιμοποίησης εσόδων από παρά-
νομες δραστηριότητες, όπως ει-
πώθηκε, δεν εντόπισε στοιχεία
για πληρωμές από τα «μαύρα τα-
μεία» στην Κύπρο.

Πολιτικές προσβάσεις και η Siemens 

<<<<<<<

Το 90% του κύκλου ερ-
γασιών της Logicom επί-
σημα προέρχεται εκτός
Κύπρου, έχει παρουσία
σε 22 χώρες. Το υπόλοιπο
10% αφορά κυρίως δημό-
σιες προσφορές λογισμι-
κού και τεχνολογικού
εξοπλισμού.
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Έσπασαν τα ταμεία
Χαμός έγινε το πρωί της Παρασκευής, καθώς
οι πολίτες έτρεχαν στα Συνεργατικά για να ση-
κώσουν όσα λεφτά είχαν και μέχρι το μεσημέρι
σηκώθηκαν 70 εκατομμύρια. Ο λόγος φυσικά
ήταν όσα ελέχθησαν στην Επιτροπή Ελέγχου
της Βουλής την Πέμπτη, από τον ΥΠΟΙΚ Χάρη
Γεωργιάδη για τους κινδύνους από τυχόν μη
υλοποίηση της συμφωνίας ΣΚΤ και Ελληνικής,
ιδιαίτερα όμως από εκείνα που είπε ο διευθυν-
τής εποπτείας της ΚΤΚ Γιάγκος Δημητρίου. Ο κ.
Δημητρίου είχε πει ότι «η μόνη εναλλακτική
επιλογή θα είναι η ΣΚΤ να τεθεί υπό εξυγίανση
ή εάν το συμβούλιο εξυγίανσης κρίνει ότι δεν
υπάρχει δημόσιο συμφέρον, τότε η ΣΚΤ θα τε-
θεί σε εκκαθάριση που είναι ακόμα χειρότερο
γιατί τότε ενδεχομένως να μην υπάρχουν εγ-
γυημένες καταθέσεις». 

••••
Στον αέρα 
Όταν η ΚΤΚ λέει στον πολίτη ότι δεν είναι
διασφαλισμένα τα χρήματα του και κάτω
από 100.000 ευρώ, είναι φυσικό την επαύ-
ριον να σπεύσει να πάρει όσα λεφτά έχει
στα Συνεργατικά. Κι το bankrun βρισκόταν
σε εξέλιξη βγήκε ο κυβερνητικός εκπρόσω-
πος και είπε ότι η οικονομία μας είναι στον
αέρα. Ο κιτρινισμός στη δημοσιογραφία
στοιχίζει συνήθως σε αυτούς που τον
ασκούν, ο κιτρινισμός στην οικονομία στοιχί-
ζει κατά κανόνα στους φορολογούμενους.
Κι αν κακοφάνηκε στον κ. Γιάγκο όταν η Άν-
να Θεολόγου, του υπενθύμισε ότι δικαστή-
ριο τον έχει κρίνει ως αναξιόπιστο, το bank
run που προκάλεσε με τα λεγόμενα του, δι-
καιώνει τελικά το δικαστήριο! Τα θέλετε και
τα λέτε κ. Γιάγκο ή σας ξεφεύγουν τελικά;  

••••
Οι νούσιμοι της ΚΤΚ
Πάντως, την επόμενη μέρα των δηλώσεων
Γιάγκου, κάποιος νούσιμος στην Κεντρική Τρά-
πεζα, αποφάσισε να εκδώσει επίσημη ανακοί-
νωση με την οποία επιχειρούσε να μαζέψει το
bankrun του Γιάγκου, τονίζοντας ότι: « η ΚΤΚ
επιθυμεί να διευκρινίσει και να επανατονίσει
ότι οι καταθέσεις μέχρι €100.000 ανά φυσικό
ή νομικό πρόσωπο και ανά πιστωτικό ίδρυμα
είναι εγγυημένες στη βάση Ευρωπαϊκής Οδη-
γίας που έχει μεταφερθεί στην εθνική νομο-
θεσία. Το νούσιμο πλάσμα στην ΚΤΚ δεν είναι
πάντως η κυρία Χρυστάλλα, όχι λόγω νοημο-
σύνης αλλά λόγω φυσικής απουσίας. Η διοική-
τρια μη γνωρίζοντας προφανώς τι σημαίνει το
αρχαίο ρητό, «των οικιών ημών εμπιπραμένων,
ημείς άδομεν», έχει πάει διακοπές. Τι πίνετε
και δεν μας δίνετε εκεί στην Κεντρική;  

••••

Α λα καρτ πορίσματα 
Ο Αβέρωφ Νεοφύτου μιλώντας την Παρα-
σκευή στη Βουλή, μεταξύ των πολλών είπε
την ατάκα, «να γίνουν έρευνες για όλα», ση-
μειώνοντας πως ο ΔΗΣΥ ουδέποτε δέχτηκε
α λα καρτ πορίσματα.  Αυτό εμμέσως αφήνει
αμφιβολίες και για τη χρησιμότητα της έρευ-
νας που πρόκειται να αρχίσει από την τριμε-
λή επιτροπή που διόρισε ο γενικός εισαγγε-
λέας. Στη συνέχεια ο Άβε προκατέλαβε όλη
την κοινοβουλευτική ομάδα του ΔΗΣΥ δε-
σμεύοντάς την, ότι ενόσω γίνονται έρευνες,
ουδείς θα παρευρίσκεται σε πάνελ συζήτη-
σης που αφορά τις έρευνες αλλά και ευαί-
σθητα θέματα που έχουν να κάνουν με την
εμπιστοσύνη στην  οικονομία. 

••••
Δύο για την ερευνητική  
Είναι πάντως σίγουρο ότι υπάρχουν στην
εξίσωση ΣΚΤ υπάρχουν δύο ανοικτά θέματα
που θα απασχολήσουν την ερευνητική επι-
τροπή. Το πρώτο είναι ο τρόπος εμπλοκής
του διδύμου Logicom και Δήμητρα στην Ελ-
ληνική Τράπεζα. Το δεύτερο είναι το γεγο-

νός ότι χωρίς να υπάρξει η ενδεδειγμένη
διαδικασία προσελήφθη η Altamira για τη
διαχείριση των ΜΕΔ. Άσε που αν ανοίξουν
αυτά τα δύο κεφάλαια θα βρεθούν, όπως λέ-
γεται, κι άλλοι σκελετοί στα ερμάρια.      

••••
Το κουφάρι
Εκκωφαντική ήταν η αποκάλυψη Αβέρωφ
ότι στέλεχος του Συνεργατισμού είχε 664 λο-
γαριασμούς σε 15 διαφορετικές ΣΠΕ. Και το
εύλογο ερώτημα που προκύπτει είναι γιατί ο
αρχηγός του ΔΗΣΥ, φύλαξε αυτό τον σκελετό
στο ερμάρι και τον έβγαλε την Παρασκευή στη
Βουλή; Αφού η ΣΚΤ ήταν υπό τον πλήρη έλεγ-
χο της κυβέρνησης τα τελευταία πέντε χρόνια
που ήταν η δυσκολία να αποκαλυφθούν όλοι
αυτοί που ξεκοκάλισαν τον Συνεργατισμό και
άφησαν πίσω τους ένα κουφάρι; 

••••
Συνεργατικές καρέκλες
Είναι γνωστό ότι τα κόμματα στο μεγάλο
πάρτι που είχαν στήσει στον Συνεργατισμό,

μετά τον θάνατο του Μακαρίου και εντεύ-
θεν, μοιράζονταν τα ΣΠΙ, τις επιτροπείες και
τις καρέκλες κατά την επιρροή που είχαν και
ανάλογα συμμαχιών. Έτσι ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ, απαντώντας στα περί κομματικών
διορισμών, είπε στη Βουλή «κοιτάζω αριστε-
ρά και στο κέντρο που μέχρι και πριν από λί-
γο καιρό και ο αντιπρόεδρος και άλλο μέλος
και ο διευθυντής των ΜΕΔ σίγουρα δεν ήταν
στο κόμμα μου ούτε στην Κεντρική Επιτροπή
είναι».  Λέγοντας Κεντρική Επιτροπή φυσικά
και πυροβολούσε αριστερά. Και για να είμαι
απόλυτα ορθός δεν άκουσα αντίλογο σε αυ-
τό ούτε από τα αριστερά ούτε από το κέν-
τρο. Ο Αβέρωφ συνέχισε λέγοντας ότι από
τον ΔΗΣΥ δύο που ήταν παραιτήθηκαν εδώ
και μήνες. Εδώ ο Πάφιος ελέγχεται διότι οι
μήνες δεν φτάνουν ως δικαιολογία, αφού ο
Συνεργατισμός βρίσκεται στα χέρια της κυ-
βέρνησης εδώ και πέντε χρόνια.  

••••
Tο περίστροφο
Ο οικολόγος Γιώργος Περδίκης αν και μίλη-
σε για πιστόλι στον κρόταφο, δεν δίστασε να

σηκώσει το δικό του περίστροφο, θέτοντας
σειρά ζητημάτων όπως ότι ο Χάρης και η κυ-
βέρνηση ενώ γνώριζαν στη σύσκεψη του
Προεδρικού στις 15 Μαρτίου ποια είναι τα
αποτελέσματα του εποπτικού ελέγχου για
τον Συνεργατισμό, «απέφυγαν να ενημερώ-
σουν τους πολιτικούς αρχηγούς που συμμε-
τείχαν στη σύσκεψη». Ο κ. Περδίκης έστειλε
και συστημένο μήνυμα όπου δη: Πότε θα μι-
λήσουν για αυτά που συνέβησαν τις τελευ-
ταίες 15 μέρες και πότε θα αναδείξουμε τις
σχέσεις πολιτικών αρχηγών και βουλευτών
με εταιρείες οι οποίες μετέχουν στο μετοχι-
κό κεφάλαιο της εταιρείας που είναι ο κύ-
ριος μέτοχος της Ελληνικής Τράπεζας; » και
«πότε θα μιλήσουμε για τις ύποπτες συνε-
δριάσεις που γίνονταν μεταξύ στελεχών αυ-
τής της εταιρείας και στελεχών της κυβέρ-
νησης;». 

••••
Καπνογόνο
Διαβάζοντας πίσω από τις λέξεις του Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου, «να μην ανησυχεί ο λαός
γιατί θα πάρουμε τις σωστές αποφάσεις την
Παρασκευή», και προσθέτοντας  σε αυτές τα
λεγόμενα βουλευτών αλλά και κυβερνητι-
κών αξιωματούχων, προκύπτει ότι υπάρχει
ήδη στρωμένος δρόμος για υπερψήφιση
της συμφωνίας κρατικών εγγυήσεων μετα-
ξύ ΣΚΤ και Ελληνικής. Αν έτσι είναι τα πράγ-
ματα τότε ο κοινοβουλευτικός καβγάς δεν
είναι ούτε καν για το πάπλωμα αλλά είναι
απλά καπνογόνο για τα μάτια του κόσμου. 

Από το bankrun της ΣΚΤ σε αυτό της Βουλής

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Χάρης Γεωργιάδης

Ο Χάρης βρήκε σύμμαχο τον Αβέρωφ
στις δύσκολες αυτές ώρες και μαθαίνω
ότι σκέφτεται μέχρι και να μετακομίσει
στην Πινδάρου. 

Η επικράτηση του Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν στις εκλογές της προ-
ηγούμενης Κυριακής και η πρακτι-
κή μεταβολή του σε έναν υπέρτατο
άρχοντα, με το σύνολο των εξου-
σιών συγκεντρωμένο στα χέρια
του, προκαλούν ανάμεικτα συναι-
σθήματα στην Αθήνα.

Ο κ. Ερντογάν είναι, μεν, ο «διάβο-
λος που ξέρουμε», αποτελεί δε
έναν παίκτη ο οποίος έχει αποφα-
σίσει να συνεχίσει τον σχεδιασμό
του να μετατρέψει την Τουρκία σε
καθοριστικής σημασίας περιφε-
ρειακό παίκτη. Υπό αυτή την έν-
νοια, η πιο μεγάλη ανησυχία της
Αθήνας εντοπίζεται στο πλωτό γε-
ωτρύπανο «Φατίχ», το οποίο βρί-
σκεται ελλιμενισμένο στην Αττά-
λεια και, βάσει τουλάχιστον των
δημόσιων προθέσεων υψηλόβαθ-
μων αξιωματούχων της Αγκυρας,
τους αμέσως επόμενους μήνες θα
πραγματοποιήσει κάποια γεώτρη-
ση στην Ανατολική Μεσόγειο, σί-
γουρα κοντά στην Κύπρο.

Ως προς τη βασική εκκρεμότητα
της Ελλάδας με την Τουρκία αυτή
την περίοδο, δηλαδή την κράτηση
επί 122 ημέρες του ανθυπολοχα-
γού Αγγελου Μητρετώδη και του
λοχία Δημήτρη Κούκλατζη, ελάχι-
στοι στην Αθήνα θεωρούν ότι ο κ.
Ερντογάν είναι πιθανόν να κάνει
κάποια κίνηση διπλωματικής μεγα-
θυμίας.

Αντιθέτως, οι πιέσεις και οι υψη-
λοί τόνοι για τους οκτώ φυγάδες
Τούρκους στρατιωτικούς που πα-
ραμένουν στην Ελλάδα πιθανότατα
θα αυξηθούν. Παρά τις έντονες
προσπάθειες της κυβέρνησης να
δείξει ότι η κατάσταση στις ελλη-
νοτουρκικές σχέσεις είναι καλύτε-

ρη απ’ όσο έναν χρόνο ή έξι μήνες
νωρίτερα, η Αγκυρα εξακολουθεί
να θέτει ανοικτά όλες τις διεκδική-
σεις της. Σε κάθε περίπτωση, αν η
πρόσκαιρη ηρεμία, όπως αυτή που
αποτυπώθηκε στη διάρκεια της
προεκλογικής εκστρατείας, παρα-
μείνει, θα φανεί το αμέσως επόμε-
νο χρονικό διάστημα.

Σε στρατιωτικό επίπεδο, στην Αθή-
να εξακολουθεί να υφίσταται ανη-
συχία για τη συνέχιση του τουρκι-
κού εξοπλιστικού σπριντ, κυρίως
επί τη βάσει της ελληνικής καχε-
ξίας στο συγκεκριμένο σκέλος,
που οφείλεται κατά κύριο λόγο στη
δημοσιονομική κατάσταση.

Η ψαλίδα των εξοπλισμών στο Αι-
γαίο για την επόμενη πενταετία
Ερντογάν αναμένεται να ανοίξει κι
άλλο παρά τις αξιόλογες, πλην πε-
περασμένες, προσπάθειες να δια-
τηρηθεί κάποιο επίπεδο σε ορι-
σμένα οπλικά συστήματα αιχμής,
όπως τα F-16.

Ερώτημα αποτελεί ποια θα είναι η
θέση της Ελλάδας στη νέα αμερι-
κανική στρατηγική στην περιοχή.
Στην τελευταία έκθεση του CSIS
που παρουσιάστηκε την περασμέ-
νη Πέμπτη στην αμερικανική πρε-
σβεία στην Αθήνα, έγινε σαφές ότι
η Ουάσιγκτον επιθυμεί πάση θυσία
τη διατήρηση της Τουρκίας στο δυ-
τικό σύστημα συμμαχιών.

Σε αυτή την προσπάθεια, οι μικρό-
τερες δυνάμεις της περιοχής, όπως
η Ελλάδα, το Ισραήλ και η Κυπρια-
κή Δημοκρατία, σε στενή επαφή
και υπό την καθοδήγηση των ΗΠΑ
θα μπορούσαν να δημιουργήσουν
ένα δίκτυο ασφαλείας, συμπληρω-
ματικό προς τον πάντα καίριο και
κεντρικό ρόλο της Τουρκίας.

Ιδανικό σενάριο για την Ουάσιγ-
κτον θα ήταν η προσέλκυση της
Αγκυρας σε ένα τέτοιο σχήμα πε-
ριφερειακής ασφαλείας, παρό-
μοιο με τις υφιστάμενες τριμερείς
και τετραμερείς συνεργασίες στις
οποίες συμμετέχει η Ελλάδα.

Για το τι θα μπορούσε να κάνει η
Αθήνα, προκειμένου η Αγκυρα να
απομακρυνθεί από την επιρροή
της Μόσχας και τη συγκυριακή συ-
νεργασία με την Τεχεράνη, έχουν
ήδη γίνει πολύ εκτενείς συζητή-
σεις.

Το θέμα αυτό βρέθηκε, με την ευ-
ρύτερη έννοια, στο επίκεντρο των
επαφών που είχε στις ΗΠΑ πριν
από περίπου ένα μήνα ο υπουργός
Εξωτερικών Νίκος Κοτζιάς, ο οποί-
ος συναντήθηκε, τότε, με τον επι-
κεφαλής του Στέιτ Ντιπάρτμεντ
Μάικ Πομπέο, αλλά και τον σύμ-
βουλο Εθνικής Ασφαλείας Τζον
Μπόλτον.

AΡΘΡΟ / Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι ανησυχίες της Αθήνας

“Το πλωτό γεωτρύπανο
«Φατίχ», το ισοζύγιο των
εξοπλισμών και οι διεκ-
δικήσεις της Αγκυρας.

Φασόλι, φασόλι άδειασε το δευτεράκι 
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Ρε γέλια που θα γί-
νουν κατά τη μετα-
φορά των εργασιών
του Συνεργατισμού
στην Ελληνική Τρά-
πεζα. Πόσα άραγε

πάλαι ποτέ παιδάκια θα κλαίνε για
τα «δευτεράκια» τα οποία γέμιζαν
κάθε Δευτέρα, με πεντοσέλινα,
δεκασέλινα και λίρες, ώστε «φα-
σούλι το φασούλι, να γεμίσει το
σακούλι». Λεγόμενη επώνυμη κυ-
ρία, πριν από μερικές μέρες, πε-
ριέγραφε σε καφετέρια την περι-
πέτεια που πέρασε, πριν από μερι-
κές βδομάδες, μέχρι να ανακαλύ-
ψει τον λογαριασμό – το ταμιευτή-
ριο – των μαθητικών της χρόνων. 

Όχι, πως είχε και μεγάλη ανάγκη,
τις τρεις χιλιάδες ευρώ, τις οποίες
εντόπισε, αλλά περισσότερο γιατί
ήθελε να μάθει πού καταχωνιά-
στηκαν, μερικά από τα παιδικά της
όνειρα. Θυμήθηκε τον μακαρίτη
τον μπαμπά της, στο κατεχόμενο
χωριό της, ο οποίος κάθε Κυριακή
βράδυ της έδινε το δεκασέλινο για
το ταμιευτήριο, θυμήθηκε τη μακα-
ρίτισσα μαμά της, η οποία την
«ντεμπίσιαζε» να προσέχει τα χρή-
ματα, θυμήθηκε την καλή της δα-
σκάλα, η οποία μάζευε τα χρήματα
και συμπλήρωνε το δευτεράκι, θυ-
μήθηκε και τα παραπονεμένα μά-
τια, κάποιων συμμαθητών της, οι
οποίοι δεν είχαν ούτε και το πεντα-
σέλινο. 

Με την αναστάτωση των τελευταί-
ων μηνών και τους φόβους ότι θα
γίνει κούρεμα στον Συνεργατισμό,
η επώνυμη κατά τα άλλα κυρία, θέ-
λησε να βάλει μια τάξη στα δάνεια
και τις καταθέσεις που διέθετε
στον Συνεργατισμό. Επέμενε και
αυτή στο όνειρο των γονιών της, οι

οποίοι θεωρούσαν «ιερό» τον Συ-
νεργατισμό και επαναλάμβαναν
συχνά πυκνά, το σύνθημα, των
τριών σωματοφυλάκων και του Συ-
νεργατισμού «ένας για όλους και
όλοι για έναν». Πήγε στον Συνερ-
γατισμό της γειτονιάς και ζήτησε
να μάθει πόσα λεφτά έχει στο δευ-
τεράκι της.

Η πρώτη έκπληξη ήταν ότι δεν
ήταν καταχωρημένο στο σύστημα
το μαθητικό ταμιευτήριο. Τότε δεν
υπήρχαν αριθμοί ταυτότητας και
δεν έκανε κανένας τον κόπο, αργό-
τερα να μεταφέρει τα «κιτάπια»
στους υπολογιστές. Η δεύτερη και
μεγαλύτερη έκπληξη, ήταν ότι της
ζήτησαν το όνομα της δασκάλας,
ώστε να μπορέσουν να εντοπίσουν
το καταχωνιασμένο «κιτάπι». Τελι-
κά, ύστερα από μερικές μέρες και
αφού έπεσαν και κάποια τηλέφω-
να, βρέθηκε το δευτεράκι και τα

χρήματα, μεταφέρθηκαν στον λο-
γαριασμό της κυρίας. Η ίδια έλεγε,
ότι ένιωσε απίστευτη χαρά, όχι για
τα χρήματα, αλλά γιατί μπόρεσε να
ζήσει ξανά, να θυμηθεί, τις ευτυχι-
σμένες παιδικές της στιγμούλες. 

Τα ψέματα τέλειωσαν και ο βυθι-
σμένος στα σκάνδαλα Συνεργατι-
σμός περνά στην ιστορία. Τουλάχι-
στον, καλό θα ήταν να μη θυματο-
ποιηθούν ξανά οι τίμιοι πελάτες
και καλό θα είναι, να μη χαθούν
στη μεταφορά στην Ελληνική, οι
κόποι ζωής πολλών μεροκαματιά-
ρηδων. Καλό θα είναι και αυτή η
νέα έρευνα για τον Συνεργατισμό,
να μην οδηγηθεί στις ελληνικές
καλένδες και να ανατραπεί από
τους νομικισμούς και τους τακτικι-
σμούς, όπως οι προηγούμενες. Τα
πράγματα είναι πολύ απλά και θα
πρέπει να υιοθετηθεί η ιστορία του
Αλ Καπόνε. Το πανίσχυρο Τμήμα
Φορολογίας με τις υπερεξουσίες
που διαθέτει να ανακτήσει τα
κλεμμένα και να τεθούν σε δεύτε-
ρο επίπεδο οι ποινικές διώξεις, οι
οποίες έτσι και αλλιώς ιστορικά
στην Κύπρο δεν φέρνουν ικανο-
ποιητικά αποτελέσματα.

Τουλάχιστον να ενισχυθεί οικονο-
μικά το κράτος, άρα και οι φορολο-
γούμενοι πολίτες, οι οποίοι ήδη
κλήθηκαν και πληρώνουν δισεκα-
τομμύρια, για να διασωθούν οι
αμαρτωλές τράπεζες και οι πονη-
ροί τραπεζίτες. Το περί δικαίου αί-
σθημα δεν ικανοποιείται πλέον ού-
τε με μεγαλόστομες διακηρύξεις
ούτε και με τιμωρίες των ενόχων.
Περιμένει μόνο τη θεία δίκη από
την οποία δεν μπορούν να ξεφύ-
γουν ούτε οι πλούσιοι ούτε και οι
φτωχοί, οι οποίοι νομίζουν ότι μπο-
ρούν να γίνουν θεοί σε μια μέρα. 

“Θυμήθηκε τον μακαρίτη
τον μπαμπά της, στο κα-
τεχόμενο χωριό της, ο
οποίος κάθε Κυριακή
βράδυ της έδινε το δεκα-
σέλινο για το ταμιευτή-
ριο, θυμήθηκε και τα
παραπονεμένα μάτια,
κάποιων συμμαθητών
της, οι οποίοι δεν είχαν
ούτε και το πεντασέλινο. 

Αβέρωφ: Εμπρός βοηθάτε να σηκώσουμε τον ήλιο πάνω από την Κύπρο, ρε συνάδελφοι.
Άντρος: Αβέρωφ, όπως πας, θα μας πεις ότι θα κάνεις και συναυλία με τον Βασίλη!   
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Υ πάρχουν θετικά και αρνητικά στην απόφαση του
Euro- group της προηγούμενης εβδομάδας, για
την οποία η κυβέρνηση έσπευσε να στήσει μια

κακόγουστη επικοινωνιακή φιέστα με τον κ. Τσίπρα
να ανεβάζει το σόου της γραβάτας και τον κ. Καμμένο
να εμφανίζεται ως ο άγγελος της πολιτικής συμφιλίωσης
– τρομάρα μας. Πάντως γλιτώσαμε τα χειρότερα.

Ασφαλώς, το πιο θετικό της απόφασης του Eurogroup
είναι η (έστω μικρή) ελάφρυνση του χρέους μέσω της
δεκαετούς επιμήκυνσης του ενός τρίτου των δανείων
μας. Η απόφαση απέχει παρασάγγας από τη δέσμευση
που είχαν δώσει οι δανειστές το 2012 για μείωση του
χρέους στο 110% του ΑΕΠ. Ομως είχε μεσολαβήσει και
το επτάμηνο της περήφανης διαπραγμάτευσης Τσίπρα
- Βαρουφάκη που βύθισε την οικονομία στα τάρταρα,
απαξίωσε εντελώς τις τράπεζες και έφερε τρίτο μνημόνιο
και 85 δισ. νέα δάνεια. Μια παράταση αποπληρωμής
δανείων περίπου 100 δισ. ευρώ και μία δεκαετής περίοδος
χάριτος δίνουν, λοιπόν, μια σημαντική ανάσα.

Από την άλλη πλευρά, τα πιο αρνητικά σημεία της
απόφασης του Eurogroup είναι, πρώτον, ότι μισθωτοί
και συνταξιούχοι θα χάσουν τελικά 5 δισ. ευρώ το 2019
και 2020 (από νέες περικοπές συντάξεων και μείωση
αφορολόγητου ορίου), παρά το ότι ήταν αυτοί που υπέ-
στησαν τις πιο αιματηρές θυσίες καθ’ όλη τη διάρκεια

της κρίσης. Και δεύτε-
ρον, ότι η χώρα παρα-
μένει δέσμια ασφυκτι-
κών πρωτογενών πλεο-
νασμάτων 3,5% του ΑΕΠ
(περίπου 6,5 δισ. ευρώ
τον χρόνο) έως το 2022
και από κει και πέρα
2,2% (δηλαδή περίπου
4 δισ. ευρώ τον χρόνο)
έως το 2060. Πλεονά-
σματα που καταδικάζουν
την οικονομία να σέρ-
νεται εάν δεν βρεθεί μία

κυβέρνηση με σοβαρό σχέδιο και εμπιστοσύνη στον
ιδιωτικό τομέα, ώστε να προωθήσει δυναμικά το άλμα
ανάπτυξης που χρειάζεται η χώρα. Από κει και πέρα
τα όσα πομπωδώς εξέπεμπαν μήνες τώρα οι οικονομικοί
εγκέφαλοι της κυβέρνησης (Τσακαλώτος, Δραγασάκης,
κ.λπ.) περί οικονομικής ελευθερίας που θα εξασφάλιζε
η καθαρή έξοδος και για την ανάγκη να μην καταφύγει
η χώρα σε προληπτική γραμμή στήριξης, επειδή, λέει,
θα έδενε τα χέρια της κυβέρνησης σε θέματα οικονομικής
πολιτικής, είναι παραμύθια για μικρά παιδιά.

Το Eurogroup αποφάσισε αντί της καθαρής εξόδου,
την οποία διαλαλούσε ο κ. Τσίπρας, να προικοδοτήσει
τη χώρα με 15 δισ. ευρώ που θα την εξασφαλίζουν για
τα επόμενα δύο χρόνια να πληρώνει τα ομόλογα που
λήγουν χωρίς να χρειάζεται να βγαίνει στις αγορές για
μαζικό δανεισμό. Οι δανειστές αντιλαμβανόμενοι πόσο
επώδυνο θα ήταν για τα κοινοβούλια κάποιων χωρών
(π.χ. Γερμανία) να ανάψουν πράσινο φως σε μία προ-
ληπτική πιστωτική γραμμή στην Ελλάδα, όταν μάλιστα
υπάρχουν τόσα ανοιχτά προβλήματα στην Ευρώπη (με-
ταναστευτικό, Ιταλία, Brexit), προτίμησαν να στήσουν
μια «εικονική» έξοδο αφήνοντας για μετά το 2020 την
επιστροφή της χώρας στις αγορές. Κάτι που βόλευε
επικοινωνιακά και το αφήγημα Τσίπρα ότι η οικονομία
βρίσκεται σε τόσο καλή κατάσταση και δεν χρειάζεται
προληπτικό δεκανίκι από τους Γερμανούς για να βγει
–κάποτε– στις αγορές. Ωστόσο η σημαντικότερη από-
φαση του Eurogroup είναι η παραμονή, για μερικά
ακόμη χρόνια, της τρόικας στην Ελλάδα. Με τρίμηνες
αξιολογήσεις των μεταρρυθμίσεων της οικονομίας και
με ποινές όταν δεν τηρούνται τα υπεσχημένα. Αλλιώς
θα υπήρχε ο κίνδυνος του «Ηταν δίκαιο, έγινε πράξη».
Να επιστρέψουμε πάλι, με τρία χρόνια καθυστέρηση,
στο πρόγραμμα της Θεσσαλονίκης. Προς άγραν ψήφων
ενόψει τον εκλογών.

Δηλαδή σε αυξήσεις μισθών και συντάξεων, σε
μαζικές προσλήψεις στο Δημόσιο, σε κατάργηση ΕΝΦΙΑ
και φοροαπαλλαγές. Να πάνε χαμένες όλες οι θυσίες
του ελληνικού λαού. Μπορεί οι Γερμανοί να πίνουν
νερό στο όνομα του κ. Τσίπρα, γιατί τα τελευταία δύο
χρόνια τήρησε τις μνημονιακές δεσμεύσεις χωρίς αγα-
νακτισμένους και κοινωνικές αναταραχές, ωστόσο όταν
κάποιος σου χρωστάει σχεδόν 289 δισ. ευρώ –μόνο από
τα δάνεια των τριών μνημονίων– είναι λογικό να μην
αφήνεις τίποτα στην τύχη. Οποιος καεί απ’ τον χυλό,
φυσάει και το γιαούρτι.

Γλιτώσαμε
τα χειρότερα
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Να πάμε τρία χρόνια πριν και να
ψάξουμε το τι είχε συμβεί, από γο-
νείς και εκπαιδευτικούς, για την
ασάφεια στον τρόπο διατύπωσης
ενός θέματος. Το πώς τα παιδιά
δεν κατάλαβαν το νόημα και δαι-

μονοποιήθηκε το θέμα σε όλη τη χώρα, και
εκτός αυτής, με αποτέλεσμα να λέμε ότι φταίει
το θέμα όχι το παιδί. Φταίει το δάχτυλο που
κρύβει το δάσος. Θέλετε να μας πείτε σήμερα
κύριοι υπεύθυνοι της παιδείας, και εσείς γονείς,
πως φταίει ένα θέμα, ένα οποιοδήποτε θέμα
που για άλλη μια φορά καταγράφηκε η έρημος
στο μέσο όρο των μαθημάτων; 

Γιατί ξεσηκωθήκαμε τότε για ένα θέμα, που
μπορεί να ήταν ασαφές και άξιζε ο ξεσηκωμός,
και δεν ξεσηκωνόμαστε κάθε φορά που παίρ-
νουμε τα αποτελέσματα των Παγκυπρίων; Γιατί
κύριε Αναστασιάδη δεν καλείς
ως Πρόεδρος της χώρας άπαν-
τες στο Προεδρικό και να βάλεις
κάτω το θέμα; Αν το μέλλον
της χώρας είναι το 40 και πλέον
χρόνια μακρινό Κυπριακό, γιατί
να μη βάλουμε μπροστά το μέλ-
λον των παιδιών που θα στε-
λεχώσουν τη χώρα και που τώ-
ρα είναι τελειόφοιτοι; Γιατί δεν
τους καλείς και να τους ρωτή-
σεις εσύ ο ίδιος Πρόεδρε,
υπουργούς, γενικούς διευθυν-
τές, φορείς, τι φταίει; Γιατί παρουσιάζεται αυτή
η εικόνα στις εξετάσεις; Ποιο το επίπεδο της
εκπαίδευσης, όχι της Παιδείας, αλίμονο που
έχουμε σήμερα ως χώρα; Παιδεύουμε ή εκπαι-
δεύουμε ή παιδευόμαστε χωρίς αποτέλεσμα,
πέραν των διακηρύξεων, των μεγαλεπήβολων
ιδεών και των λοιπών κενοτήτων; Υπάρχει πρό-
βλημα, κι όσο πιο νωρίς το παραδεχτούμε τόσο
το καλύτερο. Και για να βοηθήσω. Yparxei pro-
vlima. Κατανοητό τώρα; Σε πολιτικό επίπεδο,
πέραν των χωρίς απαντήσεις ερωτήσεων και
των αποριών, ας πούμε ότι έχουμε μπροστά
μας μια μεταρρύθμιση που την περιμένουμε
να ολοκληρωθεί ώστε να αλλάξει κάτι. Θα την
κρίνουμε όταν θα έρθει η ώρα, ωστόσο πέντε
χρόνια πέρασαν ήδη και δεν υπάρχει κανένας

χώρος πλέον για δικαιολογίες. Πάμε στο σπίτι
μας.  «Για να φτάσει να δώσει Παγκύπριες και
να μην αντιμετωπίζει το αδίδακτο κείμενο σαν
τον Εωσφόρο και την κριτική σκέψη σαν την
κακιά μητριά της Σταχτοπούτας, ας αναλάβει
ο καθένας τις ευθύνες του.

Ας μετρήσει τι και ποια βιβλία έχει σπίτι
του, ας κάτσουμε ένα λεπτό να δούμε πώς θα
συγκεράσουμε την τεχνολογία, την πληροφορία
με την πραγματική γνώση και όχι με τα «Χ»
αποτελέσματα της μηχανής αναζήτησης. Ας
μάθουμε να σκεφτόμαστε από την αρχή». Αυτά
είναι από την περυσινή μου άποψη για τα τότε
αποτελέσματα των Παγκυπρίων. Που θα μπο-
ρούσα, στο πνεύμα της εποχής ειρωνικά, να
την κάνω copy paste εδώ και να μη χρειαστεί
να γράψω εκ νέου και να ρωτάω για όσα ουδείς
εκ των αρμοδίων δεν απαντάει. Τελικά, όπως

και στην οδήγηση στον δρόμο
έτσι και στην παιδεία του παι-
διού, όλα ξεκινάνε από το σπίτι.
Από τη μόρφωση και τα βήματα
που θα πάρει, από ένα περιβάλ-
λον που θα στηθεί εκεί και που
θα περάσει τα δικά του μηνύ-
ματα. Όταν αυτό δεν συμβαίνει,
για χίλιους λόγους, για δύο χι-
λιάδες το να ζητάει ο γονιός τα
ρέστα από το κράτος, είναι υπο-
κριτικό. Και μαζί συμπαρασύρει
και εκείνους που έχουν απο-

φασίσει να ασχοληθούν με το ζήτημα της παι-
δείας στο σπίτι. Κι έτσι κλείνει ένας κύκλος,
μεταφορικά, εφόσον ουσιαστικά δεν κλείνει
ποτέ και τα ίδια αυτά τα ερωτήματα θα έρθουν
και του χρόνου να μας βρουν.

Ωστόσο, εμείς που ας πούμε είμαστε ενήλικες,
να το παραδεχτούμε πως τελείωσαν οι ψευδαι-
σθήσεις μας, όποιες κι αν ήταν, όπως κι αν τις
είχαμε θρέψει για την παιδεία μας. Ας το πα-
ραδεχτούμε ως πολιτεία, ως άνθρωποι, ως
θεσμοί κι ας σιωπήσουμε μπροστά στο εξαίσιο
έργο που έχουμε παραγάγει, και για το οποίο
μας ζηλεύουν ακόμη και οι τρεις από το τέλος
δείκτες της Ε.Ε. Άξιοι. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Οι ψευδαισθήσεις στην παιδεία
σας τελείωσαν 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

Οι εκκρεμότητες
του Ερντογάν
και η Ελλάδα

Κ άθε προσπάθεια καταγραφής των ανοικτών θε-
μάτων που απασχολούν την Τουρκία στην εξω-
τερική πολιτική της οδηγεί σε μακρύ κατάλογο

σοβαρών εκκρεμοτήτων. Το πιο σοβαρό πρόβλημα είναι
η αντιμετώπιση των Κούρδων σε Συρία, Ιράκ αλλά και
στο εσωτερικό της. Το Κουρδικό είναι άμεσα συνδεδεμένο
με τη συριακή κρίση. Εκεί η Τουρκία έχει εμπλακεί σε
μια παγκόσμιας εμβέλειας διαμάχη. Είναι η πιο ευάλωτη
πλευρά από όσους διεθνείς παίκτες συμμετέχουν σε
αυτήν και το μόνο από τα κράτη της περιοχής που
θίγεται τόσο άμεσα από τις συνέπειες του συριακού
πολέμου. Ηδη 4 εκατ. πρόσφυγες κατακλύζουν τη χώρα.
Ο τουρκικός στρατός βρίσκεται εισβολέας σε συριακά
εδάφη χωρίς προοπτική άμεσης απεμπλοκής. Κουρδικές
πολιτοφυλακές ελέγχουν σήμερα το μεγαλύτερο τμήμα
των συνόρων της Τουρκίας με τη Συρία και το Ιράκ.
Εφιάλτης...

Εδώ μπαίνει ο παράγοντας Αμερική. Η συνεργασία
των ΗΠΑ με τους Κούρδους της Συρίας εναντίον του
Ισλαμικού Κράτους είναι μόνον ένα από τα προβλήματα
που έχει η Τουρκία με την υπερδύναμη. Ακολουθούν
η αγορά ρωσικών οπλικών συστημάτων· οι σχέσεις
Τουρκίας - Ισραήλ· η στάση που θα τηρήσει ο Ερντογάν
έναντι του Ιράν μετά την εφαρμογή των νέων αμερι-
κανικών κυρώσεων· η έκδοση Φετουλάχ Γκιουλέν από
τις ΗΠΑ στην Τουρκία και η συνεχιζόμενη κράτηση
του Αμερικανού πάστορα στις τουρκικές φυλακές. Η
Αμερική επέλεξε να στηρίξει παραμονές εκλογών τον
Ερντογάν. Παρέδωσε κανονικά τα μαχητικά F-35 και
προχώρησε σε μια κατ’ αρχήν συμφωνία μαζί του για
την απομάκρυνση των Κούρδων πολιτοφυλάκων από
τη συριακή πόλη Μανμπίτζ. Θα αποφύγει να ωθήσει
τον Ερντογάν στα άκρα. Γνωρίζει ότι η Ρωσία επιθυμεί
να χρησιμοποιεί την Τουρκία ως δηλητηριώδες απόστημα
στο σώμα του ΝΑΤΟ. Θέλει, όμως, να κερδίσει χρόνο
ευελπιστώντας ότι στο τέλος η Τουρκία δεν θα χαθεί
από σύμμαχος για τη Δύση.

Στις σχέσεις Ε.Ε. - Τουρκίας δεσπόζει το μεταναστευ-
τικό, που πλέον ανεβάζει και ρίχνει κυβερνήσεις σε
αρκετές ευρωπαϊκές χώρες. Ο Ερντογάν θα το χρησιμο-
ποιήσει. Αμεσος στόχος παραμένει η απαλλαγή Τούρκων
πολιτών από θεώρηση (βίζα) για την είσοδό τους στην
Ε.Ε. και η χρηματική βοήθεια για τους πρόσφυγες που
βρίσκονται στη χώρα του. Μεσοπρόθεσμος στόχος είναι
μια νέα τελωνειακή συμφωνία. Συνδέεται με το οριστικό
καθεστώς που θα έχει η Τουρκία με την Ε.Ε. (καθότι
είναι πλέον σαφές ότι δεν θα γίνει ποτέ μέλος). Οι όροι
του καθεστώτος θα διαμορφωθούν μόνον αφού ξεκα-
θαρίσει η σχέση της Βρετανίας με την Ε.Ε.

Οι ελληνοτουρκικές σχέσεις είναι σχετικώς χαμηλά
στον κατάλογο των τουρκικών προτεραιοτήτων. Κινούνται
όμως αυτοτελώς από τα υπόλοιπα θέματα. Αυτό που
καίει την Τουρκία είναι οι συνεχιζόμενες έρευνες για
υδρογονάθρακες στην κυπριακή ΑΟΖ. Νέες ανακαλύψεις
θα ενισχύσουν τη διεθνή θέση της Κύπρου. Επιπλέον
θα απειλήσουν την de facto ηγεμονία που απέκτησε η
Τουρκία με την εισβολή στο νησί το 1974. Τέλος, θα ξε-
θωριάσουν τη στρατηγική επιλογή της Αγκυρας να είναι
η μοναδική οδός μεταφοράς φυσικού αερίου από την
Ανατολή προς την Ευρώπη, καθιστώντας οικονομικά
εφικτή τη δημιουργία αγωγού από την Ανατολική Με-
σόγειο προς την Ε.Ε. μέσω Κρήτης.

Το Αιγαίο αποτελεί δευτερεύον μέτωπο εν σχέσει
προς το Κυπριακό. Η Τουρκία θα το κρατάει ανοικτό
για να διασπά την προσοχή μας από τα τεκταινόμενα
στην Ανατολική Μεσόγειο. Ως προς την ελληνική μου-
σουλμανική μειονότητα, απομένει να δούμε σε ποιες
κυβερνητικές/κρατικές θέσεις θα τοποθετήσει ο Ερντογάν
τη σκληροπυρηνική ομάδα των εξ ελληνικής Θράκης
ορμώμενων πολιτικών. Το προσφυγικό/μεταναστευτικό
προς το παρόν καθορίζεται από τις σχέσεις Ε.Ε. - Τουρ-
κίας.

Ο Ερντογάν καλείται να βρει λύσεις ή ισορροπίες
σε όλα αυτά τα προβλήματα, ενώ η εθνικιστική Ακροδεξιά
είναι σύμμαχός του στη Βουλή και πιθανόν να συμμετέχει
με υπουργούς στην επόμενη κυβέρνηση. Η ροπή του
προς την απολυταρχία περιορίζει τις δυνατότητες της
γραφειοκρατίας να αποφύγει ακραίες ενέργειες. Μοναδική
αναστολή του Ερντογάν θα είναι το ένστικτο αυτοσυν-
τηρήσεώς του.

O κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι αναπληρωτής καθηγητής Διεθνούς
Δικαίου και Εξωτερικής Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Τι να πεις για να περιγράψεις το πρόσωπο της προσφυγιάς στη Συρία; 

Το Τμήμα Τελωνείων, λέει, θα
εντατικοποιήσει τους ελέγ-
χους για τα καύσιμα από τα
Κατεχόμενα. Και αυτή η εν-
τατικοποίηση των ελέγχων,
λέει, έχει σκοπό τη διασφά-

λιση της τήρησης των νομοθεσιών σχετικά
με τη μεταφορά καυσίμων. Όπως επίσης,
λέει, το Τμήμα Τελωνείων, σε περίπτωση
εντοπισμού υποθέσεων παράνομης μετα-
φοράς πετρελαιοειδών και καυσίμων από
τις κατεχόμενες περιοχές, ανεξαρτήτως
αν βρίσκονται σε ξεχωριστά δοχεία ή στη
δεξαμενή καυσίμων του ίδιου του μετα-
φορικού μέσου, αυτά θα κατάσχονται και
οι εμπλεκόμενοι θα υπόκεινται στις ποινές
που προβλέπονται. Από την άλλη η κυβέρ-
νηση, λέει, πως ο έλεγχος του Τελωνείου
στα οδοφράγματα πρέπει να έχει στόχο
την παράνομη εμπορία και όχι την παρεμ-

πόδιση απλών πολιτών. Αυτό μας διαμήνυσε
ο κυβερνητικός εκπρόσωπος υπογραμμί-
ζοντας πως πολιτική του κράτους είναι να
μπορούν οι πολίτες να διακινούνται σε όλη
την επικράτεια της Δημοκρατίας, τηρου-
μένων των όσων προβλέπονται από τον
ειδικό «Κανονισμό της Πράσινης Γραμμής»,
μάλιστα (!). Και τώρα που τα άκουσα όλα
αυτά τα άκρως αντιφατικά και οξύμωρα,
δικαιούμαι υποθέτω ως απλός πολίτης να
θέσω δημόσια την υπαρξιακή μου απορία:
Ποιος μας κοροϊδεύει περισσότερο σ’ αυτή
την υπόθεση; Το Τελωνείο ή η κυβέρνηση;
Ή και οι δύο μαζί συγχρονισμένα; Καταρχάς
να υπενθυμίσω ότι ο «Κανονισμός της Πρά-
σινης Γραμμής» δεν απαγορεύει την προ-
μήθεια καυσίμων από τα Κατεχόμενα. Αν
λοιπόν δεχθούμε τον ισχυρισμό της κυ-
βέρνησης ότι ο έλεγχος είναι τάχα μου για
να αποτραπεί η παράνομη εμπορία και όχι

για να παρεμποδιστεί η διακίνηση των πο-
λιτών, τότε μπορεί κάποιο από τα αρμόδια
κυβερνητικά σαΐνια να μας εξηγήσει γιατί
ο τελωνιακός που θα στέκεται μπάστακας
στα οδοφράγματα θα ελέγχει το ντεπόζιτο
του απλού πολίτη; Και μάλιστα αφού το
ελέγξει βάσει ποιων στοιχείων θα αποφα-
σίζει αν π.χ. εγώ προμηθεύτηκα ψευδο-
βενζίνη επειδή ξέμεινα καθ’ οδόν ή επειδή
θέλω να την εμπορευτώ; Και πραγματικά
πώς θα εμπορευτώ μια βενζίνη που βρί-
σκεται ήδη στο ντεπόζιτο του αυτοκινήτου
μου; Άρα προς τι θα ελέγχεται το ντεπόζιτο
του κάθε ιδιώτη; Και όταν λοιπόν ελεγχθεί
το ντεπόζιτο στο πλαίσιο του τάχα μου εν-
τατικοποιημένου ελέγχου, ποια είναι η δια-
φορά της από εδώ βενζίνης από την από
εκεί, ώστε το σαΐνι-τελωνιακός να απο-
φανθεί πως πρόκειται για παρανομία; Αλλά
ακόμα κι αν υπήρχε τρόπος να διακρίνει

την προέλευση της βενζίνης στο αυτοκίνητο
του απλού πολίτη γιατί αποτελεί παρανομία
δεδομένου ότι ο «Κανονισμός της Πράσινης
Γραμμής» δεν το απαγορεύει; Και εφόσον
δεν το απαγορεύει ο εν λόγω κανονισμός,
τότε προς τι η ανακοίνωση περί έλεγχου
στα ντεπόζιτα του κάθε ιδιώτη; Με λίγα
και απλά λόγια το ερώτημα που τίθεται
από όλη αυτή την ιστορία είναι το εξής;
Όλοι αυτοί σοβαρολογούν ή μας δουλεύουν
ψιλό γαζί; Και έτσι για να εξηγούμαστε αν
όντως ήθελε το κράτος να πατάξει την πα-
ράνομη εμπορία καυσίμων από τα Κατε-
χόμενα ας είχε την εντιμότητα να παρα-
δεχτεί πως αυτό το ίδιο το κράτος είναι ο
ηθικός αυτουργός άρα και ο πρώτος υπαίτιος
της εν λόγω παρανομίας. Διότι όταν έχει
το θράσος να επιβάλλει τόση ψηλή φορο-
λογία για ένα είδος το οποίο αποτελεί πρώτη
ανάγκη για τον κάθε απλό πολίτη (αφού

επαρκή δημόσια συγκοινωνία δεν έχουν
καταφέρει ακόμα να φτιάξουν) τότε είναι
ξεδιάντροπο να έρχεται να ζητάει και τα
ρέστα με τάχα μου ελέγχους που στοχεύουν
στην αποτροπή της παρανομίας ή με τάχα
μου διευκρινίσεις ότι οι εν λόγω έλεγχοι
δεν στοχεύουν στην παρεμπόδιση της δια-
κίνησης των πολιτών. Αν θέλουν όντως να
πατάξουν την παρανομία ας προχωρήσουν
στη μείωση της φορολογίας και στην άμεση
άρση αυτής της αδικίας που υφίσταται ο
απλός πολίτης, του οποίου τα συμφέροντα
βρίσκονται πάντα στην τελευταία θέση
της ιεραρχίας των όποιων κυβερνώντων.
Διότι αν δεν βρίσκονταν στην τελευταία
θέση, τότε προφανώς δεν θα είχαμε φτάσει
στο σημείο να προμηθευόμαστε φάρμακα
και καύσιμα από τα Κατεχόμενα.

Τα ψευδοκαύσιμα και οι ψευτοελέγχοι
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

<<<<<<

Η σημαντικότερη
απόφαση του
Eurogroup της προ-
ηγούμενης εβδομά-
δας είναι η παραμο-
νή, για μερικά ακό-
μη χρόνια, της τρόι-
κας στην Ελλάδα.

<<<<<<<

Παιδεύουμε ή εκπαι-
δεύουμε ή παιδευόμα-
στε χωρίς αποτέλεσμα,
πέραν των διακηρύξε-
ων, των μεγαλεπήβο-
λων ιδεών και των λοι-
πών κενοτήτων; 
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Ο Τ. Ερντογάν παραμένει στο πη-
δάλιο του τουρκικού κράτους.
Έλαβε το 52,6% με 26.324.482

ψήφους. Ο Μ. Ιντζέ 30,6% με
15.336.534 ψήφους. Ο Σ. Ντεμιρτάς
8.4% με 4.205.210 ψήφους. Η Μ. Ακ-
σενέρ 7,3% με 3.649.238 ψήφους. Η
εξήγηση αυτού του αποτελέσματος
χρειάζεται μια προσέγγιση που να
βασίζεται σε πραγματικά δεδομένα.
Κρίνω το αποτέλεσμα ως εξής:

1. Η πρόταση που παρουσίασε στο
τουρκικό εκλογικό σώμα το Κόμμα
Ανάπτυξης και Δικαιοσύνης (ΚΑΔ)
παραμένει πολύ ισχυρή. Το ΚΑΔ εκ-
φράζει το κυρίαρχο πολιτικό ρεύμα
στη σύγχρονη Τουρκία: το αντικεμα-
λικό, μετριοπαθές, σουνίτικο ρεύμα.
Η κυριαρχία του ΚΑΔ από το 2002
διατηρείται παρά την αποχώρηση
στελεχών πρώτης γραμμής όπως ο
Γκιουλ, ο Αρίντς και ο Νταβούτογλου. 

2. Ο Μουσταφά Κεμάλ πίεσε σε
ασφυκτικό βαθμό την ιστορική ταυ-
τότητα των Τούρκων. Παρά το γεγονός
πως οι μεταρρυθμίσεις του είχαν ως
στόχο τον εξευρωπαϊσμό του Τούρ-
κων, η επιβολή τους με το μαστίγιο
δεν επέφερε το επιδιωκόμενο απο-
τέλεσμα. Έτσι με την πρώτη ευκαιρία
οι πλειοψηφίες έδειχναν κάτι άλλο,
όπως βεβαιώνει το παράδειγμα με
τους Α. Μεντερές και Τ. Οζάλ. 

3. Το ΚΑΔ έμαθε από τα λάθη του
Τ. Οζάλ ή του Ν. Ερμπακάν, απέφυγε
αρκετά από αυτά και από θέση ισχύος
συγκρούστηκε με αρκετή επιτυχία
με το κεμαλικό κατεστημένο-στρα-
τιωτικοί, διπλωμάτες, δικαστικό σώμα,
ΡΛΚ. Σε αυτή την επιτυχία έπαιξε κα-
ταλυτικό ρόλο η ενταξιακή πορεία
της Τουρκίας, καθώς εξελισσόταν

στην πιο καλή περίοδο των σχέσεων
Ε.Ε.-Τουρκίας-2004/2009. 

4. Τι έκανε το ΚΑΔ και επέβαλε την
πολιτική του ατζέντα; Πρώτο, κατε-
δάφισε την οικονομική πολιτική των
κεμαλιστών μέσα από ένα επιθετικό
πρόγραμμα αποκρατικοποιήσεων
όπως τράπεζες, μαρίνες, εργοστάσια
που έλεγχαν οι στρατιωτικοί. Δεύτερο,
διευκόλυνε την εισαγωγή τεχνογνω-
σίας με επενδύσεις από το εξωτερικό.
Τρίτο, δημιούργησε μια νέα οικονο-
μική βάση, με νέες θέσεις εργασίας
λ.χ. 1 εκατ. το 2017. Τέταρτο, ενίσχυση
στις κατασκευαστικές εταιρείες με
στόχο να βρουν ρόλο στη Μ. Ανατολή
και την Αφρική. Πέμπτο, η εκτεταμένη
απασχόληση έδωσε την ευκαιρία για
πρώτη φορά στην τουρκική ιστορία
σε νέα κοινωνικά στρώματα να λάβουν
μέρος στα αναπτυξιακά οφέλη-κατα-
ναλωτικά αγαθά, αυτοκίνητα, ταξίδια.
Έκτο, η συμμετοχή της Τουρκίας
στην ομάδα των G20 θεωρείται ως
μια χειροπιαστή απόδειξη της αλλαγής
στους αναπτυξιακούς ρυθμούς που
πέτυχε ΚΑΔ: από τα όρια της χρεο-
κοπίας και τις αγκάλες του ΔΝΤ, στην
ομάδα των G20 με τον ρυθμό ανά-
πτυξης να ξεπερνά το 6% το 2017. 

5. Αυτή η αλλαγή δημιούργησε μια
νέα κοινωνική πραγματικότητα. Η
μισή Τουρκία πιστεύει με αφοσίωση
σε αυτό το πλάνο, με χαρακτηριστική
άνεση «παραβλέπει» λάθη της δια-
κυβέρνησης του ΚΑΔ (λ.χ. παιδαριώδη
πείσματα σε σχέση με την κρίση με
τα επιτόκια της τουρκικής λίρας),
συγχωρεί τις παραλείψεις της (λ.χ.
αδυναμίες συντονισμού του οικονο-
μικού της επιτελείου μετά τον Αλί
Μπαμπατζάν) γιατί συνεχίζει να πι-

στεύει στην «καθαρότητα» των θέ-
σεων Ερντογάν. Για τους μισούς Τούρ-
κους είναι πολύ σημαντικό να λένε
ότι «ο Ερντογάν κάνει λάθη, αλλά αυ-
τός είναι, δεν μάς λέει τη μια ημέρα
αυτό και την άλλη κάτι διαφορετικό». 

Βρίσκω ενδιαφέρουσα την παρα-
τήρηση της Ζανά Ζαμπούρ, τουρκο-
λόγου του CERI/Sciences Po όπως την
παρουσιάζει το ηλ. «Βήμα»: «Η νίκη
του Ερντογάν είναι αναμφισβήτητα
ένδειξη της μεγάλης του δημοφιλίας
στο τουρκικό εκλογικό σώμα, ειδικά
το πιο συντηρητικό κομμάτι του εκλο-
γικού σώματος, στις αγροτικές περιοχές
της Ανατολίας, και ένδειξη της ανθε-
κτικότητάς του απέναντι στην ενωμένη
αντιπολίτευση» (ηλ. «Βήμα», 25/6/18).

6. Το αφήγημα Ερντογάν αντέχει,
εκτός άλλων, γιατί το κόμμα της αξιω-
ματικής αντιπολίτευσης, το ΡΛΚ, (Ρε-
πουμπλικανικό Λαϊκό Κόμμα) παρα-
μένει βαθιά προσκολλημένο στην
ατζέντας της «παλαιάς» Τουρκίας.
Παρά την αύξηση των ποσοστών που
πέτυχε ο επικοινωνιακός Μ. Ιντζέ
(30,6%), το ΡΛΚ παρέμεινε στο 22,6%.
Προφανώς δεν έπεισε ότι διαθέτει
απάντηση το κεντρικό ερώτημα «ποια
είναι η αναπτυξιακή του πολιτική».
Ο Κ. Κιλιτσντάρογλου βοήθησε τον
εσωκομματικό του αντίπαλο να αυ-
ξήσει τα ποσοστά του ΡΛΚ, αλλά τί-
ποτε αξιόλογο πέραν αυτού. 

7. Η νίκη Ερντογάν θα ταυτίζεται
με την υλοποίηση της νέας συνταγ-
ματικής τάξης όπως ψηφίστηκε στις
16 Απρίλιο του 2017- Πρόεδρος με
πλήρεις εκτελεστικές εξουσίες, κα-
τάργηση θέσης πρωθυπουργού, τρεις
αντιπρόεδροι κ.λπ. Η νέα συνταγμα-
τική τάξη, όπως εγκρίθηκε πέρυσι,

στερείται ρυθμίσεων που να διατη-
ρούν τη διάκριση των εξουσιών (λ.χ.
με θεσμοθετημένες επιρροές του
υπουργού Δικαιοσύνης στο δικαστικό
σύστημα) καθώς επίσης και ρυθμίσεων
που θα ισορροπούν ανάμεσα στους
διαφορετικούς πόλους εξουσίας- ch-
ecks and balances. 

8. Ο Τ. Ερντογάν θα ηγείται της
Τουρκίας μέχρι το έτος 2023-ένας αι-
ώνας από τη δημιουργία της σύγχρο-
νης Τουρκικής Δημοκρατίας. Η επό-
μενη ημέρα θέτει επί τάπητος τις άμε-
σες προτεραιότητες για τη νέα προ-
εδρία Ερντογάν. Όπως η άμεση κα-
τάργηση της κατάστασης έκτακτης
ανάγκης, η επιστροφή στον δρόμο
των μεταρρυθμίσεων, όπως έχουν κα-
θοριστεί από την Έκθεση Προόδου
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η αντι-
μετώπιση των προβλημάτων της οι-
κονομίας με ανασχηματισμό του οι-
κονομικού του επιτελείου, η επιστροφή
του κουρδικού στην πολιτική της δια-
πραγμάτευσης και η επίλυση του Κυ-
πριακού, γεγονός που θα δώσει ισχυρή
ώθηση στις σχέσεις Ε.Ε.-Τουρκίας. 

Το 2023 ολοκληρώνει τον κύκλο
του με 21 χρόνια στο τιμόνι της Τουρ-
κίας. Μέχρι τώρα ο Τ. Ερντογάν έδειξε
προσήλωση στους στόχους του, πεί-
σμα και ηγετικότητα απέναντι στους
«αφοσιωμένους» του. Στις 24 Ιουνίου
καθόρισε ένα νέο, δημόσιο στοίχημα,
με αποδέκτη και τον ίδιο: «ο νικητής
αυτών των εκλογών είναι καθένας
από τα 81 εκατομμύρια συμπολίτες
μας». Αυτό σημαίνει να χαμηλώσει
τους τόνους και να κάνει «χειραψία»
με την άλλη μισή Τουρκία.

www.larkoslarkou.org.cy

Ε δώ και μερικές μέρες παρα-
κολουθήσαμε μια δημόσια
συζήτηση με δηλώσεις και

αντιδηλώσεις, επίκεντρο της οποίας
ήταν το επικείμενο άνοιγμα του
οδοφράγματος στη Δερύνεια. Με
αφορμή την ανακοίνωση που εξέ-
δωσε ο Δήμος Αμμοχώστου την
Πέμπτη 21.6.18, ακολούθησαν δη-
μοσιογραφικές διασκέψεις, δηλώ-
σεις, ανακοινώσεις και άλλες δη-
μόσιες τοποθετήσεις, οι οποίες
αποκάλυψαν μια πραγματικότητα.
Το γεγονός δηλαδή ότι υπάρχουν
επί του θέματος διαφορετικές από-
ψεις. Αυτές οι διαφορετικές απόψεις
υπάρχουν φυσιολογικά και εντός
του Δημοτικού Συμβουλίου, γεγονός
απόλυτα θεμιτό, φτάνει όλοι να
έχουν τη δύναμη να τις σέβονται
και να τις αντιμετωπίζουν στα πλαί-
σια που ορίζει η δημοκρατία. 

Ανέκαθεν, στο Δημοτικό Συμ-

βούλιο Αμμοχώστου, του μεγαλύ-
τερου κατεχόμενου Δήμου της Κύ-
πρου, με τους πολιτικούς συμβο-
λισμούς που κουβαλά η Αμμόχω-
στος, γινόταν διαχρονικά προσπά-
θεια να υπάρχει πνεύμα σύμπνοιας
και συναίνεσης για πολλούς και
ευνόητους λόγους. Αυτό πρέπει να
αναγνωριστεί σε όλους του προ-
ηγούμενους αλλά και στον νυν δή-
μαρχο Αμμοχώστου. 

Αυτό όμως, σε καμιά περίπτωση
δεν μπορεί να αποτελεί αυτοσκοπό.
Στο Δημοτικό Συμβούλιο Αμμοχώ-
στου συχνά συζητούνται πολιτικά
θέματα, στα οποία υπάρχουν ανυ-
πέρβλητες διαφορές μεταξύ των
πολιτικών δυνάμεων που εκπρο-
σωπούνται, πολλές φορές και με-
ταξύ δημοτικών συμβούλων που
εκπροσωπούν την ίδια πολιτική
δύναμη. Θεωρώ θεμιτό, ακόμα και
σε αυτές τις περιπτώσεις να κατα-

βάλλεται προσπάθεια γεφύρωσης
αυτών των διαφορών. Συχνά όμως
αυτές οι προσπάθειες, καταλήγουν
σε ένα ελάχιστο κοινό παρονομα-
στή που στο τέλος μπορεί και να
μην ικανοποιεί κανέναν. 

Μπροστά σε ένα τέτοιο σενάριο
βρεθήκαμε τις τελευταίες μέρες.
Δεν έχω σκοπό να κατακρίνω κα-
νέναν, ούτε για τυχόν λανθασμέ-
νους χειρισμούς ούτε για τις όποιες
απόψεις επί της ουσίας του θέματος.
Παρά το γεγονός ότι απόψεις αρ-
νητικές ως προς την προοπτική
διάνοιξης του οδοφράγματος της
Δερύνειας και οι οποίες εκφράστη-
καν δημόσια το προηγούμενο διά-
στημα από τοπικούς φορείς και πα-
ράγοντες της ελεύθερης περιοχής
Αμμοχώστου, ελαύνονται από οι-
κονομικά κατά κύριο λόγο κίνητρα,
εξακολουθώ να πιστεύω ότι στο
Δημοτικό Συμβούλιο Αμμοχώστου,

οι όποιες αρνητικές απόψεις υπάρ-
χουν, αντιμετωπίζουν το θέμα κύρια
με πολιτικούς όρους. 

Επί της ουσίας, λοιπόν, και αφού
ακούστηκαν δημόσια απόψεις που
δεν περιορίζονται στο ανακοινωθέν
του Δημοτικού Συμβουλίου ημε-
ρομηνίας 21.6.18, παραθέτω πιο
κάτω κάποιες σκέψεις και απόψεις. 

Η οποιαδήποτε οπισθοχώρηση
της δικής μας πλευράς, σε ένα ΜΟΕ
το οποίο έχει ήδη συμφωνηθεί, για
το οποίο έγιναν εργασίες και είναι
σχεδόν έτοιμο να υλοποιηθεί, απο-
τελεί κατά τη γνώμη μου λάθος
που ισοδυναμεί με αυτοκτονία,
αφού θα τορπιλίσει μια και καλή,
το ήδη ψυχρό κλίμα που επικρατεί,
μετά και την κατάρρευση του Κραν
Μοντάνα. Το οδόφραγμα της Δε-
ρύνειας πρέπει να ανοίξει το συν-
τομότερο δυνατό, όπως και τα υπό-
λοιπα, υπό συζήτηση, οδοφράγμα-

τα.  Η διάνοιξη οδοφραγμάτων δεν
μπορεί να αντιμετωπιστεί διαφο-
ρετικά από προσπάθεια που συμ-
βάλλει στο τελικό ξερίζωμα του
συρματοπλέγματος, που βοηθάει
στην επαναπροσέγγιση, στη συμ-
φιλίωση και τη συνεργασία μεταξύ
των δύο κοινοτήτων, αλλά και στη
βελτίωση των συνθηκών για εξεύ-
ρεση μιας συνολικής λύσης του
Κυπριακού προβλήματος. Αυτή η
πολιτική προσέγγιση αποτελεί και
τη διαχρονική θέση της ε/κ πλευράς
στο θέμα. 

Οι όποιες μονομερείς ενέργειες
του κατοχικού καθεστώτος, σαφώς
και είναι αρνητικές γιατί δημιουρ-
γούν νέα τετελεσμένα και συνι-
στούν ξεκάθαρη παραβίαση των
σχετικών ψηφισμάτων και ταυτό-
χρονα δημιουργούν το συνειρμό
ότι οι πραγματικές προθέσεις της
Άγκυρας πιθανών να είναι αφενός,

να βρεθεί στρυμωγμένη η δική μας
πλευρά και αφετέρου, ο εποικισμός
και αυτού του τμήματος της πόλης
της Αμμοχώστου. Αυτά όμως τα
δεδομένα δεν μπορούν να αντιμε-
τωπίζονται με δικά μας μονομερή
αντίμετρα. Μια τέτοια ταχτική θα
έχει ως αποτέλεσμα, με μαθηματική
ακρίβεια μάλιστα, την οριστική κα-
τάρρευση της διαδικασίας. 

Εάν πραγματικά θέλουμε να
απολυθεί το πρόβλημα, πρέπει να
«σπρώξουμε» και την άλλη πλευρά
σε κινήσεις καλής θέλησης, πρέπει
να μπούμε μπροστά εμπράκτως να
υποβοηθήσουμε στην ανατροπή
του κακού κλίματος, και όχι να
«κλείνουμε» οδοφράγματα, οπι-
σθοχωρώντας από συμφωνηθέντα. 

Ο κ. Χρύσανθος Ζαννέττος είναι μέλος
του Πολιτικού Γραφείου της Κ.Ε. του
ΑΚΕΛ και αντιδήμαρχος Αμμοχώστου.

Το στοίχημα του Ερντογάν
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Για τη διάνοιξη του οδοφράγματος Δερύνειας:
υπηρεσία ή τροχοπέδη στη λύση του Κυπριακού

Του ΧΡΥΣΑΝΘΟΥ ΖΑΝΝΕΤΤΟΥ

Kυριακή 1 Ιουλίου 2018

Η τακτική, και όχι μόνο, κίνηση του Ταγίπ Ερντογάν
να συμμαχήσει με τους ακροδεξιούς εθνικιστές
(MHP) του Ντεβλέτ Μπαχτσελί αποδείχθηκε κα-

θοριστική στο να πετύχει την επανεκλογή του με 52,6%
και στη διατήρηση της πλειοψηφίας στην εθνοσυνέλευση.
Το ίδιο σοφή φαίνεται πως ήταν και η μετακίνηση των
εκλογών κατά 17 μήνες ενωρίτερα πριν η αρνητική
πορεία της τουρκικής οικονομίας παραγάγει αρνητικά
για τον ίδιο αποτελέσματα. Φυσικά, την ίδια στιγμή
δεν θα πρέπει να παραγνωρίζονται μία σειρά παράγοντες
όπως η εν ισχύ κατάσταση έκτακτης ανάγκης, ο συν-
τριπτικός έλεγχος των ΜΜΕ και η εκλογική νοθεία που
όλοι μαζί συνέβαλαν στη νίκη του Ερντογάν. Θα πρέπει
επίσης να σημειώσουμε πως από την πλευρά της αντι-
πολίτευσης είχαν γίνει πρωτόγνωρες κινήσεις με ένα
επικοινωνιακό υποψήφιο (Μουχρέ Ίντζε) που δεν ήταν
ηγέτης κόμματος, με τη συμφωνία συνεργασίας στον
2ο γύρο και μετεκλογικής αν κερδιζόταν η προεδρία
καθώς και με την υποβοήθηση του Καλού κόμματος
(IYI) από το Ρεπουμπλικανικό (CHP) ώστε να μπορέσει
να συμμετάσχει στις εκλογές. Ο Ερντογάν κατάφερε
να νικήσει κατά κύριο λόγο χάρη στα οικονομικά επι-
τεύγματα της 15ετίας, τις νικηφόρες πολεμικές επιχει-
ρήσεις στη Συρία και στο τουρκικό Κουρδιστάν αλλά
και το συνολικό όραμα για τη χώρα του που πειστικά
για τον τουρκικό λαό υλοποιεί. Σε ιδεολογικό επίπεδο
ο Ερντογάν κατάφερε να επιβάλει ως τη μόνη πρόταση
την τουρκοϊσλαμική σύνθεση δηλαδή τον συνδυασμό
του τουρκικού εθνικισμού με το πολιτικό Ισλάμ που
από τη μία ενοποιεί το εσωτερικό μέτωπο και από την
άλλη επιτρέπει την προβολή της Τουρκίας ως ηγέτιδας
δύναμης ανάμεσα στις μουσουλμανικές χώρες. Η νίκη
του Ερντογάν σημαίνει τη συνέχιση της πολιτικής αυ-
ταρχισμού και περιορισμού της δημοκρατίας στο εσω-
τερικό παρά την ανακοινωθείσα πρόθεση για άρση της
κατάστασης έκτακτης ανάγκης. Προβληματισμός υπάρχει
σε ό,τι αφορά την οικονομική πολιτική που θα ακολου-
θήσει. Εκεί πέραν των όποιων διακηρύξεων και σχε-
διασμών η ωμή πραγματικότητα επιβάλλει την εφαρμογή
πολιτικών λιτότητας από τη μία και υψηλών επιτοκίων
από την άλλη. Αυτά θα οδηγήσουν αναπόφευκτα σε
μείωση του ρυθμού ανάπτυξης και αναστολή ή και μα-
ταίωση κάποιων μεγάλων έργων, όπως το κανάλι της
Κωνσταντινούπολης. Στο τομέα της εξωτερικής πολιτικής
η Τουρκία αναμένεται να επιχειρήσει να βρει ένα νέο
σημείο ισορροπίας στις σχέσεις της με τις ΗΠΑ. Υπάρχουν
πολλά σημεία τριβής όπως π.χ. ο συριακός πόλεμος και
το κουρδικό YPG, η παράδοση των αμερικανικών F-35
και των ρωσικών S-400, η συνεχιζόμενη κράτηση του
πάστορα Brunson κ.λπ. που επιβάλουν άμεση διαχείριση.
Εκτιμώ πως από πλευράς Τουρκίας θα επιχειρηθεί και
η διαμόρφωση μίας νέας σχέσης με  την Ε.Ε. Η υπάρχουσα
πνέει τα λοίσθια λόγω και της αλλαγής του τουρκικού
πολιτεύματος. Αυτή ενδεχομένως να περιλαμβάνει την
ανανέωση και αναβάθμιση της τελωνιακής ένωσης,
την μερική άρση των θεωρήσεων για Τούρκους πολίτες,
τα ζητήματα της μετανάστευσης, καθώς και εκείνα της
ενέργειας και της τρομοκρατίας. Δύσκολα θα επιτευχθούν
όλα αυτά αλλά σίγουρα παρά τους συνεχιζόμενους τουρ-
κικούς λεονταρισμούς η Τουρκία δεν μπορεί χωρίς την
Ε.Ε. Μέσα από αυτές τις ισορροπίες θα διαμορφωθεί
και η τουρκική πολιτική έναντι της Κ.Δ. και της Ελλάδας
που μας ενδιαφέρει άμεσα. Δηλωμένη πρόθεση του
Ερντογάν η συνέχιση της αναθεωρητικής πολιτικής
που εφαρμόζει προς όλες τις κατευθύνσεις και ειδικότερα
σε Αιγαίο και Κύπρο. Αναμένεται κλιμάκωση της τουρ-
κικής επιθετικότητας στην κυπριακή ΑΟΖ. Επιπρόσθετα
θα υπάρξει και προσπάθεια επιβολής μίας μερικής ή
και συνολικής  πολιτικής διευθέτησης τουρκικών προ-
διαγραφών στα πλαίσια της νέας πρωτοβουλίας του
ΟΗΕ. Η εξάρτηση της κυβερνητικής πλειοψηφία στην
εθνοσυνέλευση από τις ψήφους του MHP θα κάνει τους
όποιους συμβιβασμούς ακόμα πιο δύσκολους. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.

Νικητής ο αναθεω-
ρητικός Ερντογάν

και η τουρκο-
ισλαμική σύνθεση

Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Έκρηξη ηφαιστείου στην Ινδονησία.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΑΝΤΡΕΑ Θ. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ

Μέτρα για την οδική ασφάλεια

Κ αθημερινό πλέον κατάντησε
το λυπηρό φαινόμενο των
θανατηφόρων τροχαίων δυ-

στυχημάτων και της σοβαρής πα-
ραβατικής συμπεριφοράς στους
δρόμους της χώρας. Το πλέον ανη-
συχητικό είναι δυστυχώς η έξαρση
που παρατηρείται σε οδηγούς υπό
την επήρεια ναρκωτικών ουσιών.
Για πολλοστή φορά βρεθήκαμε να
τρέχουμε πίσω από τις εξελίξεις,
να ανταλλάσσουμε ευχολόγια και
αφορισμούς και να αδυνατούμε να
υλοποιήσουμε μια εθνική στρατη-
γική, διά μέσου πραγματικής συ-
ναίνεσης. 

Οι προσπάθειες της Αστυνομίας
έχουν ομολογουμένως εντατικο-
ποιηθεί και σίγουρα δεν είμαι εξ
αυτών που μηδενίζει τις προσπά-

θειες της Αστυνομίας ή μετατοπίζει
τις ευθύνες στους εύκολους στό-
χους. 

Το κίνημα «Συμμαχία Πολιτών»
προσφάτως κατέθεσε για διάλογο
μια εμπεριστατωμένη πρόταση,
που περιλαμβάνει είκοσι συγκε-
κριμένα μέτρα και πρόθεσή μας
στο κίνημα είναι να προωθήσουμε
τέτοιες νομοθετικές ρυθμίσεις έτσι
ώστε να ενισχυθεί το έργο της
Αστυνομίας, με απώτερο στόχο να
λειτουργήσουμε και προληπτικά
και κατασταλτικά. Παραθέτω εν-
δεικτικά δέκα από τα μέτρα:

1. Εισαγωγή μαθήματος οδικής
συμπεριφοράς στη μέση εκπαίδευ-
ση. 

2. Δημιουργία διαβαθμίσεων στην
άδεια οδήγησης, τουλάχιστον πέντε

επιπέδων, που να υποδεικνύει και
το επίπεδο εκάστου οδηγού. Οι
νέοι οδηγοί να έχουν κανονική
άδεια υπό δοκιμασία και να επι-
βραβεύονται αναλόγως της οδικής
επάρκειας τους εντός διαστήματος,
όχι λιγότερου του ενός έτους. Σε
περίπτωση αποτυχίας η δοκιμα-
στική περίοδος να παρατείνεται.

3. Βελτίωση του οδικού φωτισμού
και της σηματοδότησης σε παγκύ-
πρια βάση.

4. Πλήρης αξιοποίηση φωτοεπι-
σήμανσης (καμερών) στους δρό-
μους, ειδικά στα φώτα τροχαίας.

5. Οι οδηγοί που προκαλούν δυ-
στυχήματα να υποχρεώνονται να
περάσουν από αριθμό επιμορφω-
τικών μαθημάτων και η άδειά τους
να υποβιβάζεται σε άδεια υπό δο-

κιμασία. 
6. Οι κάτοχοι άδειας οδήγησης

από την Ε.Ε. ή και τρίτες χώρες να
πρέπει να περάσουν την ίδια και
πλήρη διαδικασία, όπως και οι Κύ-
πριοι αρχάριοι οδηγοί.  

7. Αυστηρός έλεγχος συμμόρφω-
σης στις πρόνοιες του Νόμου, όσο
αφορά στις επαγγελματικές άδειες
οδήγησης, που θα πρέπει να τυγ-
χάνουν επανεκτίμησης και επα-
νέκδοσης ανά τριετία.

8. Η εκπαίδευση των στρατιωτών
μας στα μεγάλα και βαρέα οχήματα
να γίνεται από επαγγελματίες εκ-
παιδευτές οδηγών.

9. Θέσπιση αυστηρότερων μέ-
τρων ελέγχου και παρακολούθησης
των αδειοδοτημένων σχολών οδή-
γησης, που να συμπεριλαμβάνει

την αξιολόγηση των οδηγών που
πέρασαν από εκάστη σχολή. 

10. Αξιολόγηση των αδειοδοτη-
μένων εκπαιδευτών οδήγησης και
αναγραφή του ονόματος των σχο-
λών τους στην άδεια οδήγησης
των μαθητών τους. 

Πέραν από μέτρα, θα πρέπει
ταυτόχρονα να προσφέρουμε και
κίνητρα για τους σωστούς οδηγούς,
η επιβράβευση των οποίων μπορεί
κάλλιστα να αποτελέσει κινητήρια
δύναμη για καλλιέργεια σωστής
νοοτροπίας και οδικής συνείδησης.
Τέτοια κίνητρα μπορούν να απο-
τελέσουν οι οικονομικές ελαφρύν-
σεις στα τέλη άδειας κυκλοφορίας
οχημάτων, στα τέλη εγγραφής, κα-
θώς και στα ασφαλιστικά σχέδια,
εάν και εφόσον μια τέτοια εθνική

στρατηγική καταφέρει να συστρα-
τεύσει και να ευθυγραμμίσει τα
καλώς νοούμενα συμφέροντα όλων
των εμπλεκομένων και επηρεαζό-
μενων φορέων και οργανισμών. 

Εν κατακλείδι, το κίνημα «Συμ-
μαχία Πολιτών» αναλαμβάνει εκ
νέου πρωτοβουλία για να προωθή-
σει τα μέτρα για δημόσιο διάλογο
και ακολούθως για νομοθετική υιο-
θέτηση. Δεν θα επαναλάβω τα χι-
λιοειπωμένα ευχολόγια, απλώς θα
υπενθυμίσω ότι μόνο με συγκεκρι-
μένα μέτρα και εθνική στρατηγική
θα μπορέσουμε να αντιμετωπίσου-
με αποτελεσματικά αυτό το μεγάλο
πρόβλημα.

Ο Αντρέας Θ. Θεμιστοκλέους είναι αντι-
πρόεδρος Κινήματος «Συμμαχία Πολιτών».

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Δεν είναι η πρώτη φορά που παρα-
τηρείται έξαρση των τροχαίων πε-
ριστατικών και μάλιστα θανατη-
φόρων, όπως επίσης δεν είναι η
πρώτη φορά που επαναλαμβάνον-
ται οι ίδιες βαρύγδουπες δηλώσεις
από τους αρμοδίους για πάταξη
του φαινομένου του «Μολώχ» της
ασφάλτου και των όποιων άλλων
χαρακτηρισμών που χρησιμοποι-
ούνται κατά καιρούς για να περι-
γράψουν την τραγική πραγματι-
κότητα που επικρατεί στους κυ-
πριακούς δρόμους. Όλα αυτά μέχρι
να επέλθει μια προσωρινή ύφεση
του φαινομένου και η λήθη να κάνει
και πάλι το θαύμα της. Το κεφάλαιο
οδική ασφάλεια τα τελευταία 18
χρόνια χαρακτηρίσθηκε και ως τρί-
τος «Αττίλας» χωρίς μέχρι σήμερα
να έχει γίνει κατορθωτό να ανα-
χαιτιστεί. Πέρα από τις τετριμμένες
ενημερωτικές εκστρατείες αλλά

και την έξαρση των περιστασιακών
κατασταλτικών αντιδράσεων της
Αστυνομίας, η εικόνα που επικρατεί
στους κυπριακούς δρόμους ελάχιστα
διαφέρει από αυτή, προ μιας δε-
καετίας. Η ανάγκη αύξησης των
ποινών, η ανάγκη τοποθέτησης συ-
στημάτων ελέγχου της οδικής δρα-
στηριότητας είναι μέτρα που συ-
ζητούνται από αρχές της νέας χι-
λιετίας και όμως, όπως αποκαλύπτει

στην «Κ» ο Ανδρέας Παπάς, πρώην
διευθυντής της Τροχαίας Αρχηγείου,
οι διαπιστώσεις παρέμειναν απλές
διαπιστώσεις. Οι κάμερες τροχαίας,
ίσως είναι το πιο ενδεικτικό παρά-
δειγμα μιας λογικής που κύριο χα-
ρακτηριστικό της είναι πολλά λόγια
και σχεδόν ανύπαρκτα έργα.

Ψάχνουν κάμερες
Όπως αναφέρει στη συνέντευξή

του στην «Κ» ο κ. Παππάς το σύ-
στημα φωτο-επισήμανσης, μαζί με
τις ποινές είναι τα δύο κομβικής
σημασίας μέτρα για άμεση αντι-
μετώπιση των τροχαίων περιστα-
τικών. Η τοποθέτηση καμερών χα-
ρακτηρίζεται ως μια «πονεμένη»
ιστορία 18 ετών που στη διαδρομή
της συνοδεύεται με υπόνοιες για
διαπλοκή και μαύρο χρήμα. Η πρώ-
τη προσπάθεια να τοποθετηθούν
στους κυπριακούς δρόμους έγινε
το 2002 και δεν καρποφόρησε ποτέ.
Η Πολιτεία επανήλθε στο όλο θέμα

τοποθετώντας στους δρόμους, κυ-
ρίως σε αστικά κέντρα, κάμερες.
Προσπάθεια που είχε την ίδια κα-
τάληξη με την αρχική με τη δια-
φορά ότι λειτούργησαν δοκιμαστι-
κά. Ένα χρόνο αργότερα, το 2008,
το αρμόδιο Υπουργείο βάζει και
πάλι μπροστά την προμήθεια κα-
μερών, 480 στο σύνολο, σύστημα
το οποίο θα αναπτυσσόταν σε τρεις
φάσεις. Από τις 480 κάμερες οι 40
θα ήταν κινητές. Οι κάμερες δεν
ήλθαν ποτέ μέχρι σήμερα με μο-
ναδική εξαίρεση δύο που έχουν
τοποθετηθεί στη λεωφόρο Γρίβα
Διγενή μετά το Μετόχι του Κύκκου.

Δύο κάμερες που μείωσαν κατα-
κόρυφα τα τροχαία περιστατικά
στο πλέον επικίνδυνο οδικό κομ-
μάτι της Λευκωσίας.

Πίσω από τις κάμερες
Για το δεύτερο ανεπιτυχές εγ-

χείρημα, η επίσημη δικαιολογία
που δόθηκε ήταν πως το σύστημα
φωτο-επισήμανσης προκαλούσε
κοινωνικά προβλήματα, αφού φω-
τογράφιζε οδηγό και συνεπιβάτη.
Το 2008 το σύστημα που θα προ-
μηθευόταν η Δημοκρατία θα επίλυε
το συγκεκριμένο πρόβλημα φωτο-
γραφίζοντας όχημα, οδηγό και συ-

νεπιβάτη όχι από μπροστά αλλά
από το πίσω μέρος του αυτοκινή-
του. Η προμήθεια καμερών έχει
επανέλθει και όπως λέγεται τα ηλε-
κτρονικά μάτια θα τοποθετηθούν
μέχρι το 2019. Ωστόσο, πέρα από
τις κάμερες και τα τσουχτερά πρό-
στιμα, όπως ορθώς επισημαίνει ο
Ανδρέας Παπάς στην «Κ», η αλλαγή
συμπεριφοράς οδηγών στους δρό-
μους είναι συνυφασμένη με την
οικογένεια αλλά και το σχολείο. Ο
κ. Παπάς στη συνέντευξή ακτινο-
γραφεί τον Κύπριο οδηγό, βάζοντας
στο τραπέζι τα μέτρα που πρέπει
να ληφθούν

Όσα δεν έγιναν
για την ασφάλεια
στους δρόμους
Τρέχουν πίσω από τις απώλειες ανθρώπινων ζωών στην
άσφαλτο, οι ίδιες εξαγγελίες τα ίδια λόγια τα τελευταία 18 χρόνια

–Ασχολείστε χρόνια με το θέμα
της οδικής ασφάλειας, μπορείτε
να δώσετε κάποια εξήγηση γιατί
συνεχίζεται ο φόρος αίματος
στους κυπριακούς δρόμους;

–Τροχαία δυστυχήματα δεν γί-
νονται μόνο στην Κύπρο. Ενόσω
υπάρχουν άνθρωποι και αυτοκίνητα
θα έχουμε δυστυχήματα. Αυτό που
είναι αρνητικό στην Κύπρο είναι
ότι γίνονται δυστυχήματα άδικα,
τα οποία με βάση την εμπειρία μου
δεν γίνονται σε άλλες χώρες. Παγ-
κόσμια κάθε χρόνο χάνουν τη ζωή
τους 1,2 εκατ. άνθρωποι στους δρό-
μους και σε αεροπορικά δυστυχή-
ματα χάνουν τη ζωή τους μέχρι
πέντε χιλιάδες. Το λέω αυτό για να
καταδείξω το μέγεθος του προβλή-
ματος και το πόσο επικίνδυνη είναι
η οδήγηση. Είναι η πιο επικίνδυνη
δραστηριότητα του ανθρώπου. Για
την Κύπρο δεν έχουμε παιδεία και
πολιτισμό στο συγκεκριμένο θέμα.
Παιδεία δεν είναι τα διπλώματα και
τα μεταπτυχιακά. Παιδεία είναι όταν
είσαι στα φώτα τροχαίας να σταμα-
τήσεις πίσω από τη γραμμή για να
μπορεί να περάσει ο πεζός. Η σωστή
συμπεριφορά είναι νοοτροπία και
στην Κύπρο για να αλλάξει πρέπει
να περάσει μια γενιά, δεν μπορείς
μέσα σε δύο-τρία χρόνια, παρόλο
που ασχολούμαστε χρόνια. Εξακο-
λουθούμε, όμως, να μεταφέρουμε
λάθη και παραλείψεις των γονιών
μας και στην Κύπρο και την Ελλάδα. 
–Τι πρέπει να γίνει;

–Το έχουμε εισηγηθεί πάρα πολ-
λές φορές. Η Πολιτεία θεωρώ ότι
κάνει πράγματα αλλά δεν κάνει όσα

αγγίζουν το μέσο πολίτη. Αφού η
νοοτροπία μας είναι λανθασμένη,
πρέπει να δοθεί ρόλος στο σχολείο.
Γίνονται κάποια πράγματα αλλά όχι
σε μεγάλο βαθμό. Είχα εισηγηθεί
το μάθημα της οδικής ασφάλειας
να μπει στο Δημοτικό Σχολείο. Τα
παιδιά θα πρέπει να μαθαίνουν βα-
σικά ζητήματα οδικής ασφάλειας
και γνωρίζω ότι παιδιά που πέρασαν
από αυτή τη διαδικασία υπάρχουν
αποτελέσματα, κάνουν παρατήρηση
στους γονείς τους. Η μεγαλύτερη
παιδεία είναι ο πατέρας, ο οποίος
δεν πρέπει να περιμένει το σχολείο
να διδάξει το παιδί μου. Όταν π.χ.
το παιδί με βλέπει σε μικρή ηλικία
να μη χρησιμοποιώ το κράνος ή τη
ζώνη ασφάλειας, πιστεύει κάποιος
ότι αυτό το παιδί θα κάνει κάτι δια-
φορετικό όταν μεγαλώσει;
–Άρα το καλύτερο πρότυπο και
μάθημα είναι η ίδια η οικογένεια;

–Αναμφίβολα. Ένα παιδί που γεν-

νήθηκε χθες στη Σουηδία ή στην
Αγγλία έχει λιγότερες πιθανότητες
να χάσει τη ζωή του στους δρόμους
από ένα παιδί που γεννήθηκε, χθες,
στην Κύπρο. Και υπάρχει εξήγηση.
Αυτά τα παιδιά σε Σουηδία και Αγγλία
όταν γίνουν τεσσάρων χρόνων και
τους αγοράσουν το πρώτο ποδήλατο
μαζί θα πάρουν και το κράνος. Εμείς
αυτό ούτε να το διανοηθούμε. Το
παιδί στην Κύπρο μεγαλώνει λάθος.

Η πιο πειθαρχημένη γενιά σήμερα
είναι οι 25 έως 35 χρόνων. Αλλά
υπάρχει πρόβλημα με τις μεγαλύ-
τερες ηλικίες. Ο παππούς, ότανπαίρ-
νει το παιδί από το σχολείο δεν του
βάζει ζώνει ασφάλειας π.χ. εν αντι-
θέσει με τους γονείς, με αποτέλεσμα
το παιδί να αποκτά διπλή προσω-
πικότητα πάνω σε θέματα οδικής
ασφάλειας. Η ρίζα του κακού είναι
ότι τα παιδιά μας δεν έχουν παιδεία

από το σπίτι, το σχολείο δεν προ-
σφέρει την παιδεία που πρέπει.
–Η Κύπρος μπορεί να γίνει Αγ-
γλία-Σουηδία στο θέμα της συμ-
περιφοράς στους δρόμους;

–Πιστεύω 100% μετά από δέκα
χρόνια, αλλά έπρεπε να είχαμε αρ-
χίσει. Γίνονται προσπάθειες. Πριν
από δύο χρόνια είχε γίνει ένα μεγάλο
σεμινάριο της Αστυνομίας για την
οδική ασφάλεια από το οποίο προ-
έκυψε η αύξηση των ποινών. Όλοι
συμφώνησαν πως οι ποινές είναι
χαμηλές. Έγινε το προφίλ του Κύ-
πριου οδηγού. Ο Κύπριος είναι κακός
οδηγός, είναι ασυνείδητος, είναι
βιαστικός, είναι ανυπόμονος, είναι
ξεροκέφαλος. Αυτά είναι ευρήματα
από συνεντεύξεις μεγάλου αριθμού
οδηγών. Υπάρχουν πολλοί οδηγοί
που έχουν όλα αυτά τα χαρακτηρι-
στικά, αυτή η κατηγορία διατρέχει
μεγαλύτερο κίνδυνο από άλλους
οδηγούς. Η λέξη απροσεξία σημαίνει
δεν πρόσεξα κάτι. Η απροσεξία στο
αυτοκίνητο συνεπάγεται κόστος, η
απροσεξία στην καθημερινότητα
μπορεί να είναι ένα απλό λάθος
χωρίς συνέπειες για την ανθρώπινη
ζωή. Η εκπαίδευση είναι σημαντικό
κομμάτι μείωσης των περιστατικών
στους δρόμους. Στην Ε.Φ. π.χ. τα
σεμινάρια που έχω κάνει έχουν μει-
ώσει τα περιστατικά κατά 60%.Στην
Κύπρο χρησιμοποιούν τη ζώνη
ασφαλείας, στα μπροστινά καθί-
σματα σε ποσοστό 75% και στα πίσω
καθίσματα 10%.
–Ποιες είναι οι αιτίες θανατηφό-
ρων περιστατικών στους δρόμους
στην Κύπρο;

–Τα τελευταία πέντε χρόνια η
πρώτη αιτία πρόκλησης δυστυχη-
μάτων είναι η κατανάλωση αλκοόλ.
Η μεγάλη ταχύτητα είναι η δεύτερη
αιτία και μία τρίτη που περνά απα-
ρατήρητη είναι η αμελής οδήγηση.
–Μέχρι οι νέες γενιές αποκτήσουν
σωστή παιδεία και συμπεριφορά
στους δρόμους τι μέτρα πρέπει
να ληφθούν;

–Οι σημερινοί 30άρηδες και
35άρηδες, που έχουν μια ισορρο-
πημένη οδική συμπεριφορά θα πρέ-
πει να την εμφυσήσουν και μέσα
στο σπίτι τους. Οι γονείς θα πρέπει
να προτρέπουν τα παιδιά τους κατά
τις νυχτερινές εξόδους να μην οδη-
γούν. Τον Σεπτέμβριο του 2017
στην Καλλιπόλεως, στη Λευκωσία
είχαμε ένα θανατηφόρο με θύματα
δύο φοιτητές, τα ξημερώματα. Εάν
αυτοί οι δύο φοιτητές ήταν στο
Λονδίνο δεν θα έχαναν τη ζωή τους.
Θα τους προστάτευε το κράτος. Δεν
λειτουργούν κέντρα έως στις 5 η
ώρα το πρωί για να πάρει κάποιος
το αυτοκίνητο να γυρίσει στο σπίτι.
Επιπλέον γνωρίζουν ότι εάν συλ-
ληφθούν να οδηγούν με αλκοόλ θα
έχει επιπτώσεις. Οι νόμοι δεν είναι
για να τιμωρήσουν αλλά για να προ-
στατεύσουν τους πολίτες. Έχουμε
πολλά αυτοκίνητα και λίγους δρό-
μους. Οι αυστηρές ποινές είναι ένα
μέτρο. Η φωτο-επισήμανση είναι
ένα σημαντικό μέτρο. Παγκύπρια
υπάρχουν 300 διασταυρώσεις που
θα ελέγχονται σε 24ωρη βάση. Αυτή
τη στιγμή εάν περάσεις με κόκκινο
το πρόστιμο είναι 85 ευρώ. Αστείο
ποσό.

Ανδρέας Παπάς: Το προφίλ και η συμπεριφορά του Κύπριου οδηγού
<<<<<<<

Η ανάγκη για έλεγχο της
τροχαίας κίνησης με κά-
μερες υπάρχει από το
2002. Ωστόσο, μέχρι σή-
μερα όποιες προσπάθει-
ες έχουν γίνει ναυάγη-
σαν. Η νέα προσπάθεια
θέλει το σύστημα φωτο-
επισήμανσης να τοποθε-
τείται μέχρι το 2019.

<<<<<<<

«Όταν π.χ. το παιδί με
βλέπει σε μικρή ηλικία
να μη χρησιμοποιώ το
κράνος ή τη ζώνη ασφά-
λειας πιστεύει κάποιος
ότι αυτό το παιδί θα κά-
νει κάτι διαφορετικό
όταν μεγαλώσει;».

Η έξαρση τροχαίων περιστατικών και μάλιστα θανατηφόρων το τελευταίο διάστημα αναδεικνύει την ανάγκη λήψης
αυστηρών μέτρων με βραχυπρόθεσμο και μακροπρόθεσμο ορίζοντα. Κάμερες και αύξηση των προστίμων βρίσκονται
προ των πυλών με τους ειδικούς να υποστηρίζουν πως θα δώσουν άμεσες λύσεις. 

Η οικογένεια και το σχολείο εμφανίζονται από τον Ανδρέα Παπά πρώην διευ-
θυντή Τροχαίας Αρχηγείου ως καθοριστικοί παράγοντες αλλαγής νοοτροπίας
στους δρόμους. Ο κ. Παπάς χαρακτηρίζει τον Κύπριο κακό οδηγό, ασυνείδητο,
βιαστικό, ανυπόμονο και ξεροκέφαλο.
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 συμφωνία που πέτυχαν οι ηγέ-
τες της Ε.Ε. για τη διαχείριση
της μετανάστευσης δεν προ-

τείνει συνολική λύση σε ένα πρό-
βλημα που έχει διχάσει την Ευρώπη
και πολλές χώρες-μέλη. Είναι, όμως,
σημαντική, επειδή προσφέρει στην
Ε.Ε. την ευκαιρία να συνεχίζει να
επιδιώκει μια πιο ολοκληρωμένη
πολιτική, χωρίς να τινάζεται η προ-
σπάθεια στον αέρα. Πριν από τη
Σύνοδο Κορυφής στις Βρυξέλλες, η
καγκελάριος Μέρκελ υπογράμμισε
ότι το ζήτημα θα μπορούσε είτε να
ενισχύσει είτε να διαλύσει την Ευ-
ρώπη. Η μέση λύση ίσως να μην
ενίσχυσε την Ενωση, αλλά ούτε τη
διέλυσε. Επίσης, φαίνεται ότι η κ.
Μέρκελ θα αποφύγει κρίση με τους
συντηρητικούς Βαυαρούς κυβερ-
νητικούς εταίρους της, οι οποίοι
απειλούσαν να κλείσουν τα σύνορα
και να επιστρέψουν μετανάστες και
πρόσφυγες στις χώρες από τις οποίες
εισήλθαν στην Ε.Ε.

Οι πρωθυπουργοί της Ελλάδας
και της Ισπανίας συμφώνησαν οι
χώρες τους να δεχθούν την επι-
στροφή μεταναστών και προσφύγων
που θα έχουν καταγραφεί στις χώρες
τους αλλά, από εδώ και πέρα, θα εν-

τοπιστούν στα σύνορα της Γερμα-
νίας ή της Αυστρίας. Η προοπτική
να συγκεντρωθούν περισσότεροι
μετανάστες και πρόσφυγες στις χώ-
ρες εισόδου είναι τρομακτική, μια
και είναι ήδη φανερή η αδυναμία
διαχείρισης του προβλήματος, όπως
βλέπουμε στα νησιά του Αιγαίου.
Είναι σημαντικό, όμως, το γεγονός
ότι οι δύο πρωθυπουργοί προσέφε-
ραν στην καγκελάριο χείρα βοηθεί-
ας, καθιστώντας άκυρη την απειλή
των Βαυαρών να δράσουν μονομε-
ρώς με την επιστροφή ανθρώπων
προς τις χώρες εισόδου. Εάν οι κυ-
βερνητικοί εταίροι της κ. Μέρκελ
είχαν προχωρήσει σε τέτοια πράξη,
η καγκελάριος θα ήταν αναγκασμένη
να αποπέμψει τον υπ. Εσωτερικών
Χορστ Ζεεχόφερ, με κίνδυνο να πέ-
σει η κυβέρνησή της. Τότε πιθανώς
να μην προχωρούσαν οι συνομιλίες
για την περαιτέρω εμβάθυνση της
Ε.Ε., οπότε η Ελλάδα, όπως και η
Ενωση, θα ήταν πολλαπλώς ζημιω-
μένη. Η συμφωνία για τη μετανά-
στευση, αποτέλεσμα ολονύκτιας
διαπραγμάτευσης, με έντονες δια-
φωνίες, κατέληξε και σε σειρά άλλων
μέτρων, μεταξύ αυτών η συνέχιση
της συμφωνίας με την Τουρκία για

τον έλεγχο της ροής ανθρώπων. Κα-
θώς η Αγκυρα ανέστειλε διμερή
συμφωνία με την Ελλάδα για την
επιστροφή μεταναστών, αναμένεται
η Ε.Ε. να επιχειρήσει να λύσει αυτό
το πρόβλημα. Επίσης, αναμένεται
μεγαλύτερη ευρωπαϊκή συμμετοχή
στη διαφύλαξη των συνόρων και
στη διαχείριση των μεταναστών
και προσφύγων. Η Ε.Ε. είναι ένα
συνεχές παζάρι, οι χώρες πρέπει να
δίνουν για να παίρνουν. Και εφόσον
κάποιες χώρες φαίνονται εμπράκτως
να συμβάλλουν στην προσπάθεια
διαχείρισης του θέματος της μετα-
νάστευσης με τις ευρωπαϊκές αξίες
της αλληλεγγύης και του ανθρωπι-
σμού, οι υπόλοιπες οφείλουν να το
εκτιμήσουν αυτό.

Για να πετύχει η μεταναστευτική
πολιτική, η Ε.Ε. πρέπει να πάρει
πολύ σοβαρά το ζήτημα και όχι να
λαμβάνει πυροσβεστικά μέτρα κάτω
από συνθήκες κρίσης. Αυτό συνε-
πάγεται δίκαιη διαχείριση και δια-
νομή των βαρών, καθώς και αξιό-
πιστη πολιτική προς τρίτες χώρες.
Στη δική μας περίπτωση αυτό αφορά
τη διαφύλαξη των συνόρων μας και
την ανθρώπινη διαχείριση των κέν-
τρων διαμονής και καταγραφής αν-

θρώπων. Τα σύνορα της Ελλάδας,
με άλλα λόγια, πρέπει να αντιμετω-
πίζονται ως σύνορα της Ευρώπης.
Και αυτό, βεβαίως, σημαίνει ότι η
ομηρία δύο Ελλήνων στρατιωτικών
από την Τουρκία οφείλει να είναι
κορυφαίο ζήτημα για την Ε.Ε., η
οποία πρέπει να πιέσει την Αγκυρα
έως ότου εγκαταλείψει την ακραία
συμπεριφορά της προς την Ελλάδα.
Από ελληνικής πλευράς, πάντως, η
διαχείριση του μεταναστευτικού
έως τώρα υπήρξε τραγικά ελλιπής,
αδικώντας τους κατοίκους συγκε-
κριμένων περιοχών, όπως στη Λέσβο
και τη Χίο, με τη γνωστή τακτική
της εγκατάλειψης, και της προχει-
ρότητας, όπου λίγοι φιλότιμοι προ-
σπαθούν να λύσουν μόνοι τους τα
προβλήματα. Αδικούνται και άν-
θρωποι οι οποίοι, είτε βρέθηκαν
εδώ σε αναζήτηση καλύτερης ζωής
είτε για να σωθούν από κινδύνους,
αξίζουν ανθρώπινη και δίκαιη με-
ταχείριση έως ότου εξεταστούν οι
αιτήσεις τους. Εάν τα παζάρια στις
Βρυξέλλες προσφέρουν την ευκαιρία
να λυθούν αυτά τα προβλήματα αρ-
γότερα, η σύνοδος ίσως να μη μείνει
στην ιστορία ως επιτυχία – αλλά
δεν ήταν ούτε καταστροφή.

Η

Παζάρια με τους μετανάστες
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ο κατήφορος
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  α σχόλια του πρωθυπουργού
και του προέδρου της Βουλής
(του Π. Πολάκη δεν έχουν

τόση σημασία, ακριβώς επειδή
προέρχονται από αυτόν) μετά την
ομόφωνη αθωωτική απόφαση του
Εφετείου για την Ηριάννα και τον
Περικλή δείχνουν πώς αντιλαμ-
βάνονται τον θεσμό της Δικαιο-
σύνης, με την έννοια του ρόλου
και της λειτουργίας της, οι Συρα-
νέλ. Χωρίς η συγκεκριμένη επι-
σήμανση να έχει οποιαδήποτε
σχέση με την ουσία αυτής της
υπόθεσης ή να εκφράζει κριτική
διάθεση απέναντι στη σχετική
απόφαση του δικαστηρίου. Από
την άλλη πλευρά, όμως, επιβεβαι-
ώνεται άλλη μία φορά ότι οι Αλ.
Τσίπρας, Ν. Βούτσης, Π. Καμμένος
και οι υπόλοιποι της σημερινής
συγκυβέρνησης αντιμετωπίζουν
τη δικαστική εξουσία με κριτήρια
απολύτως πολιτικά και ακόμη πε-
ρισσότερο, κομματικά. Με την
έννοια ότι στην πραγματικότητα
δυσκολεύονται πολύ να δεχθούν
την ανεξαρτησία της, επιθυμούν
διακαώς τη χειραγώγησή της και
το αποδεικνύουν με κάθε ευκαι-
ρία.

Τα σχόλια Τσίπρα και Βούτση
για την υπόθεση της Ηριάννας
και του Περικλή είναι ίσως η πιο
αθώα περίπτωση, αν και κανονικά
δεν έχουν κανένα λόγο δύο κο-
ρυφαίοι παράγοντες του πολιτεύ-
ματος να επιδοκιμάζουν ή να απο-
δοκιμάζουν δικαστικές αποφάσεις
και μάλιστα με τέτοια θέρμη. Δεν
υπάρχει αμφιβολία ότι το έκαναν
για να διαβεβαιώσουν το αριστερό
ακροατήριο, που αμφισβητεί πλέον
την αριστεροσύνη τους, ότι πα-
ραμένουν... αριστεροί. Αυτό τους
απασχολεί ιδιαίτερα τελευταία
και όσο πλησιάζουν οι εκλογές,
καθώς πολλές από τις αποφάσεις,
συμπεριφορές και σχέσεις (με τους
ΑΝΕΛ, π.χ.) οδηγούν σε... δεξιά
συμπεράσματα. 

Ο πρωθυπουργός πάντως έχει
δηλώσει στο παρελθόν ότι διατηρεί
το δικαίωμα άσκησης κριτικής
και έκφρασης δυσαρέσκειας για
δικαστικές αποφάσεις με τις οποίες
διαφωνεί, άρα και ευαρέσκειας
εφόσον συμφωνεί. Αλλο βέβαια
να κρίνουν οι πολίτες και άλλο η
εκτελεστική εξουσία να διεκδικεί
συνεχώς μία σχέση υπακοής και

χειραγώγησης της δικαστικής
εξουσίας προς αυτήν, όπως έχει
εξασφαλίσει ο Ερντογάν και επι-
θυμεί ο Τραμπ.

Η «περίεργη» αντίληψη των
Συρανέλ περί της διάκρισης των
εξουσιών, που αποτελεί βασικό
πυλώνα του δημοκρατικού πολι-
τεύματος, δεν προκύπτει μόνο
από δηλώσεις αξιωματούχων της
κυβέρνησης. 

Προκύπτει και από συμπερι-
φορές σε ποικίλα θέματα, όπως η
αντιπαράθεση με το ΣτΕ για τις
τηλεοπτικές άδειες, η υπόσχεση
του πρωθυπουργού προς τον Ερν-
τογάν –την επικαλείται ο Τούρκος
πρόεδρος χωρίς να τη διαψεύδει
κατηγορηματικά το Μαξίμου– για
την άμεση παράδοση των οκτώ
αξιωματικών, ασχέτως αν δεν υλο-
ποιήθηκε, η χρησιμοποίηση της
Δικαιοσύνης στην υπόθεση No-
vartis για να σπιλωθούν πολιτικοί
αντίπαλοι, η έμμεση αλλά σαφής
απειλή προς Μητσοτάκη ότι θα
τον μπλέξουν με τη Δικαιοσύνη,
η πίεση του Π. Καμμένου με τη
βοήθεια του Ν. Βούτση (αυτός ει-
δικά θα έπρεπε να είναι πιο προ-
σεκτικός) να επέμβει εισαγγελέας
στην απόπειρα εισβολής στο γρα-
φείο του Κ. Κατσίκη, πριν απο-
δειχθεί ότι επρόκειτο για... Ρου-
βίκωνες.

Αντίθετα, δεν εκδηλώθηκε ευαι-
σθησία, αφού ο πρωθυπουργός
έχει αυτοανακηρυχθεί υπερασπι-
στής του κοινού περί δικαίου αι-
σθήματος, για την απαράδεκτη
διαιώνιση της δίκης των μελών
της Χρυσής Αυγής για τη δολο-
φονία του Π. Φύσσα, τον ανελέητο
κατατρεγμό του Ανδρ. Γεωργίου,
τη συχνή δικαστική επιείκεια απέ-
ναντι σε «μπαχαλάκηδες» των λε-
γόμενων συλλογικοτήτων, ή την
αθώωση του Π. Καμμένου για την
προτροπή «λιντσαρίσματος» του
Πάχτα. Αναμφίβολα, λοιπόν, η αν-
τίληψη της κυβέρνησης Συρανέλ
περί Δικαιοσύνης και δικαστικής
εξουσίας ουδεμία σχέση έχει και
με προσχήματα περί αντικειμενι-
κότητας ή εφαρμογής των νόμων.
Είναι πολλά τα τρωτά στη λειτουρ-
γία της Δικαιοσύνης με ευθύνη
των λειτουργών της, αλλά είναι
επίσης βέβαιο ότι οι Συρανέλ τη
βλέπουν σαν «εργαλείο» προς κομ-
ματική χρησιμοποίηση.

Τ
Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

    αθαρή» έξοδος από τα μνη-
μόνια – «θολή» έξοδος από
τα μνημόνια – «χωρίς» μνη-

μόνια η χώρα, αλλά «υπό επιτροπεί-
αν» ασφυκτική ώς το 2060!

Παίζουν με τη ζωή μας οι μανια-
κοί της εξουσίας, ξεσκολισμένοι
στο παιχνίδι των εντυπώσεων. Με
την απλή, τη στοιχειώδη λογική, το
«βγαίνουμε από τα μνημόνια» θα
σήμαινε: Στα οχτώ χρόνια της εξευ-
τελιστικής επιτρόπευσης, κατορ-
θώσαμε μεταρρυθμίσεις θεσμικές,
που εγγυώνται την εξυγίανση του
δημόσιου βίου, επομένως και της
οικονομίας. Τιθασεύσαμε το παμ-
φάγο κομματικό κράτος.

Εγγίζει τα όρια της παραφροσύ-
νης: Πανηγυρίζουν, με τις Τράπεζες
κλειστές (capital controls), τη φο-
ρολογία σε ύψη που αποκλείουν κά-
θε ενδεχόμενο επένδυσης, τους μι-
σθούς και τις συντάξεις, κατά το
μέγιστο ποσοστό, σε επίπεδα λιμο-
κτονίας. Λιμάνια, αεροδρόμια, οδικό
δίκτυο, τρένα, υποδομές της κοι-
νωνικής λειτουργίας, διαχείριση και
τροφοδοσία των τουριστικών συγ-
κροτημάτων, όλα ξεπουλημένα στην
ιδιωτική, διεθνή κερδοσκοπία. Ομως
οι εξουσιαστές γιορτάζουν. Βάζουν
γραβάτες, βγάζουν γραβάτες οι κά-
ποτε «επαναστάτες με τα αμπέχονα»,
επιδείχνοντας και σημειολογικά ότι
δεν πιστεύουν σε τίποτα πέρα από
τη μέθη της εξουσίας.

Θριαμβολογούν (σε κρεσέντο
παραλογισμού) επειδή θα μπορούν
και πάλι να δανείζονται! Με λογι-
στικά τερτίπια και έχοντας υποθη-
κεύσει τα πάντα, θα μπορούν να
επιστρέψουν στους διεθνείς τοκο-

γλύφους. Να μην περιορίζονται στην
εξάρτηση από τους «εταίρους». Πα-
νηγυρίζουν που τους παραχωρήθηκε
ξανά η πρόσβαση στην «πρέζα» από
τα γνωστά τους «βαποράκια».

Και η τάχα αντιπολίτευση τι αν-
τιτάσσει στην «επιτυχία» της Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς, της αδιάν-
τροπα υποταγμένης στην ασυδοσία
και απανθρωπία των «Αγορών»;
Της αντιτάσσει ότι το ίδιο κατόρ-
θωμα θα μπορούσε να έχει επι-
τευχθεί «ήδη από το 2014» – τη
χρεώνει την καθυστέρηση!! Αυτό
μόνο, δεν ξέρει τίποτε άλλο να πει
η αξιωματική αντιπολίτευση. Επαγ-
γέλλεται ότι την ίδια σημερινή
ντροπή θα μπορούσε να την έχει
«κατορθώσει» η ίδια ως κυβέρνηση,
πριν τέσσερα χρόνια – αν δεν την
είχε ανατρέψει η αγανάκτηση και
αηδία του λαού.

(Αλλά τι μπορεί να περιμένει κα-
νείς από ένα κόμμα που φιλοδοξεί,
εξήντα δύο χρόνια τώρα, να εκφράσει
τους Ελληνες με δάνειες γαλλικές
επωνυμίες: Parti Radical – EPE, Nou-
velle Republique – Νέα Δημοκρατία!
Είναι τόσο «υδαρής» η πολιτική ταυ-
τότητα αυτού του κόμματος, ώστε
μπορεί να κυβερνάται και από μέλη
οικογένειας πολιτικά αντίπαλης, αν-
τιμαχόμενης τον ιδρυτή του.)

Με την απλή, τη στοιχειώδη λο-

γική, τι θα σήμαινε «βγαίνουμε από
τα μνημόνια»; Θα σήμαινε ότι στα
οxτώ αυτά χρόνια της εξευτελιστικής
και απάνθρωπης επιτρόπευσης, του
διεθνούς διασυρμού της χώρας, του
εφιάλτη της ανεργίας, του αβάστα-
χτου άγχους για τα καίρια της επι-
βίωσης, κατορθώσαμε να τιθασεύ-
σουμε κάποια από τα αίτια ή τις πα-
ραμέτρους της συμφοράς:

–  Δικάσαμε τους φυσικούς αυ-
τουργούς του εξωφρενικού υπερ-
δανεισμού της χώρας.

–  Περιορίσαμε τον αριθμό των
βουλευτών στους 120, μειώσαμε
τις «αποζημιώσεις» τους, καταρ-
γήσαμε τις επταμελείς παρασιτικές
κουστωδίες που «δικαιούτο» κάθε
βουλευτής.

–  Κατασφαλίσαμε το ασυμβί-
βαστο υπουργικού και βουλευτικού
αξιώματος για να εξαλειφθεί το
ρουσφέτι.

–  Καθιερώσαμε μονοεδρική εκλο-
γική περιφέρεια, για να περιοριστεί
δραστικά η κραιπάλη του προεκλο-
γικού διαφημιστικού ανταγωνισμού,
επομένως και η «διαπλοκή».

–  Αναδιοργανώσαμε εξ υπαρχής
τη δομή, λειτουργία, στελέχωση και
καταμερισμό εργασίας κάθε υπουρ-
γείου, κάθε δημόσιου οργανισμού.

–  Επιβάλαμε συστήματα αδιά-
βλητης και φερέγγυας αρχικής κρί-
σης και συνεχούς αξιολόγησης των
δημόσιων λειτουργών. Τολμήσαμε
την απόλυση των παρασιτικά διο-
ρισμένων, συνδέσαμε το ύψος των
απολαβών με την ποιότητα της ερ-
γασιακής προσφοράς.

–  Ακυρώσαμε τη συνταξιοδότη-
ση όσων αποχώρησαν από την ερ-

γασία τους σε ηλικία μικρότερη των
45 ετών και όσων εργάστηκαν για
διάστημα λιγότερο από 15 χρόνια.

Είχαμε οχτώ χρόνια στη διάθεσή
μας για να πάρουμε τα αυτονόητα
μέτρα ανάκαμψης της οικονομίας,
νοικοκυρέματος του κράτους – να
τολμήσουμε τις εξόφθαλμα ανα-
γκαίες μεταρρυθμίσεις. Και στα
οχτώ αυτά χρόνια είχαν όλα τα κόμ-
ματα της Βουλής μετοχή στις κυ-
βερνήσεις που διαχειρίστηκαν τον
εφιάλτη – όλα, εκτός από την ει-
σαγόμενη ψυχοπαθολογία των
ακροτήτων και τα μικρορετάλια
των γραφικών.

Το κωμικοτραγικό είναι, πως σε
τέτοιες προτάσεις ρεαλιστικών με-
ταρρυθμίσεων ο κάθε ελλαδίτης
επαγγελματίας της εξουσίας (και
μακάρι να είναι άδικη η γενίκευση)
θα αντιτάξει με απόλυτη βεβαιότητα:
«Τέτοια μέτρα μόνο μια δικτατορία
μπορεί να τα πάρει»! Που σημαίνει:
Εχουν ταυτίσει την άσκηση της πο-
λιτικής, οριστικά και τελεσίδικα, με
τον αδίστακτο αμοραλισμό, την τυ-
φλή ιδιοτέλεια, την εξαπάτηση των
πολιτών, την αδιάντροπη χυδαι-
ότητα. Κάθε απόπειρα μεταρρυθ-
μίσεων για τίμιο κοινοβουλευτισμό,
πιστεύουν (ή καμώνονται) ότι θα
βίαζε τη λαϊκή θέληση και μόνο πε-
ριφρονητές του Συντάγματος θα
την επιχειρούσαν.

Μακάβρια η πιστοποίηση: Ονο-
μάζουμε «δημοκρατίες» τις πιο ωμές
τυραννίες οικονομικής ανελευθε-
ρίας, που όμως παρέχουν στον εξαν-
δραποδισμένο πολίτη «ελευθερία
έκφρασης», δηλαδή ακίνδυνη για
τους τυράννους παρλαπίπα.

«Κ

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Ελευθερία της παρλαπίπας

  κυβέρνηση βρίσκει μπροστά
της όλα όσα χρησιμοποίησε
η ίδια για να έλθει και να

εδραιωθεί στην εξουσία. Δεν είχε
κανέναν απολύτως ενδοιασμό ή
φραγμό, γιατί διψούσε για εξουσία
και είχε τη φόρα του άφθαρτου
νέου παίκτη. Της άρεσε επίσης το
στερεότυπο του «κακού παιδιού»
που, σε αντίθεση με τους πολιτι-
κούς του παρελθόντος, δεν στα-
ματούσε πουθενά. 

Στην πολιτική, όμως, οι αμαρ-
τίες και οι υπερβολές του παρελ-
θόντος βρίσκουν έναν τρόπο να
επανεμφανίζονται ξαφνικά και να
σε κατατρύχουν. Ειδικά σε μία χώ-
ρα χωρίς έρμα, η οποία κινείται
συνεχώς στο «κόκκινο» της συ-
ναισθηματικής φόρτισης.

Προδότες, μερκελιστές και άλ-
λα πολλά φώναζαν οι οπαδοί και
τα στελέχη ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ
στους πολιτικούς τους αντιπάλους.
Τώρα ακούν ακριβώς τα ίδια. Και
σε μεγάλο βαθμό, από ανθρώπους
που τους ψήφισαν. Εχουν τερά-
στια ευθύνη, γιατί έπαιξαν με τα
χειρότερα ένστικτα ενός ταλαι-
πωρημένου από την κρίση λαού.
Τον πότισαν συστηματικά με μί-
σος, φοβία και θυμό.

Εκαναν όμως κάτι άλλο, πολλά
χρόνια, ακόμη και πριν από την
κρίση. Δίδαξαν τις τεχνικές των
προπηλακισμών και της βίαιης
διαμαρτυρίας. Νομιμοποίησαν
τον πολιτικό χουλιγκανισμό σαν
θεμιτή έκφραση διαμαρτυρίας
στο πλαίσιο της αστικής δημο-
κρατίας και τα «παιδιά» τους με-
γάλωσαν με αυτή τη λογική. Ολα
επιτρέπονταν με βάση το δόγμα
τους, το γιαούρτωμα, η διάλυση
μιας παρέλασης, ακόμη και το
ξύλο. 

Τώρα ανακαλύπτουν ότι πίσω

από τα σημερινά ανάλογα φαινό-
μενα βρίσκονται επιχειρηματικές
συνωμοσίες και ακροδεξιές ορ-
γανώσεις. Μήπως τους ένοιαζε
ότι βρέθηκαν πλάι πλάι με όλους
τους παραπάνω στο πλαίσιο του
ιερού αντιμνημονιακού αγώνα;
Ή μήπως δεν ήταν οι ίδιοι που
καθιέρωσαν τις άθλιες διαδικτυα-
κές καμπάνιες εναντίον ιδεολο-
γικών τους αντιπάλων. Τώρα είναι
και εκείνοι στο στόχαστρο και
δεν το αντέχουν.

Οσο για τους κακούς «νταβα-
τζήδες», είναι εντυπωσιακό πώς
άλλαξαν ρόλο. Κάποτε ήταν συ-
νομιλητές, εταίροι, ίσως και κάτι
παραπάνω στην προσπάθεια να
ελεγχθεί το μιντιακό τοπίο και
να στηθεί μία νέα... υγιής δια-
πλοκή. Τώρα είναι θανάσιμοι εχ-
θροί, που θέλουν το τέλος της
συγκυβέρνησης.

Εχοντας γράψει όλα αυτά, οφεί-
λω να ξεκαθαρίσω ότι θα ήταν
εξαιρετικά ανθυγιεινό για τη δη-
μοκρατία μας να πέσει μία κυβέρ-
νηση, η σημερινή ή η επόμενη,
κατά τρόπο ανορθόδοξο. Αυτή η
κυβέρνηση πρέπει να φύγει ητ-
τημένη πολιτικά, θεσμικά, όπως
επιβάλλει η δημοκρατία μας. Θα
τη συνέφερε να μπορέσει να απο-
χωρήσει μέσα σε μία αχλύ μυστη-
ρίου, με υπόνοιες για συνωμοσίες
και αποστασίες. Δεν συμφέρει
όμως τον τόπο, ούτε και την αν-
τιπολίτευση που θα έκανε μεγάλο
λάθος να ταυτισθεί με μεθοδεύσεις
και ετερόκλητα συμφέροντα. Θα
τα βρει και εκείνη μπροστά της,
αν δοκιμάσει αυτόν τον, φαινο-
μενικά εύκολο, δρόμο. Αν δεν
σταματήσουμε τον κατήφορο των
θεσμών και της ποιότητας της
δημοκρατίας, δεν θα γίνουμε κα-
νονική χώρα.

Η

«Περίεργη» αντίληψη

Kυριακή 1 Ιουλίου 2018
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Θριαμβολογούν, 
επειδή θα μπορούν 
και πάλι να
δανείζονται!
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Καλοκαιρινές 
πίτσες 

από τον Χριστόφορο Πέσκια

Το αρνάκι 
του καλοκαιριού 

από τον Αστέριο Κουστούδη

Χειροποίητα μακαρόνια 
της Κύπρου 

από τη Μαριλένα Ιωαννίδου

«Πειραγμένα» 
πιάτα θαλασσινών 
από την Αθηνά Λοϊζίδου

Θερινά πιάτα 
με φρούτα 

εποχής

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι πανηγυρικοί τόνοι που χρησιμο-
ποιεί η Αγκυρα για την παραλαβή
του πρώτου μαχητικού αεροσκάφους
πέμπτης γενιάς F-35 αποτελούν
μόνο το πρώτο επεισόδιο ενός δι-
πλωματικού θρίλερ, το οποίο έχει
τουλάχιστον ενάμιση χρόνο ώς την
τελική κλιμάκωσή του. Τα πρώτα
F-35 πέρασαν στην κυριότητα της
Τουρκίας με μια θεαματική τελετή
στο Τέξας, αλλά δεν προβλέπεται
να προσγειωθούν στη βάση της Μα-
λάτειας στην ανατολική Τουρκία
πριν από τον Νοέμβριο του 2019.
Εκ πρώτης όψεως, καθώς η Τουρκία
συμμετέχει ως συμπαραγωγός στο
πρόγραμμα των F-35, η πιθανότητα
ακύρωσης της παράδοσης των μα-
χητικών μοιάζει απόμακρη. Δεδο-
μένου, όμως, του εξαιρετικά αρνη-
τικού κλίματος που υπάρχει στο
Κογκρέσο, αφενός λόγω των ολο-
κληρωτικών μεθόδων που διέρχεται
ο Ερντογάν για να κυβερνήσει, αφε-
τέρου, λόγω της συμφωνίας με τη
Ρωσία για την προμήθεια αντιαε-
ροπορικών πυραύλων S-400, οι πι-
θανότητες «ατυχήματος» στην πο-
ρεία προς τον Νοέμβριο του 2019
δεν πρέπει να αποκλείεται. Δεν θα
είναι η πρώτη φορά που συμβαίνει
κάτι τέτοιο.

Η μάχη στο Αιγαίο
Υπάρχει ένα ιστορικό προηγού-

μενο ακύρωσης προμήθειας εξο-
πλισμών, που αφορούσε πάλι συ-
στήματα τα οποία θα ανέτρεπαν
πλήρως τις ισορροπίες στο Αιγαίο,
στις παραμονές του Α΄ Παγκοσμίου
Πολέμου. Το 1913, μετά τους κατα-
στροφικούς για την Τουρκία Βαλ-
κανικούς Πολέμους και, κυρίως,
λόγω της απώλειας πρόσβασης στο
Αιγαίο στο οποίο το ελληνικό Ναυ-
τικό, με αιχμή του δόρατος το θω-
ρακισμένο καταδρομικό «Γεώργιος

Αβέρωφ» κυριαρχούσε σχεδόν ολο-
κληρωτικά, οι Οθωμανοί ξεκίνησαν
μια εκστρατεία συγκέντρωσης χρη-
μάτων για να αγοράσουν έναν στόλο
ικανό να τους «βγάλει» από τον πε-
ριορισμό των Δαρδανελλίων. Οι

Οθωμανοί προχώρησαν στην αγορά
δύο υπερσύγχρονων θωρηκτών (τύ-
που Dreadnought) από τους Βρε-
τανούς, προκειμένου να εξισορρο-
πήσουν την κατάσταση στο Αιγαίο,
αλλά και στη Μαύρη Θάλασσα, όπου
κυριαρχούσε ο ρωσικός στόλος.

Τα δύο πλοία, «Σουλτάνος Οσμάν
Α΄» και «Ρεσαντιέχ», κατασκευά-
στηκαν σε βρετανικά ναυπηγεία.
Μάλιστα, το «Σουλτάνος Οσμάν Α΄»
έφερε περισσότερα βαρέα πυροβόλα
από οποιοδήποτε άλλο θωρηκτό
της κλάσης του εκείνη την εποχή.
Παρά το γεγονός ότι οι Τούρκοι
είχαν πληρώσει για την απόκτηση
των δύο θωρηκτών, ο Ουίνστον
Τσώρτσιλ, υπουργός Ναυτικών τότε

(πρώτος λόρδος του Ναυαρχείου
μεταξύ 1911-1915) αποφάσισε να
τα επιτάξει υπέρ του Βασιλικού Ναυ-
τικού και, μάλιστα, να αποζημιώσει
την Υψηλή Πύλη. Η κίνηση δεν ήταν
δίχως αντιδράσεις ακόμη και στη
Βρετανία. Ο Τσώρτσιλ επικαλέστηκε
τα βρετανικά σχέδια εκτάκτου ανάγ-
κης, ήδη καταγεγραμμένα από το
1912, βάσει των οποίων το Ηνωμένο
Βασίλειο θα επιτρεπόταν να επιτάξει
ξένα πλοία σε περίπτωση ξεσπά-
σματος πολέμου. Και, βεβαίως, το
1914, ο πόλεμος ήταν σε ορατή από-
σταση και… πολύ περισσότερο, η
Τουρκία ήταν ουδέτερη.

Ο Τσώρτσιλ (περιγράφεται από
τον Φρόμκιν ως ο πλέον «τουρκό-

φιλος» της κυβέρνησης του Χέρμ-
περτ Ασκουιθ) σκεφτόταν ότι το μι-
κρό προβάδισμα που είχε το Βασι-
λικό Ναυτικό έναντι του γερμανικού
σε θωρηκτά τύπου Dreadnought
(τα οποία τελικά έκριναν τον πόλεμο
στη θάλασσα), δεν ήταν αρκετό. Ο
Τσώρτσιλ ζήτησε από το επιτελείο
του Ναυτικού στις 28 Ιουλίου 1914
να βρει τρόπους επίταξης των δύο
τουρκικών πλοίων. Οι Τούρκοι μάλ-
λον είχαν καταλάβει ότι κάτι συμ-
βαίνει, όπως φαίνεται από την προ-
ειδοποίηση που απηύθυνε το Φόρεϊν
Οφις στον Τσώρτσιλ την επόμενη
μέρα (29 Ιουλίου), ότι το «Σουλτάνος
Οσμάν Α΄» είναι έτοιμο να αναχω-
ρήσει από τα ναυπηγεία, παρότι οι
εργασίες δεν έχουν ολοκληρωθεί.
Ο Τσώρτσιλ αντέδρασε άμεσα, δια-
τάσσοντας τους ναυπηγούς να μην
αφήσουν το πλοίο να φύγει, αλλά
και στέλνοντας φρουρά πάνω στο
θωρηκτό, προκειμένου να εμποδίσει
τους Τούρκους ναύτες να επιβιβα-
στούν σε αυτό και να υψώσουν την
οθωμανική σημαία. Στις 30 Ιουλίου,
ο γενικός εισαγγελέας διαφώνησε
με τη στάση του Τσώρτσιλ, αν και
τελικά δέχθηκε ότι το συμφέρον
της Κοινοπολιτείας είναι υπερκεί-
μενο. Η στάση αυτή εγκρίθηκε και
από το υπουργικό συμβούλιο. Τελικά,
στις 3 Αυγούστου, η Υψηλή Πύλη
στην Κωνσταντινούπολη, ειδοποι-
ήθηκε ότι ο «Σουλτάνος Οσμάν Α΄»
θα ενταχθεί στο Βασιλικό Ναυτικό,
και η οθωμανική αυτοκρατορία θα
αποζημιωθεί δεόντως, για τα χρή-
ματα που είχε δαπανήσει για την
κατασκευή και την αγορά των πο-
λεμικών πλοίων.

Πηγές:
- Fromkin, David, A Peace to end all Peace,

1989
- Gough, Barry, Churchill and Fisher: The

titans at the Admiralty who fought the
First World War, 2017
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Οι Οθωμανοί αγόρασαν
δύο πανίσχυρα πλοία
από τους Βρετανούς,
αλλά ο Τσώρτσιλ
αντέδρασε
μπλοκάροντας 
τη διαδικασία...

Η κρίση του Τσώρτσιλ σε
εκείνη την κρίσιμη φάση
του Ιουλίου του 1914 απο-
δείχθηκε σωστή. Στις 4 Αυ-
γούστου 1914, ούτε 40
ημέρες μετά τη δολοφονία
του Αρχιδούκα της Αυ-
στρίας στο Σεράγεβο, η
Βρετανία και η Γερμανία
του Κάιζερ βρέθηκαν επι-
σήμως σε εμπόλεμη κατά-
σταση. Δύο ημέρες νωρίτε-
ρα, η οθωμανική αυτοκρα-
τορία και η γερμανική αυ-
τοκρατορία υπέγραφαν
σύμφωνο συμμαχίας μετα-
ξύ τους. Η ιστορική έρευνα
τόσο στα διπλωματικά αρ-
χεία της Γερμανίας όσο και
στα οθωμανικά, απέδειξε
ότι την 1η Αυγούστου 1914,
ο Ενβέρ και ο Ταλάτ, σε μια
συνάντησή τους με τον
Γερμανό πρέσβη στην
Κωνσταντινούπολη βαρώ-
νο Φον Βάγκενχαϊμ, υπο-
σχέθηκαν ότι θα εντάξουν
τον «Σουλτάνο Οσμάν Α΄»
στον γερμανικό στόλο.
Προφανώς, οι Οθωμανοί
υποσχέθηκαν κάτι το οποίο
ήδη γνώριζαν ότι οι Βρετα-
νοί έχουν επιτάξει, αλλά
σε εκείνη τη φάση οι Γερ-
μανοί το αγνοούσαν. Τελι-
κά, τα «Σουλτάνος Οσμάν
Α΄» και «Ρεσαντιέχ» απο-
τέλεσαν σημαντική προ-
σθήκη στο Βασιλικό Ναυτι-
κό και, δύο χρόνια αργότε-
ρα, διακρίθηκαν ως «HMS
Agincourt» και «HMS Erin»
στη ναυμαχία της Γιουτ-
λάνδης.

Η εξαπάτηση

Το θωρηκτό τύπου Dreadnought «Σουλτάνος Οσμάν Α΄», ως «HMS Agincourt», που δεν έφτασε ποτέ στην Κων-
σταντινούπολη, αφού επιτάχθηκε από το Βασιλικό Ναυτικό της Βρετανίας.

Τα πολεμικά F-35, τα θωρηκτά και ο Τσώρτσιλ 
To θρίλερ με τα μαχητικά και το ιστορικό προηγούμενο ακύρωσης παράδοσης οπλισμού στην Τουρκία πριν από 105 χρόνια
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η παραπομπή της επόμενης συζή-
τησης για την πιθανή διεύρυνση
της Ε.Ε. με την ΠΓΔΜ και την Αλ-
βανία στα τέλη του 2019, ανέδειξε,
μεταξύ άλλων, την απόφαση ορι-
σμένων εταίρων να μην αφήσουν
«μικρά» θέματα, όπως αυτό, να εμ-
πλακούν στην επιβαρυμένη ευρω-
παϊκή ατζέντα. Τελικά, ο πρωθυ-
πουργός της ΠΓΔΜ Ζόραν Ζάεφ θα
πρέπει να πείσει τους συμπολίτες
του να εγκρίνουν τη συμφωνία των
Πρεσπών στο δημοψήφισμα που
θα πραγματοποιηθεί στη γειτονική
χώρα στα τέλη Σεπτεμβρίου, με βα-
σικό επιχείρημα την πρόσκληση
από το ΝΑΤΟ, η οποία θα δοθεί σε
λίγες ημέρες. Στους επόμενους τρεις
μήνες η γειτονική χώρα αναμένεται
να γίνει πεδίο έντονων τριβών και
αντιπαραθέσεων, καθώς πίσω από
την έγκριση ή μη της συμφωνίας
των Πρεσπών, συμπαρατάσσονται
πολύ συγκεκριμένες δυνάμεις.

Οι Αμερικανοί θα ήθελαν να δουν
τη χώρα να εντάσσεται στο ΝΑΤΟ.
Στη Βορειοατλαντική Συμμαχία,
βέβαια, αυτή την περίοδο υπάρχουν
εντονότερες ανησυχίες, όπως για

παράδειγμα, τι μπορεί να προκύψει
από τη συνάντηση του προέδρου
των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ με τον
Ρώσο ομόλογό του Βλαντιμίρ Πού-
τιν, στις 13 Ιουλίου στο Ελσίνκι,
μόλις 24 ώρες μετά το πέρας της
συνόδου κορυφής του ΝΑΤΟ στις
Βρυξέλλες. Οπως είναι γνωστό, οι
Ρώσοι αντιτίθενται σε οποιαδήποτε
επέκταση του ΝΑΤΟ στα Δυτικά
Βαλκάνια. Από την οπτική γωνία
της Ουάσιγκτον, όπως αναφέρουν
σχετικά και αμερικανικές διπλω-
ματικές πηγές, η συμφωνία για το
«Μακεδονικό» θα βρεθεί στο στό-
χαστρο της Μόσχας, στο πλαίσιο
μιας ευρείας στρατηγικής που έχει
ώστε να δημιουργεί προβλήματα
στο ΝΑΤΟ, από τη Βαλτική έως την
Ανατολική Μεσόγειο.

Ο ρόλος του Ορμπαν
Μέσα στην ΠΓΔΜ, πέρα από το

όποιο τοπικό μπρα ντε φερ δυνά-
μεων, υπάρχει και ένας αστάθμητος
παράγοντας που επηρεάζει ιδιαί-
τερα την κοινή γνώμη. Στα Σκόπια
υφίσταται το παράδοξο στοιχείο
του ελέγχου πολλών σημαντικών
ΜΜΕ (κυρίως εφημερίδων) από
ουγγρικά επιχειρηματικά συμφέ-

ροντα, τα οποία συνδέονται με την
αυταρχική κυβέρνηση του Βίκτορ
Ορμπαν. Τα συγκεκριμένα ΜΜΕ
δεν είναι κατά της λύσης, αλλά
είναι συντεταγμένα στη γενική αρ-
χή που εκπέμπει αυτού του τύπου
η Δεξιά, η οποία ιεραρχεί την Ε.Ε.
κάτω από την αξία του έθνους-κρά-

τους. Γεγονός που εξηγεί και την
παρουσία του ίδιου του κ. Ορμπαν
στα Σκόπια στις διαδηλώσεις του
VMRO-DPMNE.

Στο ζήτημα της διεύρυνσης της
Ε.Ε., πέρα από τη γαλλική, επί της
αρχής, αρνητική στάση, στο τελικό
αποτέλεσμα έπαιξαν ρόλο και ορι-
σμένες εξελίξεις μέσα στη χώρα.
Παρά το γεγονός ότι η πρόταση
της Κομισιόν για αποσύνδεση της
υποψηφιότητας της ΠΓΔΜ από
εκείνη της Αλβανίας, τύγχανε της
θετικής ανταπόκρισης από αρκετές
χώρες στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
(πλην της Ιταλίας), αντιμετώπιζε
προβλήματα στα Σκόπια. Οι Αλβανοί
της ΠΓΔΜ δεν δέχονταν μια λύση
η οποία θα άφηνε τα Τίρανα εκτός

διαδικασιών Ε.Ε. Ως εκ τούτου, για
τη σλαβομακεδονική πολιτική τάξη
των Σκοπίων είναι εξαιρετικά προ-
βληματικό το γεγονός ότι οι επι-
δόσεις της ΠΓΔΜ στον τομέα των
μεταρρυθμίσεων δεν αρκούν, καθώς
θα πρέπει να συνοδεύονται και από
ανάλογες κινήσεις και στην Αλβα-
νία. Στην κυβέρνηση Ζάεφ ευελ-
πιστούν ότι έως το καλοκαίρι του
2019 τα πράγματα θα έχουν αλλάξει.
Εως τότε, απομένουν αρκετά βή-
ματα, κατ’ αρχάς το δημοψήφισμα
για τη συμφωνία των Πρεσπών στα
τέλη Σεπτεμβρίου ή αρχές Οκτω-
βρίου και, μετά, η συνταγματική
αναθεώρηση.

Ενδιαφέρον έχει το τι πρόκειται
να συμβεί τις αμέσως επόμενες

ημέρες και στο ζήτημα της διευ-
θέτησης των διμερών διαφορών
με την Αλβανία. Αν και ο υπουργός
Εξωτερικών Νίκος Κοτζιάς έχει
δηλώσει ότι επιθυμεί να κλείσει
μια συμφωνία με την Αλβανία τα-
χέως, φαίνεται πως υπάρχουν κρί-
σιμες διαφορές ανάμεσα σε Αθήνα
και Τίρανα ιδιαίτερα στο ζήτημα
της ΑΟΖ. Παράλληλα, εκτός υπουρ-
γείου Εξωτερικών, στο εσωτερικό
του κυβερνώντος κόμματος έχουν
αρχίσει να ακούγονται φωνές υπέρ
της μετάθεσης των διαπραγμα-
τεύσεων με τα Τίρανα σε ευθετό-
τερο πολιτικό χρόνο, ώστε να μην
προστεθεί ακόμη ένα εθνικό θέμα
στα διαχειριστικά προβλήματα
της κυβέρνησης.

<<<<<<

Η Ε.Ε. παρέπεμψε
τη σχετική συζήτηση
για τα τέλη του 2019 –
Θερμοί αναμένονται
οι επόμενοι τρεις
μήνες στην ΠΓΔΜ.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Η συμφωνία των Πρεσπών χαιρε-
τίστηκε από τη διεθνή κοινότητα
ως ένα σημαντικό βήμα για την πε-
ραιτέρω σταθεροποίηση και πρόσ-
δεση στις ευρωατλαντικές δομές
των Βαλκανίων, ειδικά των Δυτικών
που υποφέρουν ακόμη από τα με-
ταπολεμικά τραύματα που άφησε
ο αιματηρός γιουγκοσλαβικός εμ-
φύλιος. Οι σύμμαχοι μπορεί να δή-
λωναν ότι «κατανοούν» τις ευαι-
σθησίες των δύο πλευρών γύρω
από την Ιστορία, στην πραγματι-
κότητα, όμως, ελάχιστα έως καθό-
λου τους απασχολούσε η «ιδιοκτη-
σία» του Μεγάλου Αλεξάνδρου.
Εκείνο που τους ενδιέφερε ήταν
να εξαλείψουν μια εστία τριβής με-
ταξύ γειτόνων, η οποία υπό προ-
ϋποθέσεις θα μπορούσε να προκα-
λέσει ανεπιθύμητες επιπλοκές στις
ευαίσθητες εθνοτικές και συνορια-
κές ισορροπίες. Η μάχη επιρροής
βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη και ένα
από τα πεδία σύγκρουσης (το άλλο
είναι η Σερβία) ήταν και παραμένει
το πολυεθνικό κράτος-κλειδί της
FYROM, το οποίο οι δυτικοί βιά-
ζονται να εντάξουν στις δομές του
ΝΑΤΟ και της Ε.Ε, ώστε να το «προ-
στατεύσουν» από τη ρωσική, τουρ-
κική και σαουδαραβική διάβρωση.

Ξεφεύγει κατά πολύ, λοιπόν,
από μια στενή «ελληνοσκοπιανή»
υπόθεση αυτός ο συμβιβασμός
και έρχεται να συμπληρώσει μια
σειρά από άλλες συμφωνίες, οι
οποίες διαμόρφωσαν τον μεταπο-
λεμικό συνοριακό χάρτη στα Βαλ-
κάνια και συνέβαλαν στη σταθε-
ροποίησή τους.

Η συμφωνία του Ντέιτον, το
1995, ήταν αυτή που έθεσε τέλος
στο λουτρό αίματος στη Βοσνία
και έβαλε τις βάσεις για τη δημι-
ουργία του σημερινού κράτους της
Βοσνίας-Ερζεγοβίνης. Είχαν κατα-
βληθεί μέχρι τότε πολλές προσπά-
θειες της διεθνούς κοινότητας για
την ειρήνευση στον εμφύλιο της
Βοσνίας που διήρκεσε από το 1992
έως και το 1995, και άφησε πίσω
του δεκάδες χιλιάδες νεκρούς, ακό-
μα περισσότερους τραυματίες και
εκατομμύρια πρόσφυγες. Καμία
δεν ευοδώθηκε, καθώς Σέρβοι,
Βόσνιοι μουσουλμάνοι και Κροάτες
προέβαλλαν τις δικές τους διεκδι-
κήσεις και χρειάστηκε η «διπλω-
ματία της μπουλντόζας» του Ρί-
τσαρντ Χόλμπρουκ για να προσέλ-
θουν οι εμπόλεμοι στο τραπέζι της
διαπραγμάτευσης. 

Εγινε αυτό στις αρχές Νοεμβρίου
1995, όταν «προσκλήθηκαν» στην
αμερικανική στρατιωτική βάση

του Ντέιτον, στο Οχάιο των ΗΠΑ,
ο Σλόμπονταν Μιλόσεβιτς, ο Κρο-
άτης Φράνιο Τούτσμαν και ο Βόσ-
νιος Αλίγια Ιζετμπέκοβιτς. Βγήκαν
από εκεί ύστερα από περίπου ένα
μήνα συνομιλιών, υπό το άγρυπνο
μάτι του ΥΠΕΞ των ΗΠΑ Γουόρεν

Κρίστοφερ, του Ρίτσαρντ Χόλμ-
προυκ, του Καρλ Μπιλντ για λο-
γαριασμό των Ευρωπαίων και του
Ιγκόρ Ιβανόφ από την πλευρά της
Ρωσίας, έχοντας υπογράψει συμ-
φωνία με την οποία τερματιζόταν
ο πόλεμος και η Βοσνία-Ερζεγοβίνη
γινόταν ανεξάρτητο κράτος. Στις
14 Δεκεμβρίου 1995, η συμφωνία
θα υπογραφεί στο Παρίσι και δια-
χώριζε το νεόκοπο κράτος σε δύο
τομείς: τον κροατο-μουσουλμανικό,
που έπαιρνε το 51% των εδαφών
και τον σερβικό το 49%. Αλλά άρ-
χισε το 1998 ο πόλεμος στο Κόσο-
βο και ακολούθησαν οι νατοϊκοί

βομβαρδισμοί στη Σερβία, που θα
τερματιστούν το καλοκαίρι του
1999 με τη συμφωνία του Κουμά-
νοβο και το ψήφισμα 1244 του
Συμβουλίου Ασφάλειας του ΟΗΕ.
Στην πόλη αυτή της FYROM, στα
σύνορα με τη Σερβία, στρατηγοί
της Ομοσπονδιακής Γιουγκοσλα-
βίας και του ΝΑΤΟ υπέγραψαν στις
9 Ιουνίου  συμφωνία  με την
οποία έλαβε τέλος ο αεροπορικός
βομβαρδισμός της Σερβίας (78 ημέ-
ρες). Προέβλεπε την άμεση απο-
χώρηση γιουγκοσλαβικών δυνά-
μεων από το Κόσοβο. 

Είχε προηγηθεί επιχείρηση τύπου
Ντέιτον, αυτή τη φορά με τη σύγ-
κληση ειρηνευτικής διάσκεψης
από τον διεθνή παράγοντα στο
Ραμπουγέ της Γαλλίας, όπου κλή-
θηκαν Σέρβοι και Αλβανοί του Κο-
σόβου, υπό το βλέμμα των εκπρο-
σώπων ΗΠΑ, Ε.Ε., Ρωσίας, να βρουν
ειρηνική λύση προκειμένου να απο-
φευχθούν οι βομβαρδισμοί. Το εγ-
χείρημα απέτυχε καθώς οι Σέρβοι
θεώρησαν εξευτελιστικούς τους
όρους και ακολούθησαν οι βόμβες
και οι πύραυλοι...

Στις 10 Ιουνίου το Συμβούλιο
Ασφαλείας του ΟΗΕ εξέδωσε ψή-
φισμα με το οποίο διαμόρφωνε τη
νέα πραγματικότητα στο Κόσοβο.
Επαναβεβαίωνε την εδαφική ακε-

ραιότητα της Γιουγκοσλαβίας (αυ-
τής που είχε απομείνει) και δια-
κήρυσσε την ουσιαστική αυτονο-
μία και πραγματική αυτοδιοίκηση
στο Κόσοβο.

Ο δρόμος για την απόσχιση της
αλβανοκρατούμενης σερβικής
επαρχίας είχε ανοίξει. Εννιά χρόνια
μετά, τον Φεβρουάριο του 2008,
το Κόσοβο θα ανακηρύξει την ανε-
ξαρτησία του. Ο χάρτης της Βαλ-
κανικής είχε αλλάξει με την προ-
σθήκη ενός ακόμη κράτους.

Από το Κόσοβο στο Τέτοβο
Το συνοριακό status της περιο-

χής απειλήθηκε τρία χρόνια μετά
τη συμφωνία του Κουμάνοβο, όταν
στη FYROM ξέσπασαν ένοπλες
συγκρούσεις μεταξύ Αλβανών και
σλαβομακεδονικού στρατού και
αστυνομίας. 

Ο κίνδυνος της απόσχισης των
Αλβανών του Τετόβου και της πρόσ-
δεσής τους στο Κόσοβο ή στην Αλ-
βανία ενεργοποίησε Ευρωπαίους
και Αμερικανούς που έφεραν τους
εμπολέμους στις 13 Αυγούστου του
2001 στην Αχρίδα, όπου υπέγραψαν
την ομώνυμη συμφωνία-πλαίσιο
για την αρμονική συμβίωση των
δύο βασικών εθνοτήτων, και ο πό-
λεμος έληξε. Οι διαφορές όμως σο-
βούσαν απειλώντας να ενεργοποι-

ήσουν ιστορικές, εθνοτικές και
εδαφικές διενέξεις. Η Βουλγαρία,
μολονότι ήταν η πρώτη χώρα που
αναγνώρισε τη FYROM με τη συν-
ταγματική της ονομασία, δεν απο-
δέχθηκε την ύπαρξη μακεδονικού
έθνους και γλώσσας, θεωρώντας
ότι οι Σλαβομακεδόνες ήταν βουλ-
γαρικό φύλο. 

Μια προσπάθεια να υπογραφεί
συμφωνία φιλίας για να κλείσουν
αυτά τα θέματα, που επιχειρήθηκε
επί Γκλιγκόροφ, δεν τελεσφόρησε. 

Το φορτίο της διευθέτησης της
δυνάμει επικίνδυνης αυτής εκκρε-
μότητας επωμίσθηκε ο πρωθυπουρ-
γός Ζάεφ, ο οποίος την 1η Αυγού-
στου του 2017 υπέγραψε στα Σκό-
πια μαζί με τον Μπορίσοφ σύμφωνο
φιλίας. Σε μια προσπάθεια να ξε-
περασθούν ορισμένα επίμονα ιστο-
ρικά εμπόδια, το κείμενο ανέφερε
ότι η συμφωνία «υπογράφεται στη
μακεδονική γλώσσα, σύμφωνα με
το μακεδονικό σύνταγμα και στη
βουλγαρική γλώσσα, σύμφωνα με
το βουλγαρικό σύνταγμα». Οπως
και στη συμφωνία με την Ελλάδα,
έτσι και εδώ ο διεθνής παράγοντας
υποδέχθηκε με ικανοποίηση την
«ιστορική πρωτοβουλία» των δύο
πλευρών, θεωρώντας πως συγκρο-
τείται άξονας σταθερότητας στην
καρδιά της Βαλκανικής.

<<<<<<

Οι Δυτικοί θέλουν 
να «προστατεύσουν» 
τη FYROM από τη ρωσι-
κή, τουρκική και σαου-
δαραβική διάβρωση.
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Μπιλ Κλίντον, Ζακ Σιράκ και Χέλμουτ Κολ στο Παρίσι, τον Δεκέμβριο του
1995, για την περίφημη συμφωνία του Ντέιτον.

Μία από τις πλέον ενδιαφέ-
ρουσες εξελίξεις των τελευ-
ταίων ημερών, όπως αποκά-
λυψε η «Κ» ήδη από την πε-
ρασμένη Πέμπτη, είναι η πρό-
σκληση της Ελλάδας στη Δια-
δικασία του Βερολίνου, δηλα-
δή την άτυπη ομάδα που έχει
συγκροτηθεί ώστε χώρες της
Ε.Ε. να διατηρούν ένα φό-
ρουμ συνεργασίας με τα Δυτι-
κά Βαλκάνια. Ιδιαίτερα ενδια-
φέρουσα από στρατηγικής
πλευράς είναι ότι η επόμενη
συνεδρίαση θα πραγματοποι-
ηθεί στο Λονδίνο στις 10 Ιου-
λίου, μία ημέρα πριν από τη
σύνοδο του ΝΑΤΟ. Σε πρακτι-
κούς όρους, στην Αθήνα επι-
τρέπεται να συμμετάσχει σε
ένα αρκετά «κλειστό» κλαμπ,
στο οποίο όμως την πλειοψη-
φία διατηρούν οι «σκληροί»
της Ανατολικής Ευρώπης σε
ζητήματα όπως το προσφυγι-
κό. Από τους έμπειρους πα-
ρατηρητές, η συμμετοχή της
Αθήνας μαρτυρά, επίσης, τη
θερμή περίοδο που διανύουν
οι σχέσεις της Αγκελα Μέρ-
κελ με τον Αλέξη Τσίπρα.

Θετική εξέλιξηΠερίπλοκο
το παιχνίδι
στη σκακιέρα
των Σκοπίων
Μόνο με το «χαρτί» του ΝΑΤΟ ο Ζάεφ
θα επιδιώξει να περάσει τη συμφωνία

Η θερμή υποδοχή του γ.γ. του ΝΑΤΟ Γενς Στόλτενμπεργκ (δεξιά) από τον Ζόραν Ζάεφ τον περασμένο Ιανουάριο.
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Ιγκόρ Ιβανόφ, Λαμπέρτο Ντίνι, Μαντλίν Ολμπράιτ, Γιόσκα Φίσερ την ημέρα
της υπογραφής της συμφωνίας του Κουμάνοβο.

Μπόικο Μπορίσοφ και Ζόραν Ζάεφ υπογράφουν, τον Αύγουστο του 2017
στα Σκόπια, σύμφωνο φιλίας μεταξύ Βουλγαρίας - ΠΓΔΜ.
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Οι συμφωνίες που άλλαξαν τον χάρτη των Βαλκανίων
Από τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας στη δημιουργία νέων κρατών – Οι διενέξεις, οι συγκρούσεις και ο ρόλος των μεγάλων δυνάμεων
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Στα τέλη του 2014, αστυνομικοί της
Ασφάλειας κατέγραφαν τις επικοι-
νωνίες ενός 40χρονου Αλβανού που
ήταν ύποπτος για συμμετοχή σε ομά-
δα εκβιαστών, με επικεφαλής τον
φυλακισμένο εκείνη την εποχή Μα-
νώλη Καραγιάννη. Το απόγευμα της
7ης Δεκεμβρίου ο «Αρμάντο», όπως
ήταν το ψευδώνυμό του, δέχθηκε
κλήση από το καρτοτηλέφωνο της
Γ΄ πτέρυγας του Κορυδαλλού. Στην
άλλη άκρη της τηλεφωνικής γραμμής
ήταν ο Καραγιάννης, που σε έντονο
ύφος ακούστηκε να λέει στον συ-
νεργό του: «Να του πεις ότι στον
Πειραιά δεν υπάρχει αυτός, στον
Πειραιά υπάρχω μόνο εγώ».

Δέκα μέρες αργότερα, ο Καραγιάν-
νης και ακόμα 16 άτομα κατηγορή-
θηκαν ότι εκβίαζαν καταστηματάρχες
στη Δυτική Αττική, στον Πειραιά
και στο κέντρο της Αθήνας, ζητώντας
τους χρήματα για «προστασία». «Είμαι
από την ομάδα του Καραγιάννη. Θα
σου παίρνουμε 50 ευρώ την εβδομάδα
ή 200 ευρώ τον μήνα. Αν έρθει κά-
ποιος από άλλη ομάδα να του ξεκα-
θαρίσεις ότι είναι τα παιδιά του Κα-
ραγιάννη εδώ και πρόσεξε τι θα πεις
στο Εκβιαστών» είχε απειλήσει τον
ιδιοκτήτη μεζεδοπωλείου στο Ιλιον,
ο υπαρχηγός της ομάδας. 

Το πρωί της περασμένης Τετάρτης,
ο «Καράφλας», όπως αποκαλούσαν
τον 45χρονο Καραγιάννη φίλοι και
εχθροί, έπεσε νεκρός από καταιγισμό

πυρών στο Παλαιό Φάληρο. Ενοπλοι
του έστησαν ενέδρα στη συμβολή
των οδών Αίαντος και Ναϊάδος και
πυροβόλησαν εναντίον του 60 φορές.
Δέχθηκε σφαίρες στα πόδια και στον
θώρακα και κατέληξε στο νοσοκομείο
από ακατάσχετη αιμορραγία. Πρό-
κειται για την τελευταία μιας σειράς
δολοφονικών επιθέσεων στον πόλεμο
για την επικυριαρχία στη νύχτα.
Στον Καραγιάννη εξάλλου είχαν απο-
δοθεί πολλά από τα συμβόλαια εις
βάρος των «βαρώνων» και η εκτέλεσή
του αποτελεί πράξη αντεκδίκησης.
«Και 100 μέτρα κάτω από τη γη να
κρυφτείς θα σε βρουν», τον είχε πρό-
σφατα προειδοποιήσει ένας στενός
συνομιλητής του.

Η «αλυσίδα»
Ο κύκλος του αίματος άνοιξε την

21η Απριλίου του 2016 με τη δο-
λοφονία στον Αλιμο του Μανώλη
Γιατράκη, ιδιοκτήτη strip club στη
λεωφόρο Συγγρού. Εναν χρόνο αρ-
γότερα, τον Μάιο του 2017, ακο-
λούθησε ο φόνος του ποινικού Βα-
σίλη Γρίβα και στο διάστημα που
μεσολάβησε μέχρι σήμερα νεκροί

από τα πυρά πληρωμένων δολο-
φόνων έπεσαν ο Βασίλης Στεφα-
νάκος, ένα από τα πιο «βαριά» ονό-
ματα στη νύχτα και ο «νονός» Γιώρ-
γος Λίτσας. Κρίκο στην αλυσίδα
του αίματος ενδέχεται να αποτελεί
και ο φόνος, τον Μάιο, του πρώην
αστυνομικού των ΕΚΑΜ Σπύρου
Παπαχρήστου. Ο 57χρονος είχε δε-
σμούς με πολιτικούς και ισχυρούς

επιχειρηματίες, ενώ ταυτόχρονα
διατηρούσε επαφές με άτομα του
υποκόσμου. Δέχθηκε πυροβολι-
σμούς έξω από ταβέρνα στην Παλ-
λήνη και η δολοφονία του φέρεται
να υπήρξε καταλύτης των πρόσφα-
των εξελίξεων.

Οι Μανώλης Καραγιάννης, Βασίλης
Γρίβας και Γιώργος Λίτσας (νεκροί
από σφαίρες τους τελευταίους 13

μήνες) αποτελούσαν στο πρόσφατο
παρελθόν την ηγεσία μιας εκ των
δύο ισχυρότερων ομάδων «μπράβων»
της πρωτεύουσας. Ηλεγχαν πάνω
από 60 καταστήματα στην Πετρού-
πολη, στη Νίκαια, στον Κορυδαλλό,
στον Πειραιά και στην παραλιακή
και βρίσκονταν σε «πόλεμο» με την
ομάδα των Βασίλη Στεφανάκου, Πα-
ναγιώτη Βλαστού και Γιάννη Σκα-

φτούρου. Σύμφωνα με δικαστικά έγ-
γραφα, ο Βλαστός είχε «παραγγείλει»
τη δολοφονία του Καραγιάννη αντί
αμοιβής 50.000 ευρώ και είχε έρθει
σε επικοινωνία με Ρώσο εκτελεστή.
Και ο Γρίβας όμως, που σε συνομι-
λητές του σχολίαζε ότι «βάλανε να
με σκοτώσουν γιατί με φοβούνται
και με σέβονται» είχε αναθέσει σε
συνεργό του τον φόνο των τριών

αντιπάλων του. Δεν είδε ποτέ το σχέ-
διό του να υλοποιείται, καθώς το
πρωί της 3ης Μαΐου 2017 δολοφο-
νήθηκε με επτά σφαίρες έξω από
σχολείο στα Γλυκά Νερά. Ο φόνος
έγινε μπροστά στα μάτια του 11χρο-
νου γιου του, ο οποίος είχε μόλις
ανοίξει την πόρτα για να κατέβει
από το αυτοκίνητο, όταν είδε έναν
κουκουλοφόρο να πλησιάζει το τζάμι
του οδηγού και να πυροβολεί τον
πατέρα του.

Οι υποψίες για τη δολοφονία του
Βασίλη Γρίβα ή «Μπίλι» στράφηκαν
αρχικά στην «ομάδα Στεφανάκου»
και στη συνέχεια στον Μανώλη Κα-
ραγιάννη, ο οποίος τα τελευταία χρό-
νια είχε έρθει σε ρήξη με τους παλιούς
συνεταίρους και δημιουργήσει τη
δική του ομάδα μπράβων, με «φου-
σκωτούς» κυρίως από την Αλβανία.
Με προσοχή, όμως, εξετάζεται και
το ενδεχόμενο η δολοφονία να συν-
δέεται με μια πανομοιότυπη επίθεση
εις βάρος ενός 50χρονου «ποινικού»,
το 2010, στο Αιγάλεω. Το θύμα ήταν
σε κόντρα με τον Γρίβα και είχε
δεχθεί ένοπλη επίθεση τη στιγμή
που μετέφερε στο σχολείο το ανήλικο
παιδί του. Αν και πυροβολήθηκε στο
κεφάλι κατάφερε να επιβιώσει.

Εκτέλεση με 27 σφαίρες
Τον φόνο του Γρίβα ακολούθησε,

αρχές του έτους, η εκτέλεση συμ-
βολαίου θανάτου εις βάρος του Βα-
σίλη Στεφανάκου. Μετά πολλά χρό-
νια στη φυλακή, όπου εξέτιε ποινές
για ανθρωποκτονίες, εκβιασμούς,
εκρήξεις αλλά και χρηματοδότηση
της τρομοκρατίας, ο 57χρονος πέ-
ρασε τον Αύγουστο του 2016 την
έξοδο του Κορυδαλλού και –σύμ-
φωνα με μια εκδοχή– είχε αποφα-
σίσει να ασχοληθεί αποκλειστικά
με την εταιρεία διανομής υγραερίου
που είχε συστήσει. Το βράδυ της
8ης Ιανουαρίου, όμως, τη στιγμή
που έβγαινε από τα γραφεία της
εταιρείας δέχθηκε 27 σφαίρες από
δύο πληρωμένους δολοφόνους, που
είχαν στήσει ενέδρα στη λεωφόρο
Αθηνών. Και σε αυτή την περίπτωση,
υπ’ αριθμόν ένα ύποπτος για τον
φόνο του «αρχηγού των αρχηγών»,
όπως πολλοί αποκαλούσαν τον Στε-
φανάκο, θεωρήθηκε ο Μανώλης Κα-
ραγιάννης. Η αντιπαλότητά τους
ήταν γνωστή και μάλιστα οι φήμες
λένε ότι την περίοδο που οι δύο άν-
δρες ήταν κρατούμενοι στις φυλακές
Λάρισας είχαν δώσει δημόσια «όρκο»
αλληλοεξόντωσης.

Τους μήνες που μεσολάβησαν μέ-
χρι σήμερα, πάντως, προέκυψαν
πληροφορίες που ίσως οδηγήσουν
την έρευνα σε άλλη κατεύθυνση.
Πηγή με γνώση του θέματος, που
μίλησε στην «Κ» υπό τον όρο της
ανωνυμίας, απέδωσε τον φόνο του
Στεφανάκου σε κοντινό του άνθρω-
πο, με τον οποίο ήρθε σε ρήξη λίγους
μήνες πριν από τη δολοφονία στο
πλαίσιο επαφών που έκανε ο 57χρο-
νος για να κλείσει ανοικτά μέτωπα.
Σύμφωνα με αυτή την εκδοχή, ο δρά-
στης ερμήνευσε την οργή του Στε-
φανάκου ως απειλή και έσπευσε να
τον δολοφονήσει φοβούμενος για
τη ζωή του.

<<<<<<

Πηγή που μίλησε 
στην «Κ» αποδίδει 
τον φόνο Στεφανάκου 
σε κοντινό του άνθρωπο,
με τον οποίο είχε έρθει
σε ρήξη λίγους μήνες
νωρίτερα.

Πόλεμος για την ηγεμονία στη νύχτα
Η δολοφονία του Μανώλη Καραγιάννη και το ξεκαθάρισμα λογαριασμών του υποκόσμου που μαίνεται δύο χρόνια

Μετά τους Βασίλη Γρίβα και Βασίλη
Στεφανάκο ήταν η σειρά του Γιώρ-
γου Λίτσα να πέσει τον Απρίλιο νε-
κρός στον πόλεμο της νύχτας. Ο
«Μπούμπι», όπως ήταν το ψευδώ-
νυμό του, είχε λάβει ένα πρώτο απει-
λητικό μήνυμα τον Φεβρουάριο του
2016, όταν άγνωστοι είχαν «γαζώσει»
με καλάσνικοφ καφενείο μέσα στο
οποίο βρισκόταν, στους Αγίους
Αναργύρους. Το περιστατικό ερμη-
νεύθηκε ως «μήνυμα» προς τον Λί-
τσα και, παρότι τη στιγμή της επί-
θεσης στο κατάστημα ήταν σε εξέ-
λιξη οικογενειακή γιορτή, δεν υπήρ-
ξαν τραυματισμοί.

Ο 45χρονος είχε συμπεριληφθεί
στη μεγάλη δικογραφία του Τμήμα-
τος Δίωξης Εκβιαστών με κατηγο-
ρουμένους 217 μπράβους, ενώ είχε
κατηγορηθεί για τη ληστεία στην
Εθνική Τράπεζα στην Αλόννησο
(Αύγουστος 2010) και την αιματηρή
ληστεία στο Γενικό Κρατικό Νίκαιας,
με θύμα τον ταμία Δημήτρη Μαν-
τούβαλο. Εως το 2011 ηγείτο της

μιας από τις δύο μεγαλύτερες ομάδες
εκβιαστών της πρωτεύουσας, ωστό-
σο, τα χρόνια που ακολούθησαν
ήρθε σε ρήξη με τους συνεταίρους
του Βασίλη Γρίβα και Μανώλη Κα-
ραγιάννη και ακολούθησε αυτόνομη
πορεία. Κάποιες πληροφορίες τον
ήθελαν να έχει αποδυναμωθεί και
ουσιαστικά να έχει αποσυρθεί από
το παιγνίδι της «προστασίας», ενώ
άλλες πηγές ενημέρωσης ανέφεραν
ότι παρέμενε ισχυρός διατηρώντας
υπό τον έλεγχό του καταστήματα
στον Πειραιά και στην παραλιακή.
Δολοφονήθηκε με σφαίρες από κα-
λάσνικοφ το βράδυ της 19ης Απρι-
λίου κοντά στο σπίτι του, στους Αγί-
ους Αναργύρους. Ο φόνος του είχε
παρόμοια χαρακτηριστικά με αυτούς
των Βασίλη Γρίβα και Βασίλη Στε-
φανάκου και θεωρήθηκε συνέχεια
στον πόλεμο των «νονών».

Σήμερα, τρεις μήνες μετά την εκτέ-
λεση του συμβολαίου θανάτου, δύο
είναι τα επικρατέστερα σενάρια για
την ταυτότητα των δραστών. Το

πρώτο θέλει εκείνους που έχουν ανά-
μειξη στη δολοφονία Στεφανάκου
να αποφάσισαν να «αποσύρουν»
από το παιγνίδι της διαδοχής και
τον Λίτσα, προκειμένου ο δρόμος
προς την ηγεμονία τους να είναι
απρόσκοπτος. Βασικός ύποπτος σε
αυτή την περίπτωση είναι ένας ηλι-
κίας περίπου 40 ετών μπράβος, που
ανήκε στο παρελθόν στην ομάδα
του Βασίλη Στεφανάκου και έχει κα-
τηγορηθεί για συμμετοχή σε από-
πειρες δολοφονίας, εκρήξεις και άλλα
αδικήματα. Το δεύτερο σενάριο θέλει

τον «Μπούμπι» να έπεσε νεκρός κατ’
εντολήν του Μανώλη Καραγιάννη,
με τον οποίο τα τελευταία χρόνια
ανήκαν σε αντίπαλα στρατόπεδα.
Τα δεδομένα, πάντως, περιπλέκει ο
φόνος του πρώην αστυνομικού της
ΕΚΑΜ Σπύρου Παπαχρήστου – ένα
περιστατικό που καλύπτεται από πέ-
πλο μυστηρίου και ακατάσχετης σε-
ναριολογίας. Ο 57χρονος, που είχε
στο παρελθόν κατηγορηθεί για εμ-
πλοκή σε σοβαρή υπόθεση διαφθο-
ράς, διατηρούσε ισχυρά ερείσματα
στο εσωτερικό της ΕΛ.ΑΣ. και ταυ-
τόχρονα στενούς δεσμούς με ηγετικά
«στελέχη» της νύχτας, όπως οι δο-
λοφονηθέντες Μανώλης Καραγιάν-
νης και Γιώργος Λίτσας.

Μετά την παραίτησή του από το
Σώμα φέρεται να δραστηριοποιείτο
στην παροχή υπηρεσιών «ασφαλεί-
ας» σε καταστήματα και μπαρ, ενώ
αναλάμβανε συνοδείες «επωνύμων»
στην Αττική και στη Μύκονο. Τραυ-
ματίστηκε θανάσιμα από σφαίρες,
αρχές Μαΐου, έπειτα από διαπλη-

κτισμό του με αγνώστους έξω από
ταβέρνα στην Παλλήνη. Ο φόνος
του δεν ήταν προσχεδιασμένος και
μάλιστα υπάρχουν υπόνοιες ότι γνώ-
ριζε και συνομίλησε με τους δράστες
πριν αυτοί τον πυροβολήσουν στο
χέρι και στην πλάτη.

Τα σενάρια
Ενα από τα σενάρια που διακι-

νούνται στο εσωτερικό της ΕΛ.ΑΣ.
θέλει τον Παπαχρήστου να δολο-
φονήθηκε από τον Καραγιάννη, με
τον οποίο ήρθε σε σύγκρουση επειδή
ο πρώην αστυνομικός τον θεώρησε
υπεύθυνο για τη δολοφονία του
Γιώργου Λίτσα, με τον οποίο διατη-
ρούσε φιλικές σχέσεις. Σύμφωνα με
αστυνομική πηγή, υπάρχουν υπό-
νοιες ότι το βράδυ του φόνου είχαν
φυσική παρουσία έξω από την τα-
βέρνα της Παλλήνης και άρα άμεση
εμπλοκή στη δολοφονία ο ίδιος ο
Καραγιάννης και ένας ακόμη Αλβα-
νός από την ομάδα του. Εάν αυτό
επιβεβαιωθεί, τότε η πρόσφατη δο-

λοφονική ενέδρα εις βάρος του «κα-
ράφλα», όπως ήταν γνωστός ο Κα-
ραγιάννης, θα αποτελεί πράξη αν-
τεκδίκησης από εκείνους που τον
θεώρησαν υπεύθυνο για τον φόνο
του πρώην ΕΚΑΜίτη.

Οι πλέον καχύποπτοι αφήνουν
μάλιστα υπονοούμενα για τον ρόλο
που διαδραμάτισαν εν ενεργεία
αστυνομικοί για τον εντοπισμό του
άγνωστου μέχρι πρότινος κρησφυ-
γέτου του Καραγιάννη στο Παλαιό
Φάληρο. Πηγή εκτός ΕΛ.ΑΣ. αποκά-
λυψε στην «Κ» ότι το τελευταίο διά-
στημα εν ενεργεία αστυνομικοί ρω-
τούσαν τους συναδέλφους τους για
τις κινήσεις του Καραγιάννη μετά
την αποχώρησή του από το Α.Τ.
Δραπετσώνας, όπου έδινε το «πα-
ρών» μετά την αποφυλάκισή του.
Μια άλλη εκδοχή, πάντως, θέλει τον
Καραγιάννη να έπεσε νεκρός από
τα πυρά ανταγωνιστή του, ο οποίος
μετά τους φόνους των Γρίβα, Στε-
φανάκου και Λίτσα θέλησε να γίνει
ο απόλυτος κυρίαρχος στη νύχτα.

<<<<<<

Ο Γιώργος Λίτσας,
γνωστός και ως
«Μπούμπι», είχε έρθει
σε ρήξη με τους
συνεταίρους του, Γρίβα
και Καραγιάννη. Ολοι
είχαν την ίδια τύχη...

Πέπλο μυστηρίου για τον φόνο του πρώην αστυνομικού των ΕΚΑΜ
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Για να έρθει στη συνάντησή μας,
χρειάστηκε να μπει στο μετρό. Μέ-
σα στο βαγόνι έσκυψε το κεφάλι.
Προσπάθησε να εστιάσει στο πά-
τωμα, σε κάποιο χρώμα, σε οτιδή-
ποτε θα του αποσπούσε την προ-
σοχή, γιατί δεν άντεχε τόσο κόσμο
ολόγυρα. Βγαίνει από το σπίτι του
δύο φορές την εβδομάδα. Δεν μπο-
ρεί παραπάνω. Λέει ότι αλλιώς νιώ-
θει πίεση, ότι έχει ταχυπαλμίες.
Επί χρόνια, του ήταν αφόρητο να
απομακρυνθεί ακόμη και από το
δωμάτιό του. Παρέμενε εκεί, άυπνος
μπροστά στην οθόνη του υπολο-
γιστή, βυθισμένος σε κάποιο δια-
δικτυακό παιχνίδι.

«Αν κάτσω ακίνητος, δεν νιώθω
το πέρασμα του χρόνου. Εχει χαθεί
αυτή η αίσθηση. Και ξεχνάω εύκο-
λα. Ο,τι δεν έχει σχέση με το gaming
δεν ενδιαφέρει το μυαλό μου, το
διαγράφω», λέει ο Θανάσης. Είναι
28 ετών, έχει αραιό μούσι και φοράει
γυαλιά μυωπίας με λεπτό μεταλλικό
σκελετό. Συναντιόμαστε στα γρα-
φεία του Τμήματος Προβληματικής
Χρήσης Διαδικτύου της μονάδας
απεξάρτησης «18 Ανω», όπου είναι
θεραπευόμενος. Δέχεται να μιλήσει
με μόνη παράκληση να μη δημο-
σιευθεί το πραγματικό όνομά του.

Η πρώτη επαφή του με τα ηλε-
κτρονικά παιχνίδια ήταν σε παιδική
ηλικία με τις κονσόλες Amiga και
Playstation. Τότε αφιέρωνε το πολύ
τέσσερις ώρες την ημέρα σε αυτή
την ασχολία. «Το Ιντερνετ με έβαλε
περισσότερο στο τριπάκι», λέει. Τα
μαζικά διαδικτυακά παιχνίδια πολ-
λαπλών παικτών (MMORPG), όπως
τα δημοφιλή World of Warcraft
(WoW) και League of Legends (LoL),
σταδιακά τον απορροφούσαν όλο
και περισσότερο. «Είχα μπει σε
“πρόγραμμα”», λέει και περιγράφει
μια καθημερινότητα που περιελάμ-
βανε έως και 20 ώρες σχεδόν αδιά-
λειπτου παιχνιδιού με μικρές παύ-
σεις για ύπνο.

Φαύλος κύκλος
Στην πορεία, έμεινε χωρίς παρέες

γιατί όποτε έβγαινε για καφέ μι-
λούσε για όσα γίνονταν στον ει-
κονικό κόσμο – κάτι που δεν εν-
διέφερε τους φίλους του. Διέκοψε
τις σπουδές του και τα τελευταία
έξι χρόνια δεν είχε σχέση, δεν έχει
πάει στον κινηματογράφο, δεν έχει
κάνει διακοπές. Ελειψε μόνο δύο
φορές από την Αθήνα για δύο εβδο-
μάδες συνολικά, όταν επισκέφθηκε
σε άλλη πόλη παίκτες που είχε γνω-
ρίσει στο διαδικτυακό παιχνίδι Li-
neage. Και τότε πάντως δεν έμεινε
μακριά από υπολογιστή. «Επαιζα
γιατί ήθελα την ευχαρίστηση, την
έξοδο. Αλλά δεν έπαιρνα αυτό. Οταν
τελείωνε το παιχνίδι, αισθανόμουν
άσχημα. Το ένιωθα σαν ανάγκη ότι
έπρεπε να ξαναπαίξω», λέει περι-
γράφοντας ουσιαστικά τον φαύλο
κύκλο της εξάρτησης.

Πρόσφατα ο Παγκόσμιος Οργα-
νισμός Υγείας αναγνώρισε τον εθι-

σμό στα βιντεοπαιχνίδια ως δια-
ταραχή της διανοητικής υγείας. Ο
δρ Πέτρος Λεβούνης, επικεφαλής
του ψυχιατρικού τμήματος του Πα-
νεπιστήμιου Rutgers στο Νιου Τζέρ-
σεϊ και ειδικός σε θέματα εξαρτή-
σεων, εξηγεί στην «Κ» ότι αυτή η
εξέλιξη θα βοηθήσει την ιατρική
έρευνα, τα διαγνωστικά μοντέλα

αλλά και τη θεραπεία των ασθενών.
Πριν από δέκα χρόνια στη Νέα Υόρ-
κη, κατά τη διάρκεια μιας επιδημίας
χρήσης κρυσταλλικής μεθαμφετα-
μίνης, ο κ. Λεβούνης διαπίστωσε
ότι αρκετοί ασθενείς εμφάνιζαν
και καταναγκαστική σεξουαλική
συμπεριφορά. Στράφηκε τότε στη
μελέτη των συμπεριφορικών εξαρ-
τήσεων και δέχθηκε έπειτα τους
πρώτους ασθενείς με εθισμό στα
βιντεοπαιχνίδια. Τα σύνδρομα στέ-
ρησης που είχαν (άγχος, δυσφορία
και διαταραχές ύπνου, μεταξύ άλ-
λων) θύμιζαν αυτά των εξαρτημέ-
νων από ουσίες όπως η κοκαΐνη.

Και στην Ελλάδα οι ειδικοί αντι-
λήφθηκαν σταδιακά τις διαστάσεις
του προβλήματος. Το 2008, το Κέν-

τρο Θεραπείας Εξαρτημένων Ατό-
μων (ΚΕΘΕΑ) είχε μια ομάδα έγκαι-
ρης παρέμβασης για εφήβους χρή-
στες κάνναβης. Διαπιστώθηκε όμως
ότι οι ανήλικοι που συμμετείχαν
τότε στο πρόγραμμα εμφάνιζαν κυ-
ρίως εξάρτηση από τα ηλεκτρονικά
παιχνίδια. Την τελευταία εξαετία,
125 έφηβοι και περίπου 350 γονείς
έχουν απευθυνθεί στη Μονάδα Εγ-
καιρης Παρέμβασης της Προβλη-
ματικής Χρήσης Διαδικτύου του
ΚΕΘΕΑ. Αυτή την περίοδο οκτώ παι-
διά και 35 γονείς δέχονται συμβου-
λευτική, ενώ άλλοι 22 γονείς ανα-
μένουν τη σειρά τους για ραντεβού.

Πότε όμως κάποιος θεωρείται
εθισμένος στα βιντεοπαιχνίδια; Η
Αναστασία Βλαχογεωργάκη, σύμ-

βουλος εξαρτήσεων και θεραπεύ-
τρια οικογένειας στο ΚΕΘΕΑ, εξηγεί
στην «Κ» ότι η χρήση θεωρείται
υπερβολική όταν ο παίκτης δεν εί-
ναι πλέον λειτουργικός στην υπό-
λοιπη ζωή του, όταν υπάρχει μια
μονοδιάστατη ενασχόληση.

«Δεν σημαίνει ότι όποιος παίζει
κάποιο ηλεκτρονικό παιχνίδι θα
εθιστεί. Πάρα πολύ κόσμος παίζει.
Γι’ αυτό δίνουμε έμφαση και στα
προβλήματα που μπορεί να υπάρ-
χουν πίσω από τον εθισμό», λέει
η ψυχίατρος Στέλλα Χρηστίδη,
επιστημονική υπεύθυνος στο Τμή-
μα Προβληματικής Χρήσης Δια-
δικτύου του «18 Ανω», που ανήκει
διοικητικά στο Ψυχιατρικό Νοσο-
κομείο Αττικής.

Το «18 Ανω» δέχεται ενηλίκους.
Περιστατικά που έχουν χρονίσει
και συχνά εμφανίζουν προϋπάρ-
χουσα ή συνυπάρχουσα ψυχοπα-
θολογία. Το άγχος, η κατάθλιψη,
σε κάποιες περιπτώσεις και οι
μαθησιακές δυσκολίες, συναν-
τώνται σε εξαρτημένους από βιν-
τεοπαιχνίδια. Ακόμη και η δια-
ταραχή ελλειμματικής προσοχής
μπορεί να θεωρηθεί από κάποιους
ειδικούς προδιαθεσικός παρά-
γοντας. Η κ. Χρηστίδη αναφέρει
ότι ορισμένοι θεραπευόμενοι διη-
γούνται και παλιές εμπειρίες σχο-
λικού εκφοβισμού. «Δυσκολεύον-
ται να ανταποκριθούν στην πραγ-
ματικότητα και απομονώνονται
στο σπίτι», λέει.

«Ημουν χαμένος σε έναν εικονικό κόσμο»
Οι συγκλονιστικές ιστορίες ενηλίκων που ασχολούνται παθολογικά με τα βιντεοπαιχνίδια και η αντιμετώπιση του εθισμού

<<<<<<

Η εξάρτηση από 
τα βιντεοπαιχνίδια
αναγνωρίστηκε 
ως διαταραχή της
διανοητικής υγείας.

Αυτή την περίοδο στο 18 Ανω πα-
ρακολουθούνται 30 ενήλικες για
την προβληματική χρήση του Δια-
δικτύου. Ολοι είναι άντρες, όπως
συχνά συμβαίνει στην εξάρτηση
από τα βιντεοπαιχνίδια. «Ο χρήστης
έχει χάσει πια τον έλεγχο, παίζει
περισσότερο από όσο έχει σχεδιάσει
και αυτό γίνεται προτεραιότητα
εις βάρος άλλων δραστηριοτήτων.
Μπορεί να γνωρίζει ή να βλέπει τις
αρνητικές συνέπειες αλλά δεν μπο-
ρεί να σταματήσει», λέει η ψυχία-
τρος Στέλλα Χρηστίδη.

Σε αυτή τη θέση είχε βρεθεί πα-
λιότερα και ο 35χρονος σήμερα
Επαμεινώνδας. Στα φοιτητικά του
χρόνια είχε περάσει έξι μήνες κλει-
σμένος στο σπίτι. Είχε τυπική επι-
κοινωνία με τους γονείς του, συμ-
πλήρωνε δύο ή τρεις ημέρες άυ-
πνος, έτρωγε μόνο πρόχειρο φα-
γητό. Για τον ίδιο αφετηρία της κα-
τάχρησης ήταν οι νέες δυνατότητες
που παρείχε το Διαδίκτυο. «Οσο
και να έπαιζες Super Mario κάποτε
θα τελείωνε. Πόσες φορές να το
τερματίσεις; Το βάζεις στο ράφι

και περιμένεις να βγει το επόμενο»,
λέει αναφερόμενος στο δημοφιλές
παιχνίδι της Nintendo. «Ολα τα
παιχνίδια παλιά είχαν αρχή και τέ-
λος. Τίτλοι όμως όπως το World of
Warcraft δεν τελειώνουν ποτέ»,
επισημαίνει.

Επιβαρυντικά μπορεί να λειτουρ-
γεί πλέον και το γεγονός ότι με την
εξάπλωση της χρήσης των smart-
phones όλα βρίσκονται «ένα κλικ
μακριά». Ο ψυχίατρος Πέτρος Λε-
βούνης εξηγεί ότι για κάποιους ει-
δικούς παίζει ρόλο στον εθισμό και
η δομή των βιντεοπαιχνιδιών. Σύμ-
φωνα με αυτή τη θεωρία τα παι-

χνίδια έχουν γίνει πιο δύσκολα. Η
επιβράβευση του χρήστη δεν είναι
δεδομένη, ούτε προκύπτει άμεσα
μόλις ανοίξει μια εφαρμογή, προ-
καλώντας αδημονία στον παίκτη.

Με τον καιρό ο Επαμεινώνδας
κατάφερε έως έναν βαθμό να οριο-
θετήσει τον χρόνο που δαπανά στα
διαδικτυακά παιχνίδια. Τελείωσε
τις σπουδές του με αντικείμενο την
Πληροφορική, βρήκε εργασία και
διατήρησε τις παρέες του παρότι
καθημερινά περνούσε οκτώ ώρες
καθηλωμένος σε μια οθόνη, παί-
ζοντας. Οταν όμως απέκτησε δική
του οικογένεια διαπίστωσε ότι και
αυτός ο χρόνος ήταν υπερβολικός.
«Για εμένα υπήρχαν δύο κόσμοι.
Τότε στα μάτια πολλών ήμουν φυ-
σιολογικός, χωρίς να ξέρουν ότι τα
βράδια συνήθως με απασχολούσε
και αυτό το κομμάτι», αναφέρει ο
Επαμεινώνδας. «Το gaming είναι
κουραστικό. Οταν φτάσεις στα 30
και δεν κοιμηθείς δύο συνεχόμενα
βράδια δύσκολα θα συνέλθεις την
τρίτη μέρα. Ακόμα και η εγχείρηση
που έκανα στη μέση οφείλεται στην

έντονη καθιστική ζωή που είχα».
Πώς αντιμετωπίζεται όμως αυτή

η εξάρτηση; Ολοι οι ειδικοί που μί-
λησαν στην «Κ» λένε ότι βασικό
εργαλείο κατά του εθισμού είναι η
ψυχοθεραπεία. Σε ορισμένες περι-
πτώσεις ανάλογα με συνυπάρχου-
σες ψυχικές ασθένειες μπορεί να
γίνει και χρήση φαρμακευτικής
αγωγής. Ο κ. Λεβούνης θυμάται
την περίπτωση ενός ασθενούς του
που εργαζόταν ως μάνατζερ εστια-
τορίου στη Νέα Υόρκη. «Δαπανούσε
25 με 30 ώρες την εβδομάδα στο
gaming – πέρα από τις ώρες που
αφιέρωνε στο να το σκέφτεται.
Εκρυβε αυτή την ενασχόλησή του
από συναδέλφους και συγγενείς.
Αποφάσισε να μεταναστεύσει στο
Λονδίνο – παρότι αυτά τα παιχνίδια
είναι προσβάσιμα διεθνώς. Ηθελε
να έρθει σε ρήξη με τον τρόπο ζωής
του, με τη ρουτίνα που είχε δια-
μορφώσει», περιγράφει.

Η κ. Χρηστίδη εξηγεί ότι στόχος
των προγραμμάτων απεξάρτησης
δεν είναι να σταματήσει η χρήση
του υπολογιστή από τον θερα-

πευόμενο. Αλλωστε, οι υπολογι-
στές είναι εργαλείο και μέρος της
ζωής μας. Στόχος είναι να μη χρη-
σιμοποιούνται για διαδικτυακά
παιχνίδια.

Μάχη να κρατηθούν μακριά
Ο Επαμεινώνδας, θεραπευόμενος

και αυτός στο 18 Ανω, δεν έχει
αφιερώσει ούτε ένα λεπτό στο ga-
ming από τον Ιανουάριο. «Είπαμε
να το δοκιμάσουμε για μία εβδο-
μάδα και έχουν συμπληρωθεί μή-
νες», αναφέρει όταν συναντιόμαστε
στα γραφεία της μονάδας. Είναι
ψηλός, με ήρεμο λόγο και φοράει
μια μπλούζα με το σήμα του Flash,
του σούπερ ήρωα των κόμικς της
DC. Αναζητά τώρα εναλλακτικές
δραστηριότητες για να γεμίσει τον
ελεύθερο χρόνο του.

Αντίστοιχα ο 28χρονος Θανάσης
προσπαθεί να μετριάσει τη χρήση
διαδικτυακών παιχνιδιών. Κοιμάται
περισσότερο και μόλις ξυπνήσει
δεν θα συνδεθεί αμέσως στον υπο-
λογιστή, αλλά θα μιλήσει με τους
γονείς του, θα βοηθήσει στις δου-

λειές του σπιτιού. Πλέον δεν τρώει
στο δωμάτιό του, αλλά στην κου-
ζίνα. Το μεσημέρι που συναντιό-
μαστε έχει ήδη κλείσει πέντε ώρες
εκτός οποιουδήποτε διαδικτυακού
παιχνιδιού.

«Εχω φτάσει 28 χρόνων και δεν
έχω κάνει κάτι και με φοβίζει αυτό.
Μέχρι πότε θα μπορούν να με συν-
τηρήσουν οι γονείς μου;». Θυμάται
ότι υπήρχαν ημέρες που μιλούσε
μόνο αγγλικά. Αυτή η ψηφιακή επι-
κοινωνία με άλλους χρήστες των
ίδιων παιχνιδιών διεθνώς του πα-
ρείχε μια ψευδαίσθηση κοινωνι-
κότητας. Παρέμενε όμως μόνος
του, στο δωμάτιό του. «Δεν ζούσα
στην Ελλάδα. Ημουν χαμένος σε
έναν εικονικό κόσμο», λέει. «Αλλοι
λένε ότι θέλουν να αποκτήσουν
χρήματα, ή να κάνουν πολλά τα-
ξίδια. Εγώ δεν είχα στόχο, γενικά.
Ούτε να παίζω μέχρι να πεθάνω
ήθελα, που λέει ο λόγος. Πρόσφατα
άρχισα να σκέφτομαι για στόχους.
Θέλω να τελειώσω τη θεραπεία, να
πιάσω μια δουλειά, να αποκτήσω
δική μου οικογένεια».

Η συντριπτική πλειονότητα των εθισμένων στα βιντεοπαιχνίδια στην Ελλάδα αποτελείται από νεαρούς άντρες που ξαγρυπνούν μπροστά σε μια οθόνη.
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«Στα μάτια πολλών
ήμουν φυσιολογικός,
χωρίς να ξέρουν ότι τα
βράδια με απασχολούσε
το gaming», λέει
35χρονος που έπαιζε
οκτώ ώρες καθημερινά.

Τα δύσκολα βήματα επιστροφής στην πραγματικότητα...

Για τον 28χρονο Θανάση όλα
μπορεί να είχαν εξελιχθεί
διαφορετικά εάν, όπως λέει,
υπήρχε σχετική ενημέρωση
για την πιθανότητα εξάρτη-
σης από τα βιντεοπαιχνίδια ή
τους τρόπους αντιμετώπισης
όσο ήταν ακόμη παιδί.
Η Αναστασία Βλαχογεωργά-
κη από τη μονάδα του ΚΕ-
ΘΕΑ που ειδικεύεται σε παι-
διά και εφήβους λέει ότι οι
γονείς δεν πρέπει να βά-
ζουν ταμπέλες. Δεν ωφελεί
να τους λένε: «Είσαι εξαρτη-
μένος». Αυτή την περίοδο,
λόγω καλοκαιριού και πε-
ρισσότερου ελεύθερου
χρόνου, αυξάνονται τα αιτή-
ματα που δέχεται από γο-
νείς καθώς ανησυχούν για
υποτροπή των παιδιών στην
υπερβολική χρήση διαδι-
κτυακών παιχνιδιών. «Χρει-
άζεται ήρεμη και συνεπής
αντιμετώπιση. Να τροφοδο-
τούν τα παιδιά με άλλες
δραστηριότητες», λέει.
Στα δέκα χρόνια που παρα-
κολουθεί στις ΗΠΑ το θέμα
του εθισμού στο gaming, ο
ψυχίατρος Πέτρος Λεβούνης
δέχεται πιο συχνά ενηλίκους
ασθενείς που υποστηρίζουν
χωρίς δισταγμό ότι πάσχουν
από αυτή την εξάρτηση.
Μπορεί όμως να μην είναι
αυτό το βασικό θέμα που
τους βασανίζει. «Νιώθουν
αγχωμένοι, δυστυχισμένοι
και μπορεί να ψάχνουν για
οτιδήποτε ενδέχεται να εξη-
γήσει καλύτερα την κατάστα-
σή τους», λέει και φέρνει ως
παράδειγμα την περίπτωση
18χρονου ασθενούς του. Οι
γονείς του θεωρούσαν ότι
πάσχει από εθισμό στα βιν-
τεοπαιχνίδια λόγω της πο-
λύωρης ενασχόλησής του με
αυτά. Ο έφηβος όμως δια-
γνώστηκε με σχιζοφρενική
διαταραχή και έλαβε ειδική
αγωγή.

Η ενημέρωση

Τα μαζικά διαδικτυακά παιχνίδια πολλαπλών παικτών (MMORPG), όπως αυτό
στη φωτογραφία, είναι ιδιαίτερα δημοφιλή μεταξύ των εθισμένων στο gaming.

Η ψηφιακή επικοινωνία με παίκτες σε άλλες χώρες παρέχει στους εξαρτη-
μένους μια ψευδαίσθηση κοινωνικότητας.
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Της ανταποκρίτριάς μας στις ΒΡΥΞΕΛ-
ΛΕΣ ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Μπορεί να ήταν γεμάτη εντάσεις,
αντιπαραθέσεις ακόμα και θεατρι-
νισμούς η 12ωρη Σύνοδος Κορυφής
της Ε.Ε. με βασικό θέμα το προ-
σφυγικό, αλλά από ουσία λίγα ήταν
τα απτά αποτελέσματα που μπορεί
να επιδείξει. Αλλωστε, δεν είναι
μυστικό ότι ο βασικός σκοπός της
πολύωρης διαπραγμάτευσης ήταν
πολιτικός, καθώς οι μεταναστευ-
τικές ροές έχουν σημειώσει πτώση
95% από το 2015.

Και δεν ήταν άλλος από το να
δώσει, πρώτον, μία ανάσα πνοής
στην κυβέρνηση συνεργασίας της
Αγκελα Μέρκελ και δεύτερον, να
αποδείξει ο νέος Ιταλός πρωθυ-
πουργός ότι κατάφερε μια πιο δί-
καιη ανακατανομή των προσφυγι-
κών βαρών. Ωστόσο, παρά την προ-
σπάθεια των «28» να επιδείξουν
ότι έχουν ένα κοινό όραμα για την
αντιμετώπιση του φαινομένου, το

χάσμα ανάμεσα στο ανατολικό και
στο δυτικό μπλοκ της Ενωσης είναι
πιο εμφανές από ποτέ. «Καταφέ-
ραμε να καταλήξουμε σε μια συμ-
φωνία στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.
Αλλά αυτό στην πραγματικότητα
ήταν το ευκολότερο μέρος του έρ-
γου μας, σε σύγκριση με τα όσα
μας περιμένουν όταν αρχίσουμε
να την εφαρμόζουμε», είπε ο πρό-
εδρος του Συμβουλίου Ντόναλντ
Τουσκ.

Η Σύνοδος είχε άτυπα τον τίτλο
«η σωτηρία της Μέρκελ», εντούτοις
αυτός που έκλεψε τις εντυπώσεις
ήταν ο πρωτοεμφανιζόμενος Ιταλός
πρωθυπουργός Τζουζέπε Κόντε,
που έκανε αυτό που δεν συνηθίζεται
σε τέτοιες συναντήσεις: Εβαλε βέτο
στα συμπεράσματα της Συνόδου
για θέματα εκτός του προσφυγικού
μέχρι να συμφωνηθούν όλες οι πα-
ράμετροι που ήθελε η Ιταλία για το
θέμα. Ο ίδιος τόνισε ότι ως δικη-
γόρος δεν μπορεί να συναινέσει σε
μία συμφωνία πριν αποφασιστούν
όλα, για να δεχθεί τα πειράγματα
του Βούλγαρου ομολόγου του Μπόι-
κο Μπορίσοφ ότι ο ίδιος στο πα-
ρελθόν ήταν πυροσβέστης.

Από εκεί ξεκίνησε μία μακρά δια-
πραγμάτευση, που από τη μία η
Ιταλία ζητούσε περισσότερη βοή-
θεια και αλληλεγγύη ως χώρα πρώ-
της υποδοχής και η Γερμανία στή-
ριξη για την επιστροφή προσφύγων
από το έδαφός της στις πρώτες χώ-
ρες εισόδου και από την άλλη οι
Ανατολικοευρωπαίοι, υπό την ηγε-
σία του Ούγγρου πρωθυπουργού

Βίκτορ Ορμπαν και την ένθερμη
στήριξη του Αυστριακού καγκελα-
ρίου Κουρτς, διατήρησαν τη θέση
που έχουν τα τελευταία τρία χρόνια:
Οτιδήποτε αποφασιστεί θα πρέπει
είναι σε εθελοντική βάση ώστε
αυτοί να μη συμμετάσχουν.

Καθώς οι ηγέτες βρίσκονταν πολύ
μακριά από το να συμφωνήσουν
οποιαδήποτε αναθεώρηση της Συμ-
φωνίας του Δουβλίνου, αναγκάστη-
καν να καταλήξουν σε μία σειρά
από μέτρα που θα λειτουργήσουν
μέχρι να πραγματοποιηθεί η ολική
συμφωνία κάποια στιγμή στο μέλλον.
Ο πρόεδρος της Γαλλίας Εμανουέλ
Μακρόν έπαιξε σημαντικό ρόλο, κα-
θώς πρότεινε τον συμβιβασμό με
την εισαγωγή στα συμπεράσματα
των «ελεγχόμενων κέντρων» που
θα δημιουργηθούν σε κράτη-μέλη,
μόνο σε εθελοντική βάση. Σε αυτά
θα διαφοροποιούνται οι παράτυποι
μετανάστες, οι οποίοι θα επιστρέ-
φονται, από αυτούς που χρήζουν
διεθνούς προστασίας. Ο Ελληνας
και ο Ιταλός πρωθυπουργός αλλά
και ο Μακρόν δήλωσαν ότι δεν προ-
τίθενται να φιλοξενήσουν «ελεγχό-
μενα κέντρα» στις χώρες τους. Πα-
ράλληλα, αναμένεται τα κράτη που
ήδη διαθέτουν hotspots να ενισχυ-
θούν περαιτέρω.

«Πλατφόρμες αποβίβασης»
Οι ηγέτες συμφώνησαν επίσης

στη δημιουργία «πλατφορμών απο-
βίβασης» εκτός ευρωπαϊκών εδαφών,
με σκοπό να εξαρθρωθούν τα κυ-
κλώματα των διακινητών. Οι πλατ-
φόρμες, σύμφωνα με τα συμπερά-
σματα της Συνόδου Κορυφής, θα
πρέπει να λειτουργούν με τη βοήθεια
της Υπατης Αρμοστείας των Ηνω-
μένων Εθνών για τους Πρόσφυγες
και τον Διεθνή Οργανισμό Μετανά-
στευσης, αλλά δεν υπάρχουν περαι-
τέρω λεπτομέρειες για το πώς θα
λειτουργούν, πού και πότε.

Αυτή που επέμεινε ιδιαίτερα να
μη διακοπεί η συνάντηση χωρίς κά-
ποια συγκεκριμένη συμφωνία, όταν
πλέον η ώρα ήταν περασμένη και
οι ηγέτες ήταν κουρασμένοι, ήταν
η καγκελάριος Μέρκελ που χρειαζό-
ταν απεγνωσμένα κάτι για να πα-
ρουσιάσει ως επιτυχία στον κυβερ-
νητικό της εταίρο. Η ίδια, όπως έλεγε
Ευρωπαίος αξιωματούχος στην «Κ»,
«σώθηκε» από τους Σοσιαλιστές
εταίρους της, τον Αλέξη Τσίπρα και
τον Ισπανό πρωθυπουργό Πέδρο
Σάντσεθ που προχώρησαν σε συμ-
φωνία μαζί της, δηλώνοντας έτοιμοι
να δεχθούν πάλι τους αιτούντες άσυ-
λο που θα εντοπιστούν στο μέλλον
στα σύνορα της Γερμανίας, εφόσον
έχουν προέλθει από τις χώρες τους.
«Εχουμε ακόμα πολύ δρόμο για να
γεφυρώσουμε τις διαφορές μας»,
τόνισε η κ. Μέρκελ, ελπίζοντας ότι
η συμφωνία που θα φέρει στο Βε-
ρολίνο θα θεωρηθεί αρκετή από τον
κυβερνητικό της εταίρο, ενώ για τον
Ιταλό πρωθυπουργό «ήταν μια μακρά
διαπραγμάτευση, αλλά από σήμερα
η Ιταλία δεν είναι πλέον μόνη της».

Μνημόνιο κατανόησης υπέγραψαν
τη Δευτέρα στο Λουξεμβούργο οι
υπουργοί Αμυνας εννέα κρατών
της Ευρωπαϊκής Ενωσης, με στόχο
τη δημιουργία στρατιωτικής δύ-
ναμης ταχείας επέμβασης σε πε-
ριοχές κρίσης.

Με την πρωτοβουλία αυτή, που
παρουσίασε πρώτος ο Γάλλος πρό-
εδρος Μακρόν σε ομιλία του πέρυσι
το φθινόπωρο στη Σορβόννη, συμ-
φώνησε και η Βρετανία, που επι-
διώκει με τον τρόπο αυτό να δια-
τηρήσει την αμυντική συνεργασία
με την Ευρώπη μετά το Brexit.

Η πρωτοβουλία επιτρέπει στα
κράτη αυτά της Ευρώπης να εξα-
σφαλίσουν την αμυντική τους αυ-
τονομία, πέρα από τις δομές του
ΝΑΤΟ, αλλά και της Ευρωπαϊκής
Ενωσης. Η εξέλιξη αυτή φέρεται
να έχει προκαλέσει την ανησυχία
του ΝΑΤΟ, επιτελείς του οποίου
εκτιμούν ότι η δημιουργία τέτοιας
δύναμης ταχείας επέμβασης θα πε-

ριορίσει την επιχειρησιακή ικανό-
τητα της Βορειοατλαντικής Συμ-
μαχίας και θα οδηγήσει σε αμυντική
απομάκρυνση των ευρωπαϊκών
κρατών από τις ΗΠΑ.

Μιλώντας την περασμένη Κυ-
ριακή στην εφημερίδα Le Figaro,
η Γαλλίδα υπουργός Αμυνας, Φλο-

ράνς Παρλί, είπε ότι η υπόθεση της
ευρωπαϊκής άμυνας απαιτεί «κοινή
στρατηγική κουλτούρα», που θα
μειώσει στο ελάχιστο τους χρόνους
απόφασης και αντίδρασης σε πε-
ριόδους κρίσης.

Η δημιουργία νέου, ανεξάρτητου

αμυντικού θεσμού θα επιτρέψει τη
συμμετοχή της Βρετανίας σε κοινές
αμυντικές πρωτοβουλίες μετά την
έξοδο της χώρας από την Ενωση.

Η σπουδή του προέδρου Μακρόν
να δώσει σάρκα και οστά σε αυτό
το φιλόδοξο αμυντικό σχέδιο δεν
έχει να κάνει μόνο με την πρόθεσή
του να καταστήσει την Ευρώπη
αμυντικά ανεξάρτητη από τις ΗΠΑ,
αποσκοπώντας ταυτόχρονα στη
θεσμοθέτηση αξιόπιστης νέας δύ-
ναμης ταχείας επέμβασης.

Aνησυχία
Ο αργός ρυθμός της ευρωπαϊκής

αμυντικής ενσωμάτωσης προκαλεί
ιδιαίτερη ανησυχία, καθώς η Ε.Ε.
δεν θεωρείται ικανή να αντιμετω-
πίσει αποτελεσματικά κρίσεις στην
περιφέρειά της, όπως έδειξε και η
προσφυγική κρίση στη Μεσόγειο.

Η Ευρωπαϊκή Ενωση έχει ήδη
δημιουργήσει τέσσερα πολυεθνικά
σώματα στρατού, από το 2007 έως

σήμερα, χωρίς ωστόσο να έχει προ-
χωρήσει την ανάπτυξή τους.

Η απρόβλεπτη φύση της κυβέρ-
νησης Τραμπ στην Ουάσιγκτον και
οι «στενές σχέσεις», που φέρεται
να διατηρούν μέλη της οικογένειας
Τραμπ και ανώτατα στελέχη της
αμερικανικής κυβέρνησης με τη
Μόσχα και το καθεστώς Πούτιν
καθιστούν αναγκαία, σύμφωνα με
Ευρωπαίους αξιωματούχους, τη
δημιουργία νέου αυτόνομου αμυν-
τικού φορέα

Πρώτη αποστολή των εμπνευ-
στών του νέου αμυντικού δόγματος
θα πρέπει τώρα να είναι η ενίσχυση
της διμερούς συνεργασίας μεταξύ
Παρισίων και Βερολίνου στο θέμα
της αμυντικής βιομηχανίας, που
θα δημιουργήσει τις απαραίτητες
συνθήκες για εμβάθυνση και εδραί-
ωση της στρατιωτικής συνεργα-
σίας, πέρα από τους νατοϊκούς πε-
ριορισμούς.

REUTERS

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Δύο χρόνια μετά το σοκ του βρετα-
νικού δημοψηφίσματος, το άλμα
προς τα εμπρός, με το οποίο η Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση θα ξεπερνούσε το
εμπόδιο της βρετανικής εξόδου,
μοιάζει όλο και περισσότερο με
βουτιά σε ζοφερό τέλμα. Το βασικό
στοίχημα για τη σταθεροποίηση
της Ε.Ε., η αναμόρφωση της Ευ-
ρωζώνης, παραμένει χίμαιρα, η δια-
χείριση του Brexit αφήνει ανοικτό
το ενδεχόμενο ενός επιζήμιου για
όλους «σκληρού Brexit», ενώ ο πο-
λιτικός χρόνος τελειώνει.

Στα συμπεράσματα της Συνόδου
Κορυφής της Παρασκευής δεν
υπάρχει η παραμικρή αναφορά
στον έστω και μικρό προϋπολογι-
σμό της Ευρωζώνης, που είχαν
εξαγγείλει την περασμένη εβδο-
μάδα στο Μέσεμπεργκ οι ηγέτες
της Γαλλίας και της Γερμανίας,
ούτε φυσικά αναφορά σε άλλες
προτάσεις όπως η κοινή ασφάλιση
ανεργίας και το ταμείο που θα πα-
ρενέβαινε για τη διάσωση προ-
βληματικών τραπεζών. Το κοινό
ανακοινωθέν αναφέρει ότι «θα ξε-
κινήσουν διαπραγματεύσεις για
την Ευρωπαϊκή Ασφάλιση Κατα-

θέσεων», χωρίς χρονοδιαγράμμα-
τα, στόχους και λεπτομέρειες, ενώ
μεταθέτει μια σειρά ζητημάτων
για αργότερα.

Η επιδίωξη της σταθεροποίησης
της Ευρωζώνης επισκιάστηκε σχε-
δόν ολοκληρωτικά από τις έντονες
διαφωνίες για το μεταναστευτικό,
με τις ιαχές του υπουργού Εσωτε-
ρικών της Γερμανίας (και εχθρού
κάθε μεταρρύθμισης της Ευρωζώ-
νης) Χορστ Ζεεχόφερ να μονοπω-
λούν το ενδιαφέρον. Μετά την
προχθεσινή αποτυχία, απομένει
μόνο μία σύνοδος κορυφής, τον
Δεκέμβριο, πριν από τις ευρωεκλο-
γές του 2019, οι οποίες αναμένεται
να αλλάξουν τον πολιτικό χάρτη
της Ευρώπης.

Ο προϋπολογισμός
Οι περίφημες 10 λέξεις (14 στα

ελληνικά) υπέρ των οποίων πολε-
μούσε ο Γάλλος υπουργός Οικονο-
μικών Μπρινό Λε Μερ («προϋπο-
λογισμός της Ευρωζώνης, με δικούς
του πόρους για την οικονομική
σταθεροποίηση και τη σύγκλιση»)
λάμπουν διά της απουσίας τους,
παρότι οι αρχικές φιλοδοξίες του
Γάλλου προέδρου Μακρόν για προ-
ϋπολογισμό έως και 200 δισ. ευρώ

είχαν ούτως ή άλλως ψαλιδιστεί
από την καγκελάριο Μέρκελ στα
10-20 δισ. ευρώ. Σύμφωνα με τις
γαλλογερμανικές προτάσεις, οι πό-
ροι του προϋπολογισμού θα προ-
έρχονταν από πανευρωπαϊκό φόρο
επί των χρηματοπιστωτικών συ-
ναλλαγών, προοπτική που δυσα-
ρέστησε τραπεζικούς παραδείσους
όπως η Ολλανδία και το Λουξεμ-
βούργο. Με επικεφαλής τον πρω-
ταθλητή στη μεταβίβαση φορολο-
γικών βαρών από τις πολυεθνικές
επιχειρήσεις στους πολίτες, Ολ-
λανδό πρωθυπουργό Μαρκ Ρούτε,
12 χώρες (Ολλανδία, Αυστρία, Φιν-
λανδία, Λιθουανία, Λετονία, Εσθο-
νία, Ιρλανδία, Βέλγιο, Λουξεμβούρ-
γο, Μάλτα καθώς και οι εκτός Ευ-
ρωζώνης Δανία, Σουηδία) τάχθηκαν
κατηγορηματικά εναντίον του προ-
ϋπολογισμού της Ευρωζώνης. Σύμ-
φωνα με τις χώρες αυτές, το μόνο
που απαιτείται είναι «καλύτερες
επιδόσεις στις διαρθρωτικές και
δημοσιονομικές πολιτικές, με βάση
τους κοινούς κανόνες».

Πλήρης ακινησία παρατηρείται
και στο μέτωπο της μετατροπής
του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στα-
θερότητας σε Ευρωπαϊκό Νομι-
σματικό Ταμείο, με χώρες όπως η

Ιταλία να αντιδρούν στην προοπτι-
κή αυτόματου κουρέματος των
ομολόγων των χωρών που προ-
σφεύγουν στον μηχανισμό. «Λέμε
όχι στο Ευρωπαϊκό Νομισματικό
Ταμείο», δήλωσε ο Ιταλός πρωθυ-
πουργός Τζουζέπε Κόντε, «αν μας
υποχρεώνει να βαδίσουμε σε προ-
διαγεγραμμένα μονοπάτια, αφαι-
ρώντας την ικανότητα αυτόνομης
χάραξης αποτελεσματικής οικο-
νομικής πολιτικής». Επίσης, «αν
υπάρξουν προαπαιτούμενα που
αφορούν την αναδιάρθρωση χρέ-
ους μπορεί να αποσταθεροποι-
ήσουν την οικονομία, αντί να τη
σταθεροποιήσουν».

Ο Γάλλος πρόεδρος Μακρόν θε-
ωρούσε ότι τα μέτρα, όπως ο προ-
ϋπολογισμός, όχι μόνο θα κατασι-
γάσουν τις αμφιβολίες των αγορών,
θωρακίζοντας την Ευρωζώνη απέ-
ναντι στην επόμενη κρίση, αλλά
και θα χρησιμεύσουν ως εργαλείο
καταπολέμησης του λαϊκισμού.
Αυτό μπορεί όντως να ισχύει για
τις χώρες του ευρωπαϊκού Νότου,
όμως στον ευρωπαϊκό Βορρά, τα
μέτρα αυτά τον τροφοδοτούν – άλ-
λη μία πτυχή του πολιτικού αδιε-
ξόδου που αποκαλύπτεται σε όλο
του το τρομακτικό μεγαλείο.

Θολά σημεία για τους πρόσφυγες
Τα δύο στρατόπεδα της Συνόδου Κορυφής της Ε.Ε. συμφώνησαν σε μέτρα που θα εφαρμοστούν εθελοντικά από τα κράτη-μέλη

<<<<<<

Ευρωπαίος
αξιωματούχος είπε 
στην «Κ» ότι η Μέρκελ
«σώθηκε» από 
τον Αλέξη Τσίπρα και
τον Πέδρο Σάντσεθ.

Ενα «μίνι ΝΑΤΟ» μέσα στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ενωση
Το σχέδιο του Γάλλου προέδρου βρήκε ανταπόκριση, προκαλώντας πονοκέφαλο στη Βορειοατλαντική Συμμαχία

Πλήρης ακινησία στα θέματα οικονομίας

<<<<<<

Επιτελείς εκτιμούν 
ότι θα οδηγήσει σε
αμυντική απομάκρυνση
των ευρωπαϊκών κρατών
από τις ΗΠΑ.

O πρωτοεμφανιζόμενος Ιταλός πρωθυπουργός Τζουζέπε Κόντε έκανε αυτό που δεν συνηθίζεται σε τέτοιες συναντήσεις. Εβαλε βέτο στα συμπεράσμα-
τα της Συνόδου για θέματα εκτός του προσφυγικού μέχρι να συμφωνηθούν όλες οι παράμετροι που ήθελε η Ιταλία για το θέμα.
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Ο προσωπάρχης του Λευκού Οίκου,
Τζον Κέλι, φαίνεται ότι θα είναι το
επόμενο θύμα του Αμερικανού
προέδρου στη μακρά σειρά εκκα-
θαρίσεων, που έχει απογυμνώσει
την αμερικανική κυβέρνηση από
όσα στελέχη δεν είναι αρεστά στον
ίδιο τον Ντόναλντ Τραμπ. Ενα από
τα πρόσωπα που βρίσκονται στον
στενό κύκλο του προέδρου απο-
κάλυψε στην «Γουόλ Στριτ Τζέρ-
ναλ» ότι ο Κέλι δεν μπορεί πλέον
να συνεχίσει τη δουλειά του, διότι
ο Τραμπ έχει σταματήσει να τον
ακούει. Κατά την ίδια πηγή, ο Κέλι
δεν αγαπάει πλέον τη δουλειά του
και θεωρεί πως ο πρόεδρος δεν θέ-

λει να έχει στην πραγματικότητα
προσωπάρχη.

Μια σοβαρή περιπλοκή στην αν-
τικατάσταση του Κέλι ενδέχεται,
πάντως, να προέλθει από τη συν-
ταξιοδότηση του δικαστή Αντονι
Κένεντι, αφού ο Τραμπ θα χρειαστεί
πιθανόν τον προσωπάρχη του για
τον εντοπισμό ενός σοβαρού αν-
τικαταστάτη του μέλους του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου. Ο Κέλι θεω-
ρείται ότι επέβαλε την τάξη στον
Λευκό Οίκο του Τραμπ.

Δύο στελέχη θεωρούνται τα επι-
κρατέστερα για τη διαδοχή τού
Κέλι: ο επικεφαλής του γραφείου
προϋπολογισμού του Λευκού Οί-

κου, Μικ Μαλβέινι, και ο προσω-
πάρχης του αντιπρόεδρου Πενς,
Νικ Εϊρς.

Ο πρόεδρος Τραμπ συνηθίζει,
όμως, να μιλά ανοικτά για το εν-
δεχόμενο αντικατάστασης συμ-
βούλων και συνεργατών του, εγ-

καταλείποντας συχνά τα σχέδια
αυτά. Σε δηλώσεις της το βράδυ
της Πέμπτης, η εκπρόσωπος Τύπου
του Λευκού Οίκου, Λίντσεϊ Ουόλ-
τερς, υπογράμμισε ότι συνομίλησε
την ίδια ημέρα με τον πρόεδρο
Τραμπ και τον Τζον Κέλι και ότι
και οι δύο άνδρες αρνήθηκαν επί-
μονα κάθε σχέδιο αντικατάστασης
προσωπικού. «Ο πρόεδρος Τραμπ
είπε ότι τα σενάρια αυτά είναι παν-
τελώς αναληθή. Πρόκειται για ψευ-
δείς ειδήσεις. Μίλησα επίσης με
τον στρατηγό Κέλι, ο οποίος δή-
λωσε πλήρη άγνοια», είπε η κ.
Ουόλτερς. Ο ρόλος του Κέλι, όμως,
έχει υποβαθμιστεί δραστικά τους

τελευταίους μήνες, με νέους συμ-
βούλους του Τραμπ να αναδει-
κνύονται στην πρώτη γραμμή. Με-
ταξύ αυτών ξεχωρίζει το πρώην
στέλεχος του συντηρητικού ειδη-
σεογραφικού δικτύου Fox News,
Μπιλ Σάιν, ο οποίος αναμένεται
να αναλάβει ρόλο επικεφαλής επι-
κοινωνίας της προεδρίας. Ο Κέλι
συνηθίζει να αστειεύεται δημόσια,
λέγοντας ότι η θητεία του στον
Λευκό Οίκο υπήρξε η δυσκολότερη
δουλειά στη σταδιοδρομία του,
ξεπερνώντας ακόμη και τις πολε-
μικές αποστολές, στις οποίες συμ-
μετείχε.

A.P.

<<<<<<

Στελέχη της προεδρίας
αρνούνται, πάντως, ότι
ο πρόεδρος Τραμπ
σχεδιάζει να απολύσει
τον προσωπάρχη του.

Ο Τζον Κέλι, στο προαύλιο της προ-
εδρίας στην Ουάσιγκτον.

Της απεσταλμένης μας στη ΓΕΩΡΓΙΑ
ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Στην πρώτη παράλληλο της κεντρικής
λεωφόρου Τζορτζ Μπους, που οδηγεί
στο αεροδρόμιο του Τμπιλίσι στη Γε-
ωργία, υπάρχει ένα γκράφιτι: μια μη-
τέρα σκεπάζει στοργικά με την ομ-
πρέλα της το παιδί της για να το προ-
στατεύσει από τη βροχή. Πάνω στην
ομπρέλα της σχηματίζεται το λογό-
τυπο του ΝΑΤΟ. Το σχέδιο είναι εν-
δεικτικό για μια χώρα που έχει επιλέξει
σαφώς την αγκαλιά της Δύσης (Ε.Ε.
και ΝΑΤΟ), παρόλο που οι υποσχέσεις
για συμμετοχή σε αμφότερες τις δο-
μές, Ενωση και Συμμαχία, παραμέ-
νουν –δέκα χρόνια μετά τη σύνοδο
του Βουκουρεστίου– αόριστες. Ηδη
παρατηρείται στον γενικό πληθυσμό
μια κόπωση ενταξιακής αναμονής:
κάποιοι ηλικιωμένοι νοσταλγούν την
πάλαι ποτέ Σοβιετική Ενωση, η ρω-
σική προπαγάνδα βρίσκει όλο και
μεγαλύτερο έδαφος, αφού υπογραμ-
μίζει τον κίνδυνο απώλειας της γε-
ωργιανής ταυτότητας και της ορθό-
δοξης παράδοσης μέσα στο ευρω-
παϊκό χωνευτήρι, η Ε.Ε. που τελεί σε
κρίση φαντάζει λιγότερο ελκυστική
από ό,τι στο παρελθόν. Οι μειονότητες
τοποθετούν στα σπίτια τους δορυ-
φορικά πιάτα, που πιάνουν ρωσικά
κανάλια. Ο ολιγάρχης Μπιτζίνα Ιβα-
νισβίλι, ο οποίος ελέγχει το κυβερνών
κόμμα και διετέλεσε και ο ίδιος πρω-
θυπουργός της χώρας, δημιούργησε
την περιουσία του στη Ρωσία, έχει
ρωσική υπηκοότητα και διατηρεί
σχέσεις με τη Μόσχα, όπως και με-
τοχές στην Γκαζπρόμ. Οι φήμες τον
εμφανίζουν να έχει αποψιλώσει με-
γάλη δασική έκταση, καταστρέφον-
τας το μικροκλίμα της περιοχής, για
να «πρασινίσει» το σπίτι του, ένα
συγκρότημα αξίας 40 εκατ. ευρώ που
φέρεται ότι έχει ιδιωτικό ζωολογικό
κήπο με ζέβρες και πιγκουίνους. Ο
μεγαλοϊδεατισμός του εκφράστηκε
πολιτικά με τη δημιουργία του κόμ-
ματος-κινήματος «Γεωργιανό όνειρο»,
που ίδρυσε το 2012 ως απάντηση
στον Μιχαήλ Σαακασβίλι, επί μακρόν
πρόεδρο της χώρας, ο οποίος διώκεται
από το νέο καθεστώς.

Λύνει και δένει
Ο Ιβανισβίλι, αν και έχασε τη γε-

ωργιανή υπηκοότητα και δεν μπορεί
να είναι πλέον υποψήφιος, εξακο-
λουθεί να διαδραματίζει πρωταγω-
νιστικό ρόλο στην πολιτική ζωή της
χώρας. «Δεν καταλαβαίνω γιατί πα-
ραιτήθηκε πριν από λίγες εβδομάδες
ο πρωθυπουργός της χώρας», μας
είπε ο πρόεδρος της Γεωργίας, Γκιόργ-
κι Μαργκβελασβίλι, και κάποιοι από
την ομάδα των Ευρωπαίων δημο-
σιογράφων κάγχασαν γιατί είναι
γνωστό πως ο Ιβανισβίλι βρίσκεται
και πάλι πίσω από τη συγκεκριμένη
αποπομπή. Η σχέση αγάπης-μίσους
με τη Ρωσία έχει καθημερινές εκ-
φάνσεις στη Γεωργία. Στα σύνορα

με τα «κατεχόμενα (σ.σ. από τη Ρω-
σία) εδάφη», όπως τα αποκαλούν οι
Γεωργιανοί, τη νότια Οσετία και την
Αμπχαζία, οι περίπου 40 ρωσικές βά-
σεις είναι ορατές διά γυμνού οφθαλ-
μού, δεν χρειάζονται καν τα κιάλια
των μελών της αποστολής παρακο-
λούθησης της Ε.Ε., που σταθμεύουν
εκεί. Η δύναμη, που αποτελείται συ-
νολικά από 200 Ευρωπαίους, ανάμεσά
τους και δέκα Ελληνες, και είναι επι-
φορτισμένη να επιτηρεί τη συμμόρ-
φωση με τις συμφωνίες του 2008,
είναι ιδιαίτερα προσεκτική στην επι-
λογή των λέξεων: κάνει λόγο για κα-
θημερινές «προσαγωγές» από τους
Ρώσους τής απέναντι όχθης. Στον
αντίποδα, οι Γεωργιανοί τις χαρα-
κτηρίζουν απαγωγές και το πρόστιμο
των χιλιάδων ρουβλίων, που καλούν-
ται να καταβάλουν οι συλληφθέντες
«λύτρα». Κάθε τόσο η ρωσική πλευρά
μεταφέρει τα σύνορα εκατό μέτρα
πιο μέσα στη γεωργιανή επικράτεια,
με αποτέλεσμα οι χωρικοί να διστά-

ζουν να αφήσουν τα ζώα τους να βο-
σκήσουν στις διαφιλονικούμενες
περιοχές. Την ίδια στιγμή, ωστόσο,
η πλειονότητα των τουριστών είναι
ρωσικής καταγωγής, ειδικά ο θρη-
σκευτικός τουρισμός είναι εξαιρετικά
διαδεδομένος. Γι’ αυτό άλλωστε τα
think tanks και οι ΜΚΟ έχουν εμ-
πλέξει θρησκευτικούς ηγέτες και
ομάδες στις φιλοευρωπαϊκές εκστρα-
τείες τους. «Είτε θα γίνουμε Ευρω-
παίοι είτε θα παραμείνουμε για πάντα
η πίσω αυλή της Ρωσίας. Αυτό είναι
για εμάς το υπαρξιακό δίλημμα»,
λένε στην ευρωπαϊκή δημοσιογρα-
φική αποστολή εκπρόσωποι των ορ-
γανώσεων αυτών, θεωρώντας ότι η
απάντηση είναι δεδομένη. «Δεν έχου-
με την πολυτέλεια της ουδετερότη-
τας», τονίζουν.

Η ασφάλεια και η οικονομία πα-
ραμένουν οι βασικές προτεραιότητες
της κοινής γνώμης, σύμφωνα με τις
περισσότερες δημοσκοπήσεις. Παρά
την υποστήριξη της Ε.Ε., ωστόσο,
η χώρα παραμένει προσκολλημένη
σε παρωχημένα μοντέλα ανάπτυξης.
Ενας οίκος μόδας που επισκεπτό-
μαστε στα περίχωρα της Τιφλίδας
διαθέτει ήδη ατελιέ στο Παρίσι και
καταγράφει ανθηρές ηλεκτρονικές
πωλήσεις. Το 80% και πλέον του τζί-
ρου της εταιρείας, όμως, προέρχεται
από τις κρατικές παραγγελίες για
την προμήθεια στολών στην αστυ-
νομία, στον στρατό και στην πυρο-
σβεστική.

Στην πίσω αυλή
της Ρωσίας,
με το βλέμμα
στη Δύση
Δέκα χρόνια αναμένει η Γεωργία το «ναι»
Ε.Ε., ΝΑΤΟ – Eλπίδες και αντιφάσεις

<<<<<<

Παρατηρείται 
στον γενικό πληθυσμό
μια κόπωση ενταξιακής
αναμονής, ενώ 
η ρωσική προπαγάνδα
κερδίζει έδαφος.

«Τι καλά που ήμασταν επί ΕΣΣΔ», λέει η Νάτια, άνεργη, μητέρα δύο παιδιών.
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«Καλιφόρνια του Καυκάσου», λόγω μπαρ, ο τίτλος της Τιφλίδας.
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Κρασί, νερό, τουρισμός και θέση στον χάρτη
Στις προθήκες των πολυάριθμων wine
bars της Τιφλίδας ξεχωρίζει ένα μπου-
κάλι. Εχει τη μορφή του Ιωσήφ Στά-
λιν, του διασημότερου τέκνου της
χώρας, ένα σφυροδρέπανο ως brand-
name και κοστίζει 95 λάρι, περίπου
32 ευρώ. Τα τελευταία χρόνια η γε-
ωργιανή πρωτεύουσα με την πολυ-
σχιδή πολεοδομία, ένα κράμα σο-
βιετικού κλασικισμού στις πλατιές
λεωφόρους, αλλά και οθωμανικών
και ιρανικών επιρροών στα σπίτια
και στα ιαματικά λουτρά της παλιάς
πόλης, που μυρίζουν θειάφι, έχει
εξασφαλίσει διάφορους τίτλους, από
«ευρωπαϊκή πρωτεύουσα των κλαμπ»
μέχρι «Καλιφόρνια του Καυκάσου».
Η κουλτούρα των κλαμπ και των
πλανόδιων μουσικών είναι πανταχού
παρούσα στις πλατείες Ελευθερίας
και Mεϊντάνι στην πόλη. Από εκεί
ακριβώς ξεκίνησε άλλωστε η πρό-

σφατη κυβερνητική κρίση. Χιλιάδες
νέοι άνθρωποι ξεχύθηκαν τον Μάιο
στους δρόμους της πόλης για να δια-
μαρτυρηθούν για τις ιδιαίτερα βίαιες
επιδρομές της αστυνομίας σε δύο
δημοφιλή κλαμπ της πρωτεύουσας,
απαιτώντας τις παραιτήσεις του πρω-
θυπουργού και του υπουργού Εσω-
τερικών. Το επιχείρημα των διαδη-
λωτών ήταν ότι επρόκειτο για μια
επίδειξη κρατικής ισχύος και ένα
πλήγμα στην προοδευτική υποκουλ-
τούρα των χώρων συνάθροισης της
νεολαίας στο όνομα της επιβεβαίωσης

των συντηρητικών αξιών της χώρας.
Eνας στους τρεις νέους είναι άνεργος
στη χώρα και πολλοί αναγκάζονται
να μεταναστεύσουν στη Ρωσία, όπου
έχουν καλύτερες προοπτικές. Ενας
από τους λόγους για την ανεργία
των νέων είναι η αναντιστοιχία σπου-
δών και αναγκών της αγοράς εργα-
σίας. Στο πλαίσιο αυτό πληθαίνουν
οι επαγγελματικές σχολές που εκ-
παιδεύουν ξυλουργούς ή οινοπαρα-
γωγούς, καθώς το κρασί γνωρίζει τε-
ράστια άνθηση στη χώρα. Δεν είναι
πολλοί οι τομείς που θα μπορούσαν
να δώσουν αναπτυξιακή άνθηση
στη Γεωργία. Εκτός από τη δεδομένη
αγροτική παραγωγή και κάποια λι-
γοστά commodities, το νερό, ο του-
ρισμός και η γεωπολιτική θέση της
χώρας είναι τα σημαντικότερα κε-
φάλαιά της. Δεν είναι τυχαίο ότι η
Κίνα την έχει εντάξει στο ευρύτερο

πρόγραμμά της για το φιλόδοξο σχέ-
διο «Μια ζώνη, ένας δρόμος» με
στόχο την αναβίωση του Δρόμου
του Μεταξιού, ενώ καίριος θα είναι
ο ρόλος της χώρας και στη διέλευση
των αγωγών TANAP και ΤΑΡ για τη
μεταφορά του αζερικού φυσικού
αερίου στις ευρωπαϊκές αγορές.
Ενας από τους μεγαλύτερους εμ-
πορικούς εταίρους της Τιφλίδας εί-
ναι και το Ιράν, και η αποχώρηση
των ΗΠΑ από τη συμφωνία με την
Τεχεράνη θέτει τη Γεωργία ενώπιον
ενός δύσκολου διλήμματος. «Πα-
ρακολουθούμε προσεκτικά τη σύγ-
κρουση», μας είπε ο πρόεδρος της
χώρας, Γκιόργκι Μαργκβελασβίλι,
επισημαίνοντας με νόημα ότι η αν-
τιπαράθεση αυτή είναι αρκετά πιο
σύνθετη από ό,τι φαίνεται εκ πρώ-
της όψεως, αφού περιλαμβάνει και
την Ε.Ε.

<<<<<<

Τα δυνατά χαρτιά
της χώρας και η «ισορρο-
πία» ανάμεσα σε ΗΠΑ
και Τεχεράνη.

«Υπ’ ατμόν» ο στρατηγός Κέλι από τον Λευκό Οίκο
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Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΟΦΗ

Η μεγαλύτερη καινοτομία στον χώρο
του ποδοσφαίρου κατά τον 21ο αι-
ώνα, δεν είναι άλλη από την εισα-
γωγή της τεχνολογίας ως «σύμμα-
χος» των διαιτητών. Στα γήπεδα
της Ρωσίας, ο VAR κλέβει τις εν-
τυπώσεις από τους λαμπερούς αστέ-
ρες του παγκοσμίου ποδοσφαίρου,
οι οποίοι προσπαθούν να κερδίσουν
το χρυσό αγαλματίδιο και μια θέση
στην ιστορία. Ο Video Assistant
Referee, κατάφερε να δημιουργήσει
εχθρούς αλλά και φανατικούς υπέρ-
μαχους μετά τους 48 πρώτους αγώ-
νες της διοργάνωσης που έφεραν
και την ολοκλήρωση της φάσης
των ομίλων.

Έχοντας ως αντιπροσωπευτικό
δείγμα την πρώτη φάση του Μουν-
τιάλ, εξάγεται το συμπέρασμα ότι
το εργαλείο που ονομάζεται VAR
δεν οδήγησε σε αλλοίωση των απο-
τελεσμάτων που να φτάνουν στο
σημείο αποκλεισμού ομάδας ή ομά-
δων. Εκεί όπου ο Video Assistant
Referee είχε απήχηση, ήταν στο
πλασάρισμα των φαβορί κάθε ομί-
λου στην πρώτη ή δεύτερη θέση
σε δύο περιπτώσεις και συγκεκρι-
μένα στους ομίλους Β και C.

Στο δεύτερο όμιλο η Ισπανία
έκοψε πρώτη το νήμα, με τον VAR
να απονέμει δικαιοσύνη στον τρίτο
αγώνα των «La Rojas» στον όμιλο,
κατακυρώνοντας το γκολ που πέ-
τυχε ο Άσπας στο 90ό λεπτό απέ-
ναντι στο Μαρόκο, επιτρέποντας
την αναρρίχηση στην κορυφή εκεί
όπου υπερτέρησε της Πορτογαλίας
στη βαθμολογία. Επιπρόσθετα η
ομάδα του Κριστιάνο Ρονάλντο
είδε το Ιράν να ισοφαρίζει στο τρίτο
λεπτό της καθυστέρησης στον με-
ταξύ τους αγώνα από το σημείο
του πέναλτι και τη συνδρομή της
τεχνολογίας.

Στον τρίτο όμιλο, Γαλλία και Δα-
νία πέρασαν χέρι-χέρι στην επό-
μενη φάση με την μεταξύ τους ανα-
μέτρηση να σημαδεύεται από την
πρώτη άγονη ισοπαλία του τουρ-
νουά, αποδοκιμασίες από τους θε-
ατές για το θέαμα αλλά και τουλά-
χιστον δύο περιπτώσεις πέναλτι
που δεν υποδείχθηκαν. Πρώτη χρο-
νικά αδικήθηκε η Δανία με τον

Μάρτιν Μπρέθγουεϊτ να ζητάει πα-
ράβαση στο 4ο λεπτό του αγώνα,
το οποίο υπό προϋποθέσεις θα έβα-
ζε τις βάσεις για επικράτηση που
θα εξασφάλιζε στους Σκανδιναβούς
την πρωτιά του ομίλου.

Αντιπαράδειγμα θα μπορούσε
να χαρακτηριστεί ο έκτος όμιλος,
εκεί όπου ο VAR έκανε παρέμβαση
στο δεύτερο λεπτό της καθυστέ-

ρησης του αγώνα μεταξύ Νοτίου
Κορέας και Γερμανίας. Οι Ασιάτες
βρήκαν τον δρόμο προς τα αντί-
παλα δίκτυα, ωστόσο, η αρχική
υπόδειξη του επόπτη ήταν η ακύ-
ρωση του γκολ λόγω υποψίας οφ-
σάιντ, γεγονός που αναιρέθηκε με
τη συνδρομή της τεχνολογίας. Το
χρονικό σημείο ήταν τέτοιο που
δεν επέτρεπε στους παγκόσμιους
πρωταθλητές να πετύχουν δύο
γκολ και να συνεχίσουν την υπε-
ράσπιση του στέμματος, ωστόσο,
με την ίδια λογική, λίγα ήταν και
τα χρονικά περιθώρια για αντίδρα-
ση ακόμα και αν το σκορ παρέμενε
στο 0-0.

Oταν «έκλεισε τα μάτια»
Παρόλο που ο VAR αποτελείται

από τέσσερα ζευγάρια μάτια, η
συμμετοχή του ανθρώπινου παρά-
γοντα καθιστά ακόμα και αυτήν
την καινοτομία ευάλωτη σε λάθη.
Σε τουλάχιστον τρεις περιπτώσεις
o Video Assistant Referee δεν δι-
καιώθηκε από την επαναληπτική
προβολή, όπως για παράδειγμα
στον αγώνα μεταξύ Πορτογαλίας
και Ιράν όταν ο Κριστιάνο Ρονάλντο
ξέφυγε από την… τσιμπίδα του
νόμου. Ο Πορτογάλος σταρ κτύ-
πησε τον Μορτέζα Πουραλιγκάνι,
ωστόσο ακόμα και η τεχνολογία
δεν ήταν ικανή να απονέμει δι-
καιοσύνη με τον σταρ της Ρεάλ
Μαδρίτης να τη γλυτώνει μάλλον
φθηνά με κίτρινη κάρτα.

Οι Άγγλοι οπαδοί αλλά και οι
απανταχού ποδοσφαιρόφιλοι είδαν
τον Χάρι Κέιν να σωριάζεται στο
χορτάρι μετά από λαβή Τυνήσιου
αμυντικού στις 18 Ιουνίου, όχι όμως
ο Κολομβιανός διαιτητής Βίλμαρ
Πέρεθ και η ομάδα που στελέχωσε
τον VAR. Παρόμοιο και ενδεχομέ-
νως ακόμα πιο οφθαλμοφανές πε-
ριστατικό καταγράφηκε στον επει-
σοδιακό αγώνα μεταξύ Σερβίας και
Ελβετίας με πρωταγωνιστή τον
Αλεξάντερ Μίτροβιτς. Ο 23χρονος
επιθετικός εξαναγκάστηκε σε ανώ-
μαλη προσγείωση στο χορτάρι όχι
από έναν, αλλά από δύο αμυντικούς
οι οποίοι κυριολεκτικά τον αγκά-
λιασαν, χωρίς όμως ο έμπειρος Γερ-
μανός διαιτητής Φέλιξ Μπριχ να
υποδείξει την άσπρη βούλα.

Η τεχνολογία πρωταγωνιστεί στο Μουντιάλ
Μέχρι στιγμής στα γήπεδα της Ρωσίας ο Video Assistant Referee (VΑR) έχει σχολιαστεί περισσότερο από τους Μέσι και Ρονάλντο

Της ΒΕΡΟΝΙΚΑΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ

Η σύγκριση των Λορέντζο Εμπεσίλιο
και Τόμας Ντε Βινσέντι είναι πέρα
για πέρα αναπόφευκτη. Πρωτίστως,
διότι οι δύο αγωνίζονται στη θέση
του άξονα (κατά κύριο λόγο), αν
και τα ποδοσφαιρικά χαρακτηρι-
στικά τους διαφέρουν. Αποτελούν
δύο εκ των κορυφαίων παικτών
που ξεχώρισαν για την τεχνική
τους και αγαπήθηκαν όσο λίγοι
από τους «γαλαζοκίτρινους» για το
πάθος και την προσφορά τους.
Στην προσπάθειά μας να αναδεί-
ξουμε εάν ο ΑΠΟΕΛ προέβη σε σω-
στή κίνηση αποκτώντας τον «Ντέ-
βι» στη θέση του Εμπεσίλιο (εν-
τάχθηκε επίσημα στο στρατόπεδο
των πιθανών αντιπάλων του ΑΠΟ-
ΕΛ στον 2ο προκριματικό γύρο του
Τσάμπιονς Λιγκ, Ερυθρό Αστέρα)
σκιαγραφούμε τους δύο παίκτες. 

Ο παίκτης «βαρόμετρο»
Ο 26χρονος Ολλανδός Λορέντζο

Εμπεσίλιο  κατηφόρισε στο νησί
μας τη μεταγραφική περίοδο του
Ιανουαρίου το 2016-2017, έχοντας
σπουδαίες παραστάσεις με τη φα-
νέλα του «Αίαντα» σε νεαρότερη
ηλικία και της ρωσικής Ανζί. Ένας
από τους λόγους απόκτησής του,
η παρουσίασή του (θεωρητικά όπως
φάνηκε στη συνέχεια) ως πολυθε-
σίτης στη μεσοεπιθετική γραμμή. 

Ο Ολλανδός υπογράφοντας συμ-
βόλαιο συνεργασίας 2,5 χρόνων
πρόλαβε να καταγράψει σε μιάμιση

σεζόν 2.532 λεπτά συμμετοχής στο
πρωτάθλημα, χρόνος που μετα-
φράζεται σε 37 συμμετοχές εκ των
οποίων οι 29 ως βασικός. Με τους
«γαλαζοκίτρινους» πέτυχε 10 γκολ
με πιο παραγωγική χρονιά τη φε-
τινή «βλέποντας» δίκτυα 8 φορές,
ενώ σε απολογισμό καρτών δέχ-
θηκε 10 κίτρινες. Στις άλλες εγχώ-
ριες διοργανώσεις σημείωσε 8 εμ-
φανίσεις (5 ως βασικός) σκοράρον-
τας μόλις ένα γκολ και δεχόμενος
τρεις κίτρινες. Αντίστοιχα, στην
Ευρώπη αγωνίστηκε συνολικά 884
λεπτά (Γιουρόπα 2016-2017 και
Τσάμπιονς Λιγκ 2017-2018) σε 13
αγώνες (10 στο αρχικό σχήμα) μέ-
νοντας «άσφαιρος», ενώ δέχτηκε
5 κίτρινες. Αξιοσημείωτο είναι ότι
δεν αποβλήθηκε ποτέ από αγώνα
του ΑΠΟΕΛ. 

Ο Εμπεσίλιο ήταν ο ποδοσφαι-
ριστής που τράβηξε πολλές φορές
την ομάδα στους ώμους του κυρίως
την περσινή περίοδο, πετυχαίνον-
τας καθοριστικά γκολ. Ακόμη και
σε περιόδους γενικού ντεφορμα-

ρίσματος της ομάδας, αποτελούσε
τον παίκτη βαρόμετρο. Ο Ολλανδός
άσος είναι καταρτισμένος με σπου-
δαία τεχνική, διαθέτοντας ντρίμ-
πλα, ενώ καταληκτικά αγωνίστηκε
με αρκετή σταθερότητα, αποδί-
δοντας με σχετική επιτυχία ως «δε-
κάρι» και σε λιγότερο βαθμό ως εξ-
τρέμ ή δεύτερος επιθετικός. Σε αρ-
κετά παιχνίδια ήταν επιπόλαιος

και ατομιστής, όμως κατά γενική
ομολογία, ήταν ο ποδοσφαιριστής
που με μια ατομική ενέργεια μπο-
ρούσε να αλλάξει τον ρου του αγώ-
να. Με τον ΑΠΟΕΛ πανηγύρισε
δύο πρωταθλήματα.

Ο «άτακτος» μάγος
Ο 29χρονος Αργεντίνος άσος

Τόμας Ντε Βινσέντι, αφού πήγε

δανεικός το 2013 από τον Ολυμ-
πιακό Πειραιώς στον «Αίαντα» της
Ηπείρου, ήρθε με το ίδιο «καθε-
στώς» στην Κύπρο από τον Γιώργο
Δώνη τη μεταγραφική περίοδο
του Ιανουαρίου 2014. Η απόδοσή
του ήταν εκπληκτική από την πρώ-
τη εμφάνιση και δεν άργησε να
γίνει το αγαπημένο παιδί των
«Πορτοκαλί». 

Την επόμενη σεζόν η παρουσία
του κρίθηκε κάτι περισσότερο από
επιτακτική και έτσι ο ΑΠΟΕΛ αγό-
ρασε τα δικαιώματά του από τον
Ολυμπιακό, πραγματοποιώντας οι-
κονομική υπέρβαση, υπογράφοντας
3ετές συμβόλαιο. 

Στους «γαλαζοκίτρινους» αγω-
νίστηκε για το πρωτάθλημα συνο-
λικά 5133 λεπτά σε 66 ματς (62 στο
βασικό σχήμα). «Μάτωσε» τα αν-
τίπαλα δίκτυα 30 φορές, αλλά ο…
εκρηκτικός του χαρακτήρας στοί-
χησε πολλάκις, αφού αντίκρυσε
21 φορές κίτρινη και 1 κόκκινη.
Στις άλλες εγχώριες διοργανώσεις
κατέγραψε 15 συμμετοχές (11 ως
βασικός) έχοντας σκοράρει και
«δει» κάρτα από 6 φόρες. Στην Ευ-
ρώπη συμμετείχε 3 φορές στο Τσάμ-
πιονς Λιγκ και 1 στο Γιουρόπα.
1553 λεπτά και 21 συμμετοχές, τις
17 ως βασικός μετρώντας 7 γκολ,
3 κίτρινες και 1 κόκκινη. Ο «Ντέβι»
έχει κατακτήσει 3 πρωταθλήματα
και 2 κύπελλα με τον ΑΠΟΕΛ.

Αναμφίβολα, πρόκειται για ένα
τεράστιο ποδοσφαιριστή που αν
και εξόργισε πολλές φορές με τα

τερτίπια του τους οπαδούς του
ΑΠΟΕΛ, αυτοί πίνουν νερό στο
όνομά του! Η επιστροφή του με
τριετή συμφωνία, προκάλεσε ευ-
φορία στις τάξεις των «γαλαζοκι-
τρίνων», καθώς ο «Ντέβι» είναι παί-
κτης που μπορεί να κάνει ποιοτική
διαφορά. Στο παρελθόν αγωνίστηκε
με ευχέρεια εξίσου καλά ως «δε-
κάρι», εξτρέμ, μέχρι και ως επιθε-
τικός και αποτελεί πολυεργαλείο
για έναν προπονητή. Γνωρίζει πολ-
λά καντάρια μπάλα και έχει το πά-
θος για να οδηγήσει τον ΑΠΟΕΛ
στην επίτευξη των στόχων του. 

Τα αρνητικά στην περίπτωση
του έχουν να κάνουν με τον ιδιόρ-
ρυθμο χαρακτήρα του που «μαγνη-
τίζει» τις κάρτες και η μεγάλη αγω-
νιστική απραξία του. Ο Ντε Βινσέντι
έχει να αγωνιστεί σε επίσημο παι-
χνίδι από τις 29 Σεπτεμβρίου του
2017 με την Άλ Αχλί.

Παρότι και οι δύο παίκτες θεω-
ρούνται πολύ προικισμένοι ποδο-
σφαιρικά, ο Ντε Βινσέντι σε αντι-
παραβολή με τον Εμπεσίλιο, υπε-
ρέχει στην επιθετική δεινότητα
βάσει αριθμών, αλλά και στο γε-
γονός ότι μπορεί να δώσει ουσια-
στικές και όχι μόνο θεωρητικές λύ-
σεις σε πολλές θέσεις. Εάν παρου-
σιαστεί πιο ήρεμος και συνετός σ’
αυτή τη δεύτερη του θητεία θα
μπορέσει να προσφέρει. Ως εκ τού-
του κρίνεται θετική κίνηση η από-
κτηση του από τον ΑΠΟΕΛ στη θέ-
ση του Ολλανδού. Άλλωστε ουδείς
αναντικατάστατος…

Crash test: Οι αρετές και τα μειονεκτήματα των Εμπεσίλιο, Ντε Βινσέντι
<<<<<<<

Σκιαγραφούμε τους 
δύο ποδοσφαιριστές
προσπαθώντας να ανα-
δείξουμε εάν ο ΑΠΟΕΛ
προέβη σε σωστή κίνηση
αποκτώντας τον «Ντέβι»
στη θέση του Εμπεσίλιο  

Ο Λορέντζο Εμπεσίλιο έπαιξε ενά-
μιση χρόνο στον ΑΠΟΕΛ αλλά τώρα
μπορεί να είναι αντίπαλός του.

Ο Ντέβι επιστρέφει μαζί με την τρέ-
λα του για να βοηθήσει επιθετικά
τους πρωταθλητές.

<<<<<<<

Παρόλο που ο VAR απο-
τελείται από τέσσερα ζευ-
γάρια μάτια, η συμμετο-
χή του ανθρώπινου πα-
ράγοντα καθιστά ακόμα
και αυτήν την καινοτομία
ευάλωτη σε λάθη. 

Ρεκόρ από 
την άσπρη 
βούλα

Το τέλος των αγώνων του
δεύτερου ομίλου της διοργά-
νωσης, σήμανε και τη δημι-
ουργία ενός νέου ρεκόρ που
αφορά τον αριθμό των περι-
πτώσεων κατά τις οποίες η
μπάλα στήθηκε στην άσπρη
βούλα. Στην αναμέτρηση
απέναντι στο Ιράν, ο Κριστιά-
νο Ρονάλντο κλήθηκε να
εκτελέσει το υπ’ αριθμόν 19
πέναλτι της διοργάνωσης, με
προηγούμενη κορυφαία επί-
δοση τα 18 που υποδείχθη-
καν το 1990 στην Ιταλία, το
1998 στη Γαλλία και το 2002
στη συνδιοργάνωση Νοτίου
Κορέας και Ιαπωνίας. Μάλι-
στα, στον ίδιο αγώνα ο VAR
έκανε παρέμβαση προκειμέ-
νου να υποδείξει το 20ό πέ-
ναλτι του τουρνουά, με το
οποίο οι Ιρανοί ισοφάρισαν
σε 1-1, αναπτερώνοντας τις
λιγοστές πιθανότητες που εί-
χαν ακόμα και για πρόκριση.
Η συνδρομή της τεχνολογίας
αποτυπώνεται και στην ατο-
μική παραγωγικότητα των
ποδοσφαιριστών με τον Χάρι
Κέιν να βρίσκεται στην κορυ-
φή των σκόρερ με πέντε
γκολ και τρεις εύστοχες
εκτελέσεις πέναλτι. Την επί-
δοσή του θα μπορούσε να
ισοφαρίσει ο Κριστιάνο Ρο-
νάλντο εάν ευστοχούσε από
τα έντεκα βήματα στον αγώ-
να με το Ιράν, έχοντας ήδη
τέσσερα γκολ και μία νίκη
στη μονομαχία από τα έντε-
κα βήματα με αντίπαλο την
Ισπανία. Είναι άλλωστε χα-
ρακτηριστικό ότι στα επτά
από τα δέκα τελευταία μουν-
τιάλ, ο πρώτος σκόρερ είχε
βρει τον δρόμο προς τα αντί-
παλα δίκτυα έξι φορές, στα-
τιστικό το οποίο αναμένεται
να ξεπεραστεί.Η χρήση του βίντεο κατακύρωσε το γκολ της Νοτίου Κορέας στο δεύτερο λε-

πτό της καθυστέρησης, που έστειλε σπίτι της τη Γερμανία.

Αργεντινοί και Νιγηριανοί φώναζαν, αλλά ο Τσακίρ έβλεπε το βίντεο και αποφάσιζε για τα πέναλτι.
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Ρόνι Λέβι και σεβασμός
Κατανοητή η φιλοδοξία για ένα προπο-
νητή να εργαστεί στην εθνική ομάδα
της χώρας του. Γι’ αυτό και σε μεγάλο
βαθμό η Ανόρθωση έδειξε κατανόηση
στο θέμα Ρόνι Λέβι, διατηρώντας μια
στάση χαμηλών τόνων για πολλές μέ-
ρες και παρά το γεγονός πως πρόσφατα
ανανέωσε το συμβόλαιο του προπονητή
της, πράγμα που σημαίνει πως ικανο-
ποίησε τις απαιτήσεις και τα θέλω του.
Η φιλοδοξία από τη μία και ο σεβασμός
από την άλλη. Aπό τη στιγμή που το θέ-
μα, χρονικά, παρατράβηξε, πρώτος και
καλύτερος ο Ρόνι Λέβι θα έπρεπε να
βγει και να ξεκαθαρίσει στους συμπα-
τριώτες του, πως έχω συμβόλαιο, θα το
τιμήσω και ψάξτε για άλλον. Πολύ πριν
το κάνει ο Ανδρέας Παντελή…

* * * * *

Ιστορική... αποτυχία! 
Ο αποκλεισμός της Γερμανίας από τη
φάση των ομίλων αποτέλεσε ένα από
τα μεγαλύτερα σοκ στην ιστορία του
Μουντιάλ. Το πιο εντυπωσιακό στατι-
στικό που συνόδευσε τον απρόσμενο
αποκλεισμό της ήταν οι 72 τελικές προ-
σπάθειες (!) που είχαν οι Γερμανοί στα
τρία παιχνίδια των ομίλων και τα μόλις
δύο γκολ που σημείωσαν. Ήταν οι πε-
ρισσότερες τελικές προσπάθειες που
είχε ποτέ ομάδα σε φάση ομίλων και το
ποσοστό ευστοχίας (μόλις 2,77%!) το
χαμηλότερο που καταγράφηκε στην
ιστορία των Μουντιάλ! 

* * * * *

Λουκάκου για fair play
Ο Ρομέλου Λουκάκου είναι μέχρι τώρα
δικαιωματικά ο κάτοχος του τίτλου του
fair play στο Μουντιάλ της Ρωσίας. Στο
ματς Βέλγιο - Τυνησία, ο επιθετικός της
Γιουνάιτεντ έπεσε στην περιοχή με
υποψία πέναλτι, με το σκορ στο 2-1.
Ωστόσο, αντί να ζητήσει από τον διαιτη-
τή να συμβουλευτεί το VAR, του έδειξε
πως ο Μουσταφά δεν τον ανέτρεψε και
δεν υπάρχει κανένα πέναλτι! Είναι ο
μόνος που επέδειξε μέχρι τώρα αυτήν
τη υποδειγματική συμπεριφορά τη
στιγμή που όλοι οι άλλοι είτε προπονη-

τές είτε ποδοσφαιριστές κυνηγούν
τους διαιτητές για να εκμαιεύσουν
υπέρ τους απόφαση μέσω VAR.

* * * * *

Ιδια των προπονητών η μοίρα
Πριν από τον ντροπιαστικό αποκλεισμό
της Γερμανίας, ο Γιόακιμ Λεβ ήταν πολύ
ψηλά στην εκτίμηση των ποδοσφαιρό-
φιλων. Θυμηθείτε απλά το ενδιαφέρον
της Ρεάλ Μαδρίτης, λίγο μετά την απο-
χώρηση Ζιντάν. Παγκόσμιος πρωταθλη-
τής με τη Γερμανία το 2014 και με πο-
ρεία τουλάχιστον μέχρι τα ημιτελικά
στις άλλες διοργανώσεις. Αρκούσε μια
αποτυχημένη παρουσία (στο σύνολο),
μια απρόσμενη ήττα και ένας οδυνηρός
αποκλεισμός, για να μετατραπεί ο Γιόα-
κιμ Λεβ σε προπονητή περιορισμένων
δυνατοτήτων, με εμμονές, με αδυναμία
να εμπνεύσει τους ποδοσφαιριστές,
ενώ αυτοί που επικρότησαν την από-
φαση ανανέωσης του συμβολαίου του
μέχρι το 2022, λίγο πριν από την έναρ-
ξη του Μουντιάλ, ασκούν τώρα κριτική
στη γερμανική ομοσπονδία. Παντού
ίδια η μοίρα των προπονητών…

* * * * *

Μαραντόνα… στα τάρταρα
Ο παλαίμαχος Άγγλος άσος Γκάρι Λίνε-
κερ αναφέρθηκε στις χειρονομίες με
τις οποίες ο Ντιέγκο Μαραντόνα πανη-
γύρισε το νικητήριο γκολ της Εθνικής
Αργεντινής στο ματς με τη Νιγηρία. Με-
ταξύ άλλων σημείωσε χαρακτηριστικά:
«Φοβάμαι πως ο Μαραντόνα κινδυνεύει
να γίνει γελοίος». Δυστυχώς, ο Αργεντι-
νός δεν έχει γίνει απλώς γελοίος. Ο τε-

ράστιος αυτός ποδοσφαιριστής με τις
ιδιαιτερότητες που τον χαρακτηρίζουν
έχει ρίξει το επίπεδό του στα τάρταρα.

* * * * *

Απλώς, η καλύτερη! 
Σε μια περίοδο που όλα τα φώτα είναι
στραμμένα στα γήπεδα της Ρωσίας, σε
μια μικρή πόλη της νοτιοανατολικής
Ισπανίας, την Ταραγόνα, η Ελένη Αρτυ-
ματά έγραψε τη δική της ιστορία στους
Μεσογειακούς Αγώνες. Η 32χρονη
πρωταθλήτριά μας κατέκτησε το χρυσό
μετάλλιο για τρίτη διαδοχική διοργάνω-
ση, έφτασε συνολικά τα έξι μετάλλια
στους αγώνες και παράλληλα έγινε η
πρώτη Κύπρια αθλήτρια που κατέκτησε
μετάλλια σε τέσσερα διαφορετικά αγω-
νίσματα (στα 100 μ., 200 μ., 4Χ100 και
τώρα στα 400 μ.)! Οι ιστορικές επιτυ-
χίες στους 18ους Μεσογειακούς Αγώ-
νες αποτέλεσαν την επιβεβαίωση ότι η
Αρτυματά είναι ο κορυφαία αθλήτρια
στίβου που έβγαλε ποτέ η χώρα μας.

* * * * *

Η σημαία που κατέβηκε...
Αυτό είναι το πιο σημαντικό που μπο-
ρεί να μας προσφέρει το βίντεο στο πο-
δόσφαιρο. Μια σημαία που σηκώθηκε
εις βάρος της Νοτίου Κορέας ακυρώ-
νοντάς της ένα γκολ, κατέβηκε μετά
την επαναληπτική προβολή που είδε ο
διαιτητής. Αν δεν υπήρχε «υποχρέω-
ση» του διαιτητή να πάει να το ξαναδεί,
το πιθανότερο είναι πως το γκολ δεν θα
μετρούσε. Αν είναι να φέρει αίσθημα
δικαιοσύνης και υπέρ των «μικρών»,
τότε καλώς να ορίσει το VAR.
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Το σήριαλ 
που πλήγωσε

ΑΠΟΨΗΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Έκπληξη σίγουρα αποτελεί το
να αποχωρεί από το Μουντιάλ
η Γερμανία, από τη φάση των
ομίλων. Μια αμφιβολία προ-
κύπτει αν πρόκειται για έκ-
πληξη… μεγατόνων, γιατί με
βάση τη συνολική εικόνα των
γερμανών στη διοργάνωση,
μάλλον φυσιολογικά έφυγαν
νωρίς..
Το ποδόσφαιρο, όπως και η
ζωή γενικότερα, κύκλους κά-

νει και ο κάθε κύκλος κάποτε κλείνει. Ο κύκλος,
λοιπόν, αυτής της γερμανικής ομάδας έκλεισε, θα
μπορούσε αυτό να γίνει και με πιο ήπιο τρόπο, με
ένα αποκλεισμό στην επόμενη φάση, η ουσία
ωστόσο δεν αλλάζει. Ήταν φανερό, πως η τωρινή
έκδοση της Εθνικής Γερμανίας, καμία σχέση δεν
είχε με προηγούμενες διοργανώσεις. Είναι από-
λυτα φυσιολογικό για ομάδες, σε επίπεδο εθνι-
κής ή συλλόγων, να κλείνουν τον κύκλο τους και
πολύ δύσκολη είναι η προσπάθεια να διατηρεί μια
ομάδα για πολλά χρόνια τον πρωταγωνιστικό της
ρόλο. Και ακόμη πιο δύσκολο για εθνικές ομάδες,
αφού οι επιλογές παικτών δεν εξαρτώνται από
μεταγραφές.
Και ούτε η Γερμανία είναι η μόνη εθνική ομάδα,
απ’ όσες πρωταγωνιστούν ή πρωταγωνίστησαν τα
τελευταία χρόνια, που βρίσκονται κοντά ή οριακά
στο κλείσιμο ενός κύκλου ή στη δύσκολη αρχή
του ανοίγματος ενός άλλου. Η Ισπανία δείχνει να
παλεύει για την όσο το δυνατό πιο ομαλή μετάβα-
ση από τον παλιό στο νέο κύκλο, για τη Βραζιλία
εδώ και χρόνια έκλεισε ένας… λαμπερός κύκλος,
με αμφίβολη ακόμη τη λάμψη του επόμενου, ενώ
βίαια έκλεισε ο κύκλος, πριν από την τελική φάση
του Μουντιάλ, για τους Ιταλούς. Παραδείγματα
μπορούμε να βρούμε πολλά και σε επίπεδο ομά-
δων - συλλόγων.
Το να κλείνει ένας κύκλος, να ολοκληρώνεται μια
εποχή για μια ομάδα είναι αναπόφευκτο. Άρα, το
σημαντικό έχει να κάνει με την όσο το δυνατό
ομαλή μετάβαση από το παλιό στο καινούργιο και
κυρίως στο πόσο γρήγορα επανέρχεσαι.
Τα υπόλοιπα, μηδενισμοί και αφορισμοί, κοντή
μνήμη γιατί πάντα οι τελευταίες εντυπώσεις μέ-
νουν, είναι απλώς χαρακτηριστικά γνωρίσματα
φιλάθλων – οπαδών και όσων, έστω από άλλη
ιδιότητα, με τον ίδιο τρόπο σκέψης τοποθετούν-
ται…

Και στο τέλος πάντα
ο κύκλος κλείνει

ΑΠΟΨΗ
Το πήρε πάνω του
Ο Ντούσαν Κέρκες έχει ρόλο πρωταγωνιστή
στην ΑΕΛ στο κεφάλαιο προγραμματισμός και οι
παίκτες που φέρνει ή διώχνει είναι περιπτώσεις
προσαρμοσμένες στα «θέλω» του. Ζητά συγκε-
κριμένα πράγματα από τους ποδοσφαιριστές
που θα παίζουν στην ομάδα που φτιάχνει και το
βασικό στοιχείο είναι τα τρεξίματα. Θα δούμε
μια ΑΕΛ που θα «καταπίνει» κάθε εκατοστό του

γηπέδου και δυσκολοκατάβλητη, με στόχο να υπάρχει αναβάθμιση ποιότη-
τας στην επιθετική γραμμή. Είναι στα πρώτα του βήματα ο Ντούσαν και αγα-
πητή προσωπικότητα στις τάξεις του κόσμου της ομάδας και αυτό βοηθά στο
να υπάρχει εμπιστοσύνη. Πολύτιμος σύμμαχος τα καλοκαίρια. 

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

«Ειλικρινά, πάντα προσπάθησα να είμαι ο «Ρά-
φαελ Λόπες» που όλοι ήξεραν και είμαι βέβαι-
ος ότι κανείς δεν έχει τίποτα να πει για τον
επαγγελματισμό μου. Αφήνω την Ομόνοια με
καθαρή καρδιά και συνείδηση. Είναι προσωπι-
κή απόφαση. Θέλω ακόμα να δείξω την αξία
μου στον κόσμο, επειδή πιστεύω ακράδαντα ότι
έχω ακόμα πολλά να δώσω». Απόσπασμα από
το μήνυμα του Ράφαελ Λόπες που ανέβηκε στο
Instagram την περασμένη Τετάρτη. Μήνυμα
που αποτελεί αποχαιρετιστήριο προς την οικο-
γένεια των πρασίνων. Λίγο αργότερα εκδόθηκε
και η «πράσινη» επίσημη ανακοίνωση για λύση
συμβολαίου με κοινή συναίνεση. 
Άλλη μια πτυχή του σήριαλ που άρχισε πέρυσι
με πρωταγωνιστές τους τρεις Πορτογάλους
(Μαργκάσα, Λόπεζ, Σοάρες), τον Ιβάιλο Πέτεφ
και τη διοίκηση της Ομόνοιας. Οι ποδοσφαιρι-
στές τέθηκαν εκτός πλάνων μετά από εισήγηση
του προπονητή, ενώ στη συνέχεια η διοίκηση
επανέφερε τους δύο (Λόπεζ, Σοάρες). Όλα αυ-
τά μέσα σε ένα όργιο φημών αλλά και αναρτή-
σεων στα κοινωνικά δίκτυα ότι οι τρεις παίκτες
έχουν τεθεί εκτός γιατί έχουν κάνει κάτι μεμπτό.
Το σήριαλ συνεχίστηκε με την Ομόνοια να κοι-
νοποιεί προσφάτως στον Μαργκάσα ότι παρα-
μένει εκτός πλάνου και καλείται σε επαφές για
να εξευρεθεί τρόπος λύσης του συμβολαίου
του. Η πρώτη συνάντηση απέβη άκαρπη με τον
ποδοσφαιριστή να διατηρεί τη θέση ότι θέλει να
παραμένει ποδοσφαιριστής της ομάδας εφόσον
τον επιλέξει ο προπονητής. Ο Ράφα Λόπεζ απο-
τελεί παρελθόν. Παραμένει ο Αλεξ Σοάρες.
Είναι όντως ένα ψυχοφθόρο σήριαλ που έφθασε
εδώ που έφθασε λόγω της αχαρακτήριστης συμ-
περιφοράς του Πέτεφ και των ανεπαρκών χειρι-
σμών της προηγούμενης διοίκησης.
Εννοείται ότι τα θύματα της όλης υπόθεσης εί-
ναι οι τρεις ποδοσφαιριστές που δέχθηκαν αιχ-
μές προσβλητικές περί του χαρακτήρα τους
(ιδίως ο Μαργκάσα) από τον κάθε ποδοσφαιρι-
κό παντογνώστη. Δόξα τω Θεώ, διαθέτουμε
πολλούς τέτοιους. 
«Ξέρουμε τι έχουμε περάσει και  θα δείξει ο χρό-
νος ποια είναι η αλήθεια», ανέβασε ανάμεσα σε
άλλα ο Ρενάτο Μαργκάσα.  To ότι ο χρόνος θα
δείξει ποια είναι η αλήθεια δεν είναι σίγουρο. Το
σίγουρο είναι ότι αυτό το σήριαλ άφησε πληγές.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Επαγγελματικά ακίνητα
προτιμούν οι επενδυτές
Κεφάλαια ύψους 144 εκατ. ευρώ τοποθε-
τήθηκαν στην αγορά ακινήτων κατά τη διάρ-
κεια των πρώτων πέντε μηνών του έτους για
την απόκτηση γραφείων, καταστημάτων και
ξενοδοχειακών ακινήτων. Η εικόνα διαφέ-
ρει έναντι του 2017, όταν τα καταστήματα και
τα ξενοδοχεία πρωταγωνίστησαν. Σελ. 12

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΡΟΥΣΟΣ

Κοσμοπολίτικο θέρετρο
θα καταστεί η Αγία Νάπα
Επενδύσεις εκατοντάδων εκατομμυρίων
έρχονται στην Αγία Νάπα, η οποία θα γίνει
κοσμοπολίτικο τουριστικό θέρετρο. Ο δήμαρ-
χος Γ. Καρούσος αναφέρθηκε σε γήπεδο
γκολφ, μαρίνα, νέα ξενοδοχεία και θεματικά
πάρκα. Αναφέρεται επίσης στη μείωση των
αφίξεων και το υφυπ. Τουρισμού. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Ψαλίδι στις συντάξεις 
θα πέσει και το 2019
O επανυπολογισμός των συντάξεων και η
κατάργηση της προσωπικής διαφοράς φέρ-
νουν το 2019 μεγάλες περικοπές στις συντά-
ξεις, που θα πλήξουν και τους χαμηλοσυντα-
ξιούχους. Σύμφωνα με εκτιμήσεις οι μει-
ώσεις θα ξεκινούν από 73 ευρώ και θα φθά-
νουν τα 173 για συντάξεις 1.000 ευρώ. Σελ. 8

ΤΟΥΡΚΙΑ

Η έλλειψη ρευστότητας
φρενάρει έργα 13 δισ.
Ο Ταγιπ Ερντογαν σχεδιάζει να εορτάσει τα
100 χρόνια από την ίδρυση της τουρκικής
δημοκρατίας με νέα φαραωνικού τύπου έρ-
γα υποδομών με προϋπολογισμό 13 δισ. δο-
λάρια. Ωστόσο, αυτό θα κριθεί από το κατά
πόσον οι ξένοι είναι πρόθυμοι να συνεχί-
σουν να χρηματοδοτούν την Τουρκία. Σελ. 11
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Α Π 0 Ψ Η / Του ΠΑΜΠΟΥ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ

Την περασμένη βδομάδα η Ελλάδα κατέληξε
σε συμφωνία με τους ευρωπαίους εταίρους
της για το τέλος της άμεσης επιτήρησης
και την ελάφρυνση του δημοσίου χρέους.
Στην Κύπρο προσλαμβάνουμε τις εξελίξεις
στην Ελλάδα κυρίως μέσω των ελλαδικών
ΜΜΕ. Η κάλυψη από τα Μέσα αυτά επη-
ρεάζεται από την πολιτική ζωή και τις πα-
ραταξιακές διαμάχες. Έτσι πιθανόν να
μην γίνεται πλήρως κατανοητή η σημασία
αυτών των εξελίξεων. Ασφαλώς η Ελλάδα
εξακολουθεί να έχει εξυπηρετήσει ένα
δυσθεώρητο δημόσιο χρέος (180%του
ΑΕΠ), προβλήματα ανταγωνιστικότητας,
υψηλή φορολογία, γραφειοκρατία και δια-
φθορά. Όμως έχει επιτύχει να ξεκολλήσει
από την ύφεση και κυρίως έχει καταφέρει
να φαίνεται συνεπής στις δεσμεύσεις της.
Πολύ λίγοι περίμεναν ότι θα μπορούσε η
χώρα να βγάλει τα μνημόνια χωρίς να χρε-
οκοπήσει ξανά ή να βρεθεί σε πολιτικό
και κοινωνικό χάος.

Εσωτερικά η ελληνική κυβέρνηση επι-

κρίνεται από τους πολιτικούς της αντι-
πάλους για αθέτηση υποσχέσεων, ασυ-
νέπεια και μεταλλάξεις. Μια ματιά όμως
στις δηλώσεις και τις αντιδράσεις των
διεθνών οργανισμών και του ξένου τύπου
καταγράφει μια διαφορετική ανάγνωση,
θετική ως προς το παρόν αν και κάπως
διστακτική ως προς τις προοπτικές της
Ελλάδας. Η θετική αποτίμηση από τους
εξωτερικούς παράγοντες θα επιτρέψει
στην Ελλάδα να δανείζεται από τις διεθνείς

αγορές ως άλλο ένα βήμα προς την κανο-
νικότητα. Ασφαλώς η δυνατότητα αυτή
από μόνη της δεν διορθώνει τη μεγάλη
ζημιά που έχει υποστεί η Ελλάδα από τις
συνέπειες του υπερδανεισμού και του
ασφυκτικού δημοσιονομικού καθεστώτος
που επέβαλαν τα μνημόνια. 

Και ενώ συνέβη αυτή η θετική εξέλιξη
στην Ελλάδα, στην Κύπρο, η οποία θεω-
ρείτο από τους ξένους ως ένα επιτυχές
πείραμα προσαρμογής, ξαφνικά έχουμε
μια τεράστια επιδείνωση του δημοσίου
χρέους. Η επιδείνωση αυτή δεν σχετίζεται
με χειροτέρευση των μακροοικονομικών
δεδομένων. Είναι ο λογαριασμός κρατικής
παρέμβασης για να κλείσει μια κρατικο-
ποιημένη τράπεζα, η Συνεργατική, και
να αναλάβει με κρατικές εγγυήσεις τα
καλά δάνειά της μια ιδιωτική τράπεζα.
Από την πλευρά των ξένων παραγόντων,
πρόκειται για δυσάρεστη έκπληξη. Οι πα-
ρατηρήσεις των ξένων οίκων αξιολόγησης
και των διεθνών οργανισμών επεσήμαναν

ανελλιπώς το πρόβλημα των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων, η ταχύτητα όμως με
την οποία έτρεξαν οι εξελίξεις στον Συ-
νεργατισμό και το ύψους του κόστους
που αναλαμβάνουν τα δημόσια ταμεία
πρέπει να τους εξέπληξαν και αυτούς.
Κατά συνέπεια, οι αναμενόμενες αναβαθ-
μίσεις της πιστοληπτικής ικανότητας της
Κύπρου αναβάλλονται επ’ αόριστο, ενώ
υπάρχει κίνδυνος να αυξηθεί το κόστος
δανεισμού όταν η Κύπρος θα δοκιμάσει
αν αντλήσει κεφάλαια από τις διεθνείς
αγορές. Βεβαίως, η κυπριακή οικονομία
εξακολουθεί να έχει με το μέρος της μεγάλη
αύξηση στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν
και η οικονομική μεγέθυνση είναι συνήθως
το καλύτερο φάρμακο, ακόμα και για δύ-
σκολες ασθένειες.

Πώς τα φέρνει λοιπόν η ζωή, να έχουν
ανατραπεί οι προσδοκίες αυτές τις μέρες
για την Ελλάδα θετικά και για την Κύπρο
αρνητικά, ενώ για πολλά χρόνια είχαμε
συνηθίσει το αντίθετο σενάριο.

Ένα συν για την Ελλάδα και ένα πλην για την Κύπρο

ΠΕΤΡΕΛΑΙΟ

Ανοδος
της τιμή
του μαύρου
χρυσού

Σελ.  9

Οι ανακεφαλαιοποιήσεις τραπεζών
κοστίζουν στα κράτη. Αυτό έγινε
και στην Ελλάδα αλλά και στην
Κύπρο στην περίπτωση του Συ-
νεργατισμού. Το 2015 στο πλαίσιο
του ελέγχου του Ενιαίου Εποπτι-
κού Μηχανισμού (SSM) διεφάνη

η ανάγκη αύξησης των προβλέ-
ψεων του Συνεργατισμού, έναντι
των Μη Εξυπηρετούμενων Δα-
νείων, οδηγώντας σε πρόσθετη
κεφαλαιουχική ενίσχυση από
την κυβέρνηση ύψους 175 εκατ.
ευρώ, ενώ είχε προηγηθεί η ένεση

1,5 δισ. ευρώ. Για να περιορίσει
τις εκροές καταθέσεων, το κράτος
εξέδωσε ομόλογα συνολικής αξίας
2,35 δισ. ευρώ, που μαζί με 150
εκατ. ρευστά διαθέσιμα, τα κα-
τέθεσε στη ΣΚΤ. Το ίδιο προτί-
θεται να κάνει με ομόλογο 1 δισ.

ευρώ αυτή τη φορά, ώστε να ολο-
κληρωθεί η συμφωνία μεταξύ
Ελληνικής και ΣΚΤ. Τα ομόλογα,
όμως, δεν αποσκοπούν στην ανα-
κεφαλαιοποίηση της ΣΚΤ, αλλά
για τη στήριξη της ρευστότητας.
Στην Ελλάδα, από τις ανακεφα-

λαιοποιήσεις τραπεζών το Δη-
μόσιο έχασε 30 δισεκατομμύρια
ευρώ. Στο μεταξύ, σημαντικές
διαφωνίες μεταξύ ΣΚΤ και ΕΤΥΚ
παρουσιάζονται στις διαπραγ-
ματεύσεις για το σχέδιο εθελού-
σιας εξόδου. Σελ. 3

Βαρύ το κόστος των ανακεφαλαιοποιήσεων 
Τριάντα δισ. ευρώ κόστισαν στο ελληνικό δημόσιο – Στα 1,75 δισ. η ενίσχυση του Συνεργατισμού

Επιβεβαιώνονται οι εκτιμήσεις περί επιβράδυνσης της παγκόσμιας οικονομίας στις αρχές του 2018. Η αμερικανική οικονομία αναπτύχθηκε με
ετήσιο ρυθμό 2% το πρώτο τρίμηνο του 2018, τον χαμηλότερο τον τελευταίο χρόνο, ενώ είχε αναπτυχθεί με ρυθμό 2,9% το τέταρτο τρίμηνο του
2017. Παρόμοια είναι η εικόνα και στην Ευρωζώνη, με την ανάπτυξη να έχει επιβραδυνθεί σημαντικά το πρώτο τρίμηνο του έτους, και την ΕΚΤ να
αναθεωρεί τον Ιούνιο σημαντικά επί τα χείρω την πρόβλεψη για την ανάπτυξη του 2018. Σελ. 10

Με ρυθμό χελώνας η ανάπτυξη της παγκόσμιας οικονομίας Σε πρόσωπα
εκτός Κύπρου
πιστώνεται
το δημ. χρέος 
Κατέχουν πάνω από το 82%
Κάτι παραπάνω από το 82% του
δημοσίου χρέους της Κύπρου αν-
τιστοιχεί σε πρόσωπα που δεν
κατοικούν στην Κύπρο. Η Euro-
stat κατατάσσει την Κύπρο πρώτη
στη λίστα στις χώρες που το δη-
μόσιό τους χρέος ανήκει σε «ξένα
χέρια». Όχι σε νέες φορολογίες
λέει ο ΥΠΟΙΚ. Σελ. 4

Η πλαστική
σακούλα έχει
την τιμή της
Τέλος πλέον το «δωρεάν»

Παρελθόν αποτελούν οι δωρεάν
πλαστικές σακούλες. Από σήμερα
θα χρεώνονται προς €0,05 +ΦΠΑ,
στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής Οδη-
γίας για μείωση των πλαστικών
αντικειμένων μιας χρήσης που
έχει ως στόχο την καλλιέργεια
περιβαλλοντικής συνείδησης.
Δωρεάν παραμένουν μόνο οι  σα-
κούλες σε φρουταρία, ιχθυοπω-
λείο και κρεοπωλείο και λαϊκές
αγορές. Σελ. 5

<<<<<<<

Στην Κύπρο, η οποία θεωρεί-
το από τους ξένους ως ένα
επιτυχές πείραμα προσαρμο-
γής, ξαφνικά έχουμε μια 
τεράστια επιδείνωση του 
δημοσίου χρέους.
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Σε αμέτρητες ξένες ταινίες και τηλε-
οπτικές σειρές βλέπουμε συχνά πλά-
να από οικιστικές γειτονιές, όπου,
για παράδειγμα, ένας εφημεριδο-
πώλης περνάει με το ποδήλατο του
και πετάει τις εφημερίδες στον μπρο-
στινό κήπο του σπιτιού, κάπου εκεί
διέρχεται κάποιος που κάνει τζόκινγκ
στην άκρη του δρόμου, παιδάκια
μπορεί να παίζουν αμέριμνα στον
κήπο και ο άλλος να βάζει κερί στο
αυτοκίνητο του μπροστά από το
γκαράζ του. Η γειτονιά δείχνει να
είναι πεντακάθαρη, το γρασίδι να
είναι κομμένο στο ίδιο ύψος μερικά
χιλιοστά πάνω από το έδαφος, οι
ψηλές ιτιές εκατέρωθεν του δρόμου
να κάνουν αισθητή την παρουσία
τους δίνοντας μια αίσθηση «παλαί-
ωσης» στη γειτονιά. Όσο πιο κοντά
πάει το πλάνο προς το σπίτι τόσο
πιο έντονα μπορεί να γίνονται αν-
τιληπτά τα διάφορα θαμνοειδή που
το περιστοιχίζουν, δίνοντας μια πιο
«ατημέλητη» φυσική ομορφιά.

Είναι πολλά τα επαναλαμβανό-
μενα παράξενα στοιχεία που μπορεί
να προσέξει κάποιος σε ξένες ταινίες
και δη αμερικανικές. Για παράδειγμα,
πέραν από το γεγονός ότι με το που
πέφτει μια γροθιά αμέσως ακούς τις
σειρήνες των περιπολικών που φτά-
νουν, ένα άλλο στοιχείο είναι πως
πάντα, μα πάντα οι δρόμοι είναι
βρεγμένοι, βρέχει δεν βρέχει. Το τε-
λευταίο μου έκανε ιδιαίτερη εντύ-
πωση μέχρι που το έψαξα και έμαθα
πως γίνεται επίτηδες επειδή αυξάνει
την αντανάκλαση των φώτων και
κάνει τη σκηνή πιο ενδιαφέρουσα
και πιο τρισδιάστατη.

Σε αυτό το πλαίσιο θεωρούσα
πως και το γρασίδι και οι κήποι που
περιέγραψα πιο πάνω τυγχάνουν
περιποίησης λόγω των αναγκών των
γυρισμάτων, έτσι ώστε να δείχνουν
ωραία και συνάμα να εντυπώνεται
στο μυαλό του θεατή με πλάγιο τρόπο
μια σωστή παιδεία του συγκεκριμέ-
νου λαού αναδεικνύοντας και με
αυτό τον τρόπο, τον πολιτισμό του.
Το άλλο, δηλαδή το να συντονίζεται
όλη η γειτονιά για το τι ομοιογενές
κήπο θα είχαν για κάποια χιλιόμετρα
μήκος και να τον διατηρούσαν, μου
φάνταζε απίθανο. Όλα καλά, μέχρι
που μιλούσα προχθές με ένα φίλο
που έζησε σε μια πολιτεία στην Αμε-
ρική. «Ξέρεις», μου λέει, «όταν πήγα
να ενοικιάσω το πρώτο μου σπίτι
με κήπο, παζαρεύοντας τον ιδιοκτή-
τη, μου είπε μεταξύ άλλων πως στο
ενοίκιο θα περιλαμβάνει τελικά και
την περιποίηση του κήπου στην
πρόσοψη της κατοικίας. Εγώ χαμο-
γέλασα, συλλογιζόμενος πως με υπο-
χρέωσε. Πόσο θα στοίχιζε να κόβεις
το γρασίδι μια κάθε τόσο μαζί πέντε
κλαδιά από τον φράκτη; Έπιασε αυ-
τός το (ειρωνικό) χαμόγελό μου και
μου λέει: άσε να σου εξηγήσω λίγο
τι γίνεται επειδή προφανώς και δεν
ξέρεις τη νομοθεσία και τους κανο-
νισμούς. Αν δεν περιποιείσαι το γρα-
σίδι μπροστά από το σπίτι και το
αφήνεις να μεγαλώνει και δεν κλα-
δεύεις τους θάμνους και τους αφήνεις
να αγριεύουν, τότε θα έρθει ο Δήμος
και θα σου δώσει 48ωρη προειδο-
ποίηση να τα περιποιηθείς. Αν δεν
το πράξεις, πληρώνεις 250 δολάρια
πρόστιμο την ημέρα!»

Έτσι είναι λοιπόν. Ψάχνοντας
το μαθαίνεις και άλλα πράγματα.
Αυτοί οι κήποι στις προσόψεις των
σπιτιών μπορεί να είναι ιδιωτικοί ή
δημόσιοι ή συνδυασμός, αλλά το
δημόσιο σου επιβάλλει τι θα φυτέ-
ψεις. Μπορεί κιόλας να σου τα φυ-
τέψει αυτό. Σου επιβάλλει όμως πώς
και πότε θα τα περιποιείσαι και δεν
μπορείς να παρεκκλίνεις ποσώς από
αυτό. Αν έχεις γρασίδι απαγορεύεται
να το αφήσεις έστω να κιτρινίσει
και να ψηλώσει περισσότερο από
όσο το θέλουν. Απαγορεύεται να
έχεις επιθετικά φυτά τα οποία μπορεί
να επηρεάσουν τις ανέσεις των γει-
τόνων. Απαγορεύεται να φυτεύεις
εποχιακά λουλούδια κατά το δοκούν. 

Απαγορεύεται να κόβεις δέντρα
τα οποία μπορεί να είναι και διατη-
ρητέα. Απαγορεύεται επίσης να κλα-
δεύεις τέτοια δέντρα έστω και αν
κλαδιά τους νιώθεις πως σε ενοχλούν.
Σε τέτοιες περιπτώσεις αποτίνεσαι
σε ειδικό τμήμα που θα εξετάσει το
αίτημά σου. Αν υπάρχει πρόβλημα
νερού, τότε απαγορεύεται να φυ-
τεύεις ποικιλίες φυτών που θέλουν
έντονο πότισμα. Οι κανονισμοί πάνε
σε τέτοια λεπτομέρεια που ρυθμίζουν
μέχρι την ιδιωτική κομποστοποίηση,
το φύτεμα λαχανικών για ιδίαν χρή-
ση, τον τραυματισμό πουλιών και
αν μπορείς να παρέμβεις για να το
σώσεις κ.λπ. Και έρχεσαι αναπόφευ-
κτα στα δικά μας δεδομένα, όπου ο
καθένας κάνει ό,τι θέλει. Κλαδεύεις;
Και γιατί να ξοδέψεις κάτι σεντς για
να αγοράσεις πλαστικές σακούλες
να βάλεις μέσα τα κλαδέματά σου;
Ή σιγά μην κόψεις να πας στο «πρά-

σινο σημείο» του Δήμου σου για να
τα αποθέσεις. Πολύ εύκολα πας στο
απέναντι κενό οικόπεδο και τα πετάς
αφήνοντας τη μητέρα φύση να τα
αποσυνθέσει σε βάθος χρόνου. Και
για να μη σε υποψιαστεί κανείς, κατ’
ακρίβεια πας στο λοξώς απέναντι
οικόπεδο για να νομίζουν όλοι ότι
είναι του γείτονα Αν είσαι τυχερός,
μπορεί ο βλάκας ο γείτονας να πλή-
ρωσε 80 ευρώ να φέρει ένα κάδο
(skip) να βάλει μέσα τα δικά του,
οπότε τα ρίχνεις εκεί μέσα το βράδυ
όταν ο άλλος βλέπει Μουντιάλ και
ρέφαρες.

Ομοιόμορφες γειτονιές; Μα τι
φρούτο είναι και τούτο; Εδώ το Τμή-
μα Δασών κλαδεύει τα πεύκα και
τους φίκους κάνοντας τα να μοιάζουν
ωσάν να πάσχουν από κωλικούς, με
τους ιδιωτικούς κήπους στις προ-
σόψεις θα ασχοληθούμε; Και αν πεις
στους δημάρχους να επιβάλουν πρό-
στιμα, είτε θα σου πουν πως δεν επι-
θυμούν να φάνε ξύλο ή θα σε ρω-
τήσουν για ποιο γενικό σχεδιασμό
γειτονιών κάνουμε αναφορά. Και
θα έχουν δίκιο και στα δύο.

Μπορεί να είμαστε τελικά πιο
ελεύθερη χώρα από την Αμερική,
αλλά είμαστε φαίνεται και πιο απο-
λίτιστοι. Είναι εδώ που μπερδεύτηκε
η δημοκρατία με την ασυδοσία, το
πλάνο με την αναρχία, ο σεβασμός
στο κοινό καλό με τον εγωισμό, η
οργάνωση με την αναβολή και όλα
μαζί.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Αγγελία θανάτου
«Υπό τις περιστάσεις και με τα δεδομένα που εί-
χαμε μπροστά μας, αυτό ήταν το καλύτερο που
μπορούσε να επιτευχθεί» εξήγησε στη βουλή ο
προϊστάμενος εποπτείας της Κεντρικής Τράπε-
ζας Γιάγκος Δημητρίου. Σωστά αυτά. Τόσο καιρό
πού είσαστε ως Κεντρική Τράπεζα όμως.

••••
Αναζητείται 
η Χρυστάλλα Γιωρκάτζη
Δημοσιογράφοι αλλά και βουλευτές μεταξύ σο-
βαρού και αστείου αναζητούσαν την Χρυστάλλα
Γιωρκάτζη στη βουλή. Η κατάρρευση του Συνερ-
γατισμού αποτελεί μαύρη κηλίδα στην πορεία
της Κεντρικής Τράπεζας αλλά και στη σταδιοδρο-
μία της κ. Γιωρκάτζη. Χωρίς να λέμε ότι φέρει
αυτή την ευθύνη αλλά κάποιο μέρος της είναι
άξιον απορίας γιατί δεν έχει εμφανιστεί στη βου-
λή για ένα τόσο σοβαρό ζήτημα. 

••••
Οι εκποιήσεις αποτελούν
θέμα επιβίωσης
Δεν είναι μυστικό ότι η αδυναμία εκποιήσεων σε
σύντομο χρονικό διάστημα συνέτεινε στη καθυ-
στέρηση της μείωσης των μη εξυπηρετούμενων
δανείων του Συνεργατισμού αλλά και του τραπε-
ζικού συστήματος γενικότερα. Εδώ θα πρέπει να
αναφέρουμε ότι πολλές φορές η Κεντρική Τρά-
πεζα έχει θίξει το θέμα αλλά οι βουλευτές μας
θέλουν να κάνουν κοινωνική πολιτική με τα κε-
φάλαια των τραπεζών αντί να αναζητήσουν άλ-
λους τρόπους να στηρίξουν αυτούς που πραγμα-
τικά έχουν πρόβλημα. Οι ευρωπαϊκές αρχές
έχουν τρίξει τα δόντια πολλές φορές αλλά τώρα
φαίνεται πως η υπομονή τους εξαντλείται.  Κυ-
βέρνηση και βουλή θα πρέπει να αναζητήσουν
λύσεις στα χρονικά και κανονιστικά πλαίσια που
ζήτησαν οι ευρωπαϊκές αρχές. Σε αντίθετη περί-
πτωση θα κλαίμε επί ερειπίων και του χρόνου. 

••••

Ρεβάνς από 
Άντρο Κυπριανού
Όταν ο ΔΗΣΥ το 2013 με αφορμή το Μαρί κέρ-
δισε τις εκλογές με το επιχείρημα ότι ο Χριστό-
φιας τα τίναξε όλα στον αέρα βρήκε μεγάλη αν-
ταπόκριση στο εκλογικό σώμα. Το επιχείρημα
βέβαια ήταν παρατραβηγμένο, καθώς τη μεγα-
λύτερη ευθύνη έφεραν οι ίδιες οι τράπεζες και
η κακή εποπτεία. Στις πρόσφατες εκλογές ο
ΔΗΣΥ και πάλι κέρδισε τις εκλογές με κύριο
επιχείρημα την ανάπτυξη «θαύμα». Στην πραγ-
ματικότητα γνώριζε από το 2017 το πρόβλημα
του Συνεργατισμού ωστόσο το έκρυψε κάτω
από το χαλί και ο αρχηγός της αντιπολίτευσης το
ανέδειξε στην προχθεσινή του ομιλία στη βου-
λή για το θέμα των εγγυήσεων. Η αλήθεια είναι
πως ο ΔΗΣΥ έκανε πάρτι τα προηγούμενα χρό-
νια και ζητά από το ΑΚΕΛ να κάνει την καθαρί-
στρια γιατί θα έχουν όλοι συνέπειες. Ο Άντρος
δεν τσίμπησε και ο Αβέρωφ ζητά από τους βου-
λευτές του μορατόριουμ δηλώσεων επί του θέ-

ματος για να στείλει το μήνυμα ότι τα πράγματα
είναι κρίσιμα.

••••
Διακύβευμα η διασφάλιση
των καταθέσεων
Η ωμή τοποθέτηση της Κεντρικής Τράπεζας δεν
άρεσε σε πολλούς βουλευτές οι οποίοι και επέ-
κριναν τον Γιάγκο Δημητρίου για εκβιαστικά δι-
λήμματα. Βέβαια όσοι δεν προκρίνουν ή δεν εγ-
κρίνουν την συμφωνία με την Ελληνική δεν
απαλλάσσονται και των ευθυνών που φέρει η
βουλή για τη διασφάλιση των καταθέσεων. Διότι
όπως είπαν και οι ευρωπαϊκές αρχές αν η Ελλη-
νική κριθεί ότι δεν θα είναι βιώσιμη δεν θα ανά-
ψουν το πράσινο φως και η εναλλακτική είναι το
χειρότερο σενάριο. 

••••
Ξενοδοχείο εργοδοτεί
παράνομους
Μικρό αριθμό παράνομων ξένων εργατών απα-
σχολεί ξενοδοχείο στην Αγία Νάπα το οποίο αυ-
θαίρετα σύμφωνα με μια εκδοχή έχει απολύσει
και Κύπριο διευθυντή εστιατορίου ο οποίος δεν
συμπλήρωσε τους έξι μήνες. Τι κάνει το Υπουρ-
γείο Εργασίας; Αν και το πρόβλημα των παράνο-
μων εργατών είναι πολύ περιορισμένο κάποιοι
δεν διστάζουν να παρανομούν ώστε να τη βγά-
λουν φθηνά. 

••••
Αιμοφιλικοί κάνουν έρανο
Δεν έχει χρήματα το Υπουργείο Οικονομικών να
στηρίξει τους αιμοφιλικούς για την αναγκαία
φαρμακευτική αγωγή που χρειάζονται με αποτέ-
λεσμα ο σύνδεσμός τους να κάνει συνεχώς έρα-
νο. Είναι ντροπή τη στιγμή που το κράτος σκορπά
δεξιά και αριστερά εκατομμύρια να αφήνει στον
δρόμο ανθρώπους που η φύση τους έχει αδική-
σει. Και μάλιστα όταν τα οικονομικά του κράτους
το επιτρέπουν.

Την έχουμε «μια χαρά»

A Π Ο Ψ Η  Του ΣΕΡΑΦΕΙΜ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗ

Τα παλιά κόλπα είναι 
τα καλύτερα

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Συνηθίζεται στις ταχυδακτυ-
λουργικές παραστάσεις. Να
επαναλαμβάνονται τα δοκι-
μασμένα, παλιά, κόλπα. Επειδή
απαιτούν εντατική προετοι-
μασία, ακρίβεια στις κινήσεις,
είναι σταθερό μέρος των πα-
ραστάσεων. 

Την πρακτική ταχυδακτυ-
λουργών θύμιζε χθες ο πρω-
θυπουργός Αλ. Τσίπρας όταν
ανήγγειλλε ότι οι συντελεστές
ΦΠΑ στα πέντε νησιά του Βό-
ρειου και Ανατολικού Αιγαίου
δεν θα αυξηθούν αύριο. Στη
Χίο, στη Λέσβο, στη Σάμο,
στην Κω και στην Λέρο, θα
συνεχίσουν να ισχύουν οι συν-
τελεστές ΦΠΑ 17% και 9%,
παρότι η πλειοψηφία της Βου-
λής ψήφισε την αύξησή τους.

Η «θεαματική» ανακοίνωση
μάλιστα έγινε με την αλαζονική
εξαγγελία ότι «όσο διαρκεί η
μεταναστευτική κρίση και όσο
είμαι εγώ πρωθυπουργός –και
απ’ ό,τι φαίνεται και τα δύο
θα διαρκέσουν πολύ– δεν θα
υπάρξει άνοδος στο ΦΠΑ στα
νησιά». Κατάφερε με μία πρό-
ταση, να προεξοφλήσει όχι μό-
νο τη συνέχιση της μετανα-
στευτικής κρίσης αλλά και τη
λαϊκή βούληση στις επόμενες
εκλογές.

Επιπλέον, κατάφερε να λύσει
ένα πρόβλημα που ο ίδιος δη-
μιούργησε καθώς η δημοσιο-
νομική ωφέλεια από την αύ-
ξηση των συντελεστών ΦΠΑ
στα νησιά αυτά δεν ήταν πε-
ρισσότερα από 30 εκατ. και
προφανώς γι’ αυτό οι εταίροι
συμφώνησαν.

Το θέμα είχε προτεραιότητα
στην πολιτική αντιπαράθεση
και ρητορική τα προηγούμενα
χρόνια. Πάντα ήταν από τα
αγαπημένα κόλπα. Ο πρωθυ-
πουργός Αλ. Τσίπρας στο διάγ-
γελμά του τον Δεκέμβριο του
2016 είχε αναγγείλει ότι κα-
τάφερε τη «μείωση του ΦΠΑ
στα ακριτικά νησιά του Βόρει-
ου και Ανατολικού Αιγαίου που
έχουν χτυπηθεί από την προ-

σφυγική κρίση». Μετά μάθαμε
ότι η μείωση αυτή είχε περιο-
ρισμένη διάρκεια, οπότε η προ-
παγάνδα αναβαθμίστηκε. Το
«παλαιό καθεστώς» κατηγο-
ρήθηκε ότι είχε αναλάβει σχε-
τικές δεσμεύσεις κι άρα δεν
είναι ευθύνη της κυβέρνησης.
Η αλήθεια, βέβαια, είναι ότι η
«διευθέτηση» του φορολογικού
καθεστώτος στα νησιά του
Ανατολικού Αιγαίου περιλαμ-
βανόταν στις δεσμεύσεις που
είχε υπογράψει ο Ελληνας πρω-
θυπουργός ύστερα από 17ωρη
διαπραγμάτευση τον Ιούλιο
του 2015.

Ταυτόχρονα, όμως, ήταν μία
ακόμη ευκαιρία στον υπουργό
Αμυνας και πρόεδρο των ΑΝΕΛ
Π. Καμμένο για ηρωικές δη-
λώσεις. 

Χαρακτήρισε, τον Μάιο του
2016, «εγκληματική και αντι-
συνταγματική» την αύξηση
ΦΠΑ στα νησιά, χωρίς να τον
ενοχλεί ότι την ψήφισε. Τον
επόμενο μήνα, αποκάλυψε ότι
έφθασε «σε σημείο να παραι-
τηθεί» γιατί τα πράγματα είναι
σοβαρά καθώς «μία από αυτές
τις κόκκινες γραμμές είναι το
θέμα ΦΠΑ στα νησιά». Πρό-
σθεσε μάλιστα πως εάν ο κά-
τοικος του νησιού «χάσει το
προνόμιο του χαμηλού ΦΠΑ
θα προκληθεί να κάνει αυτό
που κάνει για τις ιατρικές υπη-
ρεσίες, να παίρνει το καράβι
το πρωί και να πάει να ψωνίζει
απέναντι. Θα διαλυθούν οι το-
πικές αγορές και θα κλείσουν
τα νησιά».

Ευτυχώς, δεν χάθηκαν τα
νησιά μας, γιατί βρέθηκε η λύ-
ση. Κανείς δεν σκέφθηκε νω-
ρίτερα να μη δημιουργηθεί το
πρόβλημα, διατηρώντας τους
χαμηλούς συντελεστές; Είπαμε,
είναι καλύτερο να γίνει το δο-
κιμασμένο κόλπο και να εν-
θουσιαστούν οι θεατές. Ηδη
σχεδιάζεται η συνέχεια ώστε
να μείνει ζωντανό το ενδιαφέ-
ρον. 

Εφευρέθηκε το μεταφορικό
ισοδύναμο. Κάθε οικογένεια
νησιωτών θα εισπράττει κι ένα
ποσό για να ταξιδεύει.

Ετσι προχωρoύν τα πράγ-
ματα· με μισές αλήθειες και
ολόκληρα προσχήματα. Με εν-
τυπωσιακές προφάσεις, ώστε
να παριστάνουν κάποιοι ότι
λύνουν προβλήματα, ενώ οι
άλλοι υποκρίνονται ότι τους
πίστεψαν.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αποταμίευση 
Αποταμίευση καλείται η
διαδικασία συσσώρευ-
σης/φύλαξης/αποθήκευ-
σης/εξοικονόμησης ρευ-
στού για μελλοντική χρή-
ση, είτε για κατανάλωση
(δαπάνη για απόκτηση και

άμεση χρήση αγαθών και υπηρεσιών) εί-
τε για επένδυση (δέσμευση/δαπάνη κε-
φαλαίου για μελλοντική μεγιστοποίησή
του ή για δημιουργία νέων κεφαλαιουχι-
κών αγαθών).

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

Στη Βουλή έκαναν προθέρμανση για την Ολομέλεια της 6ης Ιουλίου.

<<<<<<

Ετσι προχωρούν 
τα πράγματα.  
με μισές αλήθειες 
και ολόκληρα προ-
σχήματα.
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Γραφειοκρατία και έλλειψη ταλέντου οι μεγαλύτερες
ανησυχίες για τις ιδιωτικές επιχειρήσεις

Σε €324 δις ετησίως ανέρχεται το κόστος της έλλειψης ταλέντου, σύμφωνα με έρευνα της PwC

Οι ιδιωτικές επιχειρήσεις σε όλη την Ευρώπη θεωρούν
ότι η ρύθμιση και η γραφειοκρατία στη δική τους τοπική
οικονομία αποτελούν μεγαλύτερη απειλή για την ανάπτυξή
τους από τη ρύθμιση και τη γραφειοκρατία που επιβάλλεται
από την Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ). Σύμφωνα με έρευνα
της PwC, στην οποία συμμετείχαν 2,450 εταιρείες από
31 ευρωπαϊκές χώρες συμπεριλαμβανομένης και της Κύ-
πρου, το 39% των ερωτηθέντων εκφράζει ανησυχία για
τη γραφειοκρατία στη δική τους χώρα, έναντι του 29%,
που θεωρεί ως μεγαλύτερο πρόβλημα τη γραφειοκρατία
της ΕΕ.

Ο Mark Smith, Eπικεφαλής Πελατών και Αγορών στην
Περιφέρεια Ευρώπης, Μέσης Ανατολής και Αφρικής της
PwC, δηλώνει σχετικά: «Το πιο εντυπωσιακό εύρημα της
έρευνάς μας είναι ότι παρά τη διαδεδομένη αντίληψη
ότι οι ρυθμιστικές και γραφειοκρατικές παρεμβάσεις
των αρχών της ΕΕ επηρεάζουν αρνητικά την επιχειρηματική
πρωτοβουλία και παγιδεύουν τις εταιρείες στα δίκτυα
της γραφειοκρατίας, οι πλείστες ιδιωτικές επιχειρήσεις
δεν συμμερίζονται την άποψη αυτή. Θεωρούμε ότι το
εύρημα αυτό κρούει τον κώδωνα του κινδύνου για πολλές
κυβερνήσεις. Θα πρέπει να κάνουν πολύ περισσότερα
για να κερδίσουν την εμπιστοσύνη των ιδιωτικών επιχει-
ρήσεων που δραστηριοποιούνται εντός της δικαιοδοσίας
τους, αρχίζοντας με τη γραφειοκρατία αλλά και το κόστος
συμμόρφωσης με τις ρυθμιστικές απαιτήσεις».

Η έρευνα της PwC αναδεικνύει επίσης ένα ευρύτερο
και διαχρονικό ζήτημα που αφορά τις ιδιωτικές επιχειρήσεις
σε όλη την Ευρώπη. Συγκεκριμένα, οι ευρωπαϊκές ιδιωτικές
επιχειρήσεις θεωρούν ως τη μεγαλύτερη πρόκληση που
έχουν να αντιμετωπίσουν την έλλειψη δεξιοτήτων, η
οποία αποτελεί εμπόδιο στην πρόσληψη του κατάλληλου

ταλαντούχου δυναμικού, που θα δώσει ώθηση στην ανά-
πτυξη. Με βάση τους υπολογισμούς της PwC, η έλλειψη
ταλέντου κοστίζει στις ιδιωτικές επιχειρήσεις της ΕΕ
€324 δις ετησίως σε χαμένα έσοδα. Το ποσό αυτό αντιστοιχεί
περίπου στο συνολικό ετήσιο ΑΕΠ της Πορτογαλίας, της
Ουγγαρίας και της Κροατίας. 

Παρόλ’ αυτά, οι ιδιωτικές επιχειρήσεις εκφράζουν
σήμερα τα υψηλότερα ποσοστά αισιοδοξίας των τελευταίων
χρόνων. Παρουσιάζονται αισιόδοξες για τις προοπτικές
ανάπτυξης στην Ευρώπη, όπου, παρά τα σημάδια αδυναμίας
που παρουσιάστηκαν πρόσφατα, η περιοχή βίωσε μια
περίοδο περίπου δύο ετών θετικής ανάπτυξης. Αξίζει να
σημειωθεί ότι οι ιδιωτικές επιχειρήσεις στην Κύπρο είναι
ιδιαίτερα αισιόδοξες, με ποσοστό 78,6% να δηλώνει ότι
οι προοπτικές ανάπτυξης θα βελτιωθούν το προσεχές
έτος.

Επιπλέον, οι ιδιωτικές επιχειρήσεις στην Ευρώπη δη-
λώνουν αισιόδοξες σε ό,τι αφορά την ικανότητα επέκτασης
τους στην εγχώρια αγορά, εστιάζοντας στους πελάτες
τους και υιοθετώντας ψηφιακές τεχνολογίες. Ανάμεσα
στους συμμετέχοντες της έρευνας της PwC, τη μεγαλύτερη
αισιοδοξία εκφράζουν οι μεσαίου μεγέθους επιχειρήσεις
(οι οποίες ορίζονται ως επιχειρήσεις με ετήσια έσοδα
€50 δις μέχρι €100 δις).

Ωστόσο, μόλις το 31% των ιδιωτικών επιχειρήσεων
στην Ευρώπη αναφέρει ως προτεραιότητα την ψηφιοποίηση.
Αυτό συνεπάγεται ότι πολλές ιδιωτικές επιχειρήσεις εξα-
κολουθούν να υποτιμούν τόσο τη σημασία του ψηφιακού
μέλλοντος όσο και τις δυνατότητές που προσφέρει, αλλά
και την αναστάτωση που επιφέρει στις εργασίες. 

Η πλήρης έκθεση είναι διαθέσιμη στην ιστοσελίδα
www.pwc.com/private-business-survey

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ ΚΑΘΗΓΗΤΕΣ 

Ζητούνται καθηγητές φυσικής και
μαθηματικών για άμεση εργοδότηση.

Για περισσότερες πληροφορίες
στο τηλ.: 99323643

email: chrisoxd@hotmail.com

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Όταν τα κράτη εμπλακούν στα με-
τοχικά κεφάλαια των τραπεζών, η
πρόσφατη ιστορία δείχνει πως βγαί-
νουν στο τέλος ζημιογόνα, με τη
στήριξή τους να έχει μόνο βραχυ-
πρόθεσμο όφελος για τις τράπεζες
και την οικονομία του εκάστοτε
κράτους.

Η Συνεργατική Κυπριακή Τρά-
πεζα ανακεφαλαιοποιήθηκε το 2013
από το κυπριακό κράτος με κεφά-
λαια 1,5 δισ. ευρώ, λαμβάνοντας
όμως το 99% της, που το κατέστησε
ως τον κύριο μέτοχο. 

Η κεφαλαιοποίηση της ΣΚΤ βα-
σίστηκε σε αποτελέσματα ελέγχου,
που έδειχναν ότι είχε αρνητικά κε-
φάλαια ύψους 300 εκατ. ευρώ και
χρηματοδοτήθηκε από τη δανειακή
σύμβαση του μνημονίου. Έπειτα,
το 2015 στο πλαίσιο του ελέγχου
του Ενιαίου Εποπτικού Μηχανι-
σμού (SSM), διαφάνηκε η ανάγκη
αύξησης των προβλέψεων έναντι
των Μη Εξυπηρετούμενων Δανεί-
ων, οδηγώντας σε πρόσθετη κε-
φαλαιουχική ενίσχυση από την κυ-
βέρνηση ύψους 175 εκατ. ευρώ. Η

συμφωνία προέβλεπε να συγχω-
νευτούν τα 93 Συνεργατικά Πιστω-
τικά Ιδρύματα σε 18 και έπειτα να
ενοποιηθούν σε ένα, όπως και έγινε.
Επίσης, έκλεισε το 50% των κατα-
στημάτων του Συνεργατισμού και
από 349 το 2013, μειώθηκαν σε
172 το 2018, ενώ το προσωπικό
από 2.976 άτομα το 2013 μειώθηκε
σε 2.649 το τρέχον έτος. 

Το μισθολόγιο επίσης μειώθηκε
κατά 23,8%, καθώς μειώθηκαν και
τα λειτουργικά έξοδα της τράπεζας
κατά 17%. Για να περιορίσει τις
εκροές καταθέσεων των πελατών
της ΣΚΤ που κορυφώθηκαν κατά
τις προεδρικές εκλογές του 2018
στην Κύπρο, το κράτος εξέδωσε
ομόλογα συνολικής αξίας 2,35 δισ.

ευρώ, που μαζί με 150 εκατ. ρευστά
διαθέσιμα, τα κατέθεσε στη Συ-
νεργατική Κυπριακή. Το ίδιο προ-
τίθεται να κάνει με ομόλογο 1 δισ.
ευρώ αυτή τη φορά, ώστε να ολο-
κληρωθεί η συμφωνία μεταξύ Ελ-
ληνικής και ΣΚΤ. 

Τα ομόλογα, όμως, δεν αποσκο-
πούν στην ανακεφαλαιοποίηση
της ΣΚΤ, αλλά για τη στήριξη της
ρευστότητας και της συναλλαγής
που θα ακολουθήσει. Έναντι αυ-
τών, το κράτος θα κρατήσει περι-
ουσιακά στοιχεία 8,3 δισ. ευρώ. Σε
αυτά τα 8,3 δισ. ευρώ το κράτος
μετά την πράξη θα διαθέτει Μη
Εξυπηρετούμενα Δάνεια αξίας 7
δισ. ευρώ, Εξυπηρετούμενα Δάνεια
0,5 δισ. ευρώ, ακίνητα αξίας 600

εκατ. ευρώ, 166 εκατ. ευρώ μετοχών
σε εταιρείες, αλλά και μετρητά
ύψους 73 εκατ. ευρώ.

Eχασε η Ελλάδα
Η ιστορία όμως επαναλαμβάνε-

ται, καθώς το ελληνικό Δημόσιο
έχασε και αυτό χρήματα ύψους 30
δισεκατομμυρίων ευρώ. Δεν είναι
πρωτόγνωρο γεγονός δηλαδή ότι
το κυπριακό δημόσιο έχασε χρή-
ματα από τον Συνεργατισμό. Οι
μεταρρυθμίσεις του χρηματοπι-
στωτικού τομέα μπορεί να έδωσαν
μια «ανάσα» στις ελληνικές τρά-
πεζες, αλλά σύμφωνα με τα δεδο-
μένα, το ελληνικό κράτος έχασε
και σημαντικό ποσοστό στις τρά-
πεζες εκτός από δισεκατομμύρια

ευρώ. Συγκεκριμένα για την Alph-
aBank, το ελληνικό κράτος έχασε
το 92% του μεριδίου που κατείχε,
της τάξεως του 10,96%. Σε χρήματα,
αυτό μεταφράζεται σε 3,93 δισ. ευ-
ρώ, από μια ανακεφαλαιοποίηση
της τάξεως των 4,27 δισ. ευρώ. Για
τη Eurobank, το κράτος έχασε σχε-
δόν το 99% του 2,58% που κατείχε
στην τράπεζα, ενώ χρηματικώς με-
ταφράζεται σε ζημιά 5,78 δισ. ευρώ.
Η στήριξη στην εν λόγω τράπεζα
ήταν της τάξης των 5,83 δισ. ευρώ.
Για την Εθνική Τράπεζα της Ελλά-
δος η Ελλάδα είχε μεγάλο ποσοστό,
που φτάνει στο 40,39%. Απώλεσε
συνολικά στα 10,48 δισ. ευρώ από
τη συνολική στήριξη του 11,48 δισ.
ευρώ, ήτοι το 91% αυτής. Τέλος,

στην Τράπεζα Πειραιώς το κράτος
κατείχε το 26,42% της τράπεζας,
με τη συνολική της στήριξη να
φτάνει στα 10,3 δισ. ευρώ. Από
αυτή τη στήριξη το κράτος έχασε
9,96 δισ. ευρώ, δηλαδή το 97% της
στήριξης που παρείχε.

Τα κεφάλαια αυτά προήλθαν
από τρία συνολικά μνημόνια και
μπήκαν στις τράπεζες για την ανα-
κεφαλαιοποίηση τους συνολικά
29,9 δισ. ευρώ. Η έκθεση του Ευ-
ρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης με σχε-
τική του έκθεση για τη χρηματο-
πιστωτική κρίση αναφέρει όλες τις
λεπτομέρειες της στήριξης και των
αδυναμιών που κόστισε στο ελλη-
νικό Δημόσιο αυτά τα χρήματα.

Οι ανακεφαλαιοποιήσεις κοστίζουν στο κράτος
Τριάντα δισ. ευρώ κόστισαν στο ελληνικό οι τράπεζες – Η κεφαλαιακή ενίσχυση του Συνεργατισμού ανήλθε στο 1,75 δισ.

<<<<<<<

Τα ομόλογα όμως δεν
αποσκοπούν στην ανα-
κεφαλαιοποίηση της
ΣΚΤ, αλλά για τη στήριξη
της ρευστότητας και της
συναλλαγής που θα
ακολουθήσει. Το κράτος μετά την πράξη θα διαθέτει Μη Εξυπηρετούμενα Δάνεια αξίας 7 δισ. ευρώ, Εξυπηρετούμενα Δάνεια 0,5 δισ. ευρώ, ακίνητα αξίας 600 εκατ. ευρώ,

166 εκατ. ευρώ μετοχών σε εταιρείες, αλλά και μετρητά ύψους 73 εκατ. ευρώ.

Νέο ραντεβού αύριο αναμένεται
να έχουν οι συντεχνίες και η
ΕΤΥΚ με τη Διοίκηση του Συνερ-
γατισμού για να ορίσουν το Σχέ-
διο Εθελούσιας Εξόδου και να
διανεμηθεί στους εργαζομένους
της ΣΚΤ. Στόχος να αποχωρή-
σουν 900 άτομα από τη Συνεργα-
τική, αλλά με την απόσταση να
είναι τόσο μεγάλη αναφορικά με
τα ζητούμενα των συντεχνιών
και τα ζητούμενα της ΣΚΤ, δεν θα
είναι εύκολη υπόθεση. Σύμφωνα
με εγκύκλιο της ΕΤΥΚ, η ΣΚΤ
προτείνει ποσό αποζημίωσης ίσο
με το 1/4 του ετήσιου μισθού επί
τα χρόνια υπηρεσίας και καταβο-
λή του ποσού σε 2 δόσεις. Προ-
τείνει ως ελάχιστο ποσό αποζη-
μίωσης τα 40 χιλ. ευρώ και μέγι-
στο τις 180 χιλ. ευρώ. Η πρόταση
περιλαμβάνει πληρωμή συσσω-
ρευμένων αδειών μέχρι δύο έτη,
Ταμείο Υγείας για τρία χρόνια,
ασφάλεια ζωής για άλλα τρία,
Ταμείο Ευημερίας για τρία χρό-
νια, μετατροπή των συμβατικών
δανείων σε εμπορικά δάνεια,
ενώ για όσους υπαλλήλους
έχουν μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια προτείνεται κατακράτηση
του 30% επί του συνολικού πο-
σού για ένα εξάμηνο, μέχρι να δι-
ευθετήσουν τις υποχρεώσεις
τους. Η ΕΤΥΚ θέλει το Σχέδιο να
απευθύνεται σε όλο το προσωπι-
κό, με την αποζημίωση να είναι
ίση με 5 ετήσιους μισθούς με μέ-
γιστο ποσό τις 200 χιλ. ευρώ και
ελάχιστο τις 100 χιλ. ευρώ. Ζητά-
ει το δικαίωμα επιλογής (Τράπε-
ζα, Φορέας, Σχέδιο, κτλ.), να
ισχύει και για τους εργαζόμενους
της Altamira, να συνεχισθεί η κά-
λυψή τους για πέντε χρόνια (Σχέ-
διο Υγείας + Ασφάλεια Ζωής) και
πληρωμή του συνόλου των συσ-
σωρευμένων αδειών και διατή-
ρηση των όρων των συμβατικών
δανείων και μετά την αποχώρη-
ση. Η Ένωση αναφέρει πως σε
περίπτωση που όσοι ζητήσουν
να ενταχθούν στο σχέδιο δεν εί-
ναι ο επιδιωκόμενος αριθμός, τό-
τε τον αριθμό των ατόμων να
αναλάβει η κυβέρνηση και να
τους εργοδοτήσει στο Δημόσιο.

Διαφωνίες για 
την εθελούσια 
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Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ 

Τις διαδικασίες για μετάβαση στο
νέο σύστημα υγείας συνεχίζει εν-
τατικά ο ΟΑΥ, ο οποίος ουσιαστικά
μετρά αντίστροφά για την εφαρ-
μογή της πρώτης φάσης του ΓεΣΥ.
Καθώς απομένουν μόλις 335 μέρες
ο οργανισμός θα πρέπει να τρέξει
εντατικά όλες τις εκκρεμότητες,
ώστε να εφαρμοστεί στην ώρα του
το νέο σύστημα υγείας. Ένα σύ-
στημα υγείας στο οποίο θα ενταχ-
θούν, βάσει των τελευταίων υπο-
λογισμών, πέραν των 842 χιλιάδων
πολιτών, ενώ στη βάση υπολογι-

σμών που έχουν γίνει από πλευράς
ΟΑΥ θα συμμετέχουν και πέριξ των
10 χιλιάδων παρόχων υγείας. Για
τον σκοπό αυτό ο οργανισμός πε-
ριμένει μέχρι τις 13 Ιουλίου την
απάντηση του ΠΙΣ στην πρόταση
που του έγινε για τις αμοιβές των
προσωπικών και ειδικών γιατρών,
ενώ παράλληλα έχει αρχίσει και
τις διαβουλεύσεις με τους φαρμα-
κοποιούς. 

Το επόμενο διάστημα θα ξεκινή-
σουν και επίσημα οι διαβουλεύσεις
με τα κλινικά εργαστήρια. Ταυτό-
χρονα, ο Οργανισμός Ασφάλισης
Υγείας προχωρεί και με τις υπό-
λοιπες εκκρεμότητες, καθώς θα
πρέπει να ολοκληρώσει και την
επικοινωνιακή στρατηγική μέσα
από την οποία θα απευθυνθεί προς
το κοινό για να πληροφορήσει τον
κάθε πολίτη για τα δικαιώματα

αλλά και τις υποχρεώσεις του στο
νέο σύστημα υγείας.

Σύστημα πληροφορικής 
Ένα άλλο σημαντικό κομμάτι

για την εφαρμογή του ΓεΣΥ στη
βάση χρονοδιαγραμμάτων είναι
και το σύστημα πληροφορικής μέσα
στο οποίο θα ενταχθούν τόσο οι
πάροχοι υγείας όσο και οι ασθενείς.
Ο ΟΑΥ να τονίζει ότι ήδη έχουν

αρχίσει να παραδίδονται κομμάτια
του συστήματος πληροφορικής και
τυγχάνουν εξέτασης από τον ορ-
γανισμό. Σύμφωνα με το χρονο-
διάγραμμα η παράδοση ολόκληρου
του συστήματος πρέπει να ολο-
κληρωθεί αρχές του 2019. Ακολού-
θως θα ξεκινήσει η εγγραφή στο
σύστημα των προσωπικών γιατρών
οι οποίοι στο τέλος της ημέρας θα
πάρουν την απόφαση να συμβλη-

θούν με τον οργανισμό και να πα-
ρέχουν τις υπηρεσίες τους στο νέο
σύστημα υγείας. 

Αρχές του νέου έτους μάλιστα
αναμένεται να αρχίσει και η εμ-
πλοκή των ασθενών στο ΓεΣΥ, κα-
θώς το διάστημα εκείνο θα πρέπει
να εγγραφούν και οι ίδιοι στο σύ-
στημα πληροφορικής, επιλέγοντας
ταυτόχρονα τον προσωπικό τους
ιατρό. Την 1η Μαρτίου του ίδιου
έτους θα αρχίσει η καταβολή των
συνεισφορών για την πρώτη φάση
του ΓεΣΥ. Αρχικά οι εργαζόμενοι
θα καταβάλλουν το 1,70% του μι-
σθού, οι εργοδότες 1,85 % και το
κράτος 1,65%. Οι αυτοεργοδοτού-
μενοι θα πληρώνουν ως συνεισφο-
ρά το 2,55%, ενώ οι συνταξιούχοι,
οι εισοδηματίες και αξιωματούχοι
1,70%. Ενώ με την εισαγωγή της
δεύτερης φάσης την 1 Μαρτίου
2020 οι εργαζόμενοι θα καταβάλ-
λουν το 2,65% του μισθού τους, οι
εργοδότες το 2,9%, το κράτος, το
4,7%, ενώ οι αυτοτελώς εργαζόμενοι
το 4% και οι συνταξιούχοι, εισο-
δηματίες και αξιωματούχοι το
2,65%.

Συνεχείς διαβουλεύσεις 
Αυτό που φαίνεται μέχρι στιγμής

να απασχολεί έντονα και τον ΟΑΥ
είναι η τελική απόφαση του ΠΙΣ
στην πρόταση που έχει υποβληθεί
για να συμβληθούν οι γιατροί με
τον οργανισμό. Όπως σημειώνεται
από πλευράς ΟΑΥ έχουν καταθέσει
όλα τα στοιχεία στον ΠΙΣ και πε-
ριμένουν την δική του τοποθέτηση,

αναλόγως της οποίας θα μελετή-
σουν και τα επόμενα βήματά τους.
Μιλώντας στην «Κ» εκ μέρους του
ΠΙΣ ο πρόεδρος της Επιτροπής Δε-
οντολογίας Βάσος Οικονόμου επα-
νέλαβε τη θέση του συλλόγου για
ένα σωστό ΓεΣΥ. Τόνισε επίσης
ότι δεν είναι η ώρα της επίρριψης
ευθυνών αλλά η ώρα της συναίνε-
σης για την εφαρμογή του νέου
συστήματος υγείας πάνω στις σω-
στές βάσεις. Επισήμανε ότι οι για-
τροί συνεχίζουν να έχουν την άπο-
ψη ότι θα πρέπει να γίνουν απο-
φασιστικές τομές στον χώρο της
υγείας μέσα από ένα πιο μεγάλο
προϋπολογισμό για να αφεθεί το
ΓεΣΥ να λειτουργήσει χωρίς προ-
βλήματα.

Όπως τόνισε ο δρ Οικονόμου ο
Ιατρικός Σύλλογος θα απαντήσει
στην πρόταση του ΟΑΥ σε συνάν-
τηση που θα έχουν, αφού πρώτα
συναντηθούν και συζητήσουν τα
προσχέδια αμοιβών με τις επιστη-
μονικές τους εταιρείες. Μάλιστα,
όπως τόνισε, ζήτησαν και πήραν
από τον ΟΑΥ το χρηματικό πόσο
για κάθε ιατρική πράξη επισημαί-
νοντας ότι η πρόταση του Οργα-
νισμού ήταν δομημένη σε μονάδες.
Καταληκτικά ο δρ Οικονόμου επι-
σήμανε ότι για τον ΠΙΣ είναι κα-
τανοητό οι γιατροί να θέλουν ακρι-
βώς το ποσό της αμοιβής τους αφού
αποφασίσουν να συμβληθούν με
τον ΟΑΥ, τονίζοντας μάλιστα ότι
θα προχωρήσουν στην τελική τους
εισήγηση βασισμένοι πάνω στα
θέλω του μέσου γιατρού. 

Μετρούν αντίστροφα για εφαρμογή του ΓεΣΥ
Εντατικές διεργασίες από πλευράς του ΟΑΥ για εφαρμογή του νέου Σχεδίου Υγείας στη βάση χρονοδιαγραμμάτων

Συνεχίζονται οι διαβουλεύσεις με τους παρόχους υγείας με στόχο να ολοκληρωθούν μέχρι τον Αύγουστο.

<<<<<<<

Στις 13 Ιουλίου αναμένε-
ται η απάντηση του ΠΙΣ
στο κεφαλαιώδες ζήτη-
μα των αμοιβών των
προσωπικών και ειδι-
κών γιατρών.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το 82,2% του δημοσίου χρέους της
Κύπρου ανήκει σε πρόσωπα που
δεν κατοικούν στην Κύπρο, με το
υψηλότερο ποσοστό ανάμεσα στις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρω-
παϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας (eu-
rostat) για το 2017 που δημοσιο-

ποιήθηκαν την περασμένη εβδο-
μάδα, η Κύπρος αν και παρουσιά-
ζεται με τα δεδομένα του δημοσίου
χρέους στο 97,5%, δηλαδή πριν
εκδώσει τα εννέα ομόλογα που
έδωσαν ένεση ρευστότητας στον
Συνεργατισμό για να σταματήσει
τις εκροές καταθέσεων, δείχνουν
ότι το μεγαλύτερο ποσοστό δημο-
σίου χρέους αντιστοιχεί στους ξέ-
νους. Τα ίδια δεδομένα καταδει-
κνύουν πως το 14,2% του δημοσίου
χρέους της Κύπρου αντιστοιχεί σε
εγχώρια χρηματοπιστωτικά ιδρύ-

ματα, ενώ μόνο το 3,7% του χρέους
αντιστοιχεί σε κατοίκους της Κύ-
πρου που δεν έχουν σχέση με το
χρηματοπιστωτικό τομέα. Εντού-
τοις, όπως είναι ήδη γνωστό, το
κράτος εξέδωσε εννέα ομόλογα για
να στηρίξει τη ρευστότητα της Συ-
νεργατικής Κυπριακής Τράπεζας
τον Απρίλιο του 2018 ύψους 2,35
δισ. ευρώ, ενώ αναμένεται στο επό-
μενο διάστημα μόλις κατακυρωθεί
η συμφωνία μεταξύ Ελληνικής και
Συνεργατισμού να εκδώσει άλλο
ένα ομόλογο, αυτή τη φορά ύψους
1 δισ. ευρώ. Οι δύο κινήσεις ανα-
μένεται να φέρουν όπως έχει δη-
λώσει ήδη ο υπουργός Οικονομικών
Χάρης Γεωργιάδης το δημόσιο χρέ-
ος στο 110%, ύψος που ξεπερνά
κατά τρεις μονάδες το δημόσιο
χρέος που είχε η Κύπρος στα χρόνια
των μνημονίων. Το είδος των ομο-
λόγων που εξέδωσε όμως η Κυ-
πριακή Δημοκρατία τον Απρίλιο,
όπως αυτό που αναμένεται να εκ-
δώσει, είναι Κρατικά Ονομαστικά
Χρεόγραφα Αναπτύξεως (ΚΟΧΑ).
Τα εννέα συνολικά ΚΟΧΑ που εξέ-
δωσε έχουν αγοραστές εγχώρια
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, άρα,
το 14,2% αναμένεται σχεδόν να
διπλασιαστεί, με το 14,2% να γίνει
στο άμεσο μέλλον μετά και την έκ-
δοση του 1 δισ. ομολόγων, στο
26,7%. 

Ακολουθεί η Λετονία
Αναφορικά με το μερίδιο του

δημοσίου χρέους που κατέχουν οι
μη κάτοικοι των ίδιων χωρών, ακο-
λουθεί η Λιθουανία (73%), η Λετονία
(68%), η Φινλανδία, η Αυστρία και
η Σλοβενία (με 67%). Αντίθετα, το
μεγαλύτερο μέρος του χρέους που
κατείχε ο τομέας των χρηματοπι-

στωτικών επιχειρήσεων (κάτοικοι)
καταγράφονται στη Σουηδία και
τη Δανία (και οι δύο 69%), με τη
Μάλτα και την Ιταλία στο 62%. Γε-
νικά, σε ολόκληρη την Ε.Ε., λιγό-
τερο από το 10% του χρέους ανήκαν
στους μη χρηματοπιστωτικούς το-
μείς (μη χρηματοοικονομικούς)
επιχειρήσεις, νοικοκυριά και μη
κερδοσκοπικά ιδρύματα που εξυ-
πηρετούν νοικοκυριά), με εξαιρέ-
σεις τη Μάλτα (26%), Ουγγαρία
(20%), Πορτογαλία (13%) και Ιρ-
λανδία (11%)

Όχι νέα φορολογία
Παρά την αύξηση του δημοσίου

χρέους στο 110%, ο υπουργός Οι-
κονομικών πριν από μερικές ημέρες
στην ετήσια συνέλευση του ΣΕΛΚ
διαμήνυσε πως δεν πρόκειται να
επέλθει όποια νέα φορολογική επι-
βάρυνση από την έκδοση των ομο-
λόγων για την ιδιωτικοποίηση της
Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας.
Πρόσθεσε πως το φορολογικό πλαί-

σιο της Κύπρου πρέπει να παρα-
μείνει απλό, ελκυστικό και προ-
βλέψιμο, με την πολιτική δέσμευση
της κυβέρνησης για τις φορολογικές
επιβαρύνσεις να μη μεταβάλλεται
ούτε λόγω της μη επαναλαμβανό-
μενης επιβάρυνσης του χρέους που
κατέστη αναγκαία προκειμένου
οριστικά να αντιμετωπιστούν οι
εστίες αβεβαιότητας στο τραπεζικό
σύστημα. Έγινε όπως είπε, για να
«έχουμε στη χώρα μας τράπεζες
που θα είναι απαλλαγμένες από τις
παθογένειες και τα λάθη του πα-
ρελθόντος». Υπογράμμισε για ακό-
μα μία φορά ότι η εκχώρηση προς
το κράτος ενός εξαιρετικά μεγάλου
χαρτοφυλακίου δανείων, ακινήτων
και συμμετοχών, διασφαλίζει μια
νέα σημαντική πηγή δημοσίων
εσόδων. Προϋπόθεση δε, όπως ση-
μείωσε, είναι η μη εμπλοκή του
κράτους στην διαχείριση αυτών
του περιουσιακών στοιχείων, τη
βελτίωση του νομοθετικού πλαισίου
και την ενίσχυση της αποτελεσμα-

τικότητας των δικαστικών διαδι-
κασιών, κινήσεις που η κυβέρνηση
ήδη προωθεί και που υπέδειξε η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Όχι σε σύγκριση
Σε συνέντευξή του στην «Κ» ο

πρώην υπουργός Οικονομικών της
Κύπρου Μιχάλης Σαρρής, ερωτη-
θείς εάν γίνεται σύγκριση της υφι-
στάμενης κυβέρνησης με αυτή του
Δημήτρη Χριστόφια για την αύξηση
του δημόσιου χρέους, απάντησε
αρνητικά. Πρόσθεσε όμως πως η
αύξηση του χρέους είναι πάρα πολύ
ανησυχητική. Όπως εξήγησε, φέρ-
νει τη χώρα σε επίπεδα που το κό-
στος δανεισμού αναχρηματοδότη-
σης του χρέους, ιδιαίτερα όταν η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα στα-
ματήσει  την αγορά κρατικών ομο-
λόγων για να κρατήσει τα επιτόκια
χαμηλά, θα επηρεάσει δυσανάλογα
τις αδύναμες χώρες όπως είναι η
Ιταλία και η Ελλάδα. Εξήγησε ότι
προχωρά στον χαρακτηρισμό αδύ-

ναμες, διότι υπάρχει πάρα πολύ
ψηλό χρέος που οι αγορές  το κα-
τατάσσουν σε υψηλό ρίσκο και πι-
θανότατα να δανειστεί η Κύπρος
με επιτόκια ψηλότερα από τον ρυθ-
μό ανάπτυξη. Σύμφωνα με τον κ.
Σαρρή, υπάρχει ένας άγνωστος Χ
για το δημόσιο χρέος, αφού αν και
το καλό χαρτοφυλάκιο της Συνερ-
γατικής που αγόρασε η Ελληνικής
εξυπηρετείται, εγκυμονεί κινδύνους
και θα ήθελε να το αγοράσει σε χα-
μηλότερη τιμή. Σε αυτό το σημείο
η κυβέρνηση ζήτησε να ανεβάσει
την τιμή και να εγγυηθεί οποιασ-
δήποτε απώλεια, εξήγησε, επομέ-
νως υπάρχει και αυτό το ρίσκο που
το λαμβάνουν υπόψη οι αγορές.
«Αυτό θα πρέπει να το διαχειρι-
στούμε σωστά και εκεί είναι τρο-
μερά σημαντικό να μείνει μακριά
από κυβερνητικούς μηχανισμούς
ώστε να έχουμε ελπίδες να πάρουμε
πίσω αυτά τα επισφαλή δάνεια»,
κατέληξε σχετικά για το δημόσιο
χρέος.

Το δημ. χρέος 
της Κύπρου
στα χέρια 
των ξένων
Κατέχουν το 82,2% από το 97,5% 
- Στην πρώτη θέση μεταξύ των 28

<<<<<<<

Τα εννέα συνολικά ΚΟ-
ΧΑ που εξέδωσε έχουν
αγοραστές εγχώρια
χρηματοπιστωτικά ιδρύ-
ματα, άρα, το 14,2%
αναμένεται σχεδόν να
διπλασιαστεί, με το
14,2% να γίνει στο άμε-
σο μέλλον μετά και την
έκδοση του 1 δισ. ομο-
λόγων, στο 26,7%. 

Οι δύο κινήσεις αναμένεται να φέρουν, όπως έχει δηλώσει ήδη ο υπουργός Οικονομικών Χάρης Γεωργιάδης, το δημόσιο χρέος στο 110%, ύψος που ξεπερνά
κατά τρεις μονάδες το δημόσιο χρέος που είχε η Κύπρος στα χρόνια των μνημονίων.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Όσοι καταναλωτές επισκεφθούν
σήμερα υπεραγορές και καταστή-
ματα θα πρέπει να έχουν συνυπο-
λογίσει στο ποσό που θα πληρώ-
σουν στο ταμείο επιπλέον €0,05
+ΦΠΑ για κάθε πλαστική σακούλα
που θα χρησιμοποιήσουν. Πρόκει-
ται για την πρώτη μέρα κατά την
οποία τίθεται σε εφαρμογή η ευ-
ρωπαϊκή Οδηγία για μείωση των
πλαστικών αντικειμένων μιας χρή-
σης που έχει ως στόχο την καλ-
λιέργεια περιβαλλοντικής συνεί-
δησης στους πολίτες. 

Σύμφωνα με τον πρόεδρο του
Παγκύπριου Συνδέσμου Λιανικού
Εμπορίου Μάριο Αντωνίου, οι υπε-
ραγορές οι οποίες έχουν τον μεγα-
λύτερο όγκο σε πλαστικές σακού-

λες, έχουν ολοκληρώσει την πολύ-
μηνη προετοιμασία τους για το θέ-
μα, ενημερώνοντας σχετικά τους
καταναλωτές είτε με ενημερωτικά
φυλλάδια είτε με ανακοινώσεις στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Με
τις εκστρατείες αφενός πληροφο-
ρούν το κοινό για τις διάφορες πα-
ραλλαγές των διαφόρων επανα-
χρησιμοποιημένων  σακουλών και

αφετέρου τις διάφορες τιμές ώστε
να επιλέξει ο καταναλωτής την
εναλλακτική λύση. Οι επιλογές ποι-
κίλουν από υφασμάτινες ή πλαστι-
κές διαφόρων μεγεθών αναλόγως
των προτιμήσεων και των αναγκών
του κάθε καταναλωτή. Η έντονη
προώθηση των επαναχρησιμοποι-
ούμενων σακουλών είχε πάντως
ως αποτέλεσμα ήδη οι καταναλωτές

να επιδεικνύουν έντονη κινητικό-
τητα στην αγορά επαναχρησιμο-
ποιούμενων.

«Στο τέλος της ημέρας ο στόχος
είναι η μείωση στις πλαστικές σα-
κούλες και να αλλάξει η νοοτροπία
μας και θα πρέπει να εκπαιδευτούμε
για την επαναχρησιμοποιούμενη
τσάντα» τονίζεται από πλευράς
Συνδέσμου Λιανικού Εμπορίου και

εξάλλου αυτός είναι και ο στόχος
της ευρωπαϊκής Οδηγίας.

Οι εξαιρέσεις
Οι χρεώσεις θα ισχύσουν και

στα καταστήματα ένδυσης και υπό-
δησης, καθώς επίσης και στα φαρ-
μακεία. Σημειώνεται, ωστόσο, ότι
οι νέοι κανονισμοί αφορούν τις λε-
πτές πλαστικές σακούλες από 15

μέχρι 50 mm, ενώ από τη χρέωση
εξαιρούνται οι πλαστικές σακούλες
η χρήση των οποίων κρίνεται απα-
ραίτητη για λόγους υγιεινής ή για
προϊόντα για τα οποία δεν υπάρχει
πρωτογενής συσκευασία. Έτσι,
λοιπόν, δωρεάν θα συνεχίσουν να
παρέχονται οι μικρές σακούλες
στο τμήμα φρουταρίας, του ιχθυο-
πωλείου και του κρεοπωλείου και
λαϊκές αγορές. 

Πού καταλήγουν τα έσοδα
Η ευρωπαϊκή Οδηγία δεν καθο-

ρίζει το πώς θα διατίθενται τα χρή-
ματα που θα συγκεντρώνονται από
τις πωλήσεις. Για τον σκοπό αυτό
την περασμένη Δευτέρα ο Σύνδε-
σμος Λιανικού Εμπορίου είχε συ-
νάντηση με για το θέμα με το Τμήμα
Περιβάλλοντος. 

Θέση του Συνδέσμου ήταν ότι
το σύνολο του ποσού θα πρέπει να
προορίζεται για τη χρηματοδότηση
των στοχευμένων ενεργειών και
εκστρατειών που έχουν να κάνουν
με την ευαισθητοποίηση του κοινού
και τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις
από τη χρήση της πλαστικής σα-
κούλας και της αγοράς των επανα-
χρησιμοποιούμενων σακουλών.
Ωστόσο, γι’ αυτό δεν έχουν ληφθεί
μέχρι στιγμής συγκεκριμένες απο-
φάσεις.

Εκατό ανά άτομο
Με την εφαρμογή της οδηγίας

αναμένεται μείωση από τις εκατό
σακούλες που αναλογούν ανά άτομο
στην Κύπρο σε ετήσια βάση. Την
ίδια ώρα ο μέσος ευρωπαϊκός όρος
ανέρχεται στις 220 σακούλες ανά

άτομο, ενώ στην Ελλάδα για κάθε
άτομο αντιστοιχούσαν τον Ιανουά-
ριο 400.  Έξι μήνες μετά την επιβολή
χρεώσεων, τα στοιχεία κάνουν λόγο
για μείωση έως και 80% από τη συ-
νολική χρήση. 

Πάντως, βάσει της ευρωπαϊκής
οδηγίας η κατανάλωση μέχρι το
2019 πρέπει να μειωθεί κάτω από
90 σακούλες ανά κεφαλή ετησίως,
ενώ μέχρι το 2025 θα πρέπει να
είναι κάτω από 40 πλαστικές σα-
κούλες ανά κεφαλή. Σε περίπτωση
μη συμμόρφωσης με τον στόχο,
τότε η χρέωση αλλάζει και αυξάνεται
η τιμή, με τη χρέωση να αυξάνεται
κατά €0,05 και φτάνει τα €0,09 η
οποία θα ισχύσει από την 1η Ια-
νουαρίου 2019.

Σειρά έχουν τα καλαμάκια
Και μετά τις σακούλες, η Ευρω-

παϊκή Επιτροπή φαίνεται να επι-
κεντρώνεται στα πλαστικά καλα-
μάκια και τα πλαστικά μπουκάλια,
ενώ ήδη έχει καταθέσει την πρώτη
πανευρωπαϊκή στρατηγική για τα
πλαστικά υλικά στο πλαίσιο της
μετάβασης σε μια κυκλική οικονο-
μία. ενώ τον Μάιο του ίδιου έτους
πρότεινε νέους κανόνες για τα πλα-
στικά μιας χρήσης, οι οποίοι βάζουν
στο στόχαστρο τα πλαστικά προ-
ϊόντα που συναντάμε περισσότερο
στις παραλίες και τις θάλασσες της
Ευρώπης, όπως καλαμάκια, πλα-
στικά μαχαιροπήρουνα και πλα-
στικά μπουκάλια. Απώτερος στόχος
της στρατηγικής είναι μέχρι το
2030 να διατίθενται πλέον μόνο
ανακυκλώσιμες πλαστικές συ-
σκευασίες στην αγορά της Ε.Ε. 

«Τέλος» από σήμερα για τις πλαστικές σακούλες
Από €0,05 +ΦΠΑ θα διατίθενται πλέον οι τσάντες σε υπεραγορές, φαρμακεία και καταστήματα ένδυσης και υπόδησης

<<<<<<<

Δωρεάν παραμένουν 
οι  σακούλες σε φρου-
ταρία, ιχθυοπωλείο 
και κρεοπωλείο και 
λαϊκές αγορές. 

Υπό συζήτηση το πώς θα αξιοποιηθεί το συγκεντρωθέν ποσό  από τις πωλή-
σεις των πλαστικών σακουλών. Να διατεθεί σε εκστρατείες περιβαλλοντικής
ευαισθητοποίησης φαίνεται να είναι η πρόταση που επικρατεί.

Περί τα 4 εκατομμύρια ευρώ μπήκαν
στα κρατικά ταμεία μόνο από τον
κλάδο των σούπερ μάρκετ το πρώτο
τρίμηνο του 2018 από το περιβαλ-
λοντικό τέλος και τον αντίστοιχο
ΦΠΑ που επιβάλλεται από τις αρχές
του έτους στις πλαστικές σακούλες.
Η απόδοση του μέτρου στα σούπερ
μάρκετ ξεπέρασε τις προσδοκίες
με τη χρήση της λεπτής πλαστικής
σακούλας να καταγράφει μείωση
76% κατά το πρώτο τρίμηνο, μεί-
ωση που μετά το Πάσχα είναι ακό-
μη μεγαλύτερη. Ωστόσο, η Ελλάδα
απέχει ακόμη σημαντικά από τον
στόχο που έχει τεθεί από την Κο-
μισιόν περί 90 λεπτών πλαστικών
σακουλών κατά κεφαλήν το αργό-
τερο έως τις 31 Δεκεμβρίου 2019.
Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία
που ανακοινώθηκαν από το Ινστι-
τούτο Ερευνας Λιανεμπορίου Κα-
ταναλωτικών Αγαθών (ΙΕΛΚΑ) σε
συνέντευξη Τύπου με αφορμή την
Παγκόσμια Ημέρα Περιβάλλοντος,
στο τέλος του 2018 εκτιμάται θα
έχουν διατεθεί από το κανάλι των
σούπερ μάρκετ 1,5 δισεκατομμύριο
σακούλες λιγότερες σε σύγκριση
με το 2017. Υπενθυμίζεται ότι, σύμ-
φωνα με εκτιμήσεις του ΙΕΛΚΑ, η
ετήσια κατανάλωση λεπτής πλα-
στικής σακούλας μόνον από τα
σούπερ μάρκετ ανερχόταν μέχρι
και το 2017 σε 2,7 - 2,9 δισεκατομ-
μύρια τεμάχια. 

Η εικόνα σε ό,τι αφορά την από-
δοση του μέτρου είναι αρκετά δια-
φορετική στις υπόλοιπες κατηγορίες
του εμπορίου και των υπηρεσιών.
Στα εξειδικευμένα καταστήματα
τροφίμων (αρτοποιεία, κρεοπωλεία
κ.ά.) παρατηρείται εκτεταμένη
εφαρμογή, ενώ σε άλλους κλάδους
του λιανεμπορίου, όπως στα είδη
ένδυσης, παρατηρείται το φαινό-
μενο της πλήρους κατάργησης της
πλαστικής σακούλας και της αντι-
κατάστασης από χάρτινη. Περιο-
ρισμένη είναι η εφαρμογή του μέ-
τρου στον κλάδο εστίασης με εξαί-
ρεση τις οργανωμένες αλυσίδες,
όπως επίσης και στην περιφέρεια
σε σύγκριση με τα μεγάλα αστικά
κέντρα, ενώ έχουν εξαιρεθεί του
μέτρου οι σακούλες στις λαϊκές
αγορές. Με βάση τα παραπάνω και
με δεδομένο ότι το κανάλι των σού-
περ μάρκετ αντιπροσωπεύει το
50% των πωλήσεων του λιανεμπο-
ρίου τροφίμων, υπολογίζεται ότι

ακόμη και εάν συνολικά η χρήση
της πλαστικής σακούλας μειωθεί
κατά 65% (βέλτιστο σενάριο) η ανα-
λογία θα είναι 130-135 σακούλες
ανά κάτοικο ετησίως. 

Υπενθυμίζεται ότι από την πρώ-
τη Ιανουαρίου 2018 εφαρμόζεται
περιβαλλοντικό τέλος 0,03 ευρώ
στη λεπτή πλαστική σακούλα που
μαζί με τον ΦΠΑ φτάνει τα 0,04 ευ-
ρώ, ενώ από την 1η Ιανουαρίου
2019 το τέλος θα αυξηθεί στα 0,07
ευρώ που μαζί με τον ΦΠΑ θα φτά-
σει τα 0,09 ευρώ ανά σακούλα. Σε
ό,τι αφορά τις μελλοντικές απαγο-
ρεύσεις στη χρήση πλαστικών σε
αρκετές συσκευασίες, οι οποίες
αναμένεται να προκαλέσουν του-
λάχιστον στην αρχή σημαντική
αύξηση του κόστους παραγωγής,
ο πρόεδρος του ΙΕΛΚΑ κ. Κ. Μα-
χαίρας υποστήριξε ότι οι λιανεμ-
πορικές αλυσίδες μπορούν να απορ-
ροφήσουν μεγάλο μέρος αυτού,
προκειμένου να μην μετακυλισθεί
στην τιμή καταναλωτή. Εκτίμησε,
εξάλλου, ότι οι αλυσίδες σούπερ
μάρκετ θα ξεκινήσουν οι ίδιες να
εφαρμόζουν τη στρατηγική της
χρήσης λιγότερου πλαστικού στα
προϊόντα ιδιωτικής ετικέτας.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Το τέλος πλαστικής σακούλας
από σούπερ μάρκετ απέφερε
στο Ελληνικό Δημόσιο 4 εκατ.

Εντυπωσιακές είναι οι επιδό-
σεις της Κύπρου στην παραγωγή
απορριμμάτων πλαστικών συ-
σκευασιών, καθώς το 2014 ο όγ-
κος έφτασε στους 15,822 τόνους
απορριμμάτων πλαστικών συ-
σκευασιών, ενώ ανακυκλώθηκε
περίπου το 50%. Την ίδια ώρα
το 42% των κατοίκων της Κύ-
πρου δεν διαχωρίζουν τα πλα-
στικά απορρίμματα για ανακύ-
κλωση, ούτε για το 87% που
αγοράζει προϊόντα με περιττή
πλαστική συσκευασία, ούτε επί-
σης για το 78% που χρησιμοποι-
ούν πλαστικά μαχαιροπήρουνα
και ποτήρια μιας χρήσης. Σύμ-
φωνα με στοιχεία της Ε.Ε. οι Ευ-
ρωπαίοι πολίτες παράγουν σε
ετήσια βάση 25 εκατομμύρια
πλαστικά απορρίμματα, ενώ λι-
γότερο από το 30% προωθείται
για ανακύκλωση. Το 85% των
απορριμμάτων στις παραλίες
αφορούν πλαστικά υλικά, ενώ
500 χιλιάδες τόνοι καταλήγουν
στη θάλασσα κάθε χρόνο.

Σχεδόν 16.000 τόνοι

<<<<<<<

Στο τέλος του 2018
εκτιμάται θα έχουν δια-
τεθεί από το κανάλι
των σούπερ μάρκετ 1,5
δισεκατομμύριο σα-
κούλες λιγότερες σε
σύγκριση με το 2017.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Γήπεδο γκολφ, μαρίνα, νέα ξενο-
δοχεία και θεματικά πάρκα, είναι
επενδύσεις οι οποίες έρχονται σύν-
τομα και που αναμένεται να ανα-
βαθμίσουν σημαντικά την Αγία Νά-
πα, καθιστώντας την κοσμοπολίτικο
τουριστικό θέρετρο. Αυτό εξάλλου
αποτελεί και το όραμα του δημάρ-
χου της πόλης Γιάννη Καρούσου,
όπως το περιγράφει στην συνέν-
τευξή του στην «Κ». Την ώρα που
το όνομα του φαίνεται να πέφτει
στο τραπέζι ως πιθανή επιλογή υφυ-
πουργού Τουρισμού, ο κ. Καρούσος
τοποθετείται για τους λόγους της
φετινής μείωσης στις αφίξεις, τα
Κατεχόμενα, τα πακέτα all inclusive
και τα καταλύματα τύπου Airbnb.
–Στους κορυφαίουςεπενδυτικούς
προορισμούς η Αγία Νάπα. Πώς
αξιοποιείται αυτή η διάκριση;

–Πρόκειται για ένα ανεξάρτητο
οργανισμό ο οποίος το 2017 επέλεξε
την Αγία Νάπα και την χαρακτήρισε
ως Prime City Destination. Έκριναν
ότι είναι ελκυστική η Αγία Νάπα για
επενδύσεις, ότι το κλίμα είναι το
κατάλληλο, ότι η πόλη καινοτομεί
και ότι είναι μια πόλη με ψηλό βαθμό
ελκυστικότητας στην επένδυση και
στην καινοτομία. Είναι πολύ ση-
μαντικό γιατί πρόκειται για ανεξάρ-
τητο οργανισμό, είναι μια αναγνώ-
ριση σε δήμο και ιδιώτες και εμείς
θα το αξιοποιήσουμε. Μετά τη μα-
ρίνα Αγίας Νάπας, η επόμενη μεγάλη
επένδυση, είναι το γήπεδο γκολφ
από την εταιρία Ayia Napa forest
golf το οποίο κατέθεσε την πολεο-
δομική του άδεια για το masterplan.
Ταυτόχρονα, υπάρχει εξαιρετικό εν-
διαφέρον για τις 15 νέες αιτήσεις
για ξενοδοχεία ή που σχεδιάζουν
να κτίσουν ξενοδοχεία πέντε αστέ-
ρων, και μάλιστα αρκετοί από τους
ιδιοκτήτες και τους επενδυτές είναι
πρίγκιπες, Σαουδάραβες. Κάποιες
αιτήσεις υποβλήθηκαν, κάποιες εξε-
τάζονται. Φαίνεται επίσης ότι θα
έχουμε και ένα από τα τέσσερα πε-
ριφερειακά καζίνο. Υπάρχει και συγ-
κεκριμένη πρόταση από επενδυτές
για θεματικές αναπτύξεις όπως οι-
κολογικά πάρκα από Ρώσους επεν-
δυτές. Μιλάμε για επενδύσεις εκα-
τοντάδων εκατομμυρίων οι οποίες
δρομολογούνται για το 2018, το 2019
αλλά και τα επόμενα 5-10 χρόνια. 
–Όλα αυτά θα γίνουν στη βάση
συγκεκριμένου πλάνου;

–Ο στόχος μας είναι να γίνει το
παραλιακό μέτωπο τουριστικό, συν-
δυασμός τουριστικού, οικιστικού
και εμπορικού και στο πιο πίσω μέ-
τωπο να επιτραπούν θεματικές ανα-
πτύξεις που θα υποστηρίξουν την
υποδομή που θέλουμε να δημιουρ-
γήσουμε. Εμείς βάλαμε ένα όραμα
κάτω, ένα όραμα πολύ απλό, ίσιο.
Μέχρι το 2030 να μετατρέψουμε
την Αγία Νάπα στο καλύτερο και
πιο κοσμοπολίτικο τουριστικό θέ-
ρετρο της Μεσογείου κάτι το οποίο
συμφωνεί με την Εθνική στρατη-
γική για τον τουρισμό. Αυτή η έρευ-
να χώριζε την Κύπρο σε 13 τουρι-
στικά θέρετρα και λέει η Αγία Νάπα
θα πρέπει μέχρι το 2030 να μετα-
τραπεί σε ένα από τα τρία καλύτερα
ευρωπαϊκά τουριστικά θέρετρα σε
θέματα παραλίας, θάλασσας και
νυκτερινής διασκέδασης, στη βάση
διεθνών προτύπων. 
–Η αλλαγή στο προφίλ της Αγίας
Νάπας συνδέεται και με τον τερ-
ματισμό του προγράμματος των
τουριστών 18-30, κάτι το οποίο
είδατε με θετικό μάτι. 

–Πολλοί νομίζουν ότι είμαστε
ένα αγγλικό τουριστικό θέρετρο,
αλλά μόνο το 8,5% των Βρετανών
τουριστών που έρχονται στην Κύ-
προ έρχονται Αγία Νάπα. Δηλαδή
από τις 700 χιλιάδες τουρίστες φτά-
σαμε σε σημείο να έχουμε την ομά-
δα των 15 χιλιάδων οι οποίοι με τα
προβλήματα που δημιουργούν, τα-
ρακουνούν ένα ολόκληρο τουρι-
στικό θέρετρο. Και πέραν αυτού
δεν προσφέρουν ούτε οικονομικά
γιατί είναι οι ίδιοι που κυκλοφορούν
με 120 αγγλικές λίρες και αγοράζουν
πακέτα all inclusive. Έτσι δεν προ-
σφέρουν τίποτε στην τοπική κοι-
νωνία και οικονομία ούτε στον του-
ρισμό και δεν καταλαβαίναμε τον
λόγο που τους έφερναν οι τουρι-
στικοί πράκτορες. Τα ξενοδοχεία
που έμεναν οι συγκεκριμένοι του-
ρίστες θα μετατραπούν σε μπουτίκ
ξενοδοχεία να φιλοξενήσουν κα-
λύτερης ποιότητας κόσμο. Ήδη
του χρόνου έκλεισε συμβόλαιο από
μεγάλη γερμανική εταιρία για 40
χιλιάδες Γερμανούς. Γίνεται μια
ολόκληρη προσπάθεια για να πά-
ρουμε την Αγία Νάπα εκεί που θέ-
λουμε και θα πρέπει να αναβαθμι-
στεί και η νυχτερινή ζωή.
–Υπάρχει μείωση φέτος στις
κρατήσεις. Έχει επηρεαστείκαι
η περιοχή σας;

–Φέτος οι αφίξεις στον τουρισμό
είναι μειωμένες, είναι δεδομένο το
επιβεβαιώνουν οι τουριστικοί πρά-
κτορες, το επιβεβαιώνουν οι ξενο-
δόχοι, το επιβεβαιώνει και η αγορά.
Το ξέραμε όμως πως όταν ανοίξει
η Τουρκία και η Αίγυπτος, δύο του-
ριστικά θέρετρα ανταγωνιστικά
προς εμάς, τα οποία ήταν κλειστά
τόσα χρόνια, ότι θα επηρεαζόμα-
σταν. Αν οι Ρώσοι που είναι το 40%
της αγοράς έχουν μείωση 30% αυτό
σημαίνει περίπου 12% μείωση στον
συνολικό τουρισμό, ενώ έχουν μει-
ωθεί και τα ποσά που ξοδεύουν.
Εγώ το έλεγα πριν από δύο χρόνια
ότι πρέπει να ανταγωνιστούμε την
Τουρκία και την Αίγυπτο. Ίσως όχι
στις τιμές, αλλά θα μπορούσαμε
σε θέματα ασφάλειας και εμπειρίας.
Δυστυχώς όμως δεν τα καταφέραμε.
Αλλά όταν εδώ και δύο χρόνια δεν
καταφέραμε να λύσουμε το θέμα
της ηχορύπανσης, συζητούμε τώρα
γιατί έχουμε μείωση;
–Δηλαδή η μείωση προήλθε από
δικά μας λάθη;

–Είναι καθαρά θέμα της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, το ότι δεν λύσαμε
τα προβλήματά μας. Κραχτισμός,
οπτικές ρυπάνσεις, ηχορύπανση.
Το θέμα είναι ότι δεν κάναμε τίποτε
για να αντιμετωπίσουμε αυτή τη

μείωση. Γίνεται να έχουμε πρόβλη-
μα με την ηχορύπανση και να μην
γίνεται τίποτε; Να το παίρνει η κυ-
βέρνηση στη βουλή και η Βουλή
να μην το προχωρά; Οι Ρώσοι πρά-
κτορες από τον Γενάρη μας προει-
δοποιούσαν ότι θα έχουμε πρόβλη-
μα. Είναι δυνατό την ώρα που ο
τουρισμός μας να έχει προοπτικές
να φτάσει μέχρι το 35% του ΑΕΠ
μας, να μην έχουμε ακόμα Υφυ-
πουργείο Τουρισμού;

Airbnb και πράκτορες
–Ποια είναι η θέση σας για τα
all inclusive;

–Το all inclusive δυστυχώς είναι
αναγκαίο κακό και δεν μπορεί να
αναστραφεί διότι πλέον το ζητεί
η αγορά. Πρόβλημα δημιουργείται
όταν ξεπεράσει κάποιο ποσοστό.
Στην Κύπρο τα επίπεδα του all in-
clusive είναι στο 25%, ενώ στην
Αγία Νάπα είναι στο 47%. Είναι
και στο πλαίσιο της ηθικής, να κα-
ταλάβουμε ότι πρέπει να δουλεύουν
και οι δίπλα μας γιατί αλλιώς θα
καταστραφούν οι μικρές και μεσαίες
επιχειρήσεις οι οποίες είναι συμ-
πληρωματικές των ξενοδοχείων.
Και όταν κλείσουν αυτές, κατά συ-
νέπεια θα κλείσουν και τα ξενοδο-
χεία. Σίγουρα δεν μπορείς να το

απαγορεύσεις. Αυτό που μπορείς
να κάνεις είναι να δίνεις κίνητρο
στον τουρίστα να βγει έξω από το
ξενοδοχείο. Και γι’ αυτό εμείς εφαρ-
μόζουμε την ολοκληρωμένη του-
ριστική εμπειρία, ώστε φεύγοντας
ο τουρίστας να παίρνει λίγη Αγία
Νάπα μαζί του. 
–Πόσο επηρεάζουν τον τουρισμό
μας τα Κατεχόμενα;

–Σίγουρα επηρεάζουν την του-
ριστική βιομηχανία. Υπάρχει ση-
μαντικός αριθμός τουριστών που
έρχονται στο Αεροδρόμιο Λάρνακας
και πάνε με ταξί στα Κατεχόμενα,
κάτι που καταδεικνύεται και από
τα στοιχεία του ΚΟΤ. Πρόκειται
για ένα θέμα πολιτικό, που επηρε-
άζει τις επιχειρήσεις κυρίως της
Επαρχίας Αμμοχώστου. Δεν γίνεται
ένας πράκτορας ο οποίος επιδο-
τείται από την κυπριακή δημοκρα-
τία να παίρνει εκδρομές στα Κα-
τεχόμενα. 
–Και τα καταλύματα τύπου
Airbnb; Είναι απειλή για την
ποιότητα του τουριστικού μας
προϊόντος;

–Τα καταλύματα τύπου Airbnb
αφορούν μια συγκεκριμένη αγορά,
φέρνουν αρκετούς τουρίστες στην
Κύπρο και δημιουργούν καινούργια
τάση. 

Ο επόμενος ανταγωνιστής του
Airbnb θα είναι οι ίδιοι οι τουρι-
στικοί πράκτορες οι οποίοι πλέον
θα ενοικιάζουν βίλες και θα προ-
σφέρουν μάλιστα και μεταφορικό
μέσο από το αεροδρόμιο. Σίγουρα
δεν είναι απειλή, είναι μια αγορά
που φέρνει περισσότερο κόσμο και
που συμπληρώνει το τουριστικό
προϊόν, πρέπει όμως να θεσμοθε-
τηθεί, να καταγραφούν τα κατα-
λύματα σε μητρώο να έχουν ασφά-
λεια και να είναι υγειονομικά ελεγ-
μένα και να πληρούν τις προδια-
γραφές. Εγώ διαφωνώ ότι ανταγω-
νίζονται τα ξενοδοχεία. Σε κάποιους
δεν αρέσει αλλά αν αξιοποιηθεί
σωστά μπορεί να φέρει περισσό-
τερο τουρισμό.

<<<<<<<

«Δεν κάναμε τίποτα για
τη μείωση που καταγρά-
φεται φέτος στο τουρι-
στικό ρεύμα» υπογραμ-
μίζει ο κ. Καρούσος, που
υπολογίζει μείωση της
τάξης του 30% από τη
ρωσική αγορά.

«Το όραμά μας είναι απλό και ίσιο. Να καταστήσουμε την Αγία Νάπα ένα κοσμοπολίτικο τουριστικό κέντρο μέχρι το 2030», δηλώνει ο Γιάννης Καρούσος.

Ο Πρόεδρος θα αποφασίσει τον νέο Υφυπουργό

–Αυτό με φέρνει στην επόμενή μου
ερώτηση. Το όνομα σας έχει ακουστεί
για τη θέση του πρώτου υφυπουργού
Τουρισμού.
–Αν ακούγεται το όνομά μου, αυτό
εμένα με τιμά, αλλά ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας θα αποφασίσει
ποιος θα είναι ο υφυπουργός. Αυ-
τό που θέλω να πω, είναι ότι ο
πρώτος υφυπουργός Τουρισμού
πρέπει να προέρχεται από τον
τουρισμό και να έχει την δυναμική
και την θέληση και την εμπειρία
να λύσει όλα αυτά τα προβλήματα.

Διότι θα τα βάλει με παλιά κατε-
στημένα που υπάρχουν, θα πρέ-
πει να κλείσει τον ΚΟΤ, να προ-
ωθήσει νομοσχέδια, να αναβαθμί-
σει τις παραλίες, να δει πώς θα
βελτιώσει την ασφάλεια, πώς θα
λύσουμε τα θέματα που έχουμε
στον τουρισμό. Έχει πάρα πολλή
δουλειά το Υφυπουργείο Τουρι-
σμού με πιο σημαντικό την υλο-
ποίηση της Εθνικής Στρατηγικής,
και όλα εξαρτώνται από το πρώτο
άτομο που θα αναλάβει να το υλο-
ποιήσει. Εμένα με τιμά προς το

παρόν ότι πολλοί συζητούν το
όνομά μου σε ολόκληρη την Κύ-
προ ότι είμαι αυτούς που πληρούν
τα κριτήρια. 
–Θα ήσασταν θετικός σε μια τέτοια
πρόταση;
–Γενικότερα  υπάρχουν αρκετοί
νέοι που έχουν ικανότητες, που
μπορούν να παίξουν ρόλο και θα
πρέπει να αξιοποιηθούν σε διά-
φορες θέσεις. Από την πλευρά
μου ο σκοπός μου είναι να προ-
σφέρω στα κοινά του τόπου με
οποιοδήποτε τρόπο μπορώ.

<<<<<<<

Σε μπουτίκ ξενοδοχεία
θα μετατραπούν τα κα-
ταλύματα που χρησιμο-
ποιούσαν οι τουρίστες
του προγράμματος 18-
30, το οποίο τερματίζε-
ται φέτος.

Επενδύσεις
εκατοντάδων
εκατομμυρίων
στην Αγ. Νάπα
Γ. Καρούσος: Κοσμοπολίτικο τουριστικό
θέρετρο θα καταστεί σύντομα ο δήμος

Η ανεργία –ιδιαίτερα η ανεργία
των νέων και η μακροχρόνια ανερ-
γία– παραμένει, παρά την άνοδο
της απασχόλησης που παρατηρεί-
ται τελευταία, το οξύτερο οικονο-
μικό και κοινωνικό πρόβλημα της
χώρας: φτωχοποιεί, περιορίζει φο-
ρολογικά και ασφαλιστικά έσοδα,
διευρύνει τη φυγή επιστημονικού
προσωπικού στο εξωτερικό, ενι-
σχύει αντικοινωνικές συμπεριφο-
ρές, καθιστά απαγορευτικούς ορ-
θολογικούς προγραμματισμούς
(οικογενειακούς και επαγγελμα-
τικούς) και αδρανοποιεί μια ολό-
κληρη (νέα) γενιά που, παντού,
αποτελεί μοχλό ανανέωσης, και-
νοτομίας και εκσυγχρονισμού.

Ενας από τους βασικούς λόγους
του υψηλού ποσοστού ανεργίας
είναι η αναποτελεσματική σύνδεση
της αγοράς εργασίας με το εκπαι-
δευτικό σύστημα της χώρας, της
επιχείρησης με το θρανίο.

Είναι ενδεικτικές οι κάτωθι δύο
εκφάνσεις της αναποτελεσματι-
κότητας αυτής:

Η τριτοβάθμια εκπαίδευση προ-
ετοιμάζει στελέχη, ο αριθμός και
το επίπεδο τεχνολογικής εξειδί-
κευσης των οποίων υπερτερεί εμ-
φανώς εκείνων που η αγορά, με
τη σημερινή δομή του παραγωγι-
κού δυναμικού, έχει ανάγκη, με
συνέπεια τη φυγή «εγκεφάλων»
στο εξωτερικό και τη σπατάλη,
λόγω ετεροαπασχόλησης ανθρώ-
πινων πόρων.

Ταυτόχρονα, η δευτεροβάθμια
τεχνική και επαγγελματική εκπαί-
δευση προσφέρει στην αγορά ερ-
γασίας άτομα με γνώσεις και δε-
ξιότητες, οι οποίες δεν ανταπο-
κρίνονται, περισσότερο ή λιγότερο,
στις ανάγκες των επιχειρήσεων,
γεγονός που δυσχεραίνει την κα-
τάλληλη στελέχωση ενός σημαν-
τικού ποσοστού τους.

Και στις δύο περιπτώσεις (έλ-
λειμμα δεξιοτήτων και υπερπρο-
σφορά εξειδικευμένων στελεχών)
το σχετικό κόστος το πληρώνει η
εθνική οικονομία με τη μορφή
είτε δαπανών εκπαίδευσης που

δεν πρόκειται να αποσβεσθούν
στον τόπο μας, καθώς οι χώρες
υποδοχής θα αξιοποιήσουν, ανέ-
ξοδα, το ελληνικό επιστημονικό
προσωπικό που μεταναστεύει,
είτε με τη μορφή απώλειας παρα-
γωγής ή (και) αδυναμίας βελτίωσης
παραγωγικότητας, λόγω ανεπαρ-
κούς εξειδίκευσης στελεχών των
επιχειρήσεων.

Είναι προφανές πως η υιοθέ-
τηση μιας ολοκληρωμένης στρα-
τηγικής αντιμετώπισης της ση-
μερινής αναντιστοιχίας ανάμεσα
στο εκπαιδευτικό και στο παρα-
γωγικό μας σύστημα είναι επιτα-
κτική.

Σε δύο τομείς πιστεύω ότι θα
πρέπει να επικεντρωθούν οι σχε-
τικές προσπάθειες:

Α) Το σημερινό και διαχρονικό
στρεβλό και ξεπερασμένο, κατά
γενικήν αναγνώριση, παραγωγικό
μας πρότυπο θα πρέπει να εκσυγ-
χρονισθεί, προσαρμοζόμενο στις
διεθνείς εξελίξεις και στις ανάγκες
της χώρας.

Ο βασικός κορμός του παρα-
γωγικού μας συστήματος αποτε-
λείται από μονάδες, χαμηλής, λόγω
και του υπερβολικά μικρού μεγέ-
θους, παραγωγικότητας, που δρα-
στηριοποιούνται, κατά βάση, σε
τομείς μη διεθνώς εμπορεύσιμων
προϊόντων και υπηρεσιών, χαμη-
λής, επίσης, προστιθέμενης, εγ-
χωρίως, αξίας και απασχολούν κυ-
ρίως άτομα χαμηλής ειδίκευσης
και αμοιβής. Η ελληνική παραγωγή
ελάχιστα σύνθετα προϊόντα ή υπη-
ρεσίες έντασης γνώσης περιλαμ-
βάνει, ενώ τα περισσότερα είδη
της δεν απαιτούν προσωπικό υψη-
λής ειδίκευσης.

Αμεση προτεραιότητα θα πρέ-
πει να δοθεί στη δημιουργία σύγ-
χρονων, εξωστρεφών και καινο-
τόμων μονάδων, ικανοποιητικού
μεγέθους, στελεχωμένων με το
κατάλληλα εξειδικευμένο προσω-
πικό (σταθερές θέσεις πλήρους
απασχόλησης, ικανοποιητικές
αποδοχές, ευοίωνες προοπτικές).

Β) Σημαντική ώθηση στην ορ-

θολογικότερη λειτουργία του εθνι-
κού συστήματος επαγγελματικής
εκπαίδευσης θα δώσει και η ενερ-
γότερη εμπλοκή του επιχειρημα-
τικού κόσμου στη διαδικασία της
διά βίου μάθησης (συνεχιζόμενη
επαγγελματική εκπαίδευση και
επανειδίκευση) με την ίδρυση, εκ
μέρους του, σχολών επαγγελματι-
κής κατάρτισης και την οργάνωση
κλαδικών προγραμμάτων για την
κάλυψη των ειδικότερων αναγκών
εξειδίκευσης που δημιουργούν οι
νέες τεχνολογικές εξελίξεις και η
διαφοροποίηση του αναπτυξιακού
προτύπου της χώρας.

Προνομιακή θέση στην αντι-
μετώπιση του προβλήματος αυτού
κατέχουν τα Επιμελητήρια, καθώς
η μεν νομική τους μορφή και ορ-
γάνωση αποτελούν εγγύηση πα-
ροχής ποιοτικών υπηρεσιών, η
δε άμεση και στενή επαφή τους
με τις επιχειρήσεις–μέλη τους
παρέχει τη δυνατότητα ταχείας
επισήμανσης των σχετικών ελ-
λείψεων και αναγκών.

Ο διευρυμένος ρόλος των γαλ-
λικών και γερμανικών επιμελητη-
ρίων στον χώρο της επαγγελματι-
κής εκπαίδευσης (θεωρούνται στη
χώρα τους δεύτερα υπουργεία Παι-
δείας) είναι ενδεικτικός των δυνα-
τοτήτων που ο θεσμός αυτός έχει
και στη χώρα μας στη βελτίωση
της λειτουργίας της αγοράς εργα-
σίας, μέσω της οργάνωσης, με το
μικρότερο δυνατό κόστος, ευέλι-
κτων εκπαιδευτικών συστημάτων.

Η μετατροπή της ελληνικής οι-
κονομίας από μια εσωστρεφή, χα-
μηλής εξειδίκευσης και ανταγω-
νιστικότητας παραγωγική μηχανή,
σε μια οικονομία της γνώσης, διε-
θνούς εμβέλειας, αποτελεί μονό-
δρομο για την οριστική έξοδο της
χώρας από την κρίση, τον περιο-
ρισμό της ανεργίας και την εξά-
λειψη της σύγχρονης «πολιτιστι-
κής γενοκτονίας» (braindrain) που
δυναμιτίζει τις προοπτικές της.

* Ο κ. Παύλος Θωμόγλου είναι επιχει-
ρηματίας, μέλος Δ.Σ. ΕΒΕ.

Ανάγκη αποτελεσματικότερης σύνδεσης επιχείρησης και εκπαίδευσης
Του ΠΑΥΛΟΥ ΘΩΜΟΓΛΟΥ*
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Συνεχή «διαφυγή» Ρώσων τουρι-
στών από την ελληνική αγορά
προς την τουρκική αναφέρουν
πηγές του ξενοδοχειακού κλάδου
ότι εκδηλώνεται το τελευταίο
διάστημα. Η μεγάλη υποτίμηση
της τουρκικής λίρας και η επίσης
μεγάλη άνοδος του ευρώ έναντι
του ρωσικού ρουβλίου αποτε-
λούν τις κύριες αιτίες αυτής της
τάσης που, με βάση τα τρέχοντα
δεδομένα, οδηγεί σε μείωση της
τάξης του 8% των αφίξεων από
τη Ρωσία το 2018.

Ομως, σε πιο μακροπρόθεσμη
θεώρηση τα στοιχεία είναι συν-
τριπτικά: η υποχώρηση των αφί-
ξεων από τη Ρωσία προσεγγίζει
το -55% από τα προ πενταετίας
υψηλά. Οι αφίξεις από 1,352 εκα-
τομμύρια το 2013 έχουν υποχω-
ρήσει στα επίπεδα των 588.000
ταξιδιωτών το 2017, πρώτη χρονιά
οργανωμένης στροφής των Ρώ-
σων προς την Τουρκία, ενώ οι τα-
ξιδιωτικές εισπράξεις από τη Ρω-
σία από 1,3 δισ. ευρώ το 2013

έχουν υποχωρήσει σχεδόν κατά
70%, στα 418 εκατομμύρια πέρυσι.
Τέτοια είναι η έκταση της αντα-
γωνιστικότητας της Τουρκίας σε
σχέση με την Ελλάδα στη ρωσική
αγορά, που ορισμένες πληροφορίες
από Ελληνες ξενοδόχους αναφέ-

ρουν ότι ένα - δύο ρωσικά πρα-
κτορεία που είχαν προκαταβάλει
το 15% της αξίας των κρατήσεών
τους στην Ελλάδα προτίμησαν να
χάσουν τις προκαταβολές αυτές
και να στείλουν τους παραθεριστές
τους στην Τουρκία. «Ακόμα και
με τη χαμένη προκαταβολή στην
εξίσωση, η Τουρκία φαίνεται πως
για αυτές τις περιπτώσεις ήταν ελ-
κυστικότερη οικονομικά για πρά-

κτορες και πελάτες», εξηγεί στην
«Κ» ρωσική διπλωματική πηγή
που ρωτήθηκε σχετικά και επιβε-
βαίωσε εμμέσως την τάση αυτή.
Εάν οι περιπτώσεις αναδρομολό-
γησης Ρώσων προς την Τουρκία
γενικευθούν, γεννάται μείζον ζή-
τημα αναπλήρωσης των κρατή-
σεων αυτών, και μάλιστα την τε-
λευταία στιγμή, από όσους ξενο-
δόχους έχουν την ατυχία να υπο-
στούν αυτή τη ζημία, εξηγούν άλ-
λες πηγές. Στελέχη του ελληνικού
τουριστικού κλάδου, πάντως, αμ-
φιβάλλουν για το εύρος φαινομέ-
νων όπως τα προαναφερθέντα,
χαρακτηρίζοντάς τα μεμονωμένα.
Αποψη που στηρίζει και η περί-
πλοκη και χρονοβόρα διαδικασία
αναδρομολόγησης αεροπορικών
πτήσεων. Σε κάθε περίπτωση,
πάντως, όλοι αναγνωρίζουν πως
η ανταγωνιστικότητα της Τουρ-
κίας, μετά και την υποτίμηση της
τουρκικής λίρας –κατά 18% έναντι
του ευρώ από την αρχή του έτους–
την αποκατάσταση των σχέσεων
Μόσχας - Αγκυρας, την πτώση του
ρουβλίου έναντι του ευρώ (κατά

50% μέσα σε μια πενταετία) και
την επιβολή νέων κυρώσεων από
τη Δύση, έχει εκτοξευθεί.

Σύμφωνα με στοιχεία του ΙΝ-
ΣΕΤΕ που εξετάζουν τον προγραμ-
ματισμό των θέσεων των αερο-
πορικών από τη Ρωσία προς τα
14 περιφερειακά αεροδρόμια, πα-
ρατηρείται μείωση της τάξης του
8% στα τέλη Απριλίου σε σχέση
με την ίδια περίοδο του περασμέ-
νου έτους. Σε κάθε περίπτωση,
αυτή η μείωση είναι μικρότερη
από την αρχικά διαφαινόμενη,
που βρισκόταν στο -12%. Σε όλα
τα περιφερειακά αεροδρόμια ανα-
μένεται πτώση των αφίξεων Ρώ-
σων, με εξαίρεση τα αεροδρόμια
της Θεσσαλονίκης, της Κέρκυρας,
της Καλαμάτας και της Ρόδου,
ενώ έχει προγραμματιστεί και μία
καινούργια σύνδεση με το αερο-
δρόμιο των Χανίων για φέτος.

Η Ελλάδα έχει διολισθήσει, έτσι,
στην 11η θέση των προτιμήσεων
των Ρώσων, την ώρα που η Τουρ-
κία είναι ο δεύτερος δημοφιλέ-
στερος προορισμός τους στη Με-
σόγειο μετά την Ισπανία.

Η Τουρκία «κλέβει» Ρώσους  
τουρίστες από την Ελλάδα
Η χώρα έγινε πιο ανταγωνιστική λόγω υποτίμησης της τουρκικής λίρας

Αύξηση κατά 919 εκατ. ευρώ πα-
ρουσίασαν τον Μάιο οι καταθέσεις
που διατηρούν οι επιχειρήσεις και
τα νοικοκυριά στις τράπεζες, έναντι
αύξησης κατά 870 εκατ. ευρώ που
σημειώθηκε τον προηγούμενο μή-
να Απρίλιο.

Οι συνολικές καταθέσεις του
ιδιωτικού τομέα ανήλθαν στα 128,1
δισ. ευρώ, από τα οποία τα 23,2
δισ. ευρώ είναι καταθέσεις από
επιχειρήσεις, ενώ στα 104,8 δισ.
ευρώ ανήλθαν οι καταθέσεις των
νοικοκυριών.

Από τα 919 εκατ. ευρώ που ήταν
η αύξηση των συνολικών καταθέ-
σεων τον Μάιο, τα 580 εκατ. ευρώ
προήλθαν από την αύξηση της ρευ-
στότητας που διατηρούν οι επιχει-
ρήσεις στις τράπεζες. Συγκεκριμέ-
να, οι καταθέσεις των επιχειρήσεων
αυξήθηκαν κατά 13,1% έναντι αύ-
ξησης 4,9% που είχε παρατηρηθεί
τον Απρίλιο. 

Σύμφωνα με τα αναλυτικά στοι-
χεία της ΤτΕ, οι καταθέσεις των
μη χρηματοπιστωτικών επιχειρή-
σεων αυξήθηκαν κατά 747 εκατ.
ευρώ, έναντι αύξησης κατά 120
εκατ. ευρώ τον προηγούμενο μήνα,
ενώ οι καταθέσεις των ασφαλιστι-
κών επιχειρήσεων και των λοιπών
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων
μειώθηκαν κατά 167 εκατ. ευρώ,
τον Μάιο του 2018, έναντι αύξησης
κατά 746 εκατ. ευρώ τον προηγού-
μενο μήνα.

Στη συνολική αύξηση των κα-
ταθέσεων τον Μάιο η συμβολή των
νοικοκυριών ανήλθε στα 339 εκατ.
ευρώ. Η αύξηση των καταθέσεων
των νοικοκυριών αποδίδεται στο
γεγονός ότι ο Μάιος δεν ήταν μήνας
φορολογικών υποχρεώσεων, με
συνέπεια σημαντικό μέρος των ει-
σοδημάτων που παρήχθη να πα-
ραμείνει στις τράπεζες.

Σταθερά αρνητικός παραμένει

την ίδια στιγμή ο ρυθμός χρημα-
τοδότησης του ιδιωτικού τομέα
από τις τράπεζες. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της ΤτΕ,
ο ρυθμός μεταβολής της συνολικής
χρηματοδότησης διαμορφώθηκε
τον Μάιο στο -1,9% και η μηνιαία
ροή χρηματοδότησης, δηλαδή τα
νέα δάνεια που χορηγήθηκαν αφού
αφαιρεθούν οι αποπληρωμές δα-
νείων, ήταν αρνητική κατά 279
εκατ. ευρώ, έναντι 1,2 δισ. ευρώ
που ήταν η αρνητική ροή χρημα-
τοδότησης τον Απρίλιο. Αναλυτι-
κότερα η μηνιαία καθαρή ροή της
χρηματοδότησης προς τις επιχει-
ρήσεις, τον Μάιο του 2018, ήταν

αρνητική κατά 169 εκατ. ευρώ,
έναντι αρνητικής καθαρής ροής 1
δισ. ευρώ τον προηγούμενο μήνα
και ο ετήσιος ρυθμός μεταβολής
διαμορφώθηκε σε -1,6% από -1,8%
τον προηγούμενο μήνα. Συνολικά
τα δάνεια των επιχειρήσεων στις
τράπεζες ανήλθαν σε 86,7 δισ. ευ-
ρώ, ενώ άλλα 12,3 δισ. ευρώ είναι
τα δάνεια των ελεύθερων επαγ-
γελματιών.

Αρνητική κατά 104 εκατ. ευρώ
ήταν τον Μάιο η μηνιαία καθαρή
ροή της χρηματοδότησης προς τα
νοικοκυριά. Ο ετήσιος ρυθμός με-
ταβολής της χρηματοδότησης των
νοικοκυριών διαμορφώθηκε τον
Μάιο σε -2,2% από -2,3% τον προ-
ηγούμενο μήνα και το συνολικό
χρέος των νοικοκυριών από στε-
γαστικά και καταναλωτικά δάνεια
στα 80,3 δισ. ευρώ.

Αυξήθηκαν κατά
919 εκατ. ευρώ
οι καταθέσεις τον Μάιο

<<<<<<

Οι συνολικές καταθέ-
σεις του ιδιωτικού
τομέα ανήλθαν
στα 128,1 δισ. ευρώ.

<<<<<<

Πρακτορεία στέλνουν
Ρώσους στην Τουρκία
ακόμα κι αν έχουν δώ-
σει προκαταβολές σε
ελληνικά ξενοδοχεία.
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Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Το πλέον σφοδρό κύμα περικοπών
στις συντάξεις αναμένεται το 2019,
καθώς παρά το κλίμα που επιδιώ-
κουν να δημιουργήσουν κυβερνη-
τικά στελέχη και εσχάτως, ο ίδιος
ο πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας,
οι ψηφισμένες μειώσεις θα «χτυ-
πήσουν» ακόμη και τους χαμηλο-
συνταξιούχους.

Είναι χαρακτηριστικά τα πα-
ραδείγματα που παρουσίασε χθες
η ομοσπονδία των εργαζομένων
στα ασφαλιστικά ταμεία (ΠΟ-
ΠΟΚΠ), για το πόσο θα μειωθούν
οι παροχές ανθρώπων που για 20
με 25 χρόνια πλήρωναν εισφορές
για να πάρουν τελικά σύνταξη
λίγο πάνω από τα 500 ευρώ. Πρό-
κειται για πραγματικές περιπτώ-
σεις συνταξιούχων του πρώην
ΤΕΒΕ, που σήμερα λαμβάνουν
συντάξεις έως 1.000 ευρώ μεικτά,
αλλά και συντάξεις θανόντων που
μετά τον υπολογισμό με βάση τον
νόμο Κατρούγκαλου καταλήγουν
στους επιζώντες δικαιούχους ως...
προνοιακή παροχή.

Συνολικά, εκτιμάται ότι οι πε-
ρικοπές θα πλήξουν συνολικά 1,1
εκατ. συνταξιούχους. Θα έχουν
οροφή το 18% του συνόλου της
σύνταξης, ενώ εάν υπάρχει προ-
σωπική διαφορά και μετά τις μει-
ώσεις, η σύνταξη θα παραμείνει
«παγωμένη» έως ότου η διαφορά
εξαλειφθεί.

Οι ειδικοί εκτιμούν ότι περίπου
250.000 συνταξιούχοι του πρώην
ΤΕΒΕ θα υποστούν μεγάλες μει-
ώσεις στις συντάξεις τους, αρχής
γενομένης από αυτήν που θα
καταβληθεί τον προσεχή Δεκέμ-
βριο. Μάλιστα, όπως δήλωσε
χθες στη Βουλή ο υφυπουργός
Κοινωνικής Ασφάλισης Τάσος
Πετρόπουλος, δεν θα υπάρξει
ενημέρωση για τις περικοπές
νωρίτερα, καθώς δεν προβλέπε-
ται τέτοια υποχρέωση.

Σύμφωνα με την ΠΟΠΟΚΠ οι
περικοπές ξεκινούν από 73 ευρώ
και για συντάξεις έως 1.000 φθά-
νουν τα 173 ευρώ. Μάλιστα, επι-
σημαίνουν ότι από τα 1.000 ευρώ

και πάνω, οι απόλυτες διαφορές
που θα διαπιστώσουν στην τσέπη
τους οι συνταξιούχοι θα είναι
πολύ μεγαλύτερες.

Δραματικές είναι και οι περι-
κοπές στις συντάξεις χηρείας, κα-
θώς εκεί, οι μειώσεις που προκύ-
πτουν από τον επανυπολογισμό
προσεγγίζουν το 50%. Σημαντικές
είναι και οι διαφορές που προκύ-
πτουν στις συντάξεις του ΙΚΑ, κυ-
ρίως όσων έχουν περισσότερα
από 30 χρόνια ασφάλισης και υψη-
λές αποδοχές.

Αναλυτικά, σύμφωνα με τα στοι-

χεία της ομοσπονδίας των εργα-
ζομένων, πρώην ελεύθερος επαγ-
γελματίας με 24 χρόνια ασφάλισης
και 10 μήνες, σήμερα, λαμβάνει
μεικτά 552,37 ευρώ. Ο επανυπο-
λογισμός έδειξε ότι θα πρέπει να
πάρει 475,38 ευρώ μεικτά, ήτοι
προσωπική διαφορά 76,99 ευρώ,
που θα κοπεί ολόκληρη από τον
Δεκέμβριο του 2018 (καταβολή
σύνταξης Ιανουαρίου 2019). Στο
χέρι, από 519,23 ευρώ θα λάβει
σε λίγους μήνες 446,86 ευρώ (μεί-
ον 72,37 ευρώ καθαρά).

Αντίστοιχα, ασφαλισμένος με
18 χρόνια και 9 μήνες στο πρώην
ΤΕΒΕ λαμβάνει σήμερα 784,53
ευρώ μεικτά σύνταξη (737,46 ευ-
ρώ καθαρά). Η προσωπική δια-
φορά που προκύπτει είναι της
τάξης των 262,12 ευρώ μεικτά,
θα κοπεί όμως ποσό (18% της
σύνταξης), ήτοι 141,22 ευρώ μει-
κτά (132,74 ευρώ καθαρά). Συ-
νεπώς, τον Δεκέμβριο θα λάβει

σύνταξη από τον ΕΦΚΑ της τάξης
των 643,31 ευρώ μεικτά (604,72
ευρώ καθαρά).

Μεγάλες είναι οι περικοπές και
στις συντάξεις χηρείας. Για πα-
ράδειγμα, αν η σύνταξη του θα-
νόντος ήταν 1.354,94 μεικτά, ο
επιζών σύζυγος λαμβάνει σήμερα
σύνταξη χηρείας 948,45 ευρώ. Με-
τά τον επανυπολογισμό, από Δε-
κέμβριο θα λάβει 485,81 ευρώ. Αν-
τίστοιχα, αν η σύνταξη του θα-
νόντος ήταν 1.502,11 ευρώ, ο δι-
καιούχος της σύνταξης λαμβάνει
σήμερα 1.051,47 (προ φόρου) και
μετά τον επανυπολογισμό βάσει
του νόμου Κατρούγκαλου, θα λάβει
μόλις 520,50 ευρώ.

Στο ΙΚΑ, συνταξιούχος μετά από
9.296 ημέρες ασφάλισης (28η κλάση
ΙΚΑ) από 1.364,76 ευρώ μεικτά (προ
φόρων και προ μνημονιακών πε-
ρικοπών) θα λάβει από τον Δεκέμ-
βριο 1.203,6 ευρώ μεικτά, ήτοι μεί-
ωση της τάξης των 161,16 ευρώ.

Ερχονται περικοπές το 2019
και σε χαμηλοσυνταξιούχους
Ξεκινούν από 73 ευρώ και για συντάξεις έως 1.000 φθάνουν τα 173 ευρώ

Πραγματικά παραδείγματα παλαιών συντάξεων ΤΕΒΕ
μετά τον επανυπολογισμό τους σύμφωνα
με τις διατάξεις του ν. 4387/16

Χρόνος
ασφάλισης

72,37

173,37

144,13

136,85

132,74

115,08

24 έτη
& 10 μήνες

17 έτη
& 2 μήνες

17 έτη
& 1 μήνας

18 έτη
& 9 μήνες

30 έτη
& 9 μήνες

25 έτη
& 4 μήνες

519,23

639,35

737,46

760,30

800,71

963,17

Σημερινό
καταβαλλόμενο
(καθαρό) ποσό

446,86

524,27

604,72

623,45

656,58

789,80

Νέο 
καταβαλλόμενο
(καθαρό) ποσό
από 1/ 1/2019

ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΗ
ΜΕΙΩΣΗ

<<<<<<

Δραματικές είναι
και οι περικοπές
στις συντάξεις χηρείας,
που προσεγγίζουν
το 50%.

Με ενίσχυση του τζίρου κατά 3,6%
έκλεισε το πρώτο τετράμηνο του
2018 για τα σούπερ μάρκετ, σε
σύγκριση με το αντίστοιχο διά-
στημα του 2017. Η αύξηση του
κύκλου εργασιών προέρχεται, σε
σημαντικό βαθμό, από την αύξηση
του όγκου πωλήσεων, ένδειξη
ενίσχυσης της πραγματικής κα-
τανάλωσης, και όχι των τιμών, οι
οποίες, κυρίως λόγω των εκτετα-
μένων προσφορών, εμφάνισαν
οριακή κάμψη σε ετήσια βάση.

Ειδικότερα, σύμφωνα με τα
στοιχεία της εταιρείας ερευνών
αγοράς IRI, ο όγκος πωλήσεων
κατά το πρώτο τετράμηνο του
2018 αυξήθηκε κατά 4,7% σε σύγ-
κριση με το πρώτο τετράμηνο
του 2017, με την τιμή ανά μονάδα
όγκου να καταγράφει μείωση
0,7%. Οι αυξημένες προωθητικές
ενέργειες βρίσκονται, σε μεγάλο
βαθμό, και πίσω από τη μεγάλη
ενίσχυση των πωλήσεων σε όγκο
και κατ’ επέκταση και σε αξία των
προϊόντων νοικοκυριού (απορ-
ρυπαντικά, καθαριστικά κ.ά.), σε
αντίθεση με ό,τι συνέβαινε τις
προηγούμενες χρονιές. Τόσο η
ομάδα των προϊόντων νοικοκυ-
ριού όσο και αυτή των προϊόντων
ομορφιάς και ατομικών ειδών υγι-
εινής εμφανίζουν το πρώτο τέ-
ταρτο του έτους υψηλότερους
ρυθμούς ανάπτυξης σε σύγκριση
με την ομάδα των τροφίμων. Συγ-
κεκριμένα, βάσει των στοιχείων
της IRI, η ομάδα των προϊόντων
νοικοκυριού καταγράφει το πρώτο
τετράμηνο του 2018, σε σύγκριση
με το πρώτο τετράμηνο του 2017,
αύξηση της αξίας πωλήσεων κατά

5,2% έναντι μείωσης 0,6% κατά
τη σύγκριση του πρώτου τετρα-
μήνου του 2017 με το πρώτο τε-
τράμηνο του 2016. Ο όγκος πω-
λήσεων της ίδιας ομάδας προϊόν-
των κατέγραψε φέτος αύξηση 6%
στο διάστημα Ιανουαρίου - Απρι-
λίου 2018 σε σύγκριση με το διά-
στημα Ιανουαρίου - Απριλίου 2017,
έναντι αύξησης 1,8% κατά τη σύγ-
κριση του αντίστοιχου τετραμή-
νου του 2017 με αυτό του 2016.
Κατά 4,5% αυξήθηκε ο όγκος πω-
λήσεων στην ομάδα των προϊόν-
των ομορφιάς και ατομικής υγι-
εινής, με την αξία πωλήσεων να
ενισχύεται κατά 2,6%, ενώ στα
τρόφιμα η αξία και ο όγκος πω-
λήσεων αυξήθηκαν κατά 3,5%
και 3,1% αντιστοίχως.

Από τις συνολικά έντεκα βα-
σικές υποκατηγορίες των λεγό-
μενων ταχυκίνητων προϊόντων
(προϊόντα που καταναλώνονται
συχνά και αγοράζονται τακτικά
από τους καταναλωτές), αύξηση
της αξίας και του όγκου πωλήσεων
στο τετράμηνο καταγράφουν οι
εννέα. Η μεγαλύτερη αύξηση της
αξίας πωλήσεων παρατηρείται
στην κατηγορία των άλλων προ-
ϊόντων νοικοκυριού (8,2%), ακο-
λουθούν τα κατεψυγμένα τρόφιμα
(7,6%), τα μη αλκοολούχα ποτά,
στα οποία συγκαταλέγεται και ο
καφές (5,7%), τα σνακ (5,4%), τα
γαλακτοκομικά (4,5%), τα συ-
σκευασμένα τρόφιμα (4%), τα κα-
θαριστικά σπιτιού και απορρυ-
παντικά (3,7%), τα είδη προσω-
πικής φροντίδας και ομορφιάς
(2,9%) και τέλος τα είδη προσω-
πικής υγιεινής (2,3%). Μείωση

της αξίας πωλήσεων παρατηρείται
στις υποκατηγορίες των υλικών
μαγειρικής (2,4%) και των αλκοο-
λούχων ποτών (1,1%).

Σε αυτές τις δύο κατηγορίες
καταγράφεται και μείωση του
όγκου πωλήσεων, κατά 4,3% στα

υλικά μαγειρικής και κατά 1,6%
στα αλκοολούχα ποτά. Στον αν-
τίποδα βρίσκεται η κατηγορία
των κατεψυγμένων τροφίμων,
που καταγράφει αύξηση του όγ-
κου πωλήσεων το πρώτο τετρά-
μηνο του 2018 κατά 9,9% σε σύγ-
κριση με το αντίστοιχο διάστημα
του 2017. Η ανοδική πορεία των
κατεψυγμένων τροφίμων ξεκί-
νησε με την εφαρμογή των ca-
pital controls και συνεχίζεται
έτσι μέχρι σήμερα.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Περισσότερα προϊόντα 
σε χαμηλότερες τιμές 
πούλησαν τα σούπερ μάρκετ

Η μεγαλύτερη αύξηση της αξίας πωλήσεων παρατηρείται στην κατηγορία των
άλλων προϊόντων νοικοκυριού (8,2%), ακολουθούν τα κατεψυγμένα τρόφιμα
(7,6%), τα μη αλκοολούχα ποτά, τα γαλακτοκομικά (4,5%), τα συσκευασμένα
τρόφιμα (4%), τα καθαριστικά σπιτιού και απορρυπαντικά (3,7%).

<<<<<<

Ο τζίρος το πρώτο 
τετράμηνο έκλεισε 
με ενίσχυση κατά 3,6%.

Υπέρ του σημαντικού περιορισμού
του μη μισθολογικού κόστους, μέσω
της μείωσης των ασφαλιστικών ει-
σφορών εργοδοτών και εργαζομέ-
νων, αλλά και μεγαλύτερων φορο-
λογικών ελαφρύνσεων των ελληνι-
κών νοικοκυριών, τάσσεται ο ΣΕΒ.
Στο εβδομαδιαίο οικονομικό δελτίο
του, ο Σύνδεσμος επισημαίνει την
ανάγκη αξιοποίησης «της αφαίμαξης
που υφίσταται η πραγματική οικο-
νομία για να επιτευχθούν τα υπερ-
πλεονάσματα» προς όφελος του πα-
ραγωγικού μετασχηματισμού της
οικονομίας.

Σε αυτό το πλαίσιο, τάσσεται υπέρ
της μείωσης του μη μισθολογικού
κόστους σε επίπεδο ασφαλιστικών
εισφορών εργαζομένων και εργο-
δοτών ώστε να ενισχυθούν πραγ-
ματικά η απασχόληση και το δια-
θέσιμο εισόδημα των εργαζομένων,
αλλά και της φορολογικής ελάφρυν-
σης της ελληνικής οικογένειας, ώστε
να αντιμετωπιστεί το δημογραφικό
πρόβλημα της χώρας.

Με αφορμή το Μεσοπρόθεσμο
Πλαίσιο Δημοσιονομικής Προσαρ-
μογής (ΜΠΔΠ) 2019-2022, ο ΣΕΒ πα-
ρατηρεί πως ο προϋπολογισμός πα-
ράγει σε μόνιμη βάση πρωτογενή
πλεονάσματα 3,5 ποσοστιαίες μο-
νάδες του ΑΕΠ, καθώς και ότι οι
ροές εσόδων και δαπανών είναι βιώ-
σιμες, δηλαδή μπορεί να διατηρη-
θούν grosso modo στα ίδια επίπεδα
ως ποσοστό του ΑΕΠ χωρίς να προ-
καλούν αρνητική επίδραση στην
οικονομική δραστηριότητα και στην
ποσότητα και ποιότητα της παροχής
δημοσίων αγαθών στην κοινωνία.

Τα πλεονάσματα αυτά, όμως, όπως
υπογραμμίζει ο ΣΕΒ, έχουν ήδη δη-
μιουργήσει παρενέργειες. «Η υπερ-
φορολόγηση και η υπερπροοδευτι-
κότητα των φορολογικών συντελε-
στών προκαλούν στρεβλώσεις κα-

τανομής πόρων και υποτιμημένα
επίπεδα συλλογής εσόδων, καθώς
οδηγούν την οικονομική δραστη-
ριότητα σε χαμηλότερα επίπεδα (χα-
μηλές επενδύσεις, χαμηλή απασχό-
ληση), στην παρανομία (αδήλωτη
εργασία, φοροδιαφυγή, λαθρεμπόριο)
και στο εξωτερικό (brain drain, οι-
κονομική μετανάστευση επιχειρή-
σεων)», επισημαίνει χαρακτηριστικά.
Και προσθέτει πως «οι τάσεις αυτές
μπορούν να ανατραπούν με προσε-
κτικές και σταδιακές μειώσεις ασφα-
λιστικών εισφορών και φορολογικών
συντελεστών και μείωση της υπερ-
προοδευτικότητας του φορολογικού

συστήματος, όχι γιατί έτσι ωφελούν-
ται οι πλούσιοι, το κεφάλαιο κ.λπ.,
αλλά γιατί έτσι εξυπηρετείται η αξιο-
κρατία και αμείβονται η επιχειρη-
ματική επιτυχία και η επαγγελματική
προσπάθεια, ενώ δημιουργούνται
και περισσότεροι πόροι για αποτα-
μίευση και επενδύσεις». Ο ΣΕΒ πα-
ρατηρεί, εξάλλου, ότι οι στόχοι για
υψηλά πρωτογενή πλεονάσματα
κρατούν σε χαμηλό επίπεδο τους
ρυθμούς ανάπτυξης της οικονομίας,
κοντά στο 2% μεσοσταθμικά, και
επισημαίνει πως οι στόχοι του ΜΠΔΣ
επιτυγχάνονται κυρίως με τη μείωση
συντάξεων και την αύξηση των
ασφαλιστικών εισφορών ύψους 3
δισ. ευρώ το 2019 και τη μείωση του
αφορολογήτου (αύξηση εσόδων)
ύψους 1,9 δισ. το 2020.

Μείωση μη μισθολογικού
κόστους με χρήση
των υπερπλεονασμάτων

<<<<<<

Τα υπερπλεονάσματα
κρατούν σε χαμηλό 
επίπεδο τους ρυθμούς
ανάπτυξης της οικονο-
μίας, τονίζει ο ΣΕΒ.

Ξεπέρασαν το 1 δισ. 
τα τουριστικά έσοδα
το πρώτο τετράμηνο
Ανοδο 7,4% κατέγραψαν οι ταξιδιω-
τικές εισπράξεις το πρώτο τετρά-
μηνο του έτους (Ιανουάριος - Απρί-
λιος 2018), σε σύγκριση με την αν-
τίστοιχη περίοδο το 2017, με τα
έσοδα από τον τουρισμό να ξεπερ-
νούν το 1 δισ. ευρώ, σύμφωνα με
τα προσωρινά στοιχεία της Τράπεζας
της Ελλάδος αναφορικά με το ταξι-
διωτικό ισοζύγιο πληρωμών τον
Απρίλιο του 2018. Τον Απρίλιο του
2018, το ταξιδιωτικό ισοζύγιο εμ-
φάνισε πλεόνασμα 190 εκατ. ευρώ,
έναντι πλεονάσματος 267 εκατ.
ευρώ τον αντίστοιχο μήνα του 2017.

Ειδικότερα, τα έσοδα από τον του-
ρισμό σημείωσαν τον Απρίλιο αύ-
ξηση 1% και διαμορφώθηκαν στα
490 εκατ. ευρώ έναντι 485 εκατ.
ευρώ τον αντίστοιχο μήνα του 2017,
ποσό το οποίο αντισταθμίστηκε από
τις ταξιδιωτικές πληρωμές, οι οποίες
διαμορφώθηκαν στα 300 εκατ. ευρώ
έναντι 218 εκατ. ευρώ, παρουσιά-
ζοντας αύξηση 37,8%. Η αύξηση
των εσόδων οφείλεται στην άνοδο
της εισερχόμενης ταξιδιωτικής κί-
νησης κατά 9,6%, καθώς η μέση δα-
πάνη ανά ταξίδι μειώθηκε κατά 33
ευρώ ή 7,3%. Επίσης, οι καθαρές ει-
σπράξεις από την παροχή ταξιδιω-
τικών υπηρεσιών αντιστάθμισαν
κατά 11,3% το έλλειμμα ισοζυγίου
αγαθών και συνέβαλαν κατά 37,6%
στο σύνολο των καθαρών εισπρά-
ξεων από υπηρεσίες.

Την περίοδο Ιανουαρίου - Απριλίου
2018, το ταξιδιωτικό ισοζύγιο εμ-
φάνισε πλεόνασμα 276 εκατ. ευρώ
έναντι πλεονάσματος 354 εκατ. ευρώ
την ίδια περίοδο πέρυσι. Η εξέλιξη
αυτή οφείλεται στη μικρότερη αύ-
ξηση των ταξιδιωτικών εσόδων (κατά
73 εκατ. ευρώ ή 7,4%) σε σχέση με
την αύξηση των ταξιδιωτικών πλη-
ρωμών (κατά 150 εκατ. ευρώ ή
24,2%). Η αύξηση των εισπράξεων
οφείλεται στην άνοδο της εισερχό-
μενης ταξιδιωτικής κίνησης κατά
11,5% με τη μέση δαπάνη ανά ταξίδι
να μειώνεται κατά 11 ευρώ ή 3,1%.
Από την παροχή ταξιδιωτικών υπη-
ρεσιών οι καθαρές εισπράξεις αν-
τιστάθμισαν κατά 4,2% το έλλειμμα
του ισοζυγίου αγαθών και συνέβαλαν
κατά 20,4% στο σύνολο των καθαρών
εισπράξεων από υπηρεσίες.

Το διάστημα Ιανουαρίου - Απρι-
λίου 2018, στην χώρα μας έφθασαν
2,9 εκατ. επισκέπτες έναντι 2,6
εκατ. ταξιδιωτών την αντίστοιχη
περίοδο κατά το προηγούμενο
έτος. Μόνο τον Απρίλιο, οι τουρί-
στες που επισκέφθηκαν τη χώρα
μας ανήλθαν σε 1,1 εκατ., παρου-
σιάζοντας αύξηση 9,6% σε σύγ-
κριση με τον αντίστοιχο μήνα του
2017. Η ταξιδιωτική κίνηση μέσω
αεροδρομίων αυξήθηκε κατά
11,8%, ενώ αυτή μέσω οδικών
σταθμών κατά 8%.

Δ.Κ.

Ο Σύνδεσμος τάσσεται υπέρ της μείωσης του μη μισθολογικού κόστους σε
επίπεδο ασφαλιστικών εισφορών εργαζομένων και εργοδοτών, ώστε να ενι-
σχυθούν η απασχόληση και το διαθέσιμο εισόδημα των εργαζομένων.
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Ατελέσφορες αποδεικνύονται έως
τώρα οι προσπάθειες των πετρε-
λαιοπαραγωγών χωρών να κρατή-
σουν σε χαμηλά επίπεδα τις τιμές
του πετρελαίου, διότι διάφοροι πα-
ράγοντες τις εξωθούν εκ νέου να
κινηθούν ανοδικά. Μία εβδομάδα
μετά τη νέα συμφωνία που υπέ-
γραψε ο ΟΠΕΚ με τη Ρωσία για αύ-
ξηση της παραγωγής «μαύρου χρυ-
σού» κατά 1 εκατ. βαρέλια την ημέ-
ρα, η αναστολή των εξαγωγών πε-
τρελαίου από τη Λιβύη και η απροσ-
δόκητα μεγάλη μείωση των απο-
θεμάτων στις ΗΠΑ έχουν οδηγήσει
σε νέα άνοδο τις τιμές. Εχει μεσο-
λαβήσει η προσπάθεια της Ουά-
σιγκτον να απομονώσει πλήρως
το Ιράν, με παρασκηνιακές αλλά
και απροκάλυπτες πιέσεις προς
διάφορες χώρες, ώστε να μηδενί-
σουν τις εισαγωγές ιρανικού πε-
τρελαίου. Ετσι, η τιμή του Brent
επανήλθε σε επίπεδα άνω των 78
δολαρίων το βαρέλι, ενώ του αργού
ΗΠΑ πλησίαζε το απόγευμα τα 74
δολάρια το βαρέλι.

Οι τιμές είχαν πάρει την ανιούσα
από την Τετάρτη, όταν ο Αμερι-
κανός πρόεδρος απείλησε ουσια-
στικά με κυρώσεις όσες χώρες δεν
διακόψουν πλήρως τις εισαγωγές
ιρανικού πετρελαίου έως τις 4 Νο-
εμβρίου. 

Στην αρχή της εβδομάδας, άλ-
λωστε, η αμερικανική κυβέρνηση
απέκλεισε κάθε πιθανότητα να πα-
ραχωρήσει εξαιρέσεις σε συγκε-
κριμένες εταιρείες ή χώρες που
χρειάζονται χρόνο για να προσαρ-

μοσθούν στη νέα κατάσταση και
να στραφούν σε άλλους προμη-
θευτές. 

Σημειωτέον ότι ο Λευκός Οίκος
κάλεσε προ ημερών τις υπόλοιπες
χώρες του Κόλπου να αναπληρώ-
σουν το κενό που θα αφήσει το

ιρανικό πετρέλαιο, αυξάνοντας
την παραγωγή τους. Ηδη οδεύουν
προς την πλήρη διακοπή των ει-
σαγωγών τους από το Ιράν ορισμέ-
νες βιομηχανίες της Ιαπωνίας, όπως
η Fuji Oil Co., και ορισμένες της
Ταϊβάν, όπως η Petrochemical Corp
. Διαβλέποντας την επικείμενη
απομόνωση της Τεχεράνης, ο Ιρα-
νός υπουργός Πετρελαίου προέβαλε
αρχικά εντονότατες αντιρρήσεις
στην πρόταση του Ριάντ και της
Μόσχας για αύξηση της παραγω-
γής, όταν ετέθη προ ημερών το
θέμα στη σύνοδο του ΟΠΕΚ. 

Υποχώρησε, όμως, στη συνέχεια,
έπειτα από κεκλεισμένων των θυ-
ρών συνάντησή του με τον Σαου-
δάραβα ομόλογό του.

Εξίσου καθοριστικός παράγον-
τας έχει αποδειχθεί τις τελευταίες
ημέρες η απόφαση που έλαβε η
διεθνώς αναγνωρισμένη Εθνική
Εταιρεία Πετρελαίου (NOC) της
Λιβύης να διακόψει τις εξαγωγές
πετρελαίου από σειρά λιμανιών
της χώρας, συμπεριλαμβανομένου
και του μεγαλύτερου τερματικού
σταθμού της, του Ες Σίντερ. 

Ο παρατεταμένος εμφύλιος στη
Λιβύη έχει οδηγήσει στη διχοτό-
μηση της χώρας, σε δυτικό και το
ανατολικό τμήμα, καλλιεργώντας
αβεβαιότητα ως προς τις δυνατό-
τητές της να διατηρήσει ένα επί-
πεδο εξαγωγών πετρελαίου. Η πα-
ραγωγή της έχει, άλλωστε, μειωθεί
περίπου σε 700.000 βαρέλια την
ημέρα από 1 εκατ. βαρέλια την
ημέρα, στα οποία ανερχόταν πριν
από τις συγκρούσεις. «Εχουμε ξα-
ναδεί πόσο μεγάλος είναι ο αντί-
κτυπος της Λιβύης στην αγορά»,
σχολιάζει ο Ολε Σλοθ Χάνσεν, επι-
κεφαλής της μονάδας εμπορευμά-
των στη Saxo Bank της Κοπεγχά-
γης. Μιλώντας στο Bloomberg ο
ίδιος αναλυτής, προέβλεψε ότι η
Ευρώπη θα καταλήξει να αναζητά
πετρέλαιο αλλού, εφόσον παρα-
ταθούν οι κυρώσεις κατά του Ιράν
και υπάρχει συνεχώς κίνδυνος
πτώσης της παραγωγής στη Λι-
βύη.

Εν τω μεταξύ, τα στρατηγικά
αποθέματα πετρελαίου της αμε-
ρικανικής κυβέρνησης μειώθηκαν
την περασμένη εβδομάδα κατά
9,89 εκατ. βαρέλια, αιφνιδιάζοντας

την αγορά που περίμενε μείωση
μόνο κατά 3 εκατ. βαρέλια, όπως,
άλλωστε, κατέδειξαν πρόσφατες
έρευνες μεταξύ παραγόντων του
κλάδου. 

Παράλληλα, στον ταμιευτήρα

της Οκλαχόμας τα αποθέματα μει-
ώθηκαν την περασμένη εβδομάδα
κατά περίπου 2,7 εκατ. βαρέλια,
ενώ παράλληλα αυξήθηκαν οι εξα-
γωγές «μαύρου χρυσού» φτάνον-
τας τα 3 εκατ. βαρέλια την ημέρα.

«Αναμφίβολα, η αγορά πλήττεται
εκ νέου από πολύ μεγάλη αβεβαι-
ότητα σχετικά με την προσφορά
πετρελαίου», τονίζει ο Στίβεν Ινες,
αναλυτής της Oanda Corp επί θε-
μάτων Ασίας - Ειρηνικού.

Λιβύη, Ιράν, μειωμένα
αποθέματα οδηγούν 
το πετρέλαιο σε άνοδο
H τιμή του Brent επανήλθε σε επίπεδα άνω των 78 δολ. το βαρέλι

<<<<<<

Tα στρατηγικά 
αποθέματα πετρελαίου
της αμερικανικής 
κυβέρνησης μεώθηκαν
την περασμένη εβδομά-
δα κατά 9,89 εκατ. 
βαρέλια.

Στις ελληνικές καλένδες παραπέμ-
πονται δύο από τις σημαντικότερες
μεταρρυθμίσεις όσον αφορά τη δο-
μή της Ευρωζώνης, σύμφωνα με
το προσχέδιο συμπερασμάτων που
θα κληθούν να επικυρώσουν την
Παρασκευή οι ηγέτες των «27».
Στο κείμενο που διέρρευσε δεν
υπάρχει η παραμικρή αναφορά
στην πρόταση Μακρόν για δημι-
ουργία ξεχωριστού προϋπολογι-
σμού για την Ευρωζώνη, με σκοπό
τη θωράκισή της απέναντι σε νέες
κρίσεις. Παράλληλα, η ολοκλήρωση
της τραπεζικής ένωσης, μέσω της
δημιουργίας ευρωπαϊκού μηχανι-
σμού ασφάλισης καταθέσεων
(EDIS), παραπέμπεται στους υπουρ-
γούς Οικονομικών της Ευρωζώνης,
που καλούνται να καταρτίσουν
έναν «οδικό χάρτη» για την έναρξη
διαπραγματεύσεων, χωρίς να ανα-
φέρονται ημερομηνίες.

Στο μοναδικό ζήτημα που έχει
επιτευχθεί πρόοδος είναι να απο-
κτήσει ο Ευρωπαϊκός Μηχανισμός
Σταθερότητας (ESM) μεγαλύτερο
ρόλο όσον αφορά τη χάραξη και
την εποπτεία των προγραμμάτων
οικονομικής διάσωσης. Στο προ-
σχέδιο του κειμένου συμπερασμά-
των φαίνεται ότι οι ηγέτες της Ε.Ε.
θα υιοθετήσουν την πρόταση ο
ESM να αναλαμβάνει, σε περίπτωση
ανάγκης, την οικονομική διάσωση
τραπεζών που βρίσκονται σε φάση
αναδιάρθρωσης. Η παροχή βοή-
θειας θα λαμβάνει τη μορφή δα-
νείων, ενώ το μέγεθος της βοήθειας
περιορίζεται στα 55 δισ. ευρώ, δη-
λαδή το μέγεθος που έχει σήμερα

το κοινό ταμείο αναδιάρθρωσης
(SRF). Οι λεπτομέρειες για τη με-
ταμόρφωση του ESM θα αποσαφη-
νιστούν από το Eurogroup έως τον
ερχόμενο Δεκέμβριο. Επίσης, δεν
υπάρχει αναφορά στην πρόταση
για αλλαγή της ρήτρας συλλογικής
δράσης (CAC) των ομολόγων της
Ευρωζώνης, ώστε να απαιτείται
μόνο μία ψηφοφορία επί της πρό-
τασης για αλλαγή των όρων απο-
πληρωμής ενός ομολόγου, και όχι
ξεχωριστή ψηφοφορία για κάθε έκ-
δοση ομολόγου.

Βολές
Η απουσία αναφοράς στην πρό-

ταση Μακρόν για δημιουργία δια-
κριτού προϋπολογισμού για την
Ευρωζώνη και η ασαφής αναφορά
σε μελλοντική διαπραγμάτευση
για τη δημιουργία ευρωπαϊκού μη-
χανισμού που θα εγγυάται την
ασφάλεια τραπεζικών καταθέσεων
μέχρι του ποσού των 100.000 ευρώ
επιβεβαιώνει την απροθυμία των
ηγετών της Ε.Ε. να προχωρήσουν
σε γενναίες μεταρρυθμίσεις. Δεί-
χνει, επίσης, πόσο σημαντική είναι
η αντίδραση 12, κατά κύριο λόγο
βορειοευρωπαϊκών χωρών, στην
πρόταση Μακρόν για δημιουργία
«πραγματικού προϋπολογισμού με
ετήσια έσοδα και έξοδα», όπως είχε
δηλώσει την περασμένη εβδομάδα
ο Γάλλος πρόεδρος μετά τη συμ-
φωνία επί του θέματος με τη Γερ-
μανίδα καγκελάριο Αγκελα Μέρκελ.
Μιλώντας στους Financial Times,
ο Γάλλος υπουργός Οικονομικών
Μπρινό Λε Μερ προειδοποίησε

πως η γαλλογερμανική πρόταση
για προϋπολογισμό της Ευρωζώνης
«δεν είναι διαπραγματεύσιμη». Ο
Γάλλος ΥΠΟΙΚ δεν δίστασε να κα-
τηγορήσει τις κυβερνήσεις των 12
χωρών που αντιτίθενται, υπό την
ηγεσία της Ολλανδίας, στην πρό-
ταση Μακρόν - Μέρκελ για προ-

ϋπολογισμό Ευρωζώνης πως είναι
«κακόπιστες» ή «αντιφατικές». 

Ο Λε Μερ προειδοποίησε πως η
Ευρωζώνη δεν γίνεται να συνεχίσει
να υπάρχει χωρίς μεταρρύθμιση
και πως αυτή είναι αναγκαία τόσο
οικονομικά όσο και πολιτικά. «Το
status quo προκαλεί έντονο προ-
βληματισμό», δήλωσε ο Λε Μερ
στους F.T. «Ο κοινός προϋπολογι-
σμός είναι εκ των ων ουκ άνευ για
τη Γαλλία. 

Πρέπει να υπάρχει κάτι που να
σταθεροποιεί τα κράτη-μέλη της
Ευρωζώνης έναντι ενός οικονομι-
κού σοκ... Με το να υπερασπίζεται
κανείς το status quo τροφοδοτεί
τον λαϊκισμό», τόνισε ο Γάλλος

υπουργός Οικονομικών. Στη συμ-
φωνία Μακρόν - Μέρκελ περιλαμ-
βάνεται η δημιουργία προϋπολο-
γισμού από τον οποίο θα χρημα-
τοδοτούνται προγράμματα επεν-
δύσεων στα 19 κράτη-μέλη της Ευ-
ρωζώνης, ενώ θα δίνεται οικονομική
βοήθεια σε χώρες που βρίσκονται
σε ύφεση. 

Ο Λε Μερ αντέκρουσε και το
(αδύναμο) επιχείρημα των 12 χωρών
που αντιτίθενται στη μεταρρύθμιση
της Ευρωζώνης, που αυτή δεν θα
ήταν αναγκαία αν τα κράτη-μέλη
ήταν δημοσιονομικά πειθαρχημένα.
«Χώρες όπως η Ιρλανδία και η Ισπα-
νία δεν βρίσκονταν σε καταστρο-
φική δημοσιονομική κατάσταση

(όταν άρχισε η χρηματοπιστωτική
κρίση). Παρ’ όλα αυτά επλήγησαν
από την κρίση», είπε ο Λε Μερ.
«Μπορούμε να δεχθούμε πως μια
χώρα όπως η Ισπανία θα πρέπει να
υποφέρει τόσο πολύ κοινωνικά και
οικονομικά, και πως θα απαιτηθούν
χρόνια μέχρι να ανακάμψει επειδή
δεν υπάρχει εργαλείο σταθεροποί-
ησης στην Ευρωζώνη; Η απάντησή
μου είναι κατηγορηματικά όχι.
Αυτά τα επιχειρήματα είναι απα-
ράδεκτα», είπε ο Λε Μερ. Ισπανία
και Ιρλανδία μπήκαν στην κρίση
με δημόσιο χρέος περίπου στο 25%
του ΑΕΠ και βγήκαν από αυτήν με
δημόσιο χρέος πάνω από 90% του
ΑΕΠ.

<<<<<<

Η μοναδική μεταρρύθ-
μιση που προχωράει
είναι η διεύρυνση
των αρμοδιοτήτων
του ESM.

Επ’ αόριστον 
αναβάλλονται
οι μεταρρυθμίσεις
στην Ευρωζώνη
Εκτός ατζέντας η ασφάλιση καταθέσεων
και ο κοινός προϋπολογισμός

«Ο κοινός προϋπολογισμός είναι εκ των ων ουκ άνευ για τη Γαλλία. Πρέπει να υπάρχει κάτι που να σταθεροποιεί τα κράτη-μέλη της Ευρωζώνης έναντι ενός
οικονομικού σοκ... Με το να υπερασπίζεται κανείς σήμερα το status quo τροφοδοτεί τον λαϊκισμό», τόνισε ο Γάλλος υπουργός Οικονομικών Μπρινό Λε Μερ.
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Αυξάνονται τα σημάδια περί επι-
βράδυνσης της παγκόσμιας οικο-
νομίας στις αρχές του 2018. Η αμε-
ρικανική οικονομία αναπτύχθηκε
με ετήσιο ρυθμό 2% το πρώτο τρί-
μηνο του 2018, τον χαμηλότερο
τον τελευταίο χρόνο, ενώ είχε ανα-
πτυχθεί με ρυθμό 2,9% το τέταρτο
τρίμηνο του 2017. Παρόμοια είναι
η εικόνα και στην Ευρωζώνη, με
την ανάπτυξη να έχει επιβραδυνθεί
σημαντικά το πρώτο τρίμηνο του
έτους, και την ΕΚΤ να αναθεωρεί
τον Ιούνιο σημαντικά επί τα χείρω
την πρόβλεψη για την ανάπτυξη
του 2018. Ακόμη πιο ανησυχητική
είναι η αβεβαιότητα που έχει προ-
καλέσει η κήρυξη εμπορικού πο-
λέμου από την κυβέρνηση Τραμπ
σε συμμάχους, όπως η Ε.Ε., ο Κα-
ναδάς και το Μεξικό, και σε αντι-
πάλους, όπως η Κίνα. Η ΕΚΤ προ-
ειδοποίησε ότι η μεγάλη άνοδος
του οικονομικού προστατευτισμού
συνιστά «σημαντική» απειλή για
την παγκόσμια οικονομία, ενώ το
ίδιο έχει πει τις προηγούμενες ημέ-
ρες και το ΔΝΤ. 

Η μεγάλη επιβράδυνση της αμε-
ρικανικής οικονομίας το πρώτο
τρίμηνο του έτους συνδέεται με
την υποχώρηση της κατανάλωσης
στο χαμηλότερο επίπεδο των τε-

λευταίων πέντε ετών. Ωστόσο, η
περιφερειακή Fed της Ατλάντας
προέβλεψε χθες ότι η ανάπτυξη
θα ενισχυθεί το δεύτερο τρίμηνο
του έτους στο 4,5%. Το ΔΝΤ προ-
έβλεψε στα μέσα Ιουνίου ότι η αμε-
ρικανική οικονομία θα αναπτυχθεί
με ρυθμό 2,9% το 2018 (από 2,3%
που ήταν η προηγούμενη πρόβλε-
ψη) και θα επιβραδυνθεί στο 2,7%
το 2019, ενώ κατηγόρησε την Ουά-
σιγκτον ότι η πολιτική προστα-
τευτισμού που ακολουθεί, απειλεί
την ανάπτυξη της παγκόσμιας οι-
κονομίας. 

Τον Απρίλιο, το Ταμείο είχε προ-
βλέψει επιτάχυνση της παγκόσμιας
οικονομίας στο 3,9% το 2018 και
το 2019, κάνοντας λόγο για ενί-
σχυση της ανάπτυξης στις ΗΠΑ,
στην Ευρωζώνη, στην Κίνα και
στις αναδυόμενες αγορές, εκτίμηση
που φαντάζει ολοένα και πιο επι-
σφαλής. Για την Ευρωζώνη, το ΔΝΤ
είχε αναθεωρήσει τον Απρίλιο την
πρόβλεψη για την ανάπτυξη το
2018 στο 2,4% από 1,9% που είχε
προβλέψει τον Οκτώβριο. Στις 21
Ιουνίου, η Κριστίν Λαγκάρντ, επι-
κεφαλής του ΔΝΤ, είχε δηλώσει
ότι τον Ιούλιο το Ταμείο θα ανα-
θεωρήσει ελαφρώς επί τα χείρω
την πρόβλεψη για την Ευρωζώνη.

Η ΕΚΤ, πάντως, προχώρησε στις
αρχές του μήνα σε μεγάλη αναθε-
ώρηση της πρόβλεψης για την ανά-
πτυξη της Ευρωζώνης το 2018,
προβλέποντας επέκταση με ρυθμό
2,1%, ενώ τον Μάρτιο προέβλεπε
ανάπτυξη 2,4%. 

Ηδη το πρώτο τρίμηνο του 2018,
η οικονομία της Ευρωζώνης επι-
βραδύνθηκε σημαντικά, καταγρά-
φοντας ετήσιο ρυθμό ανάπτυξης

2,5% από 2,8% που είχε καταγράψει
το τέταρτο τρίμηνο του 2017. Η
γερμανική οικονομία είχε ανα-
πτυχθεί με ετήσιο ρυθμό 2,9% το
τέταρτο τρίμηνο του 2017, ενώ
επιβραδύνθηκε σημαντικά στο
2,3% το πρώτο τρίμηνο του 2018.
Και η κινεζική οικονομία, η δεύτερη
μεγαλύτερη του κόσμου, και αυτή
που έχει συνεισφέρει περισσότερο
από κάθε άλλη στον ρυθμό ανά-
πτυξης της παγκόσμιας οικονομίας
τα τελευταία χρόνια, εμφανίζει ση-
μάδια επιβράδυνσης. 

Το 2017, η κινεζική οικονομία
είχε αναπτυχθεί με ρυθμό 6,9%,
ενώ για το 2018 το ΔΝΤ προβλέπει
ανάπτυξη 6,6%, ενώ η επιβολή δα-
σμών θα μπορούσε να το περιορίσει
κατά 0,3%, σύμφωνα με την Deu-
tsche Bank και την UBS.

<<<<<<

Το ΔΝΤ κατηγορεί 
την Ουάσιγκτον 
για την πολιτική
προστατευτισμού
που ακολουθεί.

Η παγκόσμια
οικονομία 
σε τροχιά
επιβράδυνσης
Σε χαμηλή πτήση οι Ηνωμένες
Πολιτείες και οι χώρες της Ευρωζώνης

Ποινική δίωξη εις βάρος του Ιλμαρς
Ρίμσεβικς, κεντρικού τραπεζίτη
της Λετονίας και μέλους του δι-
οικητικού συμβουλίου της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας, ασκή-
θηκε από τις διωκτικές αρχές της
χώρας έπειτα από έρευνες για δω-
ροδοκία. Η εξέλιξη αυτή αποτελεί
ένα ακόμη πλήγμα για τη Λετονία
μετά την κατάρρευση της ABLV,
της τρίτης μεγαλύτερης τράπεζας
της χώρας.

Τον περασμένο Φεβρουάριο, οι
αμερικανικές αρχές είχαν κατη-
γορήσει την ABLV ότι κάνει συ-
στηματικά ξέπλυμα «μαύρου» χρή-
ματος και παραβιάζει τις κυρώσεις
των ΗΠΑ κατά της Βόρειας Κο-
ρέας. Την ίδια περίοδο, ο κεντρι-
κός τραπεζίτης της Λετονίας συ-
νελήφθη διότι τον κατηγόρησε
η Norvik Bank, μια μικρή τράπεζα
της Λετονίας, ότι χρηματίζεται
επί σειράν ετών και διατηρεί σχέ-
σεις με ιδιώτες που είναι ύποπτοι
για ξέπλυμα «μαύρου» χρήματος
από τη Ρωσία. 

Ο κ. Ρίμσεβικς αφέθηκε ελεύ-
θερος με εγγύηση 100.000 ευρώ,

αλλά εξακολουθεί να είναι υπό-
λογος στη Δικαιοσύνη.

Η Λετονία πραγματοποιεί σή-
μερα έρευνες για να διαπιστώσει
αν το τραπεζικό σύστημα χρησι-
μοποιείται ως δίαυλος σε κεφάλαια
από τη Ρωσία, ώστε οι αποδέκτες
τους να επηρεάσουν τις πολιτικές
εξελίξεις σε τρίτες χώρες, σύμ-
φωνα με το Reuters. Οι τοποθε-
τήσεις στις τράπεζες της Λετονίας
από το εξωτερικό αναλογούν σχε-
δόν στο 40% του ενεργητικού
τους. Το μεγαλύτερο μέρος αυτών
των κεφαλαίων, της τάξεως των
10,5 δισ. ευρώ, προέρχεται από
τη Ρωσία.

Η Ευρωπαϊκή Ενωση εξετάζει
την ενίσχυση των ελεγκτικών μη-
χανισμών της Ε.Ε. για την κατα-
πολέμηση του ξεπλύματος «μαύ-
ρου» χρήματος. Ωστόσο, αναλυτές
επισημαίνουν ότι βασικό εμπόδιο
είναι η έλλειψη στενής και στα-
θερής συνεργασίας μεταξύ των
εθνικών εποπτικών αρχών της
Ε.Ε. για την αντιμετώπιση του οι-
κονομικού εγκλήματος.

BLOOMBERG, REUTERS

Διώκεται για δωροδοκία
ο Λετονός τραπεζίτης

Επιδείνωση προσδοκιών
Η ΕΚΤ προειδοποίησε χθες ότι «η
υιοθέτηση υψηλότερων εμπορικών
δασμών και η πιθανότητα (υιοθέ-
τησης) ευρύτερων μέτρων προστα-
τευτισμού αποτελούν βασική απει-
λή» για την παγκόσμια οικονομία.
Αναφερόμενη στην επιβράδυνση
της ανάπτυξης στην Ευρωζώνη, η
ΕΚΤ εκτίμησε ότι αυτή οφείλεται
τόσο σε παροδικούς παράγοντες,
όπως ο περιορισμός της εξωτερικής
ζήτησης και η ανατίμηση του ευρώ
το 2017, όσο και σε «κυκλικούς»
παράγοντες, όπως η αναμενόμενη
επιβράδυνση από τον ετήσιο ρυθμό
ανάπτυξης 2,5% που είχε καταγρά-
ψει το 2017 και ήταν ο υψηλότερος
από το 2007. Ομως η ΕΚΤ δεν απέ-

κλεισε και το ενδεχόμενο η επι-
βράδυνση της ανάπτυξης να οφεί-
λεται εν μέρει και «στην επιδείνωση
των προσδοκιών ως αποτέλεσμα
των συνεχιζόμενων συζητήσεων
περί δασμών». Στην ετήσια έκθεση
για την Ευρωζώνη, που εκδόθηκε
στις 21 Ιουνίου, το ΔΝΤ είχε προ-
ειδοποιήσει σαφώς ότι η ένταση
στο παγκόσμιο εμπόριο αποτελεί
τη μεγαλύτερη απειλή για την οι-
κονομία της Ευρωζώνης το 2018.
«Πρώτη στον κατάλογο των απει-
λών είναι σαφώς η εμπορική ένταση
που προκλήθηκε από την αύξηση
(εκ μέρους των ΗΠΑ) των δασμών
σε χάλυβα και σε αλουμίνιο», είχε
πει η κ. Λαγκάρντ.

Εντείνονται οι φόβοι ότι η Αργεντινή θα μπει δεύτερη φορά στο τούνελ της ύφεσης
Πληθαίνουν οι ανησυχίες ότι η οι-
κονομία της Αργεντινής θα αντι-
μετωπίσει το φάσμα της ύφεσης
τους επόμενους μήνες. Αν μάλιστα
επιβεβαιωθούν, θα είναι δεύτερη
φορά που η οικονομία της χώρας
θα μπει στο τούνελ της κρίσης σε
λιγότερο από δύο χρόνια. 

Η οικονομική δραστηριότητα
στη λατινοαμερικανική χώρα υπο-
χώρησε κατά 2,7% τον Απρίλιο,
αντανακλώντας τη μεγαλύτερη
πτώση που έχει καταγραφεί από
τότε που ο Μαουρίσιο Μάκρι ανέ-
λαβε την προεδρία, τον Δεκέμβριο
του 2015. Αρνητικό ρόλο δεν δια-
δραματίζει μόνον η κατάρρευση
του νομίσματος στην υπ’ αριθμόν
3 μεγαλύτερη οικονομία της Λα-
τινικής Αμερικής, αλλά και η πα-
ρατεταμένη ξηρασία που έχει πλή-
ξει την παραγωγή σόγιας. 

Η σόγια είναι βασικό εξαγώγιμο

προϊόν της Αργεντινής και, κατ’
επέκταση, μία από τις κυριότερες
πηγές εσόδων για το κράτος. Αξί-
ζει να θυμίσουμε πως η κεντρική
τράπεζα αναγκάστηκε να αυξήσει
το κόστος δανεισμού στο 40%,
για να αναχαιτίσει την κατάρ-
ρευση του πέσο, ενώ ο πληθω-
ρισμός κυμαινόταν στο 25,6%
τέλη του 2017.

«Είναι σχεδόν βέβαιο ότι η Αρ-
γεντινή θα οδηγηθεί σε ύφεση»,
δήλωσε ο Φάουστο Σποτόρνο, επι-

κεφαλής οικονομολόγος στην εται-
ρεία συμβούλων Orlando J. Fer-
reres & Asociados. «Ανάκαμψη
δεν θα σημειωθεί έως τα τέλη του
έτους», προσθέτει ο ίδιος, μιλώντας
στο πρακτορείο Bloomberg. Μια
ύφεση στην οικονομία της Αργεν-
τινής μπορεί να δυσχεράνει την
επίτευξη των δημοσιονομικών
στόχων που συμφώνησε ο κ. Μά-
κρι με το Διεθνές Νομισματικό
Ταμείο (ΔΝΤ) στις αρχές Ιουνίου.
Στο πλαίσιο ενός δανειοδοτικού
προγράμματος 30 δισ. δολαρίων,
το ΔΝΤ ζητεί ισοσκελισμένο προ-
ϋπολογισμό έως το 2020. Η Αρ-
γεντινή δεσμεύθηκε, επίσης, να
μειώσει το δημοσιονομικό έλλειμ-
μα από το 3,9% πέρυσι στο 1,3%
το 2019, δηλαδή αρκετά χαμηλό-
τερα από το 2,2%, που ήταν ο στό-
χος της κυβέρνησης.

Ενα ακόμη αρνητικό στοιχείο

για την πορεία της οικονομίας της
Αργεντινής είναι η πτώση της δρα-
στηριότητας στις κατασκευές κατά
5% τον Μάιο, παρατείνοντας έτσι
την καθοδική πορεία στον κλάδο
επί τέσσερις συναπτούς μήνες.
Σύμφωνα με στοιχεία του Πανε-
πιστημίου Τορκουάτο Ντι Τέλα,
οι πιθανότητες ξεσπάσματος ύφε-
σης το 2018 αυξήθηκαν από το
24,4% πριν από τρεις μήνες στο
68,1% τον Μάιο. Στον κλάδο του
λιανικού εμπορίου, τουλάχιστον
τρεις μεγάλοι όμιλοι αντιμετωπί-
ζουν προβλήματα. 

H εταιρεία οικιακού εξοπλισμού
Carsa και η Stantiago Saenz υπέ-
βαλαν αίτηση προστασίας από
τους πιστωτές τους. «Θα είναι μια
ήπια ύφεση», προβλέπει, πάντως,
ο Ντανιέλ Αρτάνα, επικεφαλής
του Ιδρύματος Οικονομικών Ερευ-
νών της Λατινικής Αμερικής.

Η ύφεση θα δυσχεράνει την επίτευξη των δημοσιονομικών στόχων που
συμφώνησε ο πρόεδρος της Αργεντινής Μαουρίσιο Μάκρι με το Διεθνές Νο-
μισματικό Ταμείο στις αρχές Ιουνίου.

<<<<<<

Η οικονομική
δραστηριότητα στη
λατινοαμερικανική
χώρα υποχώρησε 
κατά 2,7% τον Απρίλιο.

Σχέδιo «αλεξίπτωτο» σε ενδεχόμενο σκληρού Brexit
Οι ηγέτες των 27 κρατών-μελών της
Ευρωπαϊκής Ενωσης ζήτησαν από
τη Βρετανίδα πρωθυπουργό Τερέζα
Μέι να αλλάξει η κυβέρνησή της
στάση σε κρίσιμα θέματα για το
Brexit. Αφενός εξαντλούνται τα
χρονικά περιθώρια για να επιτευχ-
θεί εναλλακτική συμφωνία και αφε-
τέρου αυξάνεται ο κίνδυνος άτα-
κτης εξόδου. Παράλληλα, οι Βρυ-
ξέλλες εξετάζουν τη λήψη μέτρων
για να θωρακιστούν μέλη της Ενω-
σης απέναντι στο ενδεχόμενο ενός
σκληρού Brexit.

Προτεραιότητα για την Ε.Ε. είναι
να αποφευχθεί η εμφάνιση προ-
βλημάτων στις μεταφορές, στις
χρηματοοικονομικές υπηρεσίες
και στα τελωνεία, σύμφωνα με τους
Financial Times. Στόχος των σχε-
δίων «έκτακτης ανάγκης» της Ε.Ε.
είναι να μετριαστούν οι αναταράξεις
που αναμένεται να προκληθούν
τις πρώτες μέρες, εβδομάδες ή μή-
νες του Brexit, αν Βρυξέλλες και
Λονδίνο δεν συμφωνήσουν για το
πλαίσιο των μεταξύ τους σχέσεων
εκτός τελωνειακής ένωσης και ενι-
αίας αγοράς. Στο σχέδιο που ονο-
μάζεται «αλεξίπτωτο», περιλαμβά-
νεται ακόμα και η παράταση της

καταληκτικής ημερομηνίας για
το  Brexit, που έχει οριστεί για τις
29 Μαρτίου 2019. Μία άλλη προ-
σέγγιση για την αντιμετώπιση ενός
σκληρού Brexit είναι να επιβληθούν
δασμοί στον συνολικό όγκο των
εμπορευμάτων που θα περνούν
από τη Σήραγγα της Μάγχης και
όχι σε μεμονωμένα προϊόντα. Ορι-
σμένοι από τους πιο στενούς εμ-
πορικούς εταίρους της Βρετανίας
εντός Ε.Ε. μπορεί, ενδεχομένως,
να προχωρήσουν σε διμερείς συμ-
φωνίες. Προβλέψεις γίνονται, επί-
σης, για την εκτέλεση των δρομο-
λογίων των αεροπορικών εταιρειών
μεταξύ Βρετανίας και των υπολοί-
πων 27 κρατών-μελών. «Φαντα-

στείτε πως ένα αεροπλάνο απογει-
ώνεται στις 11 το βράδυ της 28ης
Μαρτίου, για να φθάσει στο Παρίσι
μετά τα μεσάνυχτα της 29ης. Θα
έχει, άραγε, το δικαίωμα να προσ-
γειωθεί;», επισημαίνει Γάλλος αξιω-
ματούχος στους Financial Times.

«Τα 27 κράτη-μέλη της Ε.Ε. προ-
τιθέμεθα να κάνουμε κάποιες υπο-
χωρήσεις, αλλά πρέπει και το Ηνω-

μένο Βασίλειο να αλλάξει γραμμή
πλεύσης σε ορισμένα θέματα που
σήμερα θεωρεί πως αποτελούν
‘‘κόκκινες γραμμές’’», επισήμανε
ο Ιρλανδός πρωθυπουργός Λίο Βα-
ράντκαρ. Οι Βρυξέλλες πιστεύουν
ότι το Λονδίνο πρέπει να αποσα-
φηνίσει τη θέση του έως τον Οκτώ-
βριο, ώστε να προλάβουν οι υπό-
λοιπες κυβερνήσεις να περάσουν
από τα κοινοβούλια τους τους νέους
όρους συνύπαρξης της Βρετανίας
με την Ε.Ε. μετά το Brexit. Η κ. Μέι
διστάζει να παρουσιάσει λεπτομε-
ρείς προτάσεις στις Βρυξέλλες,
λόγω της διχογνωμίας και της αν-
τιπαλότητας που επικρατεί μεταξύ
των μελών του κόμματός της, κυ-
ρίως για την κίνηση των εργαζο-
μένων και τα σύνορα με την Ιρ-
λανδία. Από τις Βρυξέλλες, όπου
πραγματοποιείται η Σύνοδος Κο-
ρυφής της Ε.Ε., ο Ολλανδός πρω-
θυπουργός Μαρκ Ρούτε δήλωσε
ότι κατανοεί τις δυσκολίες που αν-
τιμετωπίζει η κ. Μέι για να κατα-
λήξει σε συμφωνία με τα υπόλοιπα
μέλη της κυβέρνησης, αλλά πρέπει
να το κάνει. «Δεν χάνω την υπομονή
μου, αλλά πρέπει να πω ότι ο χρόνος
εξαντλείται», προσέθεσε.

Οι Ευρωπαίοι κατανοούν τα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζει η κ. Μέι
για να καταλήξει σε συμφωνία, αλλά
δηλώνουν ότι ο χρόνος εξαντλείται.

<<<<<<

Προτεραιότητα για τις
Βρυξέλλες είναι η απο-
φυγή εμφάνισης προ-
βλημάτων στις μετα-
φορές, στις χρηματοοι-
κονομικές υπηρεσίες
και στα τελωνεία.

Η ΕΚΤ προχώρησε στις αρχές Ιουνίου σε μεγάλη αναθεώρηση της πρόβλεψης για την ανάπτυξη της Ευρωζώνης το 2018, κάνοντας λόγο για επέκταση με ρυθ-
μό 2,1%, ενώ τον Μάρτιο προέβλεπε ανάπτυξη 2,4%.
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Τα μεγάλα έργα υποδομής αποτε-
λούν σήμα κατατεθέν της πολιτικής
Ερντογάν, από τότε που εξελέγη
για πρώτη φορά πρωθυπουργός,
πριν από 16 ολόκληρα χρόνια. Ο
επανεκλεγείς πρόεδρος της Τουρ-
κίας σχεδιάζει να εορτάσει τα 100
χρόνια από την ίδρυση της τουρ-
κικής δημοκρατίας με νέα φαρα-
ωνικού τύπου έργα υποδομών, όπως
ένα νέο αεροδρόμιο και μια διώρυγα
έξω από την Κωνσταντινούπολη
που θα ενώνει τη Μαύρη Θάλασσα
με τη Θάλασσα του Μαρμαρά, με
προϋπολογισμό 13 δισ. δολάρια.
Ωστόσο, η πορεία αυτών των έργων,
αλλά και της τουρκικής οικονομίας,
θα κριθεί από το κατά πόσον είναι
πρόθυμοι ξένοι επενδυτές να εξα-
κολουθήσουν να χρηματοδοτούν
το τουρκικό κράτος.

«Ο Ερντογάν είναι αντιμέτωπος
με τεράστιο δίλημμα», λέει στους
Financial Times ο Ατίλας Γεσιλάντα,
αναλυτής της GlobalSource Partners
με έδρα στην Κωνσταντινούπολη.
«Πρέπει να δαπανήσει χρήμα. Αν
το κάνει όμως, τότε οι διεθνείς
επενδυτές θα εγκαταλείψουν τις
τουρκικές αγορές... Είτε θα δοκι-
μάσει κάποια τελείως νέα μέθοδο

που θα τρομάξει τους επενδυτές
είτε θα πρέπει να εγκαταλείψει την
εκτέλεση ορισμένων έργων», εξηγεί.
Μπορεί ο Ταγίπ Ερντογάν να δια-
θέτει σήμερα μεγαλύτερη εξουσία
από κάθε άλλη φορά στο παρελθόν,

ωστόσο δεν μπορεί να ελέγξει τις
διεθνείς αγορές. Τα μεγάλα έργα
υποδομής και γενικά ο κατασκευα-
στικός κλάδος στηρίζουν σταθερά
την ανάπτυξη της τουρκικής οικο-
νομίας, η οποία έφτασε το 7,4% το
2017. «Τον βοηθούν (τα έργα υπο-
δομών) να κερδίζει στις εκλογικές
αναμετρήσεις, διότι οι πολίτες απο-
κτούν πρόσβαση σε καλύτερες υπη-
ρεσίες και μεταφορές», δηλώνει
στους FT ο Σονέρ Τζαγκαπτάι, συγ-
γραφέας του βιβλίου «The New Sul-
tan: Erdogan and the Crisis of Mo-
dern Turkey». «Ωστόσο, εδώ υπάρ-

χει και μια ιδιαίτερη διάσταση σε
αυτήν την περίπτωση. Θέλει να
καταστήσει την Τουρκία εκ νέου
μεγάλη. Ο Ερντογάν γνωρίζει ότι
αυτό έχει απήχηση στο εκλογικό
του ακροατήριο», προσθέτει.

Αμφιβολίες
Το προεκλογικό πρόγραμμα του

κυβερνώντος κόμματος ΑKP περι-
λαμβάνει έναν κατάλογο 35 σελί-
δων, με νέα νοσοκομεία, λιμάνια,
οδικούς άξονες και σήραγγες. Ωστό-
σο, οικονομικοί αναλυτές αμφι-
βάλλουν κατά πόσον θα καταφέρει
η τουρκική κυβέρνηση να υποστη-
ρίξει όλα αυτά τα έργα υποδομών,
σε μια εποχή που ενισχύονται οι
ανησυχίες για την πορεία της τουρ-
κικής οικονομίας. 

Ο πληθωρισμός στην Τουρκία
καταγράφηκε τον Μάιο στο 12%
και ενώ το έλλειμμα τρεχουσών
συναλλαγών είναι λίγο πάνω από
το 6% του ΑΕΠ. Δηλαδή είναι από
τα υψηλότερα σε όλο τον κόσμο.
O Ερντογάν υποστηρίζει ότι δεν
θα χρησιμοποιηθεί ούτε ένα σεντ
κρατικού χρήματος για την κατα-
σκευή έργων όπως το νέο αερο-
δρόμιο της Κωνσταντινούπολης,

που θα εγκαινιαστεί τον Οκτώβριο.
Ομως, πολλά από τα έργα υποδομών
πραγματοποιούνται μέσω συμπρά-
ξεων ιδιωτικού και δημόσιου τομέα.
Η μέθοδος αυτή χρησιμοποιείται
κατά κόρον τα τελευταία δέκα χρό-
νια. Σύμφωνα με έκθεση της PwC
και της τουρκικής τράπεζας Garanti
Bank, το κόστος κατασκευής έργων
υποδομών έως το 2023 ανέρχεται

στα 325 δισ. δολάρια. Σε πολλά από
αυτά τα ΣΔΙΤ, εγγυητής είναι το
τουρκικό δημόσιο, ενώ περιλαμ-
βάνονται και κρατικές εγγυήσεις
περί ελάχιστων εσόδων – συχνά
σε δολάρια ή σε ευρώ. Η υποχώρηση
της τουρκικής λίρας έναντι του δο-
λαρίου ανέρχεται περίπου στο 19%
από την αρχή του έτους και αποτελεί
την πιο σαφή ένδειξη ότι οι διεθνείς

επενδυτές ανησυχούν για την πο-
ρεία της τουρκικής οικονομίας. Επι-
πλέον, η πίεση που δέχονται οι
τουρκικές τράπεζες το τελευταίο
χρονικό διάστημα, διότι τουρκικές
εταιρείες αναδιαρθρώνουν δάνεια
ύψους 20 δισ. δολαρίων, σημαίνει
πως οι εργολάβοι των νέων έργων
δεν θα βρουν εύκολα χρηματοδό-
τηση.

Σε έλλειψη ρευστότητας
κολλάνε τα φαραωνικά
σχέδια Ερντογάν
Οι ξένοι επενδυτές δείχνουν απρόθυμοι 
να χρηματοδοτήσουν την Τουρκία

<<<<<<

Το κόστος κατασκευής
έργων υποδομών 
έως το 2023 ανέρχεται 
στα 325 δισ. δολάρια.

Ο επανεκλεγείς πρόεδρος της Τουρκίας σχεδιάζει να εορτάσει τα 100 χρόνια από την ίδρυση της τουρκικής δημο-
κρατίας με νέα έργα υποδομών, όπως ένα αεροδρόμιο και μια διώρυγα που θα ενώνει τη Μαύρη Θάλασσα με τη Θά-
λασσα του Μαρμαρά, προϋπολογισμού 13 δισ. δολαρίων.

Παρά τους εντεινόμενους γεωπο-
λιτικούς κινδύνους, οι συγχωνεύ-
σεις και οι εξαγορές έφτασαν παγ-
κοσμίως στο επίπεδο-ρεκόρ των
2,5 τρισ. δολαρίων το πρώτο εξά-
μηνο του έτους. Επειτα από σειρά
συγχωνεύσεων και εξαγορών ανά-
μεσα σε αμερικανικούς κολοσ-
σούς των ΜΜΕ και των τηλεπι-
κοινωνιών, αυξήθηκε ο αριθμός
των συμφωνιών παγκοσμίως κατά
65%, σε σύγκριση με την αντί-
στοιχη περίοδο του περυσινού
έτους. Σύμφωνα με το Thomson
Reuters, που συγκεντρώνει τα
σχετικά στοιχεία από το 1980, σε
παγκόσμιο επίπεδο υπεγράφησαν
79 συμφωνίες αξίας άνω των 5
δισ. δολαρίων και 35 συμφωνίες
αξίας άνω των 10 δισ. δολαρίων.

Σε ό,τι αφορά τις υπερδραστή-
ριες στον τομέα των εξαγορών
κινεζικές επιχειρήσεις, έχουν πε-
ριορίσει τις επενδύσεις τους σε
αμερικανικά περιουσιακά στοι-
χεία και έχουν στραφεί περισσό-
τερο στην Ευρώπη. 

Αιτία είναι η εντεινόμενη ανα-
μέτρηση δυνάμεων ανάμεσα στην
Ουάσιγκτον και στο Πεκίνο. Ετσι,
από την αρχή του 2018 έχουν δα-
πανήσει μόνο 1,6 δισ. δολάρια
σε συμφωνίες με αμερικανικές
επιχειρήσεις, ποσό κατά 80% μι-
κρότερο εκείνου της αντίστοιχης
περιόδου του 2017. Σε ό,τι αφορά,
όμως, τα ποσό που δαπάνησαν
σε συμφωνίες με ευρωπαϊκές επι-
χειρήσεις, έφτασε στα 45,1 δισ.

δολάρια, και ήταν κατά 39% με-
γαλύτερο από το αντίστοιχο του
πρώτου εξαμήνου του 2017. Το
2016, χρονιά που οι κινεζικές επι-
χειρήσεις κατέγραψαν ιστορικό
ρεκόρ στις διασυνοριακές εξα-
γορές, η Κίνα είχε αγοράσει πε-
ριουσιακά στοιχεία των ΗΠΑ
αξίας 62,6 δισ. δολαρίων και είχε
επενδύσει σε ευρωπαϊκά 88,4 δισ.
δολάρια.

Εκτοτε, όμως, το Πεκίνο επέ-
βαλε ελέγχους στις κινήσεις κε-

φαλαίου και περιόρισε δραστικά
τις επενδύσεις σε αμερικανικές
επιχειρήσεις. Την τάση για ανα-
δίπλωση των κινεζικών επιχει-
ρήσεων έχει, άλλωστε, επιτείνει
η απόφαση της Ουάσιγκτον να
εμποδίσει ορισμένες συμφωνίες,
επικαλούμενη λόγους εθνικής
ασφαλείας. Ανάμεσά τους το σχέ-
διο της Ant Financial να εξαγο-
ράσει τη Moneygram Internatio-
nal έναντι 1,2 δισ. δολαρίων, αλλά
και το σχέδιο του κινεζικού ομίλου

ΗΝΑ να εξαγοράσει το αμερικα-
νικό fund Skybridge Capital έναν-
τι 200 εκατ. δολαρίων

Ο κλιμακούμενος εμπορικός
πόλεμος αναμένεται να περιορίσει
περαιτέρω τις κινεζικές επενδύ-
σεις στις ΗΠΑ, καθώς ο Αμερι-
κανός πρόεδρος έχει αποφασίσει
να διευρύνει τις εξουσίες της
Εθνικής Αρχής Ξένων Επενδύ-
σεων και να θέτει στο εξής υπό
την κρίση της τα σχέδια κινεζικών
επιχειρήσεων να εξαγοράσουν
αμερικανικές.

Σε ό,τι αφορά, πάντως, τις αμε-
ρικανικές επιχειρήσεις, ενισχύ-
θηκαν από τις φοροαπαλλαγές
που απολαμβάνουν στο πλαίσιο
της φορολογικής μεταρρύθμισης
Τραμπ, αλλά παράλληλα έχουν
τονωθεί από την οικονομική ανά-
πτυξη. Επιδιώκουν, έτσι, σειρά
συμφωνιών είτε για να ενισχύ-
σουν τη θέση τους έναντι αντα-
γωνιστριών τους είτε για να στα-
θεροποιήσουν τον κλάδο τους
μέσω της μεγαλύτερης συγκέν-
τρωσης. Ετσι, ο αμερικανικός όμι-
λος καλωδιακής Comcast και η
Disney ενεπλάκησαν σε έναν αν-
ταγωνισμό με αντικείμενο την
εξαγορά πλειοψηφικού πακέτου
του κινηματογραφικού στούντιο
21st Century Fox έναντι 70 δισ.
δολαρίων και σε μια αναμέτρηση
δυνάμεων για την εξαγορά του
πανευρωπαϊκού τηλεοπτικού δι-
κτύου Sky έναντι 28 δισ. δολα-
ρίων.

Τα 2,5 τρισ. δολάρια έφθασαν
οι εξαγορές το α΄ εξάμηνο 2018
Οι Κινέζοι μειώνουν τις επενδύσεις στις ΗΠΑ και στρέφονται στην Ευρώπη

Ο αμερικανικός όμιλος καλωδιακής Comcast και η Disney ανταγωνίστη-
καν για την εξαγορά της 21st Century Fox.

Το νέο αεροδρόμιο Brandenburg
International του Βερολίνου υπο-
τίθεται ότι θα εγκαινιαζόταν στις
3 Ιουνίου 2012.

Τέσσερις εβδομάδες πριν από
τα εγκαίνια, τα οποία θα έκανε η
καγκελάριος Μέρκελ, είχε ανακοι-
νωθεί ότι το αεροδρόμιο δεν θα
άνοιγε όπως είχε προγραμματιστεί,
εξαιτίας σημαντικών προβλημάτων
στην κατασκευή του. Εκτοτε ακο-
λούθησαν και άλλες ημερομηνίες
υποτιθέμενης εγκαινίασης του
BER, όπως είναι ο κωδικός του νέου
αεροδρομίου, αλλά μέχρι σήμερα
δεν έχει προσγειωθεί ή απογειωθεί
ούτε ένα αεροπλάνο στο για μεγάλο
χρονικό διάστημα κατασκευαζό-
μενο αεροδρόμιο. 

Η ικανότητα των Γερμανών μη-
χανικών να ολοκληρώνουν μεγάλα
έργα υποδομής έχει αμφισβητηθεί
έντονα, ενώ ο αρχικός προϋπολο-
γισμός των 2,8 δισ. ευρώ έχει αυ-
ξηθεί στα 7 δισ. ευρώ. Το νέο αε-
ροδρόμιο υποτίθεται ότι θα ανοίξει
τον Οκτώβριο του 2020. Τουλάχι-
στον, όμως, φαίνεται πως η διοί-
κηση του αεροδρομίου βρήκε τρό-
πο να αξιοποιήσει το ημιτελές αε-
ροδρόμιο. Ισως να μην είναι ο ιδα-
νικός, αλλά προτιμότερος από το
να μένει αχρησιμοποίητο το αε-
ροδρόμιο, θα πρέπει να σκέφτηκε
η διοίκησή του. 

Σύμφωνα με δημοσίευμα της
γερμανικής εφημερίδας Handel-
sblatt, το αεροδρόμιο θα χρησιμο-
ποιηθεί από τη Volkswagen ως χώ-
ρος στάθμευσης αυτοκινήτων
της.Η γερμανική εταιρεία, που βρί-
σκεται από το 2015 στο επίκεντρο

του σκανδάλου με τη χρήση λογι-
σμικού που βοηθά να εμφανίζονται
χαμηλότεροι οι ρύποι που εκπέμ-
πουν τα αυτοκίνητά της που χρη-
σιμοποιούν πετρέλαιο ως καύσιμο,
γνωρίζει πολύ καλά πώς να χρη-
σιμοποιεί μεγάλους χώρους στάθ-
μευσης. 

Στις ΗΠΑ χρησιμοποιεί μεγάλα
οικόπεδα για να σταθμεύσει τα πε-
ρίπου 300.000 αυτοκίνητα που
αναγκάστηκε να ανακαλέσει ή να
αγοράσει από τους αρχικούς τους
ιδιοκτήτες, υπό την πίεση των αμε-
ρικανικών αρχών. Στην Ευρώπη,
η Volkswagen δεν αντιμετώπισε
επ’ ουδενί ανάλογη πίεση, ωστόσο
και πάλι έχει ανάγκη από μεγάλους
χώρους στάθμευσης. Αιτία είναι η
εισαγωγή νέων αυστηρότερων κα-
νονισμών για τις εκπομπές των
αυτοκινήτων ντίζελ που θα ισχύ-
σουν πανευρωπαϊκά από την 1η
Σεπτεμβρίου. 

Η VW έχει παραγάγει πολλά αυ-
τοκίνητα που πληρούν τα νέα πρό-
τυπα. Ωστόσο, περιμένει ακόμη
να λάβει την έγκριση για τα νέα
μοντέλα από τη γερμανική αρχή
μεταφορών. Σύμφωνα με εκπρό-
σωπο Τύπου της Volkswagen, συ-
νολικά για τον όμιλο που περιλαμ-
βάνει, μεταξύ άλλων, και τις μάρκες
Porsche, Audi, Skoda και Seat, η
αναμονή θα μπορούσε να οδηγήσει
στην καθυστέρηση παράδοσης πε-
ρίπου 200.000-250.000 αυτοκινή-
των. 

Στο μεσοδιάστημα, όλα αυτά τα
αυτοκίνητα κάπου θα πρέπει να
είναι σταθμευμένα, δηλαδή σε νοι-
κιασμένα οικόπεδα.

Η Volkswagen νοικιάζει
για πάρκινγκ το ημιτελές
αεροδρόμιο του Βερολίνου
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Κεφάλαια ύψους 144 εκατ. ευρώ
τοποθετήθηκαν στην αγορά ακι-
νήτων, κατά τη διάρκεια των πρώ-
των πέντε μηνών του έτους, για
την απόκτηση γραφείων, κατα-
στημάτων αλλά και ξενοδοχει-
ακών ακινήτων (Lakitira Hotels
στην Κω), καθώς οι εγχώριες εται-
ρείες επενδύσεων σε ακίνητη πε-
ριουσία (ΑΕΕΑΠ) και τα ιδιωτικά
επενδυτικά κεφάλαια κινούνται
για την ενίσχυση των χαρτοφυ-
λακίων τους.

Οπως προκύπτει από τα σχε-
τικά στοιχεία που περιλαμβάνον-
ται σε παρουσίαση-ανάλυση της
Trastor ΑΕΕΑΠ προς θεσμικούς
επενδυτές, πέραν του ξενοδοχείου
της Lakitira που πωλήθηκε στην
Atlantica Hotels & Resorts, στο
πλαίσιο δημόσιου πλειοδοτικού
διαγωνισμού, τη μερίδα του λέ-
οντος κατέκτησε ο κλάδος των
κτιρίων γραφείων.

Στην εν λόγω κατηγορία ακι-
νήτων καταγράφηκαν συνολικά
οκτώ συναλλαγές συνολικής αξίας
46 εκατ. ευρώ. 

Αντίστοιχα, σχεδόν 22 εκατ.
ευρώ επενδύθηκαν στον κλάδο
των καταστημάτων και 13,1 εκατ.
ευρώ στον κλάδο των logistics,
που αφορά τη συμφωνία της Εθνι-
κής Πανγαίας ΑΕΕΑΠ για ένα υπό
ανέγερση συγκρότημα αποθηκών
στον Ασπρόπυργο.

Η εικόνα που καταγράφεται
μέχρι στιγμής στις επενδύσεις
για την απόκτηση ακινήτων δια-
φέρει σημαντικά έναντι του 2017,
όταν τα καταστήματα και τα ξε-
νοδοχεία πρωταγωνίστησαν. Ει-
δικότερα, το 2017 εισέρρευσαν
κεφάλαια 555,2 εκατ. ευρώ για
την απόκτηση ακινήτων εισοδή-
ματος, εκ των οποίων τα 235,2
εκατ. ευρώ αφορούσαν ξενοδο-
χειακά ακίνητα, 223 εκατ. ευρώ
καταστήματα-εμπορικά κέντρα
και μόλις 94,5 εκατ. ευρώ αφο-
ρούσαν γραφεία.

Πάντως, όπως σημειώνουν στε-
λέχη της αγοράς ακινήτων, η εξέ-
λιξη αυτή δεν σημαίνει ότι το
επενδυτικό ενδιαφέρον για γρα-
φεία ήταν μικρότερο πέρυσι και
αντίστοιχα μεγαλύτερο φέτος.
Αντιθέτως, αποδίδουν την εν λό-
γω τάση σε συγκυριακούς λόγους,
που έχουν να κάνουν με τα ακί-

νητα που διοχετεύονται στην
αγορά προς πώληση, δηλαδή στην
προσφορά και όχι στη ζήτηση.
Παράλληλα, τονίζουν ότι τα 144
εκατ. ευρώ (που μετά και τις κι-
νήσεις που έγιναν τον Ιούνιο εκτι-
μάται ότι έχουν ξεπεράσει τα 160
εκατ. ευρώ) θα μπορούσαν να
ήταν πολύ περισσότερα, αν υπήρ-
χε ο αντίστοιχος όγκος πωλού-
μενων ακινήτων. 

Εν ολίγοις, ενώ υπάρχει ρευ-
στότητα και μεγάλη ζήτηση, η
προσφορά δεν έχει κατορθώσει
να συμβαδίσει μέχρι στιγμής, με
αποτέλεσμα να περιορίζεται και

ο όγκος των συναλλαγών, τόσο
σε αριθμό πράξεων όσο και σε
αξία.

Οι τράπεζες
Το βέβαιον είναι ότι οι επεν-

δυτές προσδοκούν σε ενίσχυση
του ρυθμού των πωλούμενων ακι-
νήτων κατά τη διάρκεια του δεύ-
τερου εξαμήνου, καθώς οι τρά-
πεζες αναμένεται να εντατικο-
ποιήσουν τις προσπάθειές τους
για την πώληση περιουσιακών
στοιχείων τους και δη ακινήτων,
που δεν σχετίζονται με το βασικό
αντικείμενο της δραστηριότητάς
τους. 

Οπως αναφέρουν στελέχη του
κλάδου, η ανάγκη των τραπεζών
να επιτύχουν συγκεκριμένους,
φιλόδοξους στόχους μείωσης των
κόκκινων δανείων τους μέχρι το
τέλος του έτους, θα αυξήσει τη
ροή των πωλήσεων χαρτοφυλα-
κίων επιχειρηματικών δανείων
με ενέχυρο επαγγελματικά ακί-
νητα, ενισχύοντας έτσι τις πιθα-
νές επενδυτικές ευκαιρίες.

Στο πλαίσιο αυτό, άλλωστε,
όλες οι ΑΕΕΑΠ αλλά και δεκάδες
επενδυτικά κεφάλαια προχωρούν
τους τελευταίους μήνες σε κινή-
σεις τόνωσης της ρευστότητάς
τους, ώστε να έχουν τα απαιτού-
μενα «πολεμοφόδια» για τη διεκ-
δίκηση νέων ακινήτων.

Για παράδειγμα, οι εισηγμένες
ΑΕΕΑΠ υπολογίζεται ότι έχουν
εξασφαλισμένη ρευστότητα της
τάξεως των 500 εκατ. ευρώ, με
τη μορφή είτε εγκεκριμένων γραμ-
μών χρηματοδότησης, είτε ρευ-
στών διαθεσίμων. 

Ασφαλώς, θα πρέπει να σημει-
ωθεί ότι τα κεφάλαια αυτά δεν
αποτελούν σε καμία περίπτωση
το «ταβάνι» της δυνατότητας μό-
χλευσης επιπρόσθετης ρευστό-
τητας, δεδομένου ότι, ειδικά οι
μεγαλύτερες ΑΕΕΑΠ, έχουν πολ-
λαπλές επιλογές περαιτέρω χρη-
ματοδότησης, είτε μέσω έκδοσης
ομολογιακού δανείου είτε μέσω
πρόσθετης τραπεζικής χρηματο-
δότησης, είτε ακόμα και μέσω
αυξήσεων κεφαλαίου.

Στο στόχαστρο των επενδυτών 
επαγγελματικά ακίνητα - φιλέτα
Ποιες συμφωνίες έγιναν στο 5μηνο – Τι αγοράζουν και τι προσδοκούν
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Οι εισηγμένες ΑΕΕΑΠ
υπολογίζεται 
ότι έχουν εξασφαλι-
σμένη ρευστότητα 
της τάξεως 
των 500 εκατ. ευρώ.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Απτά είναι πλέον τα σημάδια ανά-
καμψης στην αγορά γραφείων, κα-
θώς όπως ομολογούν όλοι οι επαγ-
γελματίες του κλάδου, σε πολλές
περιπτώσεις γραφείων ποιοτικών
προδιαγραφών, οι τιμές ενοικίασης
ακολουθούν ανοδική πορεία. Σύμ-
φωνα με τα στελέχη της αγοράς, η
ζήτηση για μίσθωση γραφείων είναι
πλέον υψηλή, τη στιγμή που δεν
υπάρχει επαρκής διαθεσιμότητα
σύγχρονων κτιρίων γραφείων. Το
αποτέλεσμα είναι αρκετοί όμιλοι να
επιλέγουν ακόμα και τη μίσθωση
υποδεέστερων γραφείων, έχοντας
ως πρόθεση την αναβάθμισή τους
και προσαρμογή τους στις ανάγκες
τους. 

«Πλέον παρατηρούμε αυξημένη
απορρόφηση χώρων γραφείων και
μείωση των αποδόσεων κατά 10 ή
ακόμα και 20 μονάδων βάσης (0,1%-
0,2%) σε σχέση με τους προηγού-
μενους μήνες. Είναι εμφανής η αλ-
λαγή της ψυχολογίας της αγοράς
και ίσως να βρισκόμαστε πλέον στην
έναρξη ενός ανοδικού κύκλου», ση-
μειώνει ο κ. Τάσος Καζίνος, διευθύ-

νων σύμβουλος της Trastor ΑΕΕΑΠ.
Με βάση τα στοιχεία της εταιρείας

παροχής υπηρεσιών ακινήτων Pro-
prius, με το πέρας του φετινού πρώ-
του τριμήνου, τα ενοίκια γραφείων
στη Λ. Κηφισίας, κατέγραψαν αύ-
ξηση της τάξεως του 6,7% σε σχέση
με το αντίστοιχο περσινό διάστημα.
Αντίστοιχα, στην ευρύτερη περιοχή
της Πλ. Συντάγματος, οι τιμές ενοι-
κίασης γραφείων σημειώνουν άνοδο
της τάξεως του 5,9%. Στο ίδιο συμ-
πέρασμα καταλήγει και ο επικεφαλής
της Intercontinental International
AΕΕΑΠ, κ. Μάριος Αποστολίνας, ο
οποίος σημειώνει ότι οι δύο όροφοι
που απέκτησε η εταιρεία στον Πύργο
Αθηνών, όχι μόνο μισθώθηκαν πολύ

γρήγορα και σε τιμές πάνω από τον
αρχικό στόχο (άνω των 14 ευρώ/τ.μ.),
αλλά επιπλέον υπάρχει τέτοια ζή-
τηση, που αν η εταιρεία διέθετε πρό-
σθετες επιφάνειες, θα μπορούσε να
εξασφαλίσει ακόμα υψηλότερα μι-
σθώματα, της τάξεως των 16
ευρώ/τ.μ. 

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της
εταιρείας, φέτος τα ενοίκια γραφείων
στο κέντρο της Αθήνας αναμένεται
να αυξηθούν σε περίπου 17-18 ευ-
ρώ/τ.μ. σε μηνιαία βάση (από τα 14-
15 ευρώ/τ.μ. πέρσι), ενώ για το 2019
προβλέπεται ακόμα μεγαλύτερη αύ-
ξηση, ξεπερνώντας τα 20 ευρώ/τ.μ.,
τιμή που έχει να εμφανιστεί στην
αγορά γραφείων από το 2011, δηλαδή
πριν από τη μεγάλη πτώση των ενοι-
κίων που καταγράφηκε τη διετία
2012-2013.

Σύμφωνα με την έρευνα της Pro-
prius, κατά το πρώτο τρίμηνο κατα-
γράφηκαν επενδύσεις συνολικής
αξίας 30 εκατ. ευρώ για την απόκτηση
γραφειακών χώρων και μάλιστα θα
μπορούσαν να είναι πολλαπλάσιες,
αν η διαθεσιμότητα ακινήτων προς
πώληση ήταν μεγαλύτερη. Αυτό άλ-
λωστε επισημαίνουν και οι διοικήσεις

των ΑΕΕΑΠ, που αναζητούν συνεχώς
κατάλληλα προς επένδυση κτίρια
γραφείων. Πάντως, η τάση αυτή ανα-
μένεται να αλλάξει στο άμεσο μέλλον,
εφόσον ολοκληρωθούν τα σχέδια
των τραπεζών, όχι μόνο σε ό,τι αφορά
την πώληση μη εξυπηρετούμενων
δανείων με ενέχυρο επαγγελματικά
ακίνητα, αλλά και σε ό,τι έχει να
κάνει με τη μείωση του προσωπικού
τους. 

Οπως σημειώνουν φορείς της αγο-
ράς ακινήτων, η αξιοποίηση της τε-
χνολογίας και η ανάπτυξη των ηλε-
κτρονικών υπηρεσιών, αναμένεται
να μειώσει τις γραφειακές ανάγκες
του τραπεζικού κλάδου. Πρόκειται
για μια διεθνή τάση, η οποία στα-
διακά έρχεται και στην Ελλάδα. Αυτό
σημαίνει ότι αρκετά κτίρια γραφείων
που σήμερα μισθώνονται ή ανήκουν
σε τράπεζες θα επανέλθουν στην
αγορά. 

Με δεδομένη την ελκυστική το-
ποθεσία και τις υψηλές προδιαγραφές
της πλειονότητας των κτιρίων αυτών,
εκτιμάται ότι η προσφορά στην αγο-
ρά γραφείων θα ενισχυθεί, ακόμα
και χωρίς να υπάρξουν νέες επεν-
δύσεις ανάπτυξης.

Υψηλή ζήτηση, μικρή προσφορά για ποιοτικούς χώρους γραφείων
Ανοδικά κινούνται τα ενοίκια – Στα 30 εκατ. οι επενδύσεις το α ΄ τρίμηνο  – Αρκετοί αγοράζουν και τα επιδιορθώνουν

<<<<<<

Αρκετά κτίρια 
γραφείων που σήμερα
μισθώνονται ή 
ανήκουν σε τράπεζες
θα επανέλθουν 
στην αγορά.

Πότε συμφέρει 
να κάνουν οι ιδιοκτήτες
ακινήτων μεταβιβάσεις 
και γονικές παροχές
Του ΘΑΝΟΥ ΤΣΙΡΟΥ

Οσοιαναβάλουν την απόφαση μετα-
βίβασης ενός ακινήτου με δωρεά ή
γονική παροχή για το νέο έτος κιν-
δυνεύουν να βρεθούν αντιμέτωποι
με πρόσθετες επιβαρύνσεις της τά-
ξεως ακόμη και του… 112% –ποσο-
στό το οποίο μεταφράζεται ακόμη
και σε 4.550 ευρώ επιπλέον– στο συ-
νολικό κόστος. Αυτό θα συμβεί αν
το ακίνητο που θέλουν να μεταβι-
βάσουν βρίσκεται σε περιοχή στην
οποία ανακοινώθηκε αύξηση στην
τιμή ζώνης. Οσοι, από την άλλη,

σπεύσουν να μεταβιβάσουν ένα πε-
ριουσιακό στοιχείο το οποίο βρίσκεται
σε περιοχή στην οποία έγινε μείωση
τιμής ζώνης θα χάσουν την ευκαιρία
να μειώσουν το κόστος ακόμη και
στο μισό, χάνοντας ακόμη και πάνω
από 6.610 ευρώ. Με την απόφασή
του να ανακοινώσει τις νέες αντικει-
μενικές αξίες των ακινήτων αλλά να
τις ενεργοποιήσει από τις αρχές του
2019, το υπουργείο Οικονομικών
βάζει εκατοντάδες χιλιάδες ιδιοκτήτες
στη διαδικασία να «ψαχτούν» όσον
αφορά το συνολικό κόστος μεταβί-
βασης των περιουσιακών τους στοι-
χείων. Αυτό θα αποτυπωθεί με… ου-
ρές στα συμβολαιογραφικά γραφεία
από το φθινόπωρο, καθώς η απάντηση
στο ερώτημα «τι με συμφέρει να κά-
νω» δεν είναι εύκολη. Προϋποθέτει
γνώση του τρόπου υπολογισμού της
συμβολαιογραφικής αμοιβής, των
εξόδων του υποθηκοφυλακείου ή του
κτηματολογίου και φυσικά του φόρου
γονικών παροχών ή δωρεών.

Από την επεξεργασία 20 διαφορε-
τικών παραδειγμάτων προκύπτει ότι
οι διαφορές στο κόστος –είτε προς
τα πάνω στις περιοχές όπου έγινε αύ-
ξηση των αντικειμενικών αξιών είτε
προς τα κάτω για τις ζώνες όπου έγινε

μείωση– προκύπτει ότι οι διαφορές
μπορεί να είναι τεράστιες. Προφανώς,
το ζήτημα δεν αφορά μόνο τις μετα-
βιβάσεις με χαριστική αιτία (γονικές
παροχές, δωρεές) αλλά και τις αγο-
ραπωλησίες. Εκατοντάδες συμβόλαια
θα «παγώσουν» για το νέο έτος (σ.σ.
ο φόρος μεταβίβασης και ο ΦΠΑ στα
νεόδμητα ακίνητα υπολογίζονται επί
της υψηλότερης τιμής, είτε είναι η
αναγραφόμενη στο συμβόλαιο είτε
είναι η εμπορική), ενώ άλλοι θα... κυ-
νηγούν τους συμβολαιογράφους για
να μην αλλάξει ο χρόνος. Τέτοιες στιγ-
μές έχουν να ζήσουν στα συμβολαι-
ογραφικά γραφεία από το μακρινό
και προμνημονιακό 2007, όταν και
έγινε η τελευταία τροποποίηση των
αντικειμενικών αξιών (σ.σ. το 2016
έγινε οριζόντια μείωση, η οποία μά-
λιστα ίσχυσε και αναδρομικά).

Το παράδειγμα είναι αποκαλυπτικό:
Στην ΚΕ Ζώνη του 1ου διαμερίσματος
στον Δήμο Αθηναίων, η τιμή ζώνης
αυξήθηκε από τα 1.750 ευρώ στις
3.050 ευρώ. Ετσι, τα μεταβιβαστικά
έξοδα ενός ακινήτου 100 τετραγω-
νικών σε αυτή την περιοχή, θα αυ-
ξηθούν από 3.269 ευρώ σε 5.697 ευρώ
(σ.σ. προστίθενται η αμοιβή του συμ-
βολαιογράφου με τον ΦΠΑ και η δα-
πάνη του κτηματολογίου), ενώ ο φό-
ρος γονικών παροχών υπερδιπλα-
σιάζεται από 3.519 σε 7.447 ευρώ. Η
ποσοστιαία συνολική επιβάρυνση
φτάνει στο 112% και μεταφράζεται
σε πρόσθετη δαπάνη 3.928 ευρώ,
την οποία θα επωμιστεί ο ιδιοκτήτης
αν αναβάλει τη γονική παροχή για
μετά την 1/1. Να σημειωθεί ότι οι
δωρεές και οι γονικές παροχές μπή-
καν και πάλι στο «μικροσκόπιο» των
ιδιοκτητών όχι μόνο λόγω των αλ-
λαγών στα έξοδα και φόρους μετα-
βίβασης αλλά και λόγω του συμπλη-
ρωματικού ΕΝΦΙΑ. Τις νέες επιβα-
ρύνσεις από τις ανατιμήσεις στις τι-
μές ζώνης οι ενδιαφερόμενοι θα επι-
διώξουν να τις μετριάσουν μεταβι-
βάζοντας ένα τμήμα της περιουσίας
τους στα παιδιά τους. Αυτό το «σπά-
σιμο» βοηθάει, καθώς το αφορολό-
γητο του συμπληρωματικού φόρου
είναι (προς το παρόν) ατομικό και
όχι οικογενειακό.

Στις περιοχές με μείωση στις τιμές
ζώνης, η υπομονή θα ανταμειφθεί.
Στην Α΄ Ζώνη στο Πόρτο Ράφτη,
όπου η τιμή ζώνης υποχώρησε από
4.150 σε 3.150 ευρώ ανά τ.μ., το συ-
νολικό κόστος γονικής παροχής (μαζί
με φόρους) μειώνεται κατά 45% ή
κατά 6.610 ευρώ.

<<<<<<<

Η ποσοστιαία συνολική
επιβάρυνση φτάνει 
στο 112% και μεταφρά-
ζεται σε πρόσθετη δα-
πάνη 3.928 ευρώ, την
οποία θα επωμιστεί ο
ιδιοκτήτης αν αναβάλει
τη γονική παροχή για
μετά την 1/1.
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Αφιερωμένες σε κλασικούς Ελληνες
ζωγράφους, εκπροσώπους της νε-
ότερης γενιάς και εικαστικούς της
σύγχρονης τέχνης είναι φέτος οι
καλοκαιρινές εκθέσεις στα ελληνικά
νησιά και στην περιφέρεια. Η «Κ»
σταχυολογεί ορισμένες από αυτές
για να χωρέσει και η τέχνη στο πρό-
γραμμα των διακοπών σας.
• Πινακοθήκη Κυκλάδων, Σύρος. Η
ανερχόμενη εικαστικός Μαρία Φραγ-
κουδάκη παρουσιάζει στις Παλιές
Αποθήκες του πρώην Τελωνείου
της Ερμούπολης έργα της από την
αρχή της καλλιτεχνικής της πορείας,
σε επιμέλεια Γιώργου Αλτουβά. Η
έκθεση «Μετάπλαση-Αναδόμηση-
Σύνθεση» συνομιλεί με έργα των
Σπυρόπουλου, Κοντόπουλου, Γαΐτη,
Κεσσανλή κ.ά. Από 21 Ιουλίου.

• Ιδρυμα Γουλανδρή, Ιδρυμα Κυδωνι-
έως, Ανδρος. Μια μεγάλη αναδρομική
έκθεση στον σπουδαίο Δημήτρη
Μυταρά διοργανώνει το Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης του Ιδρύματος
Γουλανδρή από την 1η Ιουλίου με
έργα που εκκινούν από τη νεανική
του περίοδο και διατρέχουν όλο το
φάσμα της καλλιτεχνικής του πο-
ρείας. Οι «Πλόες» του Ιδρύματος Κυ-
δωνιέως παρουσιάζουν την ομαδική
έκθεση «Ποιητικό Αίτιο» με έργα
των Αλεξάκη, Καστρίτση, Παντελιά,
Κεχαγιόγλου κ.ά. από 21 Ιουλίου.
• Παλάτι Μεγάλου Μαγίστρου, Ρό-
δος. Το Μουσείο Μπενάκη παρου-
σιάζει τη συλλογή κεραμικών «ICA-
RO - ΙΚΑΡΟΣ» στον γενέθλιο τόπο
της ιστορικής βιομηχανίας που λει-
τούργησε από το 1928 έως το 1988.

Εως 31 Δεκεμβρίου.
• Παλαιό Δημοτικό Σχολείο, Ανω Κου-
φονήσι. Την έκθεση σύγχρονης τέ-
χνης «Αστερισμοί στο χώμα» με ει-
καστικά, γλυπτική και μικρές εγκα-
ταστάσεις από τους καλλιτέχνες Μαλ-
βίνα Παναγιωτίδη, Κώστα Ρουσσάκη,
Βασίλη Παπαγεωργίου κ.ά., διοργα-
νώνει ο οργανισμός ΝΕΟΝ σε συνερ-

γασία με την Εφορεία Αρχαιοτήτων
Κυκλάδων. Εως 2 Σεπτεμβρίου.
• Ιστορικό Αρχείο - Μουσείο Υδρας.
Ο Γιάννης Αδαμάκης παρουσιάζει
την έκθεση «Καράβια» στο ΙΑΜΥ
και ακολουθεί ο Γιώργος Βασιλείου
με τις «Μεταβάσεις ΙΙ», ενώ η έκθεση
«Γαλλικές Δημιουργίες» του Αλέκου
Φασιανού, που υλοποιείται στο

πλαίσιο του ελληνογαλλικού φε-
στιβάλ, θα κλείσει τη θερινή εικα-
στική περίοδο. Από 7 Ιουλίου.
• Πνευματικό Κέντρο Πανόρμου, Τή-
νος. Μία σειρά εκδηλώσεων ετοί-
μασαν ο Δήμος Τήνου και το πνευ-
ματικό κέντρο για να τιμηθεί η
μνήμη του Γιαννούλη Χαλεπά. Σύγ-
χρονοι Τηνιακοί καλλιτέχνες τιμούν

τον δημιουργό με υπαίθρια γλυπτά
και εικαστικά έργα, ενώ ο ζωγράφος
Πέτρος Ζουμπουλάκης παρουσιάζει
60 πορτρέτα ανθρώπων της τέχνης,
ανάμεσά τους και την προσωπο-
γραφία του Γ. Χαλεπά. Από την 1η
Ιουλίου.
• Γκαλερί Citronne, Πόρος. Η θεματική
τής «μνήμης» είναι στο επίκεντρο

της φετινής περιόδου για την γκα-
λερί. Μέχρι τις 14 Ιουλίου διαρκεί
το αφιέρωμα στον ζωγράφο Κώστα
Πανιάρα που αναπτύσσεται στους
χώρους της γκαλερί και στο Αρχαι-
ολογικό Μουσείο Πόρου. Επειτα τα
έργα του καλλιτέχνη θα συνομιλή-
σουν με τους σύγχρονους Γιάννη
Αδαμάκο, Τάσο Μαντζαβίνο, Αγγελο
Παπαδημητρίου και Γιάννη Ψυχο-
παίδη στην έκθεση «Οψεις της μνή-
μης». Από 21 Ιουλίου.
• Γκαλερί Κ-Gold, Στέγη Τεχνών «Τρύ-
φων», Λέσβος. Τις έννοιες της προσ-
δοκίας, της κατανάλωσης, της δια-
σκέδασης, της υπερβολής και της
αποφόρτισης εξετάζει η ομαδική
έκθεση Ελλήνων και ξένων καλλι-
τεχνών «Πώς να πέσετε με χάρη»
που διοργανώνει η «νομαδική» γκα-
λερί K-Gold, μέσα από την εικαστική
αφήγηση ενός πάρτι. Στο παράλληλο
πρόγραμμα του Διεθνούς Φεστιβάλ
Μουσικής του Μολύβου παρουσιά-
ζονται έργα 15 residency καλλιτε-
χνών στη Στέγη «Τρύφων». Από 10
Αυγούστου.
• Παξοί. Σε υπαίθρια και προσβάσιμα
σημεία που καλύπτουν όλο το νησί
των Παξών αναπτύσσεται για πρώτη
φορά το Paxos Contemporary Art
Project με έργα οχτώ διεθνών καλ-
λιτεχνών. Ανάμεσά τους, οι Ρίκι Λι
Γκόρντον, γνωστός στις ΗΠΑ για
τις μεγάλες τοιχογραφίες του, και
Γιάννης Παππάς που παρουσίασε
την περφόρμανς Refugio στη Μπιε-
νάλε Αρχιτεκτονικής της Βενετίας,
στο περίπτερο της Κύπρου. Εως 9
Σεπτεμβρίου.
• Κρατικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης,
Θεσσαλονίκη. Περίπου 400 έργα
της ρωσικής πρωτοπορίας επανεκ-
θέτει το ΚΜΣΤ στην έκθεση «Θεσ-
σαλονίκη. Η Συλλογή Γιώργου Κω-
στάκη. Restart» από την πλούσια
συλλογή των 1.200 έργων και πλέον.
Το μουσείο υπέστη εσωτερικές αλ-
λαγές και εφαρμόστηκαν νέες με-
λέτες για μια καινούργια προσέγγιση
στη διαχείριση της συλλογής. Πα-
ράλληλα, το Κέντρο Σύγχρονης Τέ-
χνης του ΚΜΣΤ παρουσιάζει την
ομαδική έκθεση «Resilient Futures»
με έργα των Γιώργου Δρίβα, Στέφα-
νου Τσιβόπουλου, Λουκία Αλαβάνου
κ.ά. Εως 16 και 23 Σεπτεμβρίου αν-
τιστοίχως.

Τα «μελτέμια» του πολιτισμού
Καλοκαιρινές εκθέσεις στη νησιωτική Ελλάδα και στην περιφέρεια, ιδανικές πινελιές στην ατζέντα των διακοπών

Από τη σειρά «BedSheets» της Μαρίας Φραγκουδάκη, που χρησιμοποιεί τσαλακωμένα σεντόνια, κολλημένα στον καμβά, με φορμαλιστικά ίχνη από σώματα.

Εργα του Αλέκου Φασιανού παρουσιάζονται στο Μουσείο Υδρας.

Εγκατάσταση στο Ιδρυμα Κυδωνιέως (απόφοιτοι Καλών Τεχνών Θεσσαλονίκης).

Εργο της Ζόε Γουίλιαμς. «Πώς να πέσετε με χάρη», Γκαλερί Κ-Gold, Λέσβος. Η «Δικτατορία», αναδρομική έκθεση στο έργο του Δημήτρη Μυταρά, Ανδρος.

Aπό την ενότητα «Αλέξανδρος» του Κώστα Πανιάρα. Citronne, Πόρος.

Περίπου 400 έργα της
ρωσικής πρωτοπορίας
επανεκθέτει το Κρατικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέ-
χνης στη Θεσσαλονίκη.
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Aτζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

1.7.18-7.7.18

ΜΟΥΣΙΚΗ
Ο Χορός των Μαγισσών
Η Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου συναντάει τη Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύ-
πρου σε ένα πρόγραμμα γεμάτο απεικονίσεις της αέναης διαμάχης μεταξύ κα-
λού και κακού όπως στη «Νύχτα στο Φαλακρό Βουνό» του Mussorgsky, ή τη δαι-

μόνια μουσική απεικόνιση του Paganini
μιας ομάδας μαγισσών και τη «Φανταστική
Συμφωνία» του Berlioz, της οποίας η γεμά-
τη έξαρση 5η κίνηση, « Όνειρο του Σαββά-
του των Μαγισσών», απεικονίζει τον
εφιάλτη του πρωταγωνιστή, ενός καλλιτέ-
χνη βασανισμένου ανηλεώς από την εμμο-
νή και τον πόθο του για την ιδεώδη αλλά
άπιαστη γυναίκα. Μουσικές εικόνες από

την αρχή μέχρι το τέλος λοιπόν στην τελευταία συναυλία της σεζόν! Λευκωσία:
Δευτέρα 2 Ιουλίου, Αμφιθέατρο Σκαλί Αγλαντζιάς. Πάφος: Τρίτη 3 Ιουλίου, Αμφι-
θέατρο Τάλας. Λάρνακα: Τετάρτη 4 Ιουλίου, Παττίχειο Δημοτικό Αμφιθέατρο.
Ώρα έναρξης συναυλιών 9:00 μ.μ. Πληροφορίες: 22463144, www.cyso.org.cy

Με το εμβληματικό, διαχρονικό
κι ένα από τα σημαντικότερα έρ-
γα του Ευριπίδη, «Τρωάδες», σε
παραγωγή του Θεάτρου Ένα, σε
σκηνοθεσία και ελεύθερη από-
δοση κειμένου του Αντρέα Χρι-
στοδουλίδη, ανοίγει η φετινή
διοργάνωση του «Διεθνούς Φε-
στιβάλ Αρχαίου Ελληνικού Δρά-
ματος». Στο στρατόπεδο των
Αχαιών, στα παράλια της λεηλα-
τημένης Τροίας, οι αιχμάλωτες
Τρωαδίτισσες και η βασίλισσά
τους, Εκάβη, θρηνούν για τα
δεινά τους. Όσες έχουν απομεί-
νει ζωντανές από την ξεκληρι-
σμένη βασιλική οικογένεια θα
δοθούν ως δώρο στους Αχαι-
ούς, ενώ ο εγγονός της Εκάβης,
ο μικρός Αστυάνακτας, γκρεμί-
ζεται από τα τείχη, θύμα της
σκληρότητας των κατακτητών.
Οι φλόγες αφανίζουν την Τροία

και οι γυναίκες, απελπισμένες,
οδηγούνται στα πλοία που θα τις
μεταφέρουν πέρα από το Αι-
γαίο, σκλάβες στα σπίτια των νι-
κητών. Ο ανθρώπινος πόνος
παίρνει οικουμενικές διαστά-
σεις. Ο θρήνος των γυναικών,
μανάδων, συζύγων, αδελφών,
ανθρώπινος και αποκαλυπτικός
επισημαίνει για άλλη μια φορά
τα «έργα» της ανθρώπινης φύ-
σης. Παίζουν Έρικα Μπεγέτη
(Εκάβη), Κρίστη Παπαδοπούλου
(Κασσάνδρα), Έλενα Χατζηαυ-
ξέντη (Ανδρομάχη), Τίνα Λεω-
νορά (Ελένη), Σωτήρης Μεστά-
νας (Μενέλαος), Μανώλης Μι-
χαηλίδης (Ταλθύβιος), Βασίλης
Χαραλάμπους (Αστυάναξ). Τρί-
τη, 3 Ιουλίου, Αρχαίο Θέατρο
Κουρίου, Λεμεσός.
Πληροφορίες 70002414,
www.greekdramafest.com.

Μια πρωτοποριακή σόλο περφόρμανς
η οποία βασίζεται στην ιδέα ενός ταξι-
διού που οργανώνεται και βιώνεται
από έναν άνθρωπο και διερευνά την
έννοια της αλλαγής και της μετατόπι-
σης από ένα σημείο σ’ ένα άλλο, σ’ ένα
τοπίο χωρίς σύνορα και χωρίς όρια,
άχρονο, κενό, λευκό. Με τη συνεργα-
σία του μουσικού Σάκη Κλεισιάρη
(πρωτότυπη μουσική σύνθεση) δημι-
ουργείται ένα ηχητικό περιβάλλον, ως
μουσική παρτιτούρα, πάνω στο οποίο
ξεδιπλώνεται σταδιακά η κινητική δρά-
ση. Ο περφόρμερ – χορευτής Τάσος
Καραχάλιος, ως ταξιδιώτης στοn χώρο
και στοn χρόνο, πειραματίζεται μ’ ένα
λιτό, αφαιρετικό κινητικό λεξιλόγιο,

επαναπροσδιορίζοντας κάθε φορά τη
θέση και την οπτική του. Η σύλληψη και
η χορογραφία είναι της Πέρσας Σταμα-
τοπούλου. Πέμπτη 5 Ιουλίου, ώρα 8:30
μ.μ. Πολιτιστικό Κέντρο Πανεπιστημίου
Κύπρου, Αρχοντικό Οδού Αξιοθέας, πα-
λιά Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο
22894531-2, culture@ucy.ac.cy.

ΘΕΑΤΡΟ

«Ρωμαίος και Ιουλιέτα», του Μποστ

ΜΟΥΣΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ
Στην αυλή του Πολιτιστικού Ιδρύματος
της Τράπεζας Κύπρου παρουσιάζεται
η μουσικοθεατρική παράσταση της
συνθέτριας Σοφίας Καμαγιάννη που
με κύριο «σώμα» τον λόγο της Κικής
Δημουλά και όχημα τη μουσική χτίζει
μια παράσταση που επιχειρεί να αγγί-
ξει πολύπλευρα τον θεατή. Η μουσικο-
θεατρική παράσταση διοργανώνεται
σε συνεργασία με την Πρεσβεία της
Ελλάδος στην Κύπρο. Πέμπτη, 5 Ιουλί-
ου, ώρα 9:00 μ.μ. Αυλή Πολιτιστικού
Ιδρύματος Τράπεζας Κύπρου Φανερω-
μένης 86-90, παλιά Λευκωσία. Πληρο-
φορίες 22128157. Είσοδος ελεύθερη.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Απομίμηση
ζωής σε

περιστροφή
Πώς είναι ένα αναποδογυρισμένο σπίτι;
Ενα τετράγωνο πολυ-δωμάτιο που περι-
στρέφεται αργά και ό,τι έχει αφήσει ήσυχο
η ζωή, αναλαμβάνει να το διαλύσει η βα-
ρύτητα; Ντουλάπια ανοίγουν και πέφτει
ό,τι έχει αποθηκευτεί, μαξιλάρια ανακα-
τεύονται με καρύδια και μακαρόνια, ο
φούρνος μικροκυμάτων αιωρείται, η οροφή
γίνεται το δάπεδο, στο οποίο συσσωρεύον-
ται διαλυμένα κομμάτια και αποσπάσματα
ενός περιπλανώμενου βίου.

Γύρω από αυτήν την αργή περιστροφή
σπιτιού, ο Ούγγρος σκηνοθέτης θεάτρου
και κινηματογράφου Κόρνελ Μούντρουτσο
οργανώνει μια «Απομίμηση ζωής». Η πα-
ράστασή του έφερε, στο Φεστιβάλ Αθηνών,
εικόνες τις οποίες δύσκολα προσπερνάει
κανείς. Δεν είναι μόνο το πρόσωπο της
Τσιγγάνας (την υποδύεται η Λίλι Μονορί,
από τις κορυφαίες Ουγγαρέζες ηθοποιούς)
ένα πρόσωπο σφραγισμένο από τον χρόνο
και την ταλαιπωρία, που αφηγείται μπρο-
στά στην κάμερα (και προβάλλεται στην
οθόνη) την προσωπική ιστορία της, η
οποία είναι ταυτόχρονα και η διαδρομή
των Ρομά στην Ουγγαρία. Ανήκει σε μια
περιθωριοποιημένη μειονότητα, η οποία
με την άνοδο και επικράτηση της Ακρο-
δεξιάς υφίσταται ακόμα πιο έντονα την
έξαρση του ρατσισμού και των ανισοτήτων.
Η ηρωίδα του έργου βρίσκεται εν μέσω
μιας διαδικασίας έξωσης. Δεν είναι όμως
μόνο το πολιτικοκοινωνικό σχόλιο και ο
τρόπος (ένα μείγμα νατουραλισμού, συμ-
βολισμού και υπερρεαλισμού – όπως και
στην ταινία του «Λευκός θεός») με τον
οποίο ο Μούντρουτσο δομεί την παρά-
σταση. Αυτό το τετράγωνο δωμάτιο - δια-
μέρισμα είναι ο μεγεθυντικός φακός μιας
διαρκούς και ανελέητης μάχης.

Δεν είναι η βία και η πρόκληση που κα-
ταγράφονται καθημερινά στα δελτία ειδή-
σεων, που συμβαίνουν στους δρόμους, που
σοκάρουν, καταγγέλλονται και ύστερα επι-
στρέφουν με την ίδια, αν όχι μεγαλύτερη,
οξύτητα. Ο Ούγγρος σκηνοθέτης προφανώς
δεν επιλέγει τυχαία να εστιάσει στους Ρομά
της χώρας του και στη δήθεν ανάπλαση
των υποβαθμισμένων περιοχών. Οι χαρα-
κτήρες του έργου ζουν εγκλωβισμένοι μέσα
σε «κουκλόσπιτα». Δεν μπορούν να προ-
σεγγίσουν τη ζωή εκεί έξω, δεν μπορούν
να απεμπλακούν από έναν φαύλο κύκλο
στρέβλωσης και εκμετάλλευσης. Η αδικία
γι’ αυτούς τους ανθρώπους είναι το αυτο-
νόητο και το αναμενόμενο.

Ας επιστρέψουμε όμως στην εικόνα του
περιστρεφόμενου σπιτιού, που σιγά σιγά
μετατρέπεται σε ένα σκουπιδότοπο. Σε μια
μάζα αντικειμένων, μέσα στην οποία έρχεται
να κατοικήσει ο επόμενος ενοικιαστής
χωρίς να έχει εμφανές πρόβλημα. Παρα-
μερίζει τα πολλά πολλά από τον καναπέ
και βρίσκει μια θέση για να κοιμίσει το
παιδί της (είναι μια νέα, μητέρα, μόνη).

«Μπορούμε να ορίσουμε τη μοίρα μας
ή είναι προδιαγεγραμμένη;» Το ερώτημα
τίθεται στο πληροφοριακό κείμενο του
έργου, αλλά απέχει από τη δική μου ανά-
γνωση. Οχι γιατί δεν είναι εμφανή τα πο-
λιτικοκοινωνικά συνδηλούμενα· κάθε
άλλο. Ομως η «απομίμηση ζωής» συνδέεται
και με τα πάθη και τα αδιέξοδα ενός μι-
κρόκοσμου, που όσο «αναποδογυρίζει»
τόσο αντιλαμβάνεσαι τη σύνθεσή του.

Τι γεμίζει ένα σπίτι; Ο,τι με τόση ευκολία
μπορεί να χαθεί συνδέεται «πυρηνικά» με
τους ενοίκους; Χάνεται μαζί τους ή περνάει
στους επόμενους φυσικούς ή όχι κληρο-
νόμους; Οταν τα υπάρχοντα γίνονται μικροί
λόφοι απορριμμάτων –ορισμένα διασώζουν
απλώς το σχήμα τους, της καρέκλας ή του
τραπεζιού– κάτι διαρρηγνύεται με αυτό
που αποκαλούμε «καθημερινότητα». Πώς
μετριέται το 24ωρο χωρίς να μπορείς να
ακουμπήσεις πουθενά το σώμα σου και το
βλέμμα σου; Αρκούν τέσσερις τοίχοι για
να οριοθετήσουν την έννοια του σπιτιού;

Μπορεί στο μυαλό του Μούντρουτσο
να μην υπήρχε κανένα από αυτά τα ερωτή-
ματα. Ομως, καθώς συντονιζόμαστε με την
αργή περιστροφή του δωματίου, τους ήχους
της αποκόλλησης της οικοσκευής, τη διαδοχή
από σπασίματα και γδούπους, το κύλισμα
και ανακάτεμα επίπλων και ξηράς τροφής,
παρακολουθούμε ταυτόχρονα και έναν
κύκλο ζωής. Η γυναίκα που κατοικούσε
δεν ήταν πλέον παρούσα –είχε πεθάνει–
αλλά ό,τι μας είχε πριν από λίγη ώρα διη-
γηθεί ήταν εκεί: οι δυσκολίες, οι θάνατοι
των οικείων της, ο γιος που χάθηκε, η μο-
ναξιά, η απομόνωση, αλλά και η γλυκύτητα,
οι μικρές χαρές και οι περισσότερες θλίψεις,
ήταν όλα εκεί. Μπερδεμένα σε έναν αξε-
διάλυτο σωρό, απροσδιόριστο όσο και η
ζωή. Τα υλικά είναι γνωστά, το αποτέλεσμα
πάντα θα αιφνιδιάζει.

ΘΕΑΤΡΟ

«Τρωάδες» του Ευριπίδη

Ο μέσος όρος στα Νέα Ελληνικά στις Παγ-
κύπριες εξετάσεις για ακόμη μία χρονιά
άφησε ανικανοποίητη την κοινωνία μας,
ωρέ πού πάμε, φωνάζουμε όλοι μαζί. Είναι
δυνατόν να είναι αυτά τα αποτελέσματα
των μαθητών μας; Βέβαια και είναι, και
καθόλου εντύπωση δεν μου κάνει. Όχι,
δεν είναι οι μαθητές άσχετοι και τεμπέληδες
και τους έχουν φάει τα κομπιούτερ και τα
κινητά, φταίει που δεν έχουμε συγκροτη-
μένη πολιτική για την παιδεία μας. Τι θέ-
λουμε να διδάξουμε στους μαθητές; Να
έχουν συγκροτημένο λόγο; Να ξέρουν ποί-
ηση και Κώστα Μόντη, Βασίλη Μιχαηλίδη,
Δημήτρη Λιπέρτη; Να ξέρουν τη σειρά:
Υποκείμενο, ρήμα, αντικείμενο, όπως το:
Ο γάιδαρος κλωτσάει τη σίκλα! Αυτό θέ-
λουμε; Διότι αν είναι τα παραπάνω δεν τα
έχουμε καταφέρει και πολύ καλά. 

Ποιος φταίει; Οι καθηγητές, οι δάσκαλοι,
το σύστημα, εμείς; Είναι πολύ απλή η απάν-
τηση νομίζω, φταίμε όλοι και θα εξηγήσω:
Η Πολιτεία πρώτη απ’ όλους, διότι δεν έχει
εγκλωβιστεί σε προγράμματα και μεθόδους
διδασκαλίας που εν έτει 2018 δεν λένε τί-
ποτα. Δάσκαλοι και καθηγητές αναγκαστικά
ακολουθούν τους κανονισμούς της Υπη-
ρεσίας τους, και όσοι θέλουν να ξεφύγουν
και να δούνε λίγο διαφορετικά τα πράγματα

τους τρώει η μαρμάγκα και πολύ σύντομα
παραιτούνται από τους εκπαιδευτικούς
μεγαλοϊδεατισμούς, μερικοί λίγοι συνεχί-
ζουν να ανθίστανται έξυπνα, αλλά είναι
τόσοι λίγοι που για να έρθει η άνοιξη χρει-
άζεται δουλειά πολλή και
χρόνος, πολύ χρόνος και
δεν ξέρω αν τον έχουμε.
Φταίνε οι γονείς; Φυσικά
και φταίνε, καλά όχι όλοι,
διότι στέλνουν τα παιδιά
στο σχολείο και από εκεί
και πέρα νίπτουν τας χείρας
τους, άντε να τα διαβάσουν
το απόγευμα ή να βρουν
κανένα φροντιστή. Από
εκεί και πέρα ελάχιστα,
ούτε τις προσφορές από τις
εφημερίδες δεν βλέπεις στις
βιβλιοθήκες τους ή έστω
στις συσκευές τους και
εφαρμογές φιλαναγνωσίας
υπάρχουν (βλ. το Reader). 

Και φυσικά βρήκαμε και τρόπο να συν-
δέσουμε τους μέσους όρους των Νέων Ελ-
ληνικών με το γλωσσάρι, με τον εθνικισμό
και όλα τα αρνητικά και να ’σου κείμενα
στην κυπριακή διάλεκτο ή αναλύσεις του
διαβάζοντάς τες λες, αλλού μας τρώει και

αλλού κνιθούμαστε. Βλέπετε όμως ότι μι-
λάμε μόνο για τα Νέα Ελληνικά, τα άλλα
μαθήματα δεν μας κόφτουν, φυσικές, χη-
μείες κτλ. τα μωρά είναι μικροί Αϊνστάιν,
άσε που δεν επηρεάζουν την ελληνικότητά

μας. Εντάξει για την ιστορία
δεν λέμε και πολλά, διότι
μετά δεν μας ξεπλένει ούτε
ο Σερράχης ούτε ο Πεδιαίος
ούτε κανείς. Περιμένουμε
πώς και πώς τον Ιούνιο για
να κλάψουμε τον μακαρίτη,
μόλο που πέρυσι πέθανε,
φέτος βρώμισε και το πάμε
έτσι εδώ και χρόνια και απ’
ό,τι βλέπω δεν σκοπεύουμε
να αλλάξουμε ρότα.

Αλλά γιατί να μιλάμε για
τα προβλήματα της παιδεί-
ας εν συνόλω όταν μπορού-
με να επικεντρωθούμε σε
ένα και μάλιστα καυτό, τα
Νέα Ελληνικά, και ξαφνικά

γινόμαστε όλοι Wilamowitz και Συκου-
τρήδες που ούτε στις ταμπέλες δεν το γρά-
φουμε σωστά, όπως είδα σε μέσο κοινω-
νικής δικτύωσης από φίλο.

Πάντως, παράπονο δεν πρέπει να έχουμε,
μπορεί να υπάρχει κάποιο μικρό πρόβλημα

με την παιδεία μας, και ένα τόσο δα με τα
πολιτιστικά μας, αλήθεια τα «Κύπρια» τι
κάνουν, αλλά άσε, μην ανοίξω φάλιες τώρα,
από οικονομία πάμε καλά. Εντάξει, υπάρχει
ένα ψιλοπροβληματάκι που το 2017 δεν
υπήρχε και ξαφνικά προέκυψε, από το
πουθενά, ενώ η παιδεία και τα Νέα Ελληνικά
είναι διαχρονικά θέματα, τα ξέρουμε, τα
αντιμετωπίζουμε. Για την οικονομία φτιά-
χνουμε επιτροπές, που αποφαίνονται ποιος
και πού φταίει για το πρόβλημα. Ο μακα-
ρίτης Βγενόπουλος και το ξεπούλημα των
υποκαταστημάτων είναι αυτά που έβαλαν
την οικονομία μας στις μεγαλύτερες πε-
ριπέτειες. Τώρα, αλήθεια ποιος φταίει;
Ποιος την οικονομία μας κυβερνά και ξάφ-
νου αποφάσισε να τη στρέψει στην ξέρα
και στον ύφαλο; Κυβέρνηση και κόμματα
μία επιτροπή είναι επιβεβλημένη!

Α, και για να κλείσουμε την τριλογία
μας, με τα θανατηφόρα τροχαία δυστυχή-
ματα βρήκαμε ποιος φταίει και σκοτώνονται
αράδα; Μήπως δεν χρειάζεται σύσκεψη
το πράγμα και πρέπει να διοριστεί μία επι-
τροπή διερεύνησης; Δεν είναι και δύσκολο,
να φτιάξουμε μια επιτροπούλα, έτσι για
να μην αναγκάζονται όσοι συσκέπτονται
να βάζουν το μαχαίρι στο κόκαλο τόσο
βαθιά τόσο συχνά.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τις πταίει που δυστυχώς επτωχεύσαμεν;

Κάνει πρεμιέρα η καλοκαιρινή παραγω-
γή της ΕΘΑΛ, «Ρωμαίος και Ιουλιέτα»
μια από τις πιο ξεκαρδιστικές κωμωδίες
του Μποστ σε σκηνοθεσία/διασκευή
Κώστα Σιλβέστρου. Η κωμωδία του
Μποστ είναι γεμάτη τρέλα, χιούμορ, αυ-
τοσαρκασμό, χαρούμενες μουσικές και

χορογραφίες. Λαμβάνουν μέρος οι ηθο-
ποιοί Βαλεντίνος Κόκκινος, Μαρίνα
Βρόντη, Τζωρτζίνα Τάτση, Γιώργος Κυ-
ριάκου, Βασίλης Χαραλάμπους, Ηρόδο-
τος Μιλτιάδους, Παναγιώτης Κυριάκου.
Πρεμιέρα: 4 Ιουλίου 2018 στον Τεχνο-
χώρο της ΕΘΑΛ στις 8:30 μ.μ. Παραστά-

σεις 5 Ιουλίου, Τεχνοχώρος ΕΘΑΛ, 8:30
μ.μ. 11 Ιουλίου, Αμφιθέατρο Μακαρίου
Γ΄, Λευκωσία, 8:30 μ.μ. 7 Αυγούστου,
Αρχαίο Ωδείο Πάφου, 8:30 μ.μ. Θα ακο-
λουθήσει παγκύπρια περιοδεία από τις
10 Ιουλίου έως τις 9 Σεπτεμβρίου.
Πληροφορίες τηλέφωνο 25877827.

ΜΟΥΣΙΚΗ
«Η γέννηση της
Θεάς Αφροδίτης»
Στο Ιερό της Αφροδίτης στα Κούκλια
της Πάφου θα παρουσιαστεί η όπερα
«Η γέννηση της Θεάς Αφροδίτης»
του συνθέτη Πόλυ Χαραλάμπους. Το
έργο στηρίζεται στην «Κοσμογονία»
του Ησίοδου, που παρουσιάζει τη δη-
μιουργία του κόσμου. Συμμετέχουν
καλλιτέχνες όπως η γνωστή Κύπρια
σοπράνο Ιόλη Μουστερή, η διεθνούς
φήμης σοπράνο Κασσάνδρα Δημο-
πούλου από Ελλάδα και ο Φίλιππος
Μοδινός γιος του αείμνηστου διε-
θνούς φήμης Κύπριου βαρύτονου
Τζων Μοδινού. Οι σοπράνο Αύρα Σιά-
τη, Μαρίζα Αναστασιάδη, Τασούλα
Βορκά, Ελενα Ευθυμίου, Νότα Αβρα-
αμίδου και οι τενόροι Μάριος Ανδρέ-
ου και Αντώνιος Κουτρουπής. Συμμε-
τέχει επίσης η ορχήστρα Commanda-
ria με μαέστρο τον Φράνσις Γκάυ και
η χορωδία «Ορφέας». Παρασκευή, 6
Ιουλίου, ώρα 8:00 μ.μ. Ιερό Αφροδί-
της, Κούκλια, Πάφος. Πληροφορίες
τηλέφωνο 26812812.

ΧΟΡΟΣ
«Μετατόπιση – Ο δρόμος»
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Οι Tootard έρχονται στην Κύπρο
για το Φεστιβάλ του Φέγγαρου τον
Αύγουστο από τα Υψίπεδα του Γκο-
λάν. Οι TootArd αποτελούνται από
τους Amr Mdah στο σαξόφωνο,
τον Hasan Nakhleh στο τραγούδι
και την κιθάρα, τον μπασίστα Shadi
Awidat και τον ντράμερ ami Na-
khleh. Ο Hasan, εκ μέρους του συγ-
κροτήματος, μίλησε στην «Κ» για
τη μουσική τους και το πώς η ιδι-
αίτερη κατάσταση που αντιμετω-
πίζουν ως απάτριδες. «Αυτά τα ζη-
τήματα (συνεχείς αιτήσεις για βίζα,
έξοδα κτλ.) θα μπορούσαν να στα-
ματήσουν πολλά συγκροτήματα,
ευτυχώς εμάς δεν μας πτόησαν.
Δεν παραιτούμαστε τόσο εύκολα»,
λέει ο Hasan. Οι Tootard μεγάλωσαν
ακούγοντας και κλασική αραβική
μουσική, ωστόσο η μουσική τους
είναι όλα όσα ακούν κατά καιρούς,
«κάθε δουλειά μας αντανακλά μία
περίοδο της δικής μουσικής ακου-
στικής εμπειρίας». Τελευταίο τους
άλμπουμ, το 2017, το «Laissez Pas-
ser» που είναι αποτέλεσμα των δι-
κών τους βιωμάτων και εμπειριών. 

–Ποιοι είναι οι Tootard και γιατί
διαλέξατε αυτό το όνομα, που ση-
μαίνει φράουλα, έτσι δεν είναι;

–Οι TootArd είναι ένα μουσικό
πρότζεκτ που ξεκίνησα με τον αδελ-
φό μου Ραμί αρχικά ως συνθέτες και
παραγωγοί. Αργότερα προστέθηκε
ο φίλος μας ο σαξοφωνίστας Amr
Mdah. Όσο για το όνομα το διαλέ-
ξαμε κάνοντας πλάκα, όταν ξεκι-
νούσαμε την μπάντα μας το 2010.
Ήταν ένα απλό όνομα… εμείς αυτό
που θέλαμε να κάνουμε ήταν μου-

σική και δεν πολυσκεφτήκαμε το
πώς θα μας λένε. Εμείς όμως μεγα-
λώσαμε, η μπάντα μας εξελίχθηκε,
το «Tootard» έμεινε!
–Πόσο δύσκολο ήταν να φτιάξετε
αυτή την μπάντα και να κάνετε
μία διεθνή καριέρα;

–Το να κάνουμε περιοδείες μας
ώθησε στα όρια… αφού έπρεπε να
παίρνουμε βίζα κάθε φορά που έπρε-
πε να βγούμε εκτός. Ως απάτριδες
έπρεπε λοιπόν ανεξαρτήτως του πού
θα πηγαίναμε να μας εκδίδεται βίζα.
Η προσπάθειά μας να πάρουμε τη
βίζα, το άγχος για όλο αυτό και το
κόστος ήταν τα βασικά μας προβλή-
ματα. Αυτά τα ζητήματα θα μπορού-
σαν να σταματήσουν πολλά συγ-
κροτήματα, ευτυχώς εμάς δεν μας
πτόησαν. Δεν παραιτούμαστε τόσο
εύκολα.
–Η μουσική σας έχει επιρροές από
διάφορα είδη, υπάρχει κάποιο που
υπερισχύει; 

–Νομίζω στο πρώτο μας άλμπουμ,
το «NuriAndaburi» το 2011, η Reggae
Grooves ήταν πολύ έντονη. Στο δεύ-
τερό μας δίσκο «Laissez Passer», το
2017, κάπως αλλάξαμε και πήγαμε
προς τον ροκ, και τον ψυχεδελικό
ροκ ήχο, με τα Desert Blues με αρα-
βικές μελωδίες. Κάθε δουλειά μας
αντανακλά μία περίοδο της δικής
μουσικής ακουστικής εμπειρίας. 
–Χρησιμοποιείτε, πολλά διάφορα
όργανα και όπως είπατε πολλούς
ήχους. Είναι όλοι και όλα μουσική
για εσάς; 

–Ο Ραμί κι εγώ (σ.σ. ο Χασάν) μά-
θαμε από παιδιά να παίζουμε παρα-
δοσιακή αραβική μουσική, και φυ-
σικά όργανα, όπως αραβικά κρουστά,
ούτι, και βιολί. Τώρα, στους TootArd
χρησιμοποιούμε κυρίως δυτικά όρ-
γανα, ντραμς και ηλεκτρικές κιθάρες,

ωστόσο προσπαθούμε να παίζουμε
με τον δικό μας τρόπο. Για παρά-
δειγμα αποφάσισα στην κιθάρα μου
να προσθέσω Frets ώστε να μπορώ
να παίζω τετρατονικά. Καμιά φορά
νομίζω ότι παίζω ούτι! Ο σαξοφω-
νίστας μας ο Amrμελετάει και σπου-
δάζει τζαζ, αλλά στην μπάντα μας
έπρεπε να μάθει επίσης τετρατονικό
σύστημα επάνω σε ένα δυτικό όρ-
γανο, κάτι που αλλάζει λίγο και τον
ήχο. 
–Τραγουδώντας στα αραβικά νιώ-
θετε ότι περιορίζεται το κοινό σας;

–Ναι, φυσικά είναι εμπόδιο, αλλά
όταν παίζουμε σε μη αραβόφωνο
τότε καταλαβαίνουμε τη δύναμη
της μουσικής και πώς η μουσική
μπορεί να γίνει η κοινή γλώσσα.
Πάντως, αντιλαμβανόμαστε τους
περιορισμούς των στίχων μας στα
τραγούδια μας. Γι’ αυτόν τον λόγο

πολλές φορές προσπαθούμε να δου-
λέψουμε ακόμα περισσότερο στον
ήχο μας, απ’ ό,τι στον στίχο. 
–Η μουσική ανοίγει όλα τα σύνορα
τελικά, ακόμα και χωρίς διαβατή-
ριο;

–Δεν είναι βέβαιος εάν ανοίγει
όλα τα σύνορα, αλλά σίγουρα κάποια
από αυτά. Με προσκλήσεις από διά-
φορα φεστιβάλ, και άλλες προωθη-
τικές ενέργειες τα μέλη μας μπορούν
να αιτηθούν για βίζα και να ταξιδέ-
ψουν σε πολλές χώρες. Βέβαια, υπάρ-
χουν ακόμα που δεν μπορούμε καν
να κάνουμε αίτηση ή να πάμε, λόγω
του ότι το «Laissez Passer / Travel
Documents» εκδίδονται από το Ισ-
ραήλ.
–Το άλμπουμ σας «Laissez Passer»
είναι κάποιου είδους πολιτική το-
ποθέτηση;

–Ο βασικός μας στόχος είναι να

κάνουμε μουσική, και να αφηγού-
μαστε τις προσωπικές μας ιστορίες
και εμπειρίες με ένα λυρικό τρόπο
με διεθνείς επιρροές και συχνά ευ-
χάριστα grooves. Ποτέ δεν επιμέ-
νουμε στην πολιτική πτυχή, προτι-
μούμε να βλέπουμε τα πράγματα
από προσωπική και ανθρώπινη πλευ-
ρά, από την πλευρά του καλλιτέχνη.
Νομίζω ότι επειδή γεννηθήκαμε και
ζούμε ως απάτριδες καλλιτέχνες
είναι σχεδόν αδύνατο να μην έχουμε
και μία πολιτική τοποθέτηση στη
μουσική μας, όταν την παρουσιά-
ζουμε στον κόσμο. Ξέρεις, η πιο
απλή ερώτηση που ο καθένας μας
μπορεί να ρωτήσει είναι από πού
είσαι, και προσωπικά εγώ δεν έχω
ακόμα ξεκάθαρη απάντηση. Για εμάς,
λοιπόν, είναι μία πραγματικότητα
και όχι μία πολιτική τοποθέτηση.
Για τον υπόλοιπο κόσμο όμως είναι

τοποθέτηση.
–Οπότε, δεν θεωρείτε τους εαυτούς
σας ως μουσικούς ακτιβιστές.

–Είμαστε μουσικοί ή αν θες καλ-
λιτέχνες και αποφεύγουμε κάθε εθνι-
κιστικό ή πολιτικό αυτο-προσδιορι-
σμό. Αισθανόμαστε πάνω απ’ όλα
μουσικοί, βαθιά και συναισθηματικά.
Δεν ανήκω σε κανένα κράτος, χώρα
ή σημαία, δεν χρειάζομαι κάτι τέτοιο.
Μεγαλώνοντας ως άπατρις, κάνοντας
μουσική και ταξιδεύοντας έμαθα να
ανήκω παντού, σε όλα τα πράγματα
οπουδήποτε, όπως στους καλούς
ανθρώπους, την καλή μουσική, στις
τέχνες, στη φύση. Αυτό για μένα θα
έπρεπε να είναι κοινή λογική, άλλοι
μπορεί να το ονομάζουν ακτιβισμό!
–Πώς ήρθε η πρόσκληση για τον
Φέγγαρο. 

–Κατά τη διάρκεια της περυσινή
μας χειμερινής περιοδείας, στο Celtic
Connections festival στη Γλασκώβη,
παίξαμε με τους «Τρίο Τεκκέ», όπου
συναντήσαμε τον Λευτέρη Μουμτζή
από τον Φέγγαρο, και σταθήκαμε
τυχεροί που μας κάλεσαν στο Φε-
στιβάλ. Είμαστε πολύ ενθουσιασμέ-
νοι που θα έρθουμε στην Κύπρο για
πρώτη φορά. 
–Για το πολιτικό ζήτημα της Κύ-
πρου τι γνωρίζετε;

–Αν και γεωγραφικά είμαστε πολύ
κοντά, παραδέχομαι ότι γνωρίζω
ελάχιστα γι’ αυτό το όμορφο νησί.
Ανυπομονούμε να παίξουμε και να
γνωρίσουμε τον κόσμο της Κύπρου.
Σίγουρα μας ενδιαφέρει να ακού-
σουμε από τους ανθρώπους εκεί τι
έχουν να πουν για την πολιτική κα-
τάσταση.

Σάββατο 4 Αυγούστου, Φεστι-
βάλ Φέγγαρος 2018, Δημοσιο-

γραφικό Χωριό, Περβόλια Λάρνακας.

Η μουσική μπορεί να είναι κοινή γλώσσα
Οι Tootard από τα Υψίπεδα του Γκολάν, ως απάτριδες, κάνοντας μουσική και ταξιδεύοντας έμαθαν να ανήκουν παντού

Κάθε δουλειά τους, όπως λένε οι Tootard, αντανακλά μία περίοδο της δικής τους μουσικής ακουστικής εμπειρίας. 
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Από αριστερά, η Κατερίνα Φρέντζου, ιδρύτρια του Branding Heritage, ο πε-
ριφερειάρχης Κρήτης Σταύρος Αρναουτάκης και η σχεδιάστρια Σοφία Κοκο-
σαλάκη στο Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου. Η τιμητική πλακέτα είναι φι-
λοτεχνημένη από τον ζωγράφο-αγγειογράφο Δημήτρη Ζ. Σταθόπουλο.

Marmarometry. Περιδέραιο από μάρ-
μαρο Θάσου και Αλιβερίου με έμπνευση
από τον Μινώταυρο και το μινωικό σύμ-
βολο των κεράτων καθοσιώσεως.

Voula Karampatzaki. Περιδέραιο
από μπρούντζο και λάπις λάζουλι,
εμπνευσμένο από Κρητικές ιέρειες
και θεότητες.

Polina Ellis. Περικάρπιο χειροποί-
ητο από επιροδιωμένο ασήμι, εμ-
πνευσμένο από τον μύθο του Μινώ-
ταυρου.

Sophia Kokosalaki. Ασημένιο περι-
δέραιο, εμπνευσμένο από αναθημα-
τικά ομοιώματα ξιφών από το σπή-
λαιο Αρκαλοχωρίου.

Αρχαιότητα, το νέο ελληνικό brand
Η «Κ» βρέθηκε στο Ηράκλειο, σε ένα διήμερο με επίκεντρο τον Μινωικό πολιτισμό ως πηγή έμπνευσης σύγχρονων δημιουργών

Της ΕΛΙΣ ΚΙΣ

Στις προθήκες του Αρχαιολογικού
Μουσείου Ηρακλείου, τα ειδικά
σχεδιασμένα κοσμήματα συνδύαζαν
το γνώριμο με το ανανεωτικό. Κομ-
μάτια με μινωικές αναφορές, έμοι-
αζαν να ενσωματώνουν χιλιάδες
χρόνια ιστορίας, προβάλλοντας συγ-
χρόνως τη δική τους ματιά. Στην
ίδια αίθουσα, η ολοήμερη «κουβέν-
τα» είχε επικεντρωθεί στους «Σύγ-
χρονους Μινωίτες» και στους τρό-
πους με τους οποίους ο πρώτος προ-
ηγμένος ευρωπαϊκός πολιτισμός
επηρεάζει τους σύγχρονους δημι-
ουργούς. Μία μέρα νωρίτερα, στον
κήπο του Ερευνητικού Κέντρου της
Βρετανικής Σχολής Αθηνών στην
Κνωσό, έξυπνες συσκευές και επαγ-
γελματικά συνεργεία «στόχευαν»
τον πρίγκιπα Κάρολο της Ουαλλίας,
καθώς έριχνε μέλι στο τσουκάλι
όπου σιγόβραζαν οι φακές με τον
κόλιανδρο, μια συνταγή 5.000 χι-
λιάδων ετών.

Χιλιετίες τώρα, η Ελλάδα εμπνέει.
Πότε, όμως, η δημιουργική τροφή
των αρχαιοελληνικών πηγών γίνεται
ανταγωνιστικό προϊόν που ξεπερνά
το φολκλόρ και προτείνει κάτι από-
λυτα φρέσκο; Για τη δημοσιογράφο
Κατερίνα Φρέντζου, η απάντηση
είναι τώρα και περισσότερο από
ποτέ. Ιδρύτρια του νέου οργανισμού
πολιτισμού Branding Heritage, η
Φρέντζου ήταν η κινητήριος δύναμη
του πολιτιστικού διημέρου που έφε-
ρε κοντά αρχαιολόγους, δημιουρ-
γούς και άλλους ειδικούς στην Κρή-
τη τον Μάιο. Με παρτενέρ την Πε-
ριφέρεια Κρήτης, το Αρχαιολογικό
Μουσείο Ηρακλείου και τη Βρετα-
νική Σχολή Αθηνών, η Φρέντζου
γέμισε την ατζέντα των παρευρι-
σκομένων με συζητήσεις και πα-
ρουσιάσεις, ενώ Ελληνες δημιουργοί
σχεδίασαν κοσμήματα και ενδύματα
με εκκίνηση τον Μινωικό πολιτισμό
για μια προσωρινή έκθεση που πα-
ρουσιάστηκε στο μουσείο.

Η έμπνευση
«Η ελληνική αρχαιότητα έχει

βρεθεί επανειλημμένως στο επί-
κεντρο της έμπνευσης κορυφαίων
δημιουργών που καθοδηγούν την
παγκόσμια βιομηχανία της μόδας»,
εξηγεί στην «Κ» η Φρέντζου, ανα-
φερόμενη σε σχεδιαστές όπως ο
Ισπανός Μαριάνο Φορτούνι και οι
Γαλλίδες Μαντλέν Βιονέ και Μαν-
τάμ Γκρε, οι οποίοι επανερμήνευ-
σαν την αρχαία Ελλάδα στις αρχές
του περασμένου αιώνα. Στον 21ο
αιώνα, την αποστολή ανέλαβε ο
Καρλ Λάγκερφελντ στη Chanel (με
τη συλλογή «Ο μοντερνισμός της
αρχαιότητας», Resort 2018) ή ακόμα
ο Αλεσάντρο Μικέλε στην Gucci
(κολεξιόν Dionysus).

«Εκείνο, όμως, που έχει ιδιαίτερη
αξία είναι η αναβίωση του αρχαίου
στοιχείου στο εσωτερικό της χώρας
μας», συνεχίζει η Φρέντζου. «Η
στροφή των Ελλήνων δημιουργών
στις ρίζες τους και η προσπάθειά
τους να αξιοποιήσουν την πολύτιμη
κληρονομιά τους σε διάφορους το-
μείς, σε αυτή τη δύσκολη περίοδο,
ήταν τόσο έντονη και με μεγάλη
πολιτισμική σημασία που θεώρησα
πως δεν θα έπρεπε να αγνοηθεί».

Η ιδέα για το Branding Heritage
ξεκίνησε μέσα από μια δημοσιο-
γραφική έρευνα που έφερνε στο
φως την εξελισσόμενη τάση ενός
νέου ελληνικού chic. Στα χρόνια

της κρίσης αναπτύχθηκε μια μικρή
«θάλασσα» από νέα brands που για
να κοιτάξουν μπροστά, ήθελαν πρώ-
τα να κοιτάξουν πίσω. Από την ανα-
βίωση αρχαίων τεχνοτροπιών στην
υφαντική, μέχρι τη μεγάλη επιστρο-
φή του σανδαλιού, μεταξύ άλλων,
ο όγκος των «ευρημάτων» της Φρέν-
τζου ήταν τέτοιος, που όπως λέει
η ίδια δύσκολα θα μπορούσε να κα-
λυφθεί σε κάποια άρθρα.

Μέλη του νέου οργανισμού βρέ-
θηκαν τον Μάιο στην Κρήτη για
να επικοινωνήσουν τη φιλοσοφία
της δουλειάς τους στην πρώτη με-
γάλη εκδήλωσή του.

Ανάμεσά τους, η Μαρέβα Γκραμ-
πόφσκι και η Μιμίκα Κολοτούρα,
ιδρύτριες του lifestyle brand Ze-
us+Δione, η Χριστίνα Μαρτίνη,
συνιδρύτρια των Ancient Greek
Sandals (ένα success story που με-
τρά σήμερα πελάτισσες όπως η Μι-
σέλ Ομπάμα) και η σχεδιάστρια κο-
σμημάτων Πολίνα Σαπουνά Ελλις
(το brand της, Polina Ellis, ενώνει
στοιχεία όπως η αρχαιότητα και ο
φουτουρισμός).

Ομως, πριν από την έλευση του
νέου αυτού κύματος, υπήρξαν και
κάποιοι πρωτοπόροι. Μία εξ αυτών
η Σοφία Κοκοσαλάκη, που τιμήθηκε
στην Κρήτη για την προσφορά στην
ανάδειξη της ελληνικής αλλά και
της κρητικής της κληρονομιάς.

Η «κατεξοχήν εκπρόσωπος του
Grecian Chic», κατά τη Φρέντζου,
Ελληνίδα σχεδιάστρια που ζει στο
Λονδίνο, βραβεύθηκε από τον πε-
ριφερειάρχη Κρήτης Σταύρο Αρ-
ναουτάκη.

Μίλησε με την αμεσότητα που
τη διακρίνει για το πώς η κρητική
της καταγωγή (και οι δύο γονείς
της είναι από το νησί) της δίνει
πάντα δύναμη, ενώ μινωικές εικό-
νες, όπως η Θεά των Φιδιών, δεν
φεύγουν ποτέ από το μυαλό της.
Πριν από εκείνη, ο Γιάννης Τσε-
κλένης, ο οποίος χαιρέτισε την εκ-
δήλωση μέσω βίντεο, είχε βάλει ελ-
ληνικά (μεταξύ των οποίων και μι-
νωικά) μοτίβα στον παγκόσμιο χάρ-
τη. Παράλληλα, άλλος ένας πρωτο-
πόρος Ελληνας, ο Νίκος Κουτσιανάς,
ιδρυτής μαζί με τη σύζυγό του Νίκη
της Apivita, εξήγησε στο κοινό πώς
η Διπλή Μέλισσα των Μαλίων έγινε
το σύμβολο της εταιρείας.

Μινωικές γεύσεις
Η γαστρονομία αποτελεί ανα-

πόσπαστο κομμάτι της πολιτιστι-
κής κληρονομιάς και στην Κρήτη
το Branding Heritage συνεργά-
στηκε με τη δρα Τζέρολιν Μόρισον,
συνιδρύτρια του προγράμματος
πειραματικής αρχαιολογίας «Mi-
noan Tastes». Στον Ερευνητικό
Κέντρο της Βρετανικής Σχολής

Αθηνών στην Κνωσό, με αυθεντικό
γκεστ σταρ τον πρίγκιπα Κάρολο
(μαζί με τη σύζυγό του Καμίλα,
δούκισσα της Κορνουάλης, βρι-
σκόταν σε επίσημη επίσκεψη στην
Κρήτη), οικοδεσπότη τον διευθυν-
τή της Βρετανικής Σχολής Αθηνών,
καθηγητή Τζον Μπένετ, και εξαι-
ρετικό «ξεναγό» στη Βίλα Αριάδνη
και στο Στρωματογραφικό Μου-
σείο, τον επιμελητή της Κνωσού,
δρα Κωστή Χριστάκη, η μεγάλη
«παρέα» του διημέρου γεύθηκε μι-
νωικές γεύσεις, όπως αρνάκι με
μπαχαρικά και χόρτα.

Πίσω στο Αρχαιολογικό Μουσείο
Ηρακλείου, ανάμεσα στα αρχαιοελ-
ληνικά ευρήματα, ένας ασυνήθιστος
θόρυβος αντηχούσε στο ισόγειο,
καθώς κάποιοι επισκέπτες σφυρη-
λατούσαν μέταλλα υπό το βλέμμα
της σχεδιάστριας κοσμημάτων Βού-
λας Καραμπατζάκη. Δίπλα τους, η
σχεδιάστρια Φαίη Χατζή έβαζε νήμα
στο αδράχτι, ενώ ένας αργαλειός
δούλευε υπό της οδηγίες της σχε-
διάστριας Αλεξάνδρας Θεοχάρη,
ιδρύτριας της Klotho.

«Η αρχαία τέχνη μπορεί να λει-
τουργήσει ευεργετικά στη σύγχρονη
καλλιτεχνική δημιουργία παρέχον-
τας πρότυπα με υψηλή αισθητική,
ιδεολογική και συμβολική αξία»,
λέει στην «Κ» η Στέλλα Μανδαλάκη,
διευθύντρια του Αρχαιολογικού
Μουσείου Ηρακλείου. «Παράλληλα,
η επαφή του αρχαίου παρελθόντος
με το παρόν, εκτός από γοητευτική,
είναι μια εξαιρετικά δημιουργική
διαδικασία που μετουσιώνει τις αρ-
χαίες φόρμες σε νέα σχήματα, τα
οποία αντανακλούν σύγχρονες ανα-
ζητήσεις».

Επί ένα μήνα, η παρουσίαση των
κοσμημάτων και των ρούχων προ-
σέλκυσε Ελληνες και διεθνείς επι-
σκέπτες, ενώ εκδηλώνεται ήδη εν-
διαφέρον για να ταξιδέψει η έκθεση
στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Ετους
Πολιτιστικής Κληρονομιάς 2018
και εκτός συνόρων. Στο μεταξύ, η
πλατφόρμα του Branding Heritage
εμπλουτίζεται με νέα μέλη και ο
οργανισμός επιδιώκει συνέργειες
και με άλλα μουσεία και κέντρα πο-
λιτισμού και εκπαίδευσης.

To rebranding
«Στόχος μας είναι η ανάδειξη της

διαχρονικής αξίας και παγκόσμιας
επιρροής του αρχαιοελληνικού πο-
λιτισμού, αλλά και της δυναμικής
της πολιτιστικής επιχειρηματικό-
τητας. Είναι πλέον αδιαμφισβήτητο
πως ο “Πολιτισμός Επιχειρεί” και
παίζει ενεργό ρόλο στην παγκόσμια
σκηνή της μόδας, της γαστρονομίας
και του design. Το Branding Heri-
tage επιχειρεί να στηρίξει brands
που αναβιώνουν πανάρχαιες τέχνες
–δημιουργώντας προϊόντα με πο-
λιτισμική αξία– και να προβάλει το
έργο εκείνων που επιχειρούν ένα
δυναμικό “rebranding”, υποστη-
ρίζοντας την οικονομική ανάπτυξη
της χώρας», καταλήγει η Φρέντζου.
«Βρισκόμαστε τα τελευταία χρόνια
στο επίκεντρο του διεθνούς ενδια-
φέροντος και στη δίνη αρνητικών
δημοσιευμάτων. Τα σχόλια για μια
Ελλάδα που αργοπεθαίνει πιστεύω
πως τελικά λειτούργησαν θετικά
για πολλούς δημιουργούς που ανα-
ζήτησαν στην πολύτιμη κληρονομιά
τους την έμπνευση προκειμένου
να αποδείξουν πως η γενέτειρά τους
παραμένει ζωντανή, καινοτομεί και
διαπρέπει».

Μεταξωτό φόρεμα, εμπνευσμένο από τον λαβύρινθο και τη Θεά των Φι-
διών, από τον Spyridon Tsagarakis.

Ενδύματα από την ειδική έκθεση. Από αριστερά, Klotho, Bernice R. Jones, Philomela, Faye Chatzi και Zeus+Dione.

«Η αρχαία τέχνη
παρέχει πρότυπα 
με υψηλή αισθητική
και συμβολική αξία»,
λέει η διευθύντρια 
του Αρχαιολογικού
Μουσείου Ηρακλείου,
Στέλλα Μανδαλάκη.

«Το Branding Heritage
επιχειρεί να στηρίξει
brands που
δημιουργούν προϊόντα
με πολιτισμική αξία»,
λέει η ιδρύτρια 
του οργανισμού,
Κατερίνα Φρέντζου.
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Το κανάλι διατίθεται από τις
συνδρομητικές πλατφόρμες CABLENET και CYTAVISION

Το τραγούδι για μένα είναι η ασφάλειά μου
Η Νάνα Μούσχουρη έρχεται να τραγουδήσει στην εκδήλωση «Ένα μύθο θα σας πω» για το Hope for children, στο Προεδρικό Μέγαρο

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Νάνα Μούσχουρη έχει διαγράψει
μία σημαντική πορεία στο τραγούδι
και έχει συνεργαστεί με πολλούς
και σπουδαίους συνθέτες και τρα-
γουδιστές. Η ζωή της είναι το τρα-
γούδι και μέσω αυτού υπάρχει,
όπως μου λέει, στην τηλεφωνική
μας συνέντευξη. Πέτυχα την κ.
Μούσχουρη καθ’ οδόν προς το αε-
ροδρόμιο και με περισσή ευγένεια
που ζήτησε μισή ώρα για να μπο-
ρέσει να βρει ένα ήσυχο σημείο
ώστε να καταφέρουμε να μιλήσου-
με, «θα ήθελα να τα λέγαμε και από
κοντά, να γνωριστούμε» μου είπε,
ζητώντας μου την άδεια να με απο-
καλεί με το μικρό μου όνομα, κά-
νοντάς με νιώθω πια οικεία και
εγώ. Η συζήτησή μας ξεκίνησε από
τον κινηματογράφο «Πάνθεον» στα
Χανιά όπου γεννήθηκε και πώς το
σινεμά και η εργασία του πατέρα
της εν τέλει όρισε τη ζωή της «από
τον κινηματογράφο αγάπησα το
τραγούδι και από τότε δεν το άφησα
ποτέ»! 

–Έχετε μία γεμάτη πορεία όλα
αυτά τα χρόνια, και ακόμη δηλώ-
νετε παρούσα καλλιτεχνικά. Δεν
θέλετε να ξεκουραστείτε; 

–Μεγάλωσα με το σινεμά, λόγω
της εργασίας του πατέρα μου, ο
οποίος ήταν μηχανικός κινηματο-
γράφου. Από τις μουσικές του σι-
νεμά έμαθα και το τραγούδι, τρα-
γουδούσα συνέχεια, και το τραγούδι
έγινε μια ανάγκη για εμένα. Τρα-
γουδούσα όταν έκλαιγα για να μου
περάσει η στεναχώρια, πάλι το τρα-
γούδι έπιανα όταν ήμουν χαρού-
μενη. Το τραγούδι είναι για μένα

μία ασφάλεια, ο τρόπος έκφρασής
μου, είναι μέσα στην καρδιά μου.
Αγαπάω πάρα πολύ το τραγούδι,
υπάρχω μέσα από το τραγούδι και
κάνω ό,τι μπορώ για να τραγουδήσω
καλύτερα. Για όλα αυτά που σας
είπα τραγουδάω ακόμα. Τώρα θα
μου πείτε δεν σου έγινε συνήθεια,
δεν το βαρέθηκες. Όχι, ούτε μία
στιγμή. Ήμουν τυχερή, βέβαια, η
φωνή μου με βοήθησε και η εποχή
που ξεκινούσα.

–Ακόμα μαθαίνετε πράγματα
ή τα έχετε δει και ζήσει μουσικά
όλα; Τους νέους τι θα συμβου-
λεύατε;

–Φυσικά και ακόμα μαθαίνω
πράγματα. Η ζωή εξελίσσεται και
όσο η ζωή πάει μπροστά υπάρχουν
πράγματα για να μάθει κάποιος.
Αν κάποιος πει ότι τα ξέρει όλα,
τότε δεν έχει τίποτα να κάνει στη
ζωή, έτσι δεν είναι; Αν όμως ξέρει
ότι μπορεί να μάθει ακόμα, τότε
υπάρχει. Φυσικά, δεν μπορώ να
τραγουδάω πια όπως τα νέα παιδιά,
αλλά δεν έχω κάτι να τους μάθω
εγώ, πέραν από όσα η πείρα μού
έχει διδάξει. Τα νέα παιδιά έχουν
τα εφόδιά τους και θα πάνε τη μου-
σική πιο μπροστά. Εμείς οι παλιοί
μαθαίνουμε από τους νέους, ασχέ-

τως αν δεν μπορούμε να κάνουμε
ό,τι ακριβώς κάνουν εκείνοι. Πάν-
τοτε μαθαίνω κάτι, είτε είναι από
τη ζωή είτε καλλιτεχνικά.

–Τι έκανε τη Νάνα Μούσχουρη
να αγαπηθεί τόσο πολύ.

–Μπορεί τη στιγμή που κάποιος
ξεκινάει να μην τον χρειάζεται η
μουσική ή ο κόσμος, και σε αυτό
εγώ στάθηκα τυχερή. Όταν εγώ
ξεκίνησα η πολύ μεγάλη επιτυχία
του «Ποτέ την Κυριακή» είχε αρ-
χίσει ο κόσμος και μιλούσε για την
ελληνική μουσική και έτυχε εκείνη
την εποχή μου ζητήθηκε να πάω
έξω. Η εποχή με «σήκωνε», έτσι
αποφάσισα να πάω. Χρειάστηκε
καιρός για να κάνω κι εγώ μεγάλες
επιτυχίες, αν και η πρώτη μου επι-
τυχία μου, το 1961, ήταν πολύ κοντά
στην επιτυχία του «Ποτέ την Κυ-
ριακή».

Η ζωή έχει τα παιχνίδια της και
κάποιοι σε προσέχουν και τότε τα
πράγματα παίρνουν τον δρόμο
τους. Πρέπει να πω ότι πάντοτε
είχα στο μυαλό μου ότι πρέπει να
είμαι προσεκτική, να μην προσβάλ-
λω τη χώρα μου. Ο ρόλος μου άλ-
λωστε ήταν να τραγουδώ καλά και
αυτό έκανα. Ήμουν πάντοτε ειλι-
κρινής με το κοινό, με ό,τι έκανα.

–Συμβιβαστήκατε σε κάτι όλα
αυτά τα χρόνια;

–Το σημαντικό ήταν να παρα-
μένω ειλικρινής. Αν δεν συμφω-
νούσα με κάτι δεν το έκανα, εάν
ένα τραγούδι δεν μου άρεσε δεν
μπορούσε κανείς να με πείσει να
το τραγουδήσω. Ακόμα και με την
εξωτερική μου εμφάνιση, με ήθελαν
ξανθιά, ή να βγάλω τα γυαλιά μου.
Δεν το δέχθηκα γιατί δεν το ήθελα.
Οτιδήποτε τραγούδησα μου άρεσε,
ακόμα και αν κάτι θεωρήθηκε ανόη-

το. Το έκανα γιατί εκείνη τη στιγμή
το ήθελα. Δεν έκανα συμβιβασμούς
ποτέ και αυτό θα ήθελα να πω σε
όλους τους νέους που ξεκινάνε τώ-
ρα. Είναι σημαντικό ο καλλιτέχνης
να έχει ταυτότητα, να αγαπάει αυτό
που κάνει και να προσέχει τι τρα-
γουδάει. Το τραγούδι δεν είναι ει-
κόνα, είναι μία σκληρή δουλειά και
πολλές φορές απαιτεί θυσίες.

–Τι νομίζετε ότι έχει αλλάξει
στο τραγούδι σήμερα σε σχέση
με το παρελθόν;

–Την εποχή που ξεκινούσα εγώ
ήταν ένας άλλος κόσμος. Υπήρχε
η ανάγκη να γνωρίσει ο ένας τον
άλλο, να μη φοβάται ότι έχει εχ-
θρούς, ο πόλεμος ήταν μία πρό-
σφατη εμπειρία άλλωστε. Ήταν η
εποχή που ήθελες να γίνεις φίλος
με όλον τον κόσμο, αυτό όλο ήταν
πολύ σπουδαίο. Σήμερα, νομίζω
ότι η παγκοσμιοποίηση έχει αφαι-
ρέσει νομίζω την προσωπικότητα
της μουσικής, την ταυτότητα του
κάθε τόπου. Αυτή η προσωπικότητα
στη μουσική θεωρώ ότι μας λείπει.
Στην Ελλάδα, αλλά και στην Κύπρο,
ευτυχώς υπάρχει ακόμα η ταυτό-
τητα στους καλλιτέχνες. 

–Ξεχωρίζετε κάποια από τις συ-
νεργασίες σας ή κρατάτε κάποια
πολύτιμη ανάμνηση; 

–Εκείνο που φυλάω ως κόρη
οφθαλμού είναι η αξία των ανθρώ-
πων που γνώρισα στη ζωή μου και
με πολλούς από αυτούς συνεργά-
στηκα. Πολλοί έγιναν φίλοι μου και
πολλοί με φώτισαν στο τραγούδι.
Αυτές τις φιλίες δεν θέλω να τις ξε-
χάσω ποτέ, γιατί δεν νομίζω ότι γί-
νεσαι διάσημος με ένα τραγούδι,
για να διαρκέσεις χρειάζονται πολλά
περισσότερα, αλλά κυρίως καλοί
συνεργάτες. 

Αν κάποιος πει ότι τα ξέ-
ρει όλα, τότε δεν έχει τί-
ποτα να κάνει στη ζωή,
έτσι δεν είναι;

Ήμουν πάντοτε ειλικρινής με το κοινό, με ό,τι έκανα, μου λέει η Νάνα Μού-
σχουρη και κάθε της κουβέντα το επιβεβαιώνει.

i n f o

Η Νάνα Μούσχουρη θα δώσει μια μοναδική συναυλία υπό την αιγίδα
της πρώτης κυρίας της Κυπριακής Δημοκρατίας Άντρης Αναστασιάδη,
με τίτλο « Ένα μύθο θα σας πω» για το Hope for children, στο θεατράκι
του Προεδρικού Μεγάρου, την Κυριακή 8 Ιουλίου στις 9 μ.μ.
Εισιτήρια στο www.soldouttickets.com.cy και στα SO EASY STORES.
Χορηγοί επικοινωνίας η «Καθημερινή» και το LOVE FM 100.7
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ΛΟΥΑΝ ΤΖΟΥΛΙΣ
Γυμνός
Ποιήματα
εκδ. Τόπος, σελ. 94, 2017

  ράφει σε μια γλώσσα που άρ-
χισε να μαθαίνει στα σαράντα

του – και η ποίησή του αξίζει τον
κόπο. Αυτό, αν δεν είναι σεισμός
στις αντιλήψεις, είναι, οπωσδήποτε,
μια καλή ευκαιρία να κουνηθούμε
λιγάκι από τη θέση μας. Ο Λουάν
Τζούλις, γεννημένος το 1955 κοντά
στην Κορυτσά, ήρθε στην Ελλάδα
μετανάστης το 1995. Εχει εκδώσει
ποίηση στη μητρική του γλώσσα,
όμως από το 2003 ξεκίνησε την
προσπάθεια στα ελληνικά, αρχικά
μεταφράζοντας από τα αλβανικά,
ήδη όμως, εδώ και αρκετά χρόνια,
γράφοντας κατευθείαν στη δική
μας γλώσσα. Διαβάζοντας, άλλοτε
αλλά και τώρα, την ποίηση του
Τζούλις, έρχεται πάντοτε στον νου
μου μια φράση του ποιητή Βύρωνα
Λεοντάρη (1932-2014), από τα δο-
κίμιά του με τίτλο «Κείμενα για
την ποίηση» (Νεφέλη, 2001). Ο Λε-
οντάρης περιέγραφε εκεί τον απει-
λητικό κλοιό που έσφιγγε, όπως
πίστευε, την ποιητική γλώσσα:
«Δεν υπάρχει άλλο γλωσσικό ιδίωμα
για την ελληνική ποίηση, παρά η

γλώσσα του πρόσφυγα, του μετα-
νάστη, του εξόριστου, της διασπο-
ράς, η γλώσσα του Ελληνα σε συ-
νεχή κατάσταση ανάγκης». Η «θέ-
ση» του Β.Λ. σηκώνει, βέβαια, συ-
ζήτηση που δεν μπορεί να γίνει
εδώ. Σίγουρα
όμως ο Τζούλις
δίνει αφορμή να
σκεφθούμε πά-
νω στην ειρω-
νεία της ιστορίας
στον βαθμό που,
στη δική του
ποίηση, η ελλη-
νική γλώσσα,
πράγματι, φρε-
σκάρεται και
ανανεώνεται
από έναν μετα-
νάστη – μόνο
που αυτός δεν εί-
ναι Ελληνας. Δεν
είναι ο «Ελληνας
σε κατάσταση
ανάγκης». Είναι,
ίσως, κάποιος που βρίσκεται σε
«κατάσταση ανάγκης» εξαιτίας και
των Ελλήνων, αλλά επιλέγει να
γράψει στη γλώσσα τους. Ευσταθεί
άραγε το επιχείρημα του Λεοντάρη
υπό τον όρο αυτής της αντιστρο-
φής; Ή μήπως θέλουμε να είναι

Ελληνας ο μετανάστης που επιλέγει
να γράψει στα ελληνικά;

Αφήνοντας, όμως, στην άκρη όλον
αυτόν τον προβληματισμό, ας στρέ-
ψουμε στα ίδια τα ποιήματα την
προσοχή μας. Τι ακριβώς εισφέρει

ο Τζούλις; Ανάμε-
σα σε άλλα θα ση-
μειώσουμε ένα
στεγνό, λίγο σκο-
τεινό χιούμορ και
έναν αυτοσαρκα-
σμό που, μαζί με
τη λιτότητα της
γλωσσικής κατα-
σκευής και έναν
λυρισμό αγροτι-
κής προέλευσης
και βαλκανικής
ιδιοσυγκρασίας,
μας είναι γνωστά
και από άλλους
ποιητές και ποι-
ήτριες των γειτο-
νικών μας χωρών.

Ο πειρασμός
να δοθεί στους αναγνώστες μια
γεύση των παραπάνω με τη βοήθεια
της μεθόδου του «cut up», μιας
σύνθεσης, δηλαδή, μεμονωμένων
στίχων του Τζούλις από πολλά δια-
φορετικά ποιήματά του, είναι με-
γάλος για να αντισταθώ: «...και τρε-

λός εραστής με ρήματα και λέξεις
που αγαπώ/ Ισως, κι ένα μυστικό
ραντεβού με τη νεκρή μητέρα μου/
μου ρυθμίζουν τα βήματα/ Αγαπώ
τους απόντες/Ταραγμένος, έψαχνα
στο ράφι με τα αξιόλογα πράγματα».
Υπάρχει στ’ αλήθεια μια κοφτερή,
άμεση καθαρότητα στον τρόπο
που χρησιμοποιεί τη γλώσσα μας
και υπάρχει και κάτι ακόμη που –
ίσως σε αυτό δικαιώνεται κάπως ο
Λεοντάρης– μας έχει λείψει με τον
καιρό: ο Τζούλις χρησιμοποιεί τη
γλώσσα με αγάπη και με πίστη στις
δυνατότητές της. Δεν θα έκανε,
βέβαια, αλλιώτικα τον κόπο να την
μάθει ούτε θα παιδευόταν με αυτήν
σε ώριμη ηλικία.

Τα ποιήματά του διαβάζονται,
λοιπόν, και ως ομολογία πίστης.
Αυτό είναι ασφαλώς το πιο δραστικό
συστατικό τους, που τα καθιστά
αξιομνημόνευτα. Τι θα ήταν άλλω-
στε η ποίηση αν δεν ήταν αξιομνη-
μόνευτη; Ας δουν οι αναγνώστες,
αντί άλλων, το ποίημα «Ερωτισμός»,
με θέμα την ερωτική σχέση των
γονέων αλλά και την ανταγωνιστική
ταύτιση του ποιητικού «εγώ» με
τον πατέρα-εραστή. «Νύχτες/άκου-
γα τα μπερδεμένα λόγια της
μάνας/και τον φλοίσβο των φιλιών
του πατέρα/σαν απάντηση...».

Γ

Σαρίνα Σαλτιέλ, Ματίλντα Μπαρούχ, Νεάμα Καζές
  ο βιβλίο «Μη με ξεχάσετε», σε

επιμέλεια του Λεόν Σαλτιέλ
(Αλεξάνδρεια, 2018), αποτελεί την
πρώτη έκδοση στα ελληνικά ενός
σώματος επιστολών από τα χρόνια
του Ολοκαυτώματος. Τρεις Εβραίες
μανάδες της Θεσσαλονίκης, η Σα-
ρίνα Σαλτιέλ, η Ματίλντα Μπαρούχ
και η Νεάμα Καζές, γράφουν, στα
γαλλικά, στους γιους τους που ζουν
στην Αθήνα, μεταξύ Μαΐου 1942
και Απριλίου 1943. Σύνολο 51 επι-
στολές, γραμμένες, σχεδόν όλες,
από αυτές τις τρεις γυναίκες. Οι
επιστολές αυτού του είδους απο-
τελούν μοναδικά πολύτιμες μαρ-
τυρίες, για τον απλούστατο λόγο
ότι δεν γράφτηκαν ως μαρτυρίες,
δεν γράφτηκαν για να μείνουν
στην ιστορία.

Η μεγαλύτερη ενότητα επιστο-
λών είναι της Σαρίνας Σαλτιέλ προς
τον γιο της Μωρίς. Οποιος δεν ξέρει
ποια ήταν η μοίρα της Σαρίνας Σαλ-
τιέλ, κατά τον πόλεμο, και διαβάσει
τις επιστολές αυτές, μέχρι να φτάσει
στις τρεις τελευταίες, δεν αποκο-
μίζει μια εντύπωση δυστυχίας ή
επικείμενης τραγωδίας. Η ζωή συ-
νεχίζεται, όλο και πιο δύσκολα,
αλλά συνεχίζεται. Κανείς βεβαίως
δεν μπορεί σήμερα να τις διαβάσει
αθώα και ανήξερα, γιατί όλοι γνω-
ρίζουμε τη συνέχεια. Πώς να γε-
λάσεις, ας πούμε, όταν διαβάζεις
στην πρώτη επιστολή της ότι «Χθες
πήγα σε ένα μέντιουμ για να μάθω
ποιος μου έκλεψε τα τυριά» (σ. 96)
ή πώς να θυμώσεις, όταν βλέπεις
τη συνεχή προσπάθειά της να κερ-
δίσει τη συμμαχία του γιου της
εναντίον του πατέρα; Ολα τα γράμ-
ματα, ανεξαιρέτως όλα, ακόμη και
τα ευθυμότερα –περισσότερο ίσως
αυτά– αφήνουν μια γεύση στάχτης
στο στόμα. Με το ίδιο συναίσθημα
διαβάζουμε και τις καθησυχαστικές
διαβεβαιώσεις της Ματίλντας Μπα-
ρούχ («Είμαστε όλοι καλά», σ. 202)
και της Νεάμα Καζές («είμαστε πολύ
καλά», σ. 237).

Η ζωή της οικογένειας του εύ-
πορου εμπόρου Ισαάκ Σαλτιέλ συ-
νοψιζόταν σε δύο πράγματα: δου-
λειά και διασκέδαση. Η οικογένεια
δεν θρησκεύει καθόλου, γιορτάζουν
μόνο τις μεγάλες εβραϊκές γιορτές.
Η μητέρα τραγουδάει ωραία και
λατρεύει το θέατρο, τη μουσική
και τις δεξιώσεις. Η διασκέδαση
τώρα είναι περισσότερο οικογενει-
ακή (σ. 169). «Την Τετάρτη ήμασταν
καλεσμένοι στου Σαλβατόρ Βαρ-
σάνο. [...] Τραγουδήσαμε και χο-
ρέψαμε και γελάσαμε μέχρι δα-
κρύων, όπως πριν από τον πόλεμο.
Ο χώρος ήταν πολύ μεγάλος και
ήμασταν άνετα» (σ. 175). Το γράμμα

αυτό γράφεται στις 8 Φεβρουαρίου
1943. Δύο μέρες νωρίτερα, στις 6
Φεβρουαρίου 1943, ο Ντίτερ Βισ-
λιτσένι και ο Αλόις Μπρούνερ έχουν
φτάσει στη Θεσσαλονίκη για να
ετοιμάσουν τη μεταφορά των Εβραί-
ων της Θεσσαλονίκης στο Αουσβιτς.
Σημείο τομής. Ο τόνος στα επόμενα
γράμματα αλλάζει απότομα. Το ίδιο
παρατηρούμε και στα γράμματα
της Νεάμα Καζές – τα γράμματα
της Ματίλντας Μπαρούχ ξεκινάνε
ουσιαστικά από αυτό το σημείο το-
μής. Τα τρία τελευταία γράμματα
της Σαρίνας Σαλτιέλ είναι συντα-
ρακτικά. Θα αποτολμήσω λίγα σχό-
λια στο προτελευταίο.
1. «Η πρώτη αμαξοστοιχία έφυγε
ήδη. [...] Η δεύτερη θα φύγει σή-
μερα. [...] Αυτό λοιπόν μας περιμένει
σήμερα ή αύριο» (σ. 183). Η ασή-
κωτη βεβαιότητα του τέλους, όχι
απλώς ένα προαίσθημα κινδύνου
ή απειλής.
2.Αυτό το τέλος θεωρείται πως είναι
ο εκτοπισμός, η ταλαιπωρία μιας
νέας εξορίας. «Τώρα το χειρότερο
είναι ο εκτοπισμός» (σ.182). Κανείς
Εβραίος της Θεσσαλονίκης δεν ήξερε
τι πράγματι τους περίμενε.
3.Η βεβαιότητα του τέλους οδηγεί

στη διαυγή ερμηνεία όσων έχουν
προηγηθεί και στην αυτοκριτική
για την αγνόηση όλων των προει-
δοποιητικών σημαδιών της συμ-
φοράς. «Μας απαγόρευσαν αρχικά
να μείνουμε έξω μετά τις 5 η ώρα,
έπειτα απαγόρευσαν την έξοδο από
το γκέτο, κλείσιμο των μαγαζιών,
καταγραφή όλων των αγαθών, ακό-
μη και του σκύλου και της κότας.
Αυτό το δηλητήριο το καταπίναμε
λίγο λίγο και παρ’ όλα αυτά υπο-
τασσόμασταν σιωπηλά σαν υποζύ-
για» (σ. 182). Ποιο είναι αυτό το δη-
λητήριο, αυτό το υπνωτικό; Είναι
η ίδια η καθημερινότητα, η δύναμη
της καθημερινότητας, ο αγώνας να
τα βγάλει πέρα η οικογένεια στην
καθημερινή ζωή.
4. Στο ερώτημα που και μέχρι σή-
μερα αποφεύγουμε, η Σαρίνα Σαλ-
τιέλ δεν μασάει τα λόγια της: Οι
χριστιανοί φίλοι της οικογένειας
συμπαραστέκονται και στηρίζουν,
άλλοι όμως «όπως τα αρπαχτικά
πουλιά έρχονται να καταβροχθί-
σουν με μάτια λαίμαργα, οτιδήποτε
αφήσουμε και δεν μπορούσε να
τους ανήκει. Παριστάνουν τους με-
λιστάλαχτους φίλους, όμως θα ήθε-
λαν με νύχια αρπακτικών να αρ-
πάξουν τα ματωμένα κατάλοιπα
της πληγωμένης καρδιάς μας και
των εγκαταλειμμένων αγαθών μας»
(σ. 188-189).
5.Η μάνα φαίνεται να μην έχει θρη-
σκευτική παιδεία ούτε και κάποια
θρησκευτικότητα. Η συχνή επίκλη-
ση στον Θεό αποτελεί απλώς έκ-
φραση της απόγνωσής της. Οταν
όλα γύρω είναι μαύρα, αποζητάει
ως έσχατο στήριγμα τον Θεό. Από

μια άποψη καλύτερα που δεν έχει
θρησκευτική αγωγή και έτσι δεν
καταφεύγει σε τυποποιημένες εκ-
φράσεις ευλάβειας, που πολλές φο-
ρές συγκαλύπτουν και κρύβουν τα
πραγματικά συναισθήματα της ψυ-
χής. Στο γράμμα της αυτό η Σαρίνα
αποκαλύπτει, με ειλικρίνεια και
απλότητα, την ψυχή στην κατά-
σταση της απόγνωσης, που απευ-
θύνεται στον Θεό και του ζητάει
θαύμα, του θέτει διορία («μέχρι αύ-
ριο», σ. 189), και θεωρεί ότι δεν
μπορεί παρά να το κάνει, αφού
«είναι τόσες ψυχές που τον ικε-
τεύουν» (σ. 188). Από ό,τι φαίνεται
σε τούτα τα γράμματα, τη μεγαλύ-
τερη θρησκευτική θέρμη την έχει
η Νεάμα Καζές, γι’ αυτό τολμάει
και γράφει: «Ο Θεός κωφεύει στις
προσευχές μου, αλλά εγώ ακόμη
προσεύχομαι» (σ. 278).
6.Μαζί με τη βεβαιότητα του τέλους
εκφράζεται ακόμη εντονότερα η
ελπίδα ότι θα ξαναδεί τον γιο της.
Το ίδιο ακριβώς και στα γράμματα
των άλλων δύο μανάδων. Ελπίδα
που εναλλάσσεται διαρκώς με τον
φόβο. Η ελπίδα δεν έχει καμιά σχέση
με την αισιοδοξία, ελπίδα είναι
προσδοκία του αδύνατου, η πίστη
ότι το αδύνατο είναι δυνατό, γι’
αυτό και δεν αποκλείει από το λε-
ξιλόγιό της το θαύμα.

Το γράμμα αυτό γράφτηκε στις
17 Μαρτίου 1943. Στις 23 Μαρτίου
1943, η Σαρίνα και ο Ισαάκ Σαλτιέλ
μπαίνουν στο τρένο για το Αουσβιτς,
μαζί με άλλους 2.800 Εβραίους της
Θεσσαλονίκης. Στα μέσα Απριλίου
1943 ήρθε η σειρά και των άλλων
δύο. Δεν γύρισε καμιά.
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Τρεις Εβραίες μανάδες
της Θεσσαλονίκης
γράφουν στους γιους
τους που ζουν στην
Αθήνα, μεταξύ Μαΐου
1942 και Απριλίου 1943.

Η Λίνα Ρόκου γεννήθηκε στην Αθήνα
το 1979, μεγάλωσε στην Κέρκυρα.
Σπούδασε στο τμήμα Επικοινωνίας,
Μέσων & Πολιτισμού του Παντείου
Πανεπιστημίου. Εργάζεται ως δη-
μοσιογράφος στο site popaganda.gr.
Τον Μάρτιο κυκλοφόρησε το πρώτο
της βιβλίο, το μυθιστόρημα «Το
τέλος της πείνας» από τις εκδόσεις
Ικαρος.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Ετοιμάζομαι να ξεκινήσω το «Αστε-
ρισμός ζωτικών φαινομένων» του
Αντονι Μάρα, από τις εκδόσεις Ικα-
ρος. Πέρυσι το καλοκαίρι είχα δια-
βάσει το «Ο τσάρος της αγάπης και
της τέκνο» και είχα ενθουσιαστεί
από την ποιότητα της γραφής του.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Χωρίς δεύτερη σκέψη η Αλίκη στη
Χώρα των Θαυμάτων γιατί το παρά-
δοξο είναι η φύση μου.

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;
Τη Ζωρζ Σαρρή γιατί δεν θα ξεχάσω
ποτέ εκείνο το υπέροχο απόγευμα
στο σπίτι της και την Αλκη Ζέη για
να τη δω να γελάει παρέα με τη
Ζωρζ. Τον Λόρενς και τον Τζέραλντ
Ντάρελ για να μου μιλήσουν για την
Κέρκυρα όπως δεν τη γνώρισα εγώ
και τον Λορέντζο Μαβίλη για τον
ίδιο λόγο. Τον Ανδρέα Εμπειρίκο
για να του δώσω ένα φιλί και τον
Νίκο Εγγονόπουλο για να με ζω-
γραφίσει. Τον Γκαμπριέλ Γκαρσία
Μάρκες για να τον ακούσω να μιλά
ισπανικά.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Οτι πρέπει να αλλάξω γυαλιά γιατί
δυσκολεύομαι στο διάβασμα.

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε
πρόσφατα για πρώτη φορά;
«Οταν σκοτώνουν τα κοτσύφια»
της Χάρπερ Λι, εκδόσεις Bell. Με
συγκίνησε περισσότερο από την
ταινία.

Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
«Η οικογένειά μου και άλλα ζώα»

του Τζέραλντ Ντάρελ. Ακόμη
επιστρέφω στις σελίδες του και
διαβάζω αποσπάσματα.

Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Εάν
ναι, εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν το
γράψιμο και το διάβασμα;
Εχω. Χμ, μεγάλη κουβέντα. Τρώνε
χρόνο που θεωρητικά θα μπορούσα
να αφιερώσω στο γράψιμο. Από
την άλλη, αποτελούν και ένα είδος
εργαστηρίου γραφής, τουλάχιστον
για εμένα. Οπότε η αλήθεια βρίσκε-
ται κάπου στη μέση.

Για ποια πράγματα αισθάνονται «πεί-
να» οι ήρωές σας;
Για όσα έχουν ανάγκη, όπως όλοι
μας. Τι έχουμε ανάγκη; Ο καθένας
ας απαντήσει για τον εαυτό του.

Γιατί αναφέρετε ως βασική επιρροή
σας το επεισόδιο του Ροζ Πάνθηρα
στο οποίο μια ηλεκτρική σκούπα
ρούφηξε τα πάντα, ακόμη και τον
ίδιο της τον εαυτό;
Γιατί νιώθω ότι με απορροφούν αυ-
τά στα οποίο δίνομαι. Και γιατί ο Ροζ
Πάνθηρας είναι ο βασιλιάς του σου-
ρεαλισμού.

Σε μια εποχή όπως αυτή, κατά την
οποία το φεμινιστικό κίνημα είναι
πάλι στο προσκήνιο, τι σημαίνει
«γυναικεία γραφή»;
Το να αγωνιστούμε ώστε η γραφή
να απαλλαγεί από τέτοιου είδους
επιθετικούς προσδιορισμούς.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ TH ΛΙΝΑ ΡΟΚΟΥ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Φρέσκα, ελληνικά ποιήματα, μέσω Αλβανίας

Στις 23 Μαρτίου 1943, η Σαρίνα και ο Ισαάκ Σαλτιέλ μπαίνουν στο τρένο για το Αουσβιτς, μαζί με άλλους 2.800
Εβραίους της Θεσσαλονίκης. Στα μέσα Απριλίου 1943 ήρθε η σειρά και των άλλων δύο. Δεν γύρισε καμιά.
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ο κόσμος του βυθού έρχεται διαρκώς
στο προσκήνιο, καθώς γίνεται ολοένα
και πιο γοητευτική η πρόκληση κατα-
νόησης ενός μυστικού και σιωπηλού
απέραντου σύμπαντος για το οποίο
ελάχιστα γνωρίζει ο μέσος άνθρωπος.
Η τοπιογραφία κάτω από τη στάθμη
της θάλασσας αγγίζει τα όρια του
υπερρεαλισμού, της ψευδαίσθησης
και της επιστημονικής φαντασίας,
ίσως γιατί υπάρχει χαμηλός βαθμός
εξοικείωσης. Ο βυθός ανέκαθεν σα-

γήνευε και η εξερεύνησή του έχει πε-
ράσει στην ποπ κουλτούρα, αλλά μας
έρχεται και ως απόηχος από τη λογο-
τεχνία. Ο Ιούλιος Βερν έχει πλήρη συ-
νείδηση του βυθού όσο και της θά-
λασσας, αρκεί να σκεφτεί κανείς τις
«Είκοσι χιλιάδες λεύγες κάτω από τη
θάλασσα». Αλλά και ως προέκταση
του αστικού εκτοπίσματος μιας μεγα-
λούπολης, όπως η Κωνσταντινούπο-
λη, αλλά και ως τρόπος κατανόησης
του παλίμψηστου και του ίχνους της
αδιάλειπτης διαβίωσης, ο Ορχάν Πα-

μούκ δίνει μια εξαιρετική περιγραφή
του βυθού του Βοσπόρου στο «Μαύρο
βιβλίο». Στην άλλη άκρη του κόσμου,
στη Νέα Υόρκη και στο περίφημο ενυ-
δρείο της (New York Aquarium), μόλις
χθες εγκαινιάστηκε μια νέα έκθεση
που είναι βέβαιο ότι θα συνεγείρει τα
πλήθη. Είναι μια έκθεση που δίνει
πλήρη διαφάνεια στον κόσμο του
ωκεανού και επιλέγει ως μοχλό πρό-
κλησης του δημόσιου ενδιαφέροντος
τους καρχαρίες. Με τίτλο «Τα θαύματα
του ωκεανού: Καρχαρίες», η έκθεση

στη Νέα Υόρκη, χωρίς να αποφεύγει
την πρόκληση ισχυρών συναισθημά-
των έκπληξης και δέους, επιχειρεί να
μας δείξει αυτό που επιμένουμε να
αγνοούμε. Αυτό που συμβαίνει στον
σκοτεινό κόσμο του βυθού. Στη φωτο-
γραφία του Ασοσιέιτεντ Πρες, ο δημο-
σιογράφος Εμιλιάνο Μέγκα είναι έτοι-
μος να φωτογραφίσει ένα ψάρι, κα-
θώς ο ίδιος έχει πάρει θέση σε μια
υποβρύχια σήραγγα προκειμένου να
προβάλει τα εκθέματα της έκθεσης.
Στην ουσία, αυτό που βλέπει ο επισκέ-

πτης είναι η Νέα Υόρκη «ανάποδα»,
δηλαδή η ευρύτατη υποβρύχια ενδο-
χώρα της. Στην έκθεση καταλαμβάνει
εκατοντάδες τετραγωνικά μέτρα και
απαιτήθηκαν εννέα τεράστιες δεξα-
μενές με τόνους νερού, ούτως ώστε
να μπορέσουν να επιζήσουν 115 είδη
του βυθού. Οι καρχαρίες είναι οι πρω-
ταγωνιστές, όμως ο πλούτος και η ποι-
κιλία αυτού του εν πολλοίς άγνωστου
κόσμου συναρπάζει όχι μόνο για τα
έμβια όντα αλλά και για το γεωφυσικό
του ανάγλυφο.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

O θαυμαστός και σιωπηλός κόσμος του βυθού
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ΠΑΡΙΣΙ
Ο Μπάνκσι ξαναχτυπά
Κυνήγι θησαυρού είναι η αναζήτηση
των νέων έργων τέχνης του δρόμου
που αποδίδονται στον διάσημο
Μπάνκσι. Τα επτά νέα έργα είναι διά-
σπαρτα σε δρόμους του Παρισιού και
έχουν ήδη γίνει τουριστικό αξιοθέατο.
Ενδέχεται να είναι και περισσότερα,
καθώς τα επτά έργα είναι αυτά που
εντοπίστηκαν και ταυτίστηκαν. Ενα
από τα έργα του Μπάνκσι εντοπίστηκε
κοντά σε ένα πρώην κέντρο υποδοχής
για μετανάστες, στις βόρειες συνοι-
κίες της γαλλικής πρωτεύουσας, σύμ-
φωνα με τον ιστότοπο Artistikrezo.

ΠΟΛΩΝΙΑ
Στο σπίτι του Κοπέρνικου
Αυτό το ατμοσφαιρικό εσωτερικό
προέρχεται από το μουσείο του
αστρονόμου Νικολάου Κοπέρνικου
στο Τορούν της Πολωνίας, όπου γεν-
νήθηκε το 1473. Το μουσείο άνοιξε και
πάλι για τους επισκέπτες μετά τις ερ-
γασίες ανακαίνισης που το είχαν κρα-
τήσει κλειστό. Στεγάζεται σε ένα εν-
τυπωσιακής αρχιτεκτονικής αστικό
σπίτι του 15ου αιώνα, τυπικό της ευμά-
ρειας των αστών στην περιοχή. Λέγε-
ται ότι ο Κοπέρνικος γεννήθηκε σε αυ-
τό ακριβώς το σπίτι, αλλά αυτή η πλη-
ροφορία δεν είναι τεκμηριωμένη.

ΟΣΤΑΝΔΗ
Γλυπτά στην άμμο
Εξάπτει τη φαντασία το φεστιβάλ
γλυπτικής στην άμμο που γίνεται κά-
θε καλοκαίρι στην Οστάνδη, στο Βέλ-
γιο. Φέτος το θέμα ήταν οι ήρωες εμ-
πνευσμένοι από την Ντίσνει και την
Pixar, από τα κόμικς της Marvel και
τον «Πόλεμο των Αστρων». Πάνω από
240 καμιόνια έφεραν άμμο για τις
ανάγκες του φεστιβάλ. Ηρθαν 40
καλλιτέχνες 12 διαφορετικών εθνικο-
τήτων και δημιούργησαν 150 γλυπτά,
δουλεύοντας επί ένα μήνα. Το φεστι-
βάλ της Οστάνδης είναι το μεγαλύτε-
ρο του κόσμου στο είδος του.
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ΜΑΔΡΙΤΗ
Ο Μονέ και ο Μπουντέν
Η νέα μεγάλη έκθεση στη Μαδρίτη,
για όσους αγαπούν τη ζωγραφική
του 19ου αιώνα, βρίσκεται στο Μου-
σείο Thyssen-Bornemisza και παρου-
σιάζει έργα του Κλοντ Μονέ (1840-
1926) και του δασκάλου του, Ευγένι-
ου Μπουντέν (1824-1898). Η κοινή
παρουσίαση μαθητή και δασκάλου
μάς οδηγεί στη γέννηση του ιμπρε-
σιονισμού, αλλά και στις βασικές
επιρροές που δέχθηκε ο Κλοντ Μο-
νέ. Η έκθεση, που συγκεντρώνει πε-
ρί τα 100 έργα, θα παραμείνει ανοι-
κτή έως τις 30 Σεπτεμβρίου.
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ΛΟΝΔΙΝΟ
Διάσπαρτα γλυπτά
Ο ετήσιος θεσμός «Γλυπτική στην πό-
λη» δίνει ζωή σε πολλά κεντρικά ση-
μεία του Λονδίνου και τη δυνατότητα
σε χιλιάδες επισκέπτες και κατοίκους
να χαρούν έργα τέχνης από κορυφαί-
ους δημιουργούς σε πολυσύχναστα
μέρη. Στη φωτογραφία, βλέπουμε μια
στιγμή φροντίδας για το γλυπτό του
Τόμας Τζ. Πράις, ενός από τους 18 κο-
ρυφαίους καλλιτέχνες που συμμετέ-
χουν στο πρόγραμμα μαζί με τη Σάρα
Λούκας και τoν Σον Σκάλι. Η ιδέα είναι
τα γλυπτά να συνομιλούν με αρχιτε-
κτονικά ορόσημα της πόλης.

  ταν το καλοκαίρι του 1982 ο
αδελφός μου επέστρεψε από
την Αμερική ολοκληρώνοντας

τις σπουδές του σε ιδιωτική σχολή
ιπτάμενων χειριστών, έφερε μαζί
του κάμποσες κασέτες ηχογράφη-
σης TDK και Maxell. Ηταν γεμάτες
με τραγούδια που έπαιζε ένας το-
πικός ραδιοφωνικός σταθμός του
Λονγκ Αϊλαντ, ο WBLI, όπως ονο-
μαζόταν. Στις κασέτες ακουγόταν
κάθε τόσο και ο παραγωγός, που
ανακοίνωνε με έναν χαρωπό, γνή-
σια αμερικανικό τρόπο την ονο-
μασία του σταθμού.

Οι κασέτες δεν υπάρχουν πια,
όμως πολλά από εκείνα τα κομμάτια
έμειναν μέσα μου για πάντα. Χάρη
σε αυτές ανακάλυψα το «Walk On
The Wild Side» του Λου Ριντ, το
οποίο, αφού πέρασα τις πύλες του
γυμνασίου, με οδήγησε στην αγορά
ενός από τα πρώτα μου βινύλια, το
άλμπουμ «Transformer» που ο Ριντ
ηχογράφησε το 1972.

Ο κύριος Γκρι λέει πως το με-

γαλείο του Λου Ριντ έγκειται όχι
μόνο στη μουσική μα και στο ότι
κάθε του τραγούδι είναι και μια
εξιστόρηση, ένα αφηγηματικό πε-
ζοποίημα.

Παράδειγμα, το «Satellite of Lo-
ve», από τα τραγούδια του δίσκου:
ένας τύπος παρακολουθεί στην τη-
λεόραση την εκτόξευση ενός δο-
ρυφόρου στο Διάστημα σκεπτόμε-
νος, γεμάτος ζήλια, με πόσους άν-
δρες τον έχει απατήσει η κοπέλα
του. Το φινάλε αποκτά αίφνης ορ-
γιαστική ατμόσφαιρα χάρη κυρίως
στα δεύτερα φωνητικά. Σε ποιον

ανήκουν; Στο γυναικείο γκρουπάκι
Thunderthighs και στον ανυπέρ-
βλητο Ντέιβιντ Μπόουι, έναν από
τους παραγωγούς του αριστουρ-
γηματικού αυτού άλμπουμ.

Το «Satellite of Love» ο Λου Ριντ
το είχε γράψει το 1970, όταν ακόμη
ήταν μέλος των Velvet Undergro-
und. Τρία χρόνια πριν, είχε γράψει
ένα άλλο μεγάλο τραγούδι, το «Fem-
me Fatale», για το πρώτο άλμπουμ
των Velvet Underground, στον
οποίο ξεχώριζε με την ερμηνεία
της η περίφημη Νίκο.

Εκεί, αυτή τη φορά, τα δεύτερα
φωνητικά έκανε ο ίδιος ο Λου Ριντ,
στο ρεφρέν που επαναλαμβάνει
την πρόταση «She’s a femme fa-
tale». Η Νίκο τραγουδά, απευθυ-
νόμενη σε δεύτερο πρόσωπο: «Να
την έρχεται/ Να προσέχεις πού πα-
τάς/ Θα σου ραγίσει την καρδιά/
Αλήθεια σου λέω».

Το τραγούδι ήταν παραγγελία
του Αντι Γουόρχολ, ο οποίος είχε
κατά νου ένα από τα αγαπημένα

του κορίτσια: την Εντι Σέντγουικ,
ηθοποιό και μοντέλο. «Για όσους
δεν κατάλαβαν», λέει τώρα ο κύριος
Γκρι, «και η σημερινή στήλη γι’ αυ-
τήν γράφηκε, όχι για τη μουσική».

Αλήθεια είναι· χάρη στον Λου
Ριντ ερωτεύθηκα, αθώο γυμνασιό-
παιδο ακόμη, την Εντι Σέντγουικ
και χρόνια τώρα έψαχνα αφορμή
για να γράψω δυο λόγια γι’ αυτή την
πανέμορφη γυναίκα με το αμφίθυμο
χαμόγελο και τα λεπτά πόδια.

Αληθινός δορυφόρος του έρωτα
που εκτοξεύεται στην τροπόσφαιρα,
περνάει αμέσως στη στρατόσφαιρα
για να φτάσει ώς την εξώσφαιρα
και από εκεί να χαθεί στο Διάστημα.
Μαζί της χανόταν κάθε φορά ένας
αθώος δεκατριάχρονος ακούγοντας
πότε το «Satellite of Love», πότε
το «Femme Fatale».

Η Εντι Σέντγουικ πέθανε στα
είκοσι οκτώ της. Συνδυασμός οι-
νοπνεύματος και χαπιών. Επεσε
να κοιμηθεί και δεν ξύπνησε ποτέ
ξανά.

Ο
Δορυφόρος του έρωτα

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Είναι αυτές οι ανυποψίαστες στιγμές που σε μεγαλώνουν, αλλά πρέπει να
περάσει πολύς χρόνος για να το αντιληφθείς.

<<<<<<

Η Νίκο τραγουδά: 
«Να την έρχεται/ 
Να προσέχεις πού
πατάς/ Θα σου ραγίσει
την καρδιά/ Αλήθεια
σου λέω».
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Α Φ Η Γ Η Σ Ε Ι Σ

Η μπάλα ως πολιτισμικό φαινόμενο 
Μια διαφορετική ματιά στο Μουντιάλ της Ρωσίας και σε άλλες διοργανώσεις του παρελθόντος που έγραψαν ιστορία

To νέο σκηνικό έργο του Κωστή Κρι-
τσωτάκη με τίτλο «Raven revisited»
παρουσίασε η ομάδα όπερας «The
Medium Project» στις 9 Ιουνίου στο
Θέατρο της Οδού Κυκλάδων. Βασι-
σμένο σε ποιήματα του Εντγκαρ Αλαν
Πόε και κυρίως στο «Κοράκι», το λιμ-
πρέτο της Νίνας Ράπη, στα αγγλικά
(συρραφή στίχων του Πόε), αρθρώ-
νεται σε τρεις σκηνές συνολικής
διάρκειας περίπου 50 λεπτών και
ισορροπεί ανάμεσα στον πραγματικό
και τον φανταστικό κόσμο. Προβλέ-
πονται συγκεκριμένοι ρόλοι, όπως
ο ίδιος ο ποιητής στο παρόν και στο
παρελθόν, η μητέρα του, η αγαπημένη
του σύζυγος. Ομως τα πρόσωπα δεν
κατονομάζονται και ο λόγος περνά
συχνά από τον έναν ερμηνευτή στον
άλλο ή στο σύνολο των τραγουδιστών.
Ετσι το κείμενο παραπέμπει μάλλον
σε σκηνική καντάτα παρά σε όπερα,
στον βαθμό επίσης που δεν υπήρχε
γραμμική αφήγηση, αλλά μάλλον
αναπαράσταση των σχέσεων του

ποιητή.
Ο Κωστής Κριτσωτάκης απάντησε

στο ζητούμενο πλάθοντας έναν κόσμο
τυπικά αγγλοσαξονικό, επιλέγοντας
να εκφραστεί μέσα από μινιμαλιστική
γλώσσα με τον τρόπο που αυτή έχει
καλλιεργηθεί στη Δύση. Η αυθόρμητη
πρώτη σκέψη είναι ότι με δεδομένη
τη θεματολογία, τη γλώσσα του λιμ-
πρέτου, τον αγγλόφωνο τίτλο αλλά
και τη μουσική γλώσσα, το συγκε-
κριμένο έργο θα μπορούσε να έχει
γραφεί στις ΗΠΑ.

Η μουσική του Κριτσωτάκη απο-
δόθηκε αποκλειστικά από ηλεκτρικό
πιάνο. Ηταν τονική, επαναληπτική,
με σαφή μουσικά μοτίβα, τα οποία
λειτουργούσαν σε μουσικό όσο και
σε δραματουργικό επίπεδο. Ο τρόπος
της μελοποίησης, ο οποίος εκτεινόταν
από την πρόζα στο καθαρό τραγούδι
περνώντας απ’ όλες τις ενδιάμεσες
μορφές (ρετσιτατίβο, αριόζο κ.λπ.),
η υπογράμμιση των συναισθημάτων
μέσα από τη μουσική αλλά και η απο-
κλειστική χρήση πιάνου, δημιουρ-
γούσαν ατμόσφαιρα ταινιών του βω-
βού, όπου η πρόζα έπαιρνε τη θέση
των διατίτλων. Τα ασπρόμαυρα κο-
στούμια (Παύλος Θανόπουλος) συ-
νέβαλαν σε αυτό. Εξίσου έρχονταν
στον νου πιο πρόσφατα ανάλογα πει-
ράματα, όπως η επένδυση της ταινίας
«Η ωραία και το τέρας» του Φίλιπ
Γκλας. Ενδιαφέρον ήταν ότι το σκο-
τεινό χρώμα που αναζητεί η ποίηση
του Πόε προερχόταν από την ίδια
τη σύνθεση, τα μοτίβα και τον τρόπο

υλοποίησής τους, όχι από οποιου-
δήποτε είδους ενορχήστρωση, καθώς,
όπως προαναφέρθηκε, το έργο ακού-
στηκε αποκλειστικά με συνοδεία
ηλεκτρικού πιάνου (Θοδωρής Ιωση-
φίδης). Τυχόν επόμενη παρουσίαση
με ορχηστρικό σύνολο, θα επιτρέψει
στον συνθέτη να επεξεργαστεί τα
ηχοχρώματα κάθε σκηνής ή κάθε
επιμέρους ενότητας.

Η παράσταση, σε σκηνοθεσία Ράι-
ας Τσακηρίδη, μουσική διεύθυνση
Ανδρέα Τσελίκα, και δραματουργία
Μαρίνας Μέργου, ανέπλασε τον
απροσδιόριστο κόσμο του Πόε στα
μέτρα των δυνατοτήτων της παρα-
γωγής και του χώρου. Ως Πόε ο Στρα-
τής Στηλ συνέβαλε αποφασιστικά
με τα καλά αγγλικά του. Τους υπό-
λοιπους ρόλους ερμήνευσαν η Μα-
ριλένα Χρυσοχοΐδη, ο Γιώργος Πα-
παδημητρίου, η Πέννη Δεληγιάννη,
η Αννυ Φασσέα, η Λεονώρα Γαϊτάνου,
ο Νίκος Ζιάζιαρης και ο Ηλίας Κα-
πάνταης.

Το «Κοράκι» του Πόε, θέμα νέας όπερας του Κωστή Κριτσωτάκη
ΚΡΙΤΙΚΗ / Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Σκηνή από το «Raven revisited» της ομάδας «The Medium Project».

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Πρώτη αγωνιστική του Παγκοσμίου
Κυπέλλου της Ρωσίας και η Αίγυ-
πτος αντιμετωπίζει την Ουρου-
γουάη στην Αγία Πετρούπολη. Οσοι
από τους φιλάθλους δεν έχουν ει-
σιτήριο συγκεντρώνονται στις fan
zone, προκειμένου να παρακολου-
θήσουν το παιχνίδι από γιγαντο-
οθόνες, ωστόσο ένας Αιγύπτιος με
κινητικά προβλήματα δυσκολεύεται
να διακρίνει μέσα από το όρθιο
πλήθος. Αμέσως Κολομβιανοί και
Μεξικανοί φίλαθλοι τον σηκώνουν
μαζί με το καροτσάκι του ψηλά και
τον κρατούν εκεί για να δει το ματς.
Η φωτογραφία, που έκανε τον γύρο
του κόσμου, είναι ένα γνήσιο στιγ-
μιότυπο πολιτισμού και ανθρωπιάς
κι ας προέρχεται από τον χώρο
όπου «έντεκα μαντράχαλοι κλω-
τσάνε ένα τόπι»...

Το ποδόσφαιρο, το Παγκόσμιο
Κύπελλο ειδικότερα, αποτελεί σχε-
δόν πάντα θέατρο πολιτισμικών
φαινομένων και τάσεων, που του
χαρίζουν ιδιαίτερη ταυτότητα, η
οποία ελάχιστα έχει να κάνει με
σέντρες, τάκλιν, κεφαλιές και πέ-

ναλτι. Εκπροσωπώντας δε το λαο-
φιλέστερο των αθλημάτων, το
Μουντιάλ (αλήθεια ποιος σκέφτηκε
την κατάργηση αυτού του υπέρο-
χου όρου;) καταφέρνει να τα ανα-
δείξει όλα αυτά σε ευρύτατη κλί-
μακα, με τις ανάλογες ευχάριστες
ή δυσάρεστες προεκτάσεις.

To 1974 και με τον Ψυχρό Πό-
λεμο ακόμα σε πλήρη εξέλιξη, η
Δυτική Γερμανία φιλοξενεί τη διορ-
γάνωση και για τη φάση των ομί-
λων αντιμετωπίζει την... Ανατολική
Γερμανία. Οι συμβολισμοί και η
αντιπαλότητα προφανή, με τους
επαγγελματίες διοργανωτές να
γνωρίζουν τελικά ήττα-σοκ από
τους Ανατολικογερμανούς, οι οποί-
οι στην καθημερινότητά τους ήταν
οικοδόμοι, αγρότες, δημοτικοί
υπάλληλοι κ.ο.κ. Για το ματς μά-
λιστα είχαν ταξιδέψει από την GDR
στο Αμβούργο και 1.500 (επιλεγ-
μένοι) φίλαθλοι, με ειδική άδεια.
Για την ιστορία, οι Δυτικογερμανοί
γέλασαν τελευταίοι, αφού τελικά
κατέκτησαν το τουρνουά.

Στη Βραζιλία το 2014, το κλίμα
μπορεί να μην ήταν ακριβώς πο-
λεμικό, όμως τους μήνες πριν ξε-

κινήσει η διοργάνωση ο κόσμος
είχε «βαρεθεί» να ακούει για τα κο-
λοσσιαία έργα –για το Παγκόσμιο
Κύπελλο, αλλά και τους Ολυμπια-
κούς Αγώνες του Ρίο– που γίνονταν
στην πλάτη των πιο αδύναμων οι-
κονομικά Βραζιλιάνων, γαρνιρι-

σμένα μάλιστα με ουκ ολίγα οικο-
νομικά σκάνδαλα και ατασθαλίες.
Και δεν ήταν ψέματα. Τις μέρες
του Μουντιάλ χιλιάδες φτωχοί κά-
τοικοι της χώρας διαδήλωσαν στους
δρόμους, ενώ ελάχιστοι από αυτούς
είχαν τη δυνατότητα να εξασφα-

λίσουν τα ακριβά εισιτήρια των
παιχνιδιών. Μπορεί να ήταν και
για καλό, μιας και εντός αγωνιστι-
κού χώρου η Βραζιλία ταπεινώθηκε
με το απίθανο 1-7 από τους μετέ-
πειτα πρωταθλητές Γερμανούς.

Πίσω στη Ρωσία, όπου αυτές τις

μέρες, παρ’ όλες τις τρομοκρατικές
προειδοποιήσεις για στρατιές χού-
λιγκαν και πόλεμο στους δρόμους,
διεξάγεται ένα από τα μεγαλύτερα
πολυπολιτισμικά πανηγύρια των
τελευταίων ετών – τουλάχιστον
μέχρι την ώρα που γράφονται αυτές

οι γραμμές. Περισσότερες από δέκα
χώρες εκπροσωπούνται από τους
αντίστοιχους φιλάθλους τους στην
Κόκκινη Πλατεία σε κλίμα γιορτής.
Και η εικόνα των Σενεγαλέζων επι-
σκεπτών να μαζεύουν ευλαβικά
όλα τα σκουπίδια τους από τις εξέ-
δρες μετά τη λήξη του αγώνα είναι
κι αυτή εντυπωσιακή – το είχαν
κάνει λίγες μέρες πριν και οι Ιά-
πωνες, αλλά αυτοί δεν... πιάνονται.
Οι οπαδοί άλλωστε των διάφορων
χωρών που συνυπάρχουν, είναι
αυτοί που δίνουν το χρώμα σε κάθε
Παγκόσμιο Κύπελλο. Οπως για πα-
ράδειγμα οι Ισλανδοί, οι οποίοι
έχουν μεταφέρει σχεδόν το 10%
του πληθυσμού της χώρας τους
(περίπου 30.000) στη Ρωσία, προ-
κειμένου να υποστηρίξουν τα πα-
λικάρια τους.

Αφρικανικός... σαματάς
Από τους φιλάθλους βέβαια και

ιδιαίτερα τους ντόπιους, έχουμε
δει πολλά και διάφορα στις τελευ-
ταίες διοργανώσεις. Ποιος μπορεί
να ξεχάσει άλλωστε τους Νοτιοα-
φρικανούς και τις βουβουζέλες
τους; Ο απίθανος εκείνος σαματάς,
ο οποίος «στοιχειώνει» και μερικά
από τα τωρινά παιχνίδια, έμοιαζε
με κραυγή μιας ολόκληρης ηπεί-
ρου, σαν ηχηρό γέλιο των Αφρι-
κανών στο πρόσωπο ανυποψία-
στων τουριστών και τηλεθεατών.
Κι ας ήταν το ενοχλητικότερο
πράγμα στον πλανήτη. Η απίθανη
χρωματική παλέτα, όπως και ο τρε-
λός χορός των εξεδρών της Νοτίου
Αφρικής, ήταν πάντως σχεδόν ισό-
ποση αποζημίωση για το μάτι στο
τέλος της ημέρας.

Κι από τους πιο ατίθασους στους
πλέον προγραμματισμένους. Το
2002, η Νότιος Κορέα και η Ιαπωνία
φιλοξένησαν το πρώτο ασιατικό
Μουντιάλ και όπως ήταν φυσικό
το ταξίδι έπεσε λίγο μακρινό, τόσο
για τους Ευρωπαίους όσο και τους
Νοτιοαμερικανούς φιλάθλους. Δια-
φαινόμενο αποτέλεσμα: μικρή προ-
σέλευση, λιγότερα έσοδα, αρνητική
εικόνα για την «αγία» FIFA. Και η
λύση, όμως, απλή για τους οργα-
νωτικούς Ασιάτες· χιλιάδες ντόπιοι
ντύθηκαν με τα χρώματα των δια-
φόρων χωρών και γέμισαν τα στά-
δια, πανηγυρίζοντας μάλιστα κα-
νονικά τα γκολ της εκάστοτε ομά-
δας. Τίποτα βέβαια δεν συγκρινό-
ταν με την απίστευτη θέρμη των
Κορεατών για τη δική τους ομάδα,
η οποία προχώρησε έως τα ημιτε-
λικά της διοργάνωσης νικώντας
μεγαθήρια, με σκανδαλώδη είναι
η αλήθεια τρόπο.

Το βέβαιο είναι ότι όσοι βρί-
σκονται αυτές τις μέρες στη Ρω-
σία θα έχουν ωραίες ιστορίες να
διηγηθούν και πολύ πέρα από
την μπάλα. Αφήστε που με τον
χαμό των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης, αυτές μάλλον θα γίνουν
γρήγορα γνωστές και στο παγ-
κόσμιο χωριό μας...

Ενα πρόσωπο, δύο «κόσμοι». Φίλαθλος από το Ιράν, με δυτική περιβολή,
απεικονίζεται με τσαντόρ στη διαπίστευσή της!

Ο σαματάς από τις βουβουζέλες του Μουντιάλ στη Νότιο Αφρική το 2010
«στοιχειώνει» ακόμα και σήμερα τα γήπεδα της Ρωσίας.
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Κολομβιανοί και Μεξικανοί φίλαθλοι σηκώνουν ψηλά τον Αιγύπτιο μαζί με
το αμαξίδιό του. Το μεγαλείο του ποδοσφαιρικού πολιτισμού σε μία εικόνα.
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Σεβασμός στον δημόσιο χώρο. Ιάπω-
νας μαζεύει σκουπίδια από την εξέδρα.
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Δυτική εναντίον Ανατολικής Γερμανίας, Αμβούργο, 1974. Το πιο ψυχροπολε-
μικό ματς της Ιστορίας έληξε με σκορ 1-0 υπέρ των Ανατολικογερμανών.
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«Κόκκινη κάρτα» στη σπατάλη της
διοργάνωσης, Ρίο, Βραζιλία, 2014.
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ο θόρυβος από 
τις βουβουζέλες 
έμοιαζε με κραυγή μιας
ολόκληρης ηπείρου.

Η μινιμαλιστική γραφή
αναδεικνύει με επιτυχία
τον σκοτεινό κόσμο
του ποιητή.
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ΥΠΟ ΤΗΝ ΑΙΓΙ�Α ΤΗΣ ΠΡ�ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΣ ΑΝΤΡΗΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ�Η

ΘΕΑΤΡΑΚΙ ΠΡΟΕ�ΡΙΚΟΥ ΜΕΓΑΡΟΥ

Ν Α Ν Α  Μ Ο Υ Σ Χ Ο Υ Ρ Η

ΚΥΡΙΑΚΗ 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 20.30

«Ένα μύθο θα σας πω»

Μ Ε Ρ ΟΣ  Τ � Ν  Ε ΣΟ � � Ν  ΘΑ  � Ι ΑΤ ΕΘ Ε Ι  Γ Ι Α  ΤΟ  H O P E  F O R  C H I L D R E N

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ: 70 ΕΥΡΩ από 
www.soldouttickets.com.cy  

so easy stores

ΧΟΡΗΓΟΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ:ΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΕΣ:

GEORGES BERNANOS
Ημερολόγιο ενός επαρχιακού 
εφημερίου
μτφρ.: Ιφιγένεια Μποτουροπούλου
εκδ. Πόλις, σελ. 496

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Υπάρχουν συγγραφείς που γράφουν
με το χέρι και συγγραφείς που γρά-
φουν με το στομάχι. Ο εφημέριος
του Αμπρικούρ δεν είναι συγγρα-
φέας, ανήκει όμως στη δεύτερη
κατηγορία. Δικαιωματικά μάλιστα,
αφού πράγματι υποφέρει από το
στομάχι του.

Καθώς κάθε καινούργια εγγραφή
στο ημερολόγιό του έρχεται να
προστεθεί στις προηγούμενες, ο
πόνος αθροίζεται ανάλογα· ένα
άθροισμα από ανέχεια, αμφιβολία
και αγωνία, που καταλήγει στο μυ-
στικό της αρρώστιάς του. Αλλωστε,
από την πρώτη κιόλας σελίδα, μας
προειδοποιεί: «Κάποια μέρα ίσως
να μολυνθούμε κι εμείς, να ανα-
καλύψουμε μέσα μας αυτό τον καρ-
κίνο».

Τι είδους γραφή παράγει ένας
στομαχικός; Ιδού ένα πλάγιο ερώ-
τημα που θέτει το «Ημερολόγιο
ενός επαρχιακού εφημερίου» (1936)
του Ζορζ Μπερνανός. Η αρρώστια

δεν απέχει πολύ από τη λογοτεχνία,
και είναι αλήθεια πως, ενώ η λο-
γοτεχνία διαθέτει τ’ απαραίτητα
όπλα –εφόσον έχει όπλα– για να
την εξουδετερώσει, ουσιαστικά εί-
ναι εξαρτημένη από την αρρώστια.
Οι λέξεις είναι δεμένες με τον φόβο,
η απουσία φόβου θα τις αχρήστευε.
Και ο εφημέριος γράφει από φόβο.

H ανάγνωση του «Ημερολογίου»
μοιάζει με ακρόαση. Είναι σαν ν’
ακούς τις συχνότητες ενός μηχα-
νήματος που έχει τη δυνατότητα
να παρακολουθήσει το στομάχι
του εφημέριου, εκεί όπου σχημα-
τίζονται οι φράσεις του· προτού
περάσουν στο στόμα και θρυμμα-
τιστούν· προτού ο προφορικός του
λόγος συντριβεί στην αδεξιότητα.

Μόλις οι λέξεις πλησιάσουν στα
χείλη του εφημέριου, διαλύονται.
Μονάχα το γράψιμο μπορεί να τον
ανακουφίσει, επειδή είναι εξομο-
λόγηση και προσευχή και αποδοχή
της θέσης του στην ενορία: «Νομίζω
πως μεταφέρω αρκετά πιστά τα λό-
για μου, και μπορεί κατά την ανά-
γνωση να προκαλούν κάποια εν-
τύπωση. Αλλά είμαι σίγουρος ότι
τα πρόφερα τόσο αδέξια, τόσο άτσα-
λα, που θα πρέπει να φάνηκαν γε-
λοία».

Οι συνομιλίες με τους κατοίκους

του χωριού, τόσο οδυνηρά αποκα-
λυπτικές για τον νεαρό άνδρα, γί-
νονται γραφή, διάλογος, αφήγηση,
αφού, προηγουμένως, έχουν γίνει
αρρώστια. Η πένα του δεν είναι η
απόληξη του χεριού του, αλλά η
προέκταση του στομαχιού του. Κά-
θε ομάδα λέξεων πλάθεται από μία
αλυσίδα πόνου. Oλα επιστρέφουν
στο σώμα, όπως ένα κομμάτι ψωμί

βουτηγμένο στο κρασί. Το ψωμί
μαλακώνει, μα την ίδια στιγμή δια-
λύεται.

Αν λοιπόν το μυθιστόρημα του
Μπερνανός είναι ένα λογοτεχνικό
υπερηχογράφημα που μετατρέπει
τις συχνότητες σε κείμενο (και όχι
σε εικόνα), στην ομότιτλη ταινία
που γύρισε ο Ρομπέρ Μπρεσόν, το
1951, βασισμένη στο «Ημερολόγιο»,
μπορούμε να διακρίνουμε στα μάτια
του εφημέριου το καθρέφτισμα του
στομαχιού του. Λες και το στομάχι
έχει κολλήσει πίσω από τα μάτια
του.

Ετσι, εφόσον η γραφή αποκαλύ-
πτει την επικράτεια ενός στομαχιού
–στο σώμα του κρύβονται τα σύμ-
φωνα, στον θόλο του τα φωνήεντα,
το τοίχωμά του είναι γεμάτο τόνους
και η γαστρική οδός μες στη στί-
ξη–, τότε το στομάχι του βλέμματος
είναι ο κινηματογράφος, η αποθήκη
του.

Καθώς το φιλμ διατρέχει σε δύο

ώρες τα κεντρικά μοτίβα (νύχτα,
πίστη, αμφιβολία) και τους βασικούς
ανθρώπινους τύπους (ο φλύαρος
ιερέας, ο γιατρός, ο πλούσιος, ο
φτωχός) των τριακοσίων σελίδων
του μυθιστορήματος, ένας παρά-
ξενος βρόχος προκύπτει τις στιγμές
που βλέπουμε τον εφημέριο να
γράφει στο καρνέ του. Είναι οι στιγ-
μές που η πράξη του σινεμά κλει-
δώνει πάνω στην πράξη της γρα-
φής: ο επαρχιακός εφημέριος χα-
ράζει τις λέξεις του μυθιστορήματος
που κρατάμε στα χέρια μας.

Αντικατοπτρισμός
Αξαφνα, ο εφημέριος του Μπρε-

σόν και ο εφημέριος του Μπερνανός
ενώνονται, γίνονται δύο σκιές του
ίδιου ειδώλου, που είναι ο αντικα-
τοπτρισμός του αναγνώστη, του
θεατή, ο αντικατοπτρισμός μας. Ο
αντικατοπτρισμός του πόνου μας.
Τότε, ο αναγνώστης αναγκάζεται
να διατρέξει τα γεγονότα του μυ-

θιστορήματος, όσο πιο γρήγορα
μπορεί, μήπως πλησιάσει τον ρυθμό
της ταινίας, σαν το ταχύ ψιθύρισμα
μιας εξομολόγησης, σαν ένα μουρ-
μουρητό που προσπαθεί να ξεμ-
περδεύει με το κείμενο, λες και
θέλει να το ξορκίσει, προκειμένου
να το κάνει ομιλία ξανά. Δεν έχει
σημασία αν κουβαλά τα βαρίδια
της θρησκείας του ή τα βαρίδια
του αθεϊσμού του – απλά κατρακυλά
σε κάτι που είναι αποκλειστικά
δικό του. Η αγωνία είναι κοινή για
όλους.

«Κάνεις δεν κατάφερε να ξεφύγει
από τον προφορικό λόγο», γράφει
ο Μπερνανός στον φίλο του Ρομπέρ
Βαλερί-Ραντό, τον Απρίλιο του 1935.
«Oσο κι αν προσποιηθήκαμε πως
βρήκαμε καταφύγιο στη συγγραφή,
η προφορικότητα επέστρεψε –μέσω
της γραφής– με μεγαλύτερη ένταση.
Ο προφορικός λόγος θα είναι για
πάντα ο καρκίνος του γραπτού. Και
η ίασή του».

Ο εφημέριος όπως τον απέδωσε ο
σκηνοθέτης Ρομπέρ Μπρεσόν στην
ομότιτλη ταινία του, που βασίστηκε
στο «Ημερολόγιο» (αριστερά), είχε
μυήσει ήδη από το 1951 τους σινεφίλ
στο σύμπαν του συγγραφέα Ζορζ
Μπερνανός.

Ο εφημέριος 
που έγραφε 
με το στομάχι
Λογοτεχνικό «υπερηχογράφημα»  
των ανησυχιών ενός αρρώστου

Οι λέξεις είναι δεμένες
με τον φόβο, η απουσία
φόβου θα τις αχρήστευε.
Και ο ήρωάς μας
γράφει από φόβο.
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
09.40 TVONE Kids - (Ε)

Παιδικό πρόγραμμα.  
11.10 Dr Iπποκράτης - (Ε)

Κυπριακή κωμική σειρά. 
12.00 O τροχός της τύχης - (Ε)

Τηλεπαιχνίδι.
13.00 Πάρτι στο χωριό - (Ε)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
15.00 Εραστής δυτικών προ-

αστίων - (Ε)
Ελληνική σειρά.   

15.50 Fars Attack - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

16.20 Επτά θανάσιμες πεθερές
Ελληνική κωμική σειρά.

18.00 EIΔHΣEIΣ  
18.10 Στο αλαλούμ - (Ε)

Kυπριακή κωμική σειρά. 
19.20 Σαν την Κύπρο

Ψυχαγωγική εκπομπή.
20.10 EIΔHΣEIΣ
21.05 Νight At The Museum 2:

Battle Of The Smithsonian
Κωμωδία, με τους Μπεν
Στίλερ, Έιμι Άνταμς, κ.ά.            

23.05 Πέντε λεπτά 
πριν τον παράδεισο
(Five Minutes to Hea-
ven). Δράμα, με τους 
Λίαμ Νίσον, 
Τζέιμς Νέσμπιτ,κ.ά.   

01.00 EIΔHΣEIΣ
01.05 Ηemlock Grove - (E)

Μυστηριώδης 
σειρά τρόμου.

01.50 Την τύχη μου μέσα - (E)
Kυπριακή κωμική σειρά 
με τους Λένια Σορόκου.

02.50 Dansing for you - (E)
Ψυχαγωγικό σόου.    

05.20 Una Fatsa - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

TVONE       ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

08.55 Βοήθεια ο Βέγγος, φανε-
ρός πράκτωρ «000»

10.25 Πέστα Χρυσόστομε!
11.55 Το λεβεντόπαιδο
13.25 Ταπεινός και καταφρονε-

μένος
15.20 Τρελός πάσης Ελλάδος
17.00 Ο κυρ-Γιώργης εκπαι-

δεύεται
18.40 Ο μικρός δραπέτης
20.20 Περάστε, φιλήστε, τελει-

ώσατε
22.00 Ο ξυπόλυτος πρίγκηψ
23.45 Παρελθόν μιας γυναίκας

21.00 FIFA World Cup 2018 21.05 Νight At The Museum 2 21.20 Scott Pilgrim Vs The World 21.15 Παντρεμένοι κι οι δυο

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Πάμε Πακέτο 21.00 Red Dog: True Blue

22.00 Ο ξυπόλυτος πρίγκηψ

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Sabrina
13.00 Popples
14.00 The Owl
15.00 Zig And Sharko
16.00 Popples
17.00 Pacman
18.00 Dragonball
19.00 Glitter Force
20.00 Puppy In My Pocket
20.30 Rabbids, II
21.00 Sissi The Young Empress
21.30 Horseland
22.00 Angels Friends
22.30 Dragonball
23.00 Extreme Dino
23.30 Kong

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

08.10 Heart Of The Country
09.45 Me Estas Matando Susa-

na aka 
You’re Killing Me Susana

11.45 Brandt Point
13.15 Language Of A Broken

Heart
15.00 The Roomates Party aka 

Le Grand Partage
16.50 Pride
19.00 The Sunshine Kings
21.00 Red Dog: True Blue
22.45 La Novia aka The Bride
00.30 Nowhere Safe
02.15 Today’s Special
04.00 The Cheating Pact
05.30 Blind Date aka Un Peu, 

Beaucoup, Aveuglément!

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Kαμώματα τζι αρώματα

Κυπριακή σειρά.
10.45 Mηχανή του χρόνου

Σειρά ντοκιμαντέρ.
«Μόδα».

12.00 Xάλκινα χρόνια - (E)
Κυπριακή σειρά.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
15.15 Χωρίς αποσκευές, V - (E)

Tαξιδιωτική εκπομπή, με
τον Σάββα Πούμπουρα.
«Κακοπετριά».

15.45 Μovie time - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

16.15 Tετ - Α - Τετ - (E)
Talk show 
«Νάνα Μούσχουρη».

17.30 Σπίτι στη φύση - (E)
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Το μαουλούτζιη - (E)

Κυπριώτικο σκετς.      
19.20 Χωρίς αποσκευές, V - (E)

Tαξιδιωτική εκπομπή με
τον Σάββα Πούμπουρα.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.10 Τετ-Α-Τετ

Talk show 
22.15 Αυτή η νύχτα μένει

Κοινωνική αισθηματική 
ταινία, με τους Νίκο Κου-
ρή, Αθηνά Μαξίμου, κ.ά.      

23.00 EIΔHΣEIΣ 
23.15 Συνέχεια της ταινίας
00.15 Graham Norton Show

Chat show. 
02.15 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.15 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
03.45 Σπίτι στη φύση - (E)

07.00 Στο δρόμο - (Ε)
Ταξιδιωτική εκπομπή.

07.45 Στη γειτονιά μας - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

08.30 Θα σε δω στο πλοίο - (Ε)
Κωμική σειρά.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή 
με το Νίκο Μάνεση. 

13.00 Οικογενειακές ιστορίες
14.00 Deal - (Ε)

Τηλεπαιχνίδι.
14.45 Το σόι σου - (Ε) 

Κωμική σειρά.
15.3 Το σόι σου - (Ε) 

Κωμική σειρά.
16.15 Λούης Νight Show - (E)

Σατιρική εκπομπή.
17.45 Μην αρχίζεις 

τη μουρμούρα - (Ε)
Ελληνική σειρά.

17.55 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 Συνέχεια της σειράς
18.45 Οικογενειακές ιστορίες

Αυτοτελείς επισόδεια με
οικογενειακές υποθέσεις.

19.30 To σόι σου, ΙV 
Κωμική σειρά, με τις 
Μίρκα Παπακωνσταντί-
νου, Ρένια Λουιζίδου.

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Πάμε Πακέτο

Με τη Βίκυ Χατζηβασι-
λείου.

22.45 Νότα Μία βραδιάτικα-(Ε)
Μουσικό τηλεπαιχνίδι,
με τη Σμαράγδα Καρύδη.

00.00 World party - (Ε)
01.00 Σε είδα - (Ε)
01.40 Οικογενειακέςιστορίες
02.30 Κόκκινος κύκλος - (Ε)

Αστυνομική σειρά.
03.15 Deal - (Ε)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
06.40 40 κύματα - (E)
07.30 Santa Γιολάντα - (E)

Κυπριακή σειρά.
09.10 ROUK ZOUK

Τηλεπαιχνίδι, με τη
Ζέτα Μακρυπούλια. 

09.40 Τα κορίτσια του μπαμπά
11.10 La Pasta Pomilώri - (E) 

Κυπριακή σειρά.
12.00 Συνεντεύξεις 

από το πρωινό 
12.20 Jamie’s 30 minute meals
13.00 Υγεία πάνω απ’ όλα

Ενημερωτική εκπομπή,
για την υγεία,
με τη Φωτεινή Γεωργίου. 

13.50 Παρθένα ζωή - (E) 
Αισθηματική σειρά.

15.30 Ο πόλεμος 
των άστρων -(E)

17.15 Follow, ΙΙΙ
Εκπομπή, με την
Αφροδίτη Γεωργίου. 

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Kάτι χωρισμένα 

παλικάρια - (E)
Κωμική σειρά.

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Scott Pilgrim Vs The World

Kωμωδία, με τους Μάικλ
Σέρα, Μέρι Ελίζαμπεθ 
Γουίνστεντ, κ.ά.              

23.00 Celebrity travel
Tαξιδιωτική εκπομπή. 

00.00 Τίτλοι ειδήσεων
00.10 Game of thrones, V - (E)  

Ξένη σειρά.
01.00 Eγκλήματα - (E)
01.50 Πλάκα μου κάνεις - (E)  
02.40 Καλές δουλειές - (E)
03.30 Tα νέα του ANT1
04.30 Σ’ αγαπώ για πάντα - (E)
05.20 Κος και Κα Πελς - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Χίθκλιφ
β. Ολίβια
γ. H μικρή εξερευνήτρια
δ. Μάγια η μέλισσα
ε. Γιούπι Γιούπι Για

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
Παιδικό πρόγραμμα.

11.30 Παιδική ζώνη
α.  Οι Σούπερ Γουίνγκς 
β. Ντετέκτιβ Νόντι
γ.  Τα σούπερ ζωάκια
δ.  Ο ταχυδρόμος Πατ

15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Στη γλώσσα του ρυθμού

(Rhythms that speak).
Σειρά ντοκιμαντέρ.

16.30 FIFA World Cup 2018 
3ο  Παιχνίδι για τη Φάση 
των «16» (Pre Game).

17.00 FIFA World Cup 2018 
3ο  Παιχνίδι για τη Φάση 
των «16». (Αγώνας).

18.55 FIFA World Cup 2018 
3ο  Παιχνίδι για τη Φάση 
των «16» (Pοst Game).

19.15 Νational Geographic: 
Donald Trump a journey
Nτοκιμαντέρ. 

20.10 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
20.20 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
20.30 FIFA World Cup 2018 

4ο  Παιχνίδι για τη Φάση 
των «16» (Pre Game)

21.00 FIFA World Cup 2018 
4ο  Παιχνίδι για τη Φάση 
των «16» (Aγώνας)

22.55 FIFA World Cup 2018 
4ο  Παιχνίδι για τη Φάση 
των «16» (Pοst Game)

23.15 FIFA World Cup 2018-
Στιγμιότυπα ημέρας.

23.40 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
00.00 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

22.15 Αυτή η νύχτα μένει

06.30 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
09.40 Επιτέλους Σ/Κ

Με τη Ναταλία Γερμανού.
13.40 Αποκαλυπτικά

Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.10 Τηλεαγορά
19.30 Ιατρική & Βοτανολογία
20.20 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Ξένη ταινία
23.20 Το ταξίδι της ζωής
00.15 Ξένη σειρά
01.15 Ξένη σειρά
02.05 Ξένη σειρά

07.00 Γαλάτεια - (E)  
Σειρά εποχής, με τους 
Δέσποινα Μπεμπεδέλη,
Κώστα Δημητρίου, κ.ά.

08.30 Στο χωρκόν μας - (E)  
Κυπριακή κωμική σειρά.

09.00 Oοh La La! 
Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο,
με τη Σάσα Σταμάτη.       

10.30 Θέκλα... μιλάμε ανοιχτά
Κοινωνική εκπομπή με τη
Θέκλα Πετρίδου και τον
Πέτρο Αθανασίου.

11.30 Προορισμός Ευτυχία - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

12.30 Όταν μεγαλώσω - (E)
13.00 Στην υγειά μας ρε παιδιά! 

Ψυχαγωγική εκπομπή.
15.30 Παντρεμένοι κι οι δυο (Ε)

Κωμική σειρά.
17.00 Happy Traveller

Tαξιδιωτική εκπομπή
μαγειρικής, με τον
Ευτύχη Μπλέτσα.

17.50 Παραδοσιακή βραδιά (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Παραδοσιακή βραδιά

(Συνέχεια)
20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 Παντρεμένοι κι οι δυο

Κωμική σειρά, με τους
Άννα Μονογιού,
Τόνυ Δημητρίου, κ.ά. 

22.00 Survivor 
Reality επιβίωσης, 
με τον Σάκη Τανιμανίδη. 

01.00 Γεγονότα σε τίτλους 
01.05 Scandal 

Δραματική σειρά.
02.00 Oοh La La! - (Ε)
02.40 Επιστροφή - (Ε)
03.20 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)
04.40 Survivor Panorama - (Ε)

07.00 Tάσος στη μουσική
08.00 Τηλεαγορά
08.40 Ιπτάμενα φιλαράκι
10.10 Passport to paris
11.55 Free Willy)
14.05 Runaway father

Kοινωνική τηλεταινία. 
16.00 Beyond the Βreak  - (Ε)
17.00 Tηλεαγορά
19.10 The Dog Who 

Saved Summer
Οικογενειακή ταινία.     

21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Open water

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Επειτα από αρκετά χρόνια απου-
σίας από τις κινηματογραφικές
μεταφορές, η Αγκαθα Κρίστι επέ-
στρεψε φέτος στη μεγάλη οθόνη,
με δύο μάλιστα από τις ιστορίες
της να μετατρέπονται σε ταινίες.
Κι αν το πολυδιαφημισμένο «Εγ-
κλημα στο Οριάν Εξπρές» ήταν
σε γενικές γραμμές απογοητευ-
τικό, τα πράγματα είναι κάπως
καλύτερα με το «Δέκα ύποπτοι
για φόνο», το οποίο κυκλοφορεί
αυτή την εβδομάδα και στις ελ-
ληνικές αίθουσες.

Αγγλία, στα τέλη της δεκαετίας
του 1950. Ο ζάμπλουτος Αριστεί-
δης Λεωνίδης, Ελληνας μετανά-
στης που δημιούργησε τεράστια
περιουσία, πεθαίνει αφήνοντας

πίσω του αρκετούς επίδοξους κλη-
ρονόμους. Οι συνθήκες του θα-
νάτου του παρακινούν την εγγονή
του, Σοφία, να παραγγείλει έρευνα
από έναν γνωστό της ιδιωτικό
ντετέκτιβ, προτού ανακατευθεί
η αστυνομία. Εκείνος θα κατα-
φθάσει στο πελώριο μέγαρο της
οικογένειας, όπου κάθε μέλος της
κινεί τις δικές του υποψίες.

Ο Ζιλ Πακέ-Μπρενέ («Σκοτεινός
τόπος») δημιουργεί ένα αρκετά
ατμοσφαιρικό θρίλερ, προσπα-
θώντας να αποδώσει την αύρα
ίσως του πιο σκοτεινού –κυρίως
με βάση το φινάλε του– μυθιστο-
ρήματος της Αγκαθα Κρίστι. Ο
πρωταγωνιστικός ρόλος του νε-
αρού ντετέκτιβ πηγαίνει στον γιο
του Τζέρεμι Αϊρονς, Μαξ, ο οποίος
πλαισιώνεται από πιο έμπειρους
ηθοποιούς, όπως η Γκλεν Κλόουζ,
η Κριστίνα Χέντριξ και η Γκίλιαν
Αντερσον. Η ιστορία από τη μεριά
της εκτυλίσσεται με κλασικά αστυ-
νομικό τρόπο: οι ύποπτοι εξετά-
ζονται ένας ένας κι έπειτα το ίδιο
συμβαίνει με τις σχέσεις μεταξύ
τους, οι οποίες εδώ είναι ακόμα
πιο ενδιαφέρουσες, αφού πρόκει-
ται για συγγενείς. Το αλληλοφά-
γωμα και οι δολοφονικές τους
ατάκες –σχεδόν όλοι απεχθάνον-
ται ο ένας τον άλλον–, γαρνιρι-
σμένες με γνήσιο βρετανικό φλέγ-
μα, είναι πραγματικά απολαυστι-
κές. Επιπλέον, το ίδιο σπίτι λει-
τουργεί περίπου ως ξεχωριστός
χαρακτήρας, δημιουργώντας ιδι-
αίτερα σκηνικά όπου εκτυλίσσον-
ται οι διάφορες σεκάνς.

Κι από την άλλη, υπάρχει η μορ-
φή του Αριστείδη Λεωνίδη. Με

αναφορές που παραπέμπουν κα-
τευθείαν στον Ωνάση αλλά και
πολλές διαφορές, ο... μακαρίτης
δεν εμφανίζεται ούτε μία φορά
στην οθόνη· η «παρουσία» του
όμως είναι διαρκής, κινώντας τις
προθέσεις και τις πράξεις των
απογόνων με το τεράστιο εκτό-
πισμά του, ως άλλος Τσαρλς Φό-
στερ Κέιν από το θρυλικό φιλμ
του Ορσον Ουέλς.

Η ανατροπή του τέλους
Το «Crooked house», όπως είναι

ο ορίτζιναλ τίτλος, κυκλοφόρησε
για πρώτη φορά στις ΗΠΑ το 1949
και λίγο αργότερα στη Βρετανία.
Η ίδια η συγγραφέας είχε δηλώσει
πως πρόκειται για ένα από τα αγα-
πημένα της δημιουργήματα, μαζί
με το «Ordeal by innocence», παρά
τη μικρότερη δημοφιλία του στο
κοινό. Η σοκαριστική ανατροπή
του τέλους έχει μάλλον να κάνει
με αυτό –ο εκδότης της την πα-
ρακαλούσε να την αλλάξει– ωστό-
σο αποτελεί και το δυνατότερο,
το πιο στοχαστικό στοιχείο της
ιστορίας.

Ποιος σκότωσε
τον Αριστείδη
Λεωνίδη;
Ο Πακέ-Μπρενέ αποδίδει με επιτυχία
το μυθιστόρημα της Αγκαθα Κρίστι

Η ιστορία εκτυλίσσεται με κλασικά αστυνομικό τρόπο: οι ύποπτοι εξετάζονται ένας ένας κι έπειτα το ίδιο συμβαίνει με τις σχέσεις μεταξύ τους.

«Δέκα ύποπτοι για φόνο»
HHH

ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ (2017)
Σκηνοθεσία: Ζιλ Πακέ-Μπρενέ
Ερμηνείες: Μαξ Αϊρονς, Στέφανι
Μαρτίνι, Γκλεν Κλόουζ, Κριστίνα
Χέντριξ

Στο «Βιβλιοπωλείο της
κυρίας Γκριν» η Εμιλι
Μόρτιμερ υποδύεται μια
χήρα, η οποία φτάνει σε

μια μικρή επαρχιακή πόλη της Αγ-
γλίας του 1959 και αποφασίζει να
ανοίξει βιβλιοπωλείο. Η νέα επι-
χείρηση, ωστόσο, προκαλεί αντι-
δράσεις από τους ντόπιους και ει-
δικότερα από μια μεσήλικη αρι-
στοκράτισσα, η οποία θα βαλθεί
να την εκδιώξει. Απροσδόκητος
σύμμαχός της αποδεικνύεται
ένας μισάνθρωπος –αλλά φανατι-
κός αναγνώστης– ηλικιωμένος. Η
Ιζαμπέλ Κουαξέ δημιουργεί μια
γλυκόπικρη ταινία, αφιερωμένη
στην αγάπη για τα βιβλία αλλά και
στο ελεύθερο πνεύμα που πάει
κόντρα στις προκαταλήψεις και
στον συντηρητισμό.

Στον «Καρδιοκατακτη-
τή» μεταφερόμαστε στο
1809. Ενας λοχαγός του
γαλλικού στρατού (Ζαν

Ντιζαρντέν) φεύγει για το μέτω-
πο αφήνοντας πίσω την κάπως
αφελή αρραβωνιαστικιά του.
Εκείνη δεν λαμβάνει νέα του για
μήνες και πέφτει σε μελαγχολία.
Για να την παρηγορήσει, η αδελ-
φή της γράφει ψεύτικες επιστο-
λές εκ μέρους του.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στον «Γίγαντα», η Χώρα
των Βάσκων εκπροσω-
πείται εξαιρετικά από
ένα πολυεπίπεδο φιλμ

εποχής με έναν αρκετά ασυνήθι-
στο πρωταγωνιστή. Στα μέσα του
19ου αιώνα, ο νεαρός Μαρτίν επι-
στρέφει από τον πόλεμο στο χω-
ριό του, για να ανακαλύψει πως ο
αδελφός του, Χοακίν, έχει πια τις
διαστάσεις γίγαντα και συνεχίζει
να μεγαλώνει. Σύντομα θα τον
πείσει να ξεκινήσουν περιοδεία
στις πόλεις με εκείνον ως «έκθε-
μα» και τον κόσμο να πληρώνει
για να τον θαυμάσει. Η ατμόσφαι-
ρα παραμυθιού της ταινίας μπλέ-
κεται με την αληθινή ιστορία, η
οποία εξερευνά τα σύνορα της
αδελφικής αγάπης αλλά και της
ανθρώπινης αξιοπρέπειας.
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

Πόσες χιλιάδες βιβλία μπορούν να
χωρέσουν σε μια βυζαντινή βιβλιο-
θήκη; Πόσοι βυζαντινολόγοι μπο-
ρούν να ενωθούν για να δημιουρ-
γήσουν σε μια πόλη τόσο βυζαντινή
όσο η Θεσσαλονίκη μια εξειδικευ-
μένη στο Βυζάντιο βιβλιοθήκη;
Οπως φαίνεται, πολλά και πολλοί.
Αρκούσε το έναυσμα για να ενώ-
σουν τις δυνάμεις τους και να συ-
στήσουν τη «Βυζαντινή Οικουμένη»,
που θα συγκεντρώνει το μεγάλο
αλλά διασκορπισμένο ιδιωτικό βι-
βλιογραφικό απόθεμα.

Αφορμή της νέας πρωτοβουλίας
ήταν η πρώτη δωρεά της βιβλιοθή-
κης και του πολύτιμου αρχειακού
υλικού του Σλόμπονταν Τσούρτσιτς.
Ο κορυφαίος Σέρβος μελετητής της
βυζαντινής αρχιτεκτονικής των
Βαλκανίων περιστασιακή σχέση
είχε στο μακρινό παρελθόν του με
τη Θεσσαλονίκη. Γεννημένος στο
Σεράγεβο (1939), έζησε το μεγαλύ-
τερο μέρος της ζωής του στις ΗΠΑ,
όπου κατείχε την έδρα Βυζαντινών
Σπουδών στο Πανεπιστήμιο Πρίν-
στον. Η μοίρα, ωστόσο, τον έφερε
το 1997 στην αγαπημένη του βυ-
ζαντινή πόλη, που τον κράτησε
στην αγκαλιά της επί είκοσι χρόνια,
για να τον εγγράψει τελικά για πάντα
στην ιστορία της μετά τον θάνατό
του (Δεκέμβριος 2017).

Η είδηση δεν βρίσκεται μόνο στη
λειτουργία μιας εξειδικευμένης βι-
βλιοθήκης που θα μετατρέψει τη
«Βυζαντινή Οικουμένη» σε ένα σύγ-
χρονο και ζωντανό διεθνές ερευ-
νητικό επιστημονικό κέντρο για
τον βυζαντινό κόσμο. Το εγχείρημα
έχει δύο επιπλέον θετικά σκέλη. Ο
νεοσύστατος φορέας θα στεγαστεί
σε ένα από τα εμβληματικά κτίρια
της πόλης, ενώ πολύ σύντομα θα
αποκτήσει και παράρτημα σε άλλη
πόλη της Βόρειας Ελλάδας ύστερα
από αίτημα τοπικών φορέων, επι-
βεβαιώνοντας τη δυναμική του σω-
ματείου που ξεκινά με τις καλύτερες
προϋποθέσεις.

Το τρίτο σκέλος αφορά την ιδιω-
τική πρωτοβουλία, που αποδεικνύε-
ται αποτελεσματική παρά τις δύ-
σκολες για τον τόπο μας εποχές.
Δωρεές από ιδιώτες γίνονται διαρ-
κώς. Βιβλιοθήκες, ιδρύματα, φορείς
πολιτισμού συγκεντρώνουν χιλιάδες
βιβλία και πολύτιμο αρχειακό υλικό
δωρητών.

Κοινό όραμα
Τίποτα δεν θα είχε προχωρήσει

αν κάποιοι βυζαντινολόγοι και «βυ-
ζαντινόφιλοι» (Φλώρα Καραγιάννη,
Γεώργιος Φουστέρης, Χαράλαμπος
Χοτζάκογλου, Αγγελική Δεληκάρη,
Ελενα Κόστιτς, Θωμάς Λιόλιος και
Αναστάσιος Ντούρος) που προέρ-
χονται από επιστημονικούς, ερευ-
νητικούς και πολιτιστικούς φορείς
της πόλης δεν είχαν κινήσει γη και
ουρανό για να γίνει πραγματικότητα
το κοινό όραμά τους: να οργανώ-
σουν ένα βυζαντινολογικό κέντρο
διεθνούς εμβέλειας στη Θεσσαλο-
νίκη – μια από τις σημαντικότερες
πόλεις του Βυζαντίου για σχεδόν
έντεκα (11) αιώνες, η δεύτερη, μετά
την Κωνσταντινούπολη, πόλη, συμ-

βασιλεύουσα της αυτοκρατορίας.
Ολα ξεκίνησαν πριν από ενάμιση

χρόνο, με τη δωρεά στη δρα Φλώρα
Καραγιάννη 6.100 βιβλίων και ενός
πολύτιμου αρχείου με σπάνια φω-
τογραφικά, αρχιτεκτονικά και επι-
στημονικά ντοκουμέντα από τον
ομότιμο καθηγητή Βυζαντινής Αρ-
χαιολογίας του Πρίνστον Σλόμπον-
ταν Τσούρτσιτς και της συζύγου
του, της αρχιτέκτονος Ευαγγελίας
Χατζητρύφωνος, τ. προϊσταμένης
του υπουργείου Πολιτισμού, λίγο
πριν τον θάνατό της (14/9/2016).
Στον πυρήνα της βιβλιοθήκης του
Τσούρτσιτς σύντομα προστέθηκε
μία ακόμη δωρεά 7.500 τόμων από
τον επίκουρο καθηγητή Βυζαντινής
Αρχαιολογίας Γεώργιο Φουστέρη,
ενώ ήδη έχουν εκφράσει τη βού-
λησή τους να δωρίσουν τις αξιό-
λογες συλλογές βιβλίων και το αρ-
χειακό υλικό τους σπουδαίοι βυ-
ζαντινολόγοι και σλαβολόγοι κα-
θηγητές, όπως ο Ευάγγελος Χρυσός,
ο Ευθύμιος Τσιγαρίδας και η Κάτια
Λοβέρδου - Τσιγαρίδα, η Χρυσάνθη
Μαυροπούλου - Τσιούμη, η οικο-
γένεια του Αντώνιου-Αιμίλιου Τα-
χιάου, οι Φαίδων και Γιάννα Μα-

λιγκούδη, η Ολγα Λόσεβα, άνθρωποι
όλοι τους που αφιέρωσαν τη ζωή
τους στη μελέτη και στην έρευνα
του Βυζαντίου.

«Αυτό που ενώνει την πρωτο-
βουλία μας είναι η αγάπη μας για
το Βυζάντιο. Η οικουμενικότητα
του Βυζαντίου ήταν κύριο χαρα-
κτηριστικό μιας τεράστιας περιο-
χής που εξελίχθηκε σε μεγάλη αυ-
τοκρατορία», εξηγεί για τον τίτλο
του νεοσύστατου φορέα η βυζαν-
τινολόγος δρ Φλώρα Καραγιάννη.
Το εγχείρημα των Θεσσαλονικέων
αγκάλιασε από την πρώτη στιγμή
ο Οικουμενικός Πατριάρχης κ.κ.
Βαρθολομαίος, ο οποίος στηρίζει
τον νέο φορέα σε κάθε του βήμα.
Τον ενθουσιασμό αλλά και τη στή-
ριξή τους εκφράζουν εγγράφως
και ο δήμαρχος Θεσσαλονίκης
Γιάννης Μπουτάρης, προσωπικό-
τητες όπως ο ακαδημαϊκός Πανα-
γιώτης Λ. Βοκοτόπουλος και η Ελέ-
νη Γλύκατζη - Αρβελέρ, η πρύτανης
του Παντείου Ισμήνη Κριάρη, ο
διευθυντής του Ινστιτούτου Ιστο-
ρικών Ερευνών του Εθνικού Ιδρύ-
ματος Ερευνών Ταξιάρχης Κόλλιας,
ο ομότιμος καθηγητής του ΑΠΘ

Γιώργος Βελένης, ενώ ο αρχιτέ-
κτων-ιστορικός του βιβλίου Κων-
σταντίνος Στ. Στάικος ήδη προ-
σφέρθηκε να σχεδιάσει την οργά-
νωση των βιβλιοθηκών και να ανα-
λάβει αφιλοκερδώς την αρχιτεκτο-
νική επίβλεψη του εσωτερικού χώ-
ρου στο κτίριο που θα στεγάσει
τη «Βυζαντινή Οικουμένη».

«Η Θεσσαλονίκη σήμερα διασώζει
σημαντικά βυζαντινά μνημεία εν-
ταγμένα στη λίστα παγκόσμιας κλη-
ρονομιάς της UNESCO, τα οποία
διαχειρίζεται το υπουργείο Πολιτι-
σμού. Εχει ένα σπουδαίο Μουσείο
Βυζαντινού Πολιτισμού, το πανε-
πιστήμιο, το Κέντρο Βυζαντινών
Ερευνών, το Ευρωπαϊκό Κέντρο Βυ-
ζαντινών και Μεταβυζαντινών Μνη-
μείων, που καθένα τους ενισχύει
και προβάλλει, από την πλευρά του,
τον βυζαντινό χαρακτήρα της», εξη-
γεί στην «Κ» η κ. Καραγιάννη. «Το
νέο κέντρο», διευκρινίζει, «δεν αν-
τικαθιστά ούτε υποκαθιστά το σπου-
δαίο έργο που επιτελούν θεσμικά
οι υπάρχοντες φορείς της πόλης.
Τουναντίον, ως προϊόν ιδιωτικής
πρωτοβουλίας, προτίθεται να πα-
ράσχει σε κάθε ενδιαφερόμενο τη
δυνατότητα αξιοποίησης ενός ακό-
μη μέσου για τη μελέτη του Βυζαν-
τίου. Η λειτουργία του», εξηγεί,
«δεν θα περιορίζεται μόνο σε στενά
ακαδημαϊκά πλαίσια. Μια βιβλιο-
θήκη στον 21ο αιώνα πρέπει να εί-
ναι ένας ζωντανός οργανισμός,
ένας τόπος συνάντησης ανοικτός
τόσο στο εξειδικευμένο όσο και
στο ευρύτερο κοινό».

Η κοσμική διάσταση
Μια άλλη διάσταση δίνει η Πο-

λυξένη Αδάμ - Βελένη, προϊσταμένη
της Εφορείας Αρχαιοτήτων Πόλης
Θεσσαλονίκης, για τη λειτουργία
ενός ερευνητικού κέντρου που
«κουμπώνει», όπως λέει, με την πρό-
σφατη αποκάλυψη της κοσμικής
βυζαντινής πόλης. «Η Θεσσαλονίκη»,
επισημαίνει, «είναι η μοναδική ευ-
ρωπαϊκή πόλη που διασώζει μεγάλο
αριθμό μνημείων των Βυζαντινών
χρόνων. Οι 15 βυζαντινές εκκλησίες
της, ωστόσο, έως πρόσφατα, ανα-
δείκνυαν μόνο τον θρησκευτικό χα-
ρακτήρα της Βυζαντινής Αυτοκρα-
τορίας. Απτά τεκμήρια του κοσμικού
βυζαντινού κράτους δεν υπήρχαν.
Είχαν καταστραφεί. Τα αρχαιολογικά
ευρήματα του μετρό, στην υπόγεια
Decumanus Maximus του σταθμού
Βενιζέλου, και οι αρχαιότητες με τα
μοναδικά αστικά κατάλοιπα (σπίτια,
καταστήματα κ.ά.) της μεσοβυζαν-
τινής πόλης (7ος-13ος αι.) στον σταθ-
μό Αγίας Σοφίας αποτελούν αντι-
προσωπευτικά δείγματα του αστικού
κοσμικού χαρακτήρα της Θεσσα-
λονίκης στα χρόνια του Βυζαντίου.
Οι υπόγειοι αρχαιολογικοί τόποι
που θα γίνουν επισκέψιμοι στο πλαί-
σιο της στρατηγικής ανάδειξης από
την Εφορεία Αρχαιοτήτων Πόλης,
μαζί με το μοναδικό στον κόσμο βυ-
ζαντινό λουτρό που διασώζεται στην
Ανω Πόλη, τις δεκαπέντε βυζαντινές
εκκλησίες και τα Τείχη, θα συμπλη-
ρώνουν την ταυτότητα (κοσμική
και θρησκευτική) της δεύτερης μετά
την Κωνσταντινούπολη πόλης της
Bυζαντινής Aυτοκρατορίας.

Η νέα πρωτεύουσα του Βυζαντίου
Στη Θεσσαλονίκη, με ιδιωτική πρωτοβουλία, συστήνεται επιστημονικό κέντρο διεθνούς εμβέλειας για την αυτοκρατορία

Η Αγία Σοφία της Κωνσταντινούπολης, φωτογραφημένη το 1921.
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Τα νέα βυζαντινά ευρήματα του με-
τρό αλλάζουν τον αρχαιολογικό
χάρτη της Θεσσαλονίκης. Σε αυτή
τη νέα διαμόρφωση, η «Βυζαντινή
Οικουμένη» έρχεται να παίξει σπου-
δαίο ρόλο με πολυεπίπεδες διεθνείς
συνεργασίες. «Η Θεσσαλονίκη»,
όπως λέει στην «Κ» ο ομότιμος κα-
θηγητής Χριστιανικής Αρχαιολογίας
και Τέχνης στο ΑΠΘ Ευθύμιος Ν.
Τσιγαρίδας, «έχει όλες τις προϋπο-
θέσεις να καταστεί διεθνές κέντρο
μελέτης και προβολής του βυζαν-
τινού πολιτισμού και της ακτινο-
βολίας που άσκησε στον σλαβικό
κόσμο». Την ίδια άποψη έχουν και
αξιόλογοι ξένοι βυζαντινολόγοι,
εκπρόσωποι επιστημονικών φορέ-
ων της Ευρώπης, που ξεκινούν συ-
νεργασίες με τη «Βυζαντινή Οικου-
μένη». Μεταξύ αυτών, φορείς της

Ιταλίας, της Κύπρου αλλά και σπου-
δαία επιστημονικά δίκτυα, όπως
το διεθνές επιστημονικό Δίκτυο
Pax Byzantino-Slava, το Διεθνές
Κέντρο Ορθόδοξων Λαών με έδρα
τη Ναϊσσό της Σερβίας για ζητήματα
που αφορούν τις εκκλησιαστικές
σχέσεις ανάμεσα στους ορθόδοξους
λαούς στο πλαίσιο της λεγόμενης
«βυζαντινής Κοινοπολιτείας», όπως
αποκαλύπτει στην «Κ» η επίκουρη
καθηγήτρια Αγγελική Δεληκάρη.

«Κέντρα για την έρευνα του βυ-
ζαντινού πολιτισμού λειτουργούν
σε διάφορες ευρωπαϊκές πόλεις.
Ωστόσο, το καθένα από αυτά εξει-
δικεύεται σε διαφορετικά επιστη-
μονικά πεδία (θρησκεία, λογοτεχνία,
τέχνη, ιστορία, αρχιτεκτονική κ.ά.)»,
εξηγεί στην «Κ» ο πρόεδρος της
Ενωσης Βυζαντινολόγων της Ιτα-

λίας, Αντόνιο Ρίγκο, καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο της Βενετίας.

«Είναι προφανές», μας λέει, «ότι
ένα κέντρο διεθνούς εμβέλειας,
όπως η “Βυζαντινή Οικουμένη” θα
είναι σημαντικό τόσο για τους Ελ-
ληνες όσο και για εμάς τους ξένους,
γιατί ιστορικά η Θεσσαλονίκη είναι
η πιο σημαίνουσα βυζαντινή πόλη
όχι μόνο για την Ελλάδα και τα
Βαλκάνια αλλά και για τη Δύση».
Αντίστοιχο κέντρο, διευκρινίζει ο
κ. Ρίγκο, δεν υπάρχει στην Ιταλία
μολονότι το ενδιαφέρον των σπου-
δαστών για το Βυζάντιο (ειδικά μέ-
σω των erasmus plus) αυξήθηκε
κατακόρυφα τα τελευταία χρόνια
στα πανεπιστήμια ειδικά του βορρά,
τα οποία χρηματοδοτούμενα πλέον,
λόγω κρίσης, και από ιδιωτικές
εταιρείες, αναπτύσσουν μεγάλη

δράση με ευρωπαϊκά και άλλα προ-
γράμματα σπουδών. Στο πλαίσιο
αυτό, τόσο η Ιταλική Επιτροπή Bυ-
ζαντινών Σπουδών, αλλά και μεγάλα
πανεπιστήμια της Ιταλίας θα συ-
νεργαστούν με τη «Βυζαντινή Οι-
κουμένη» για έρευνες υψηλού επι-
πέδου που θα προσελκύσουν τους
ξένους επιστήμονες.

«Πέρα από την τέχνη, τη φιλοσο-
φία, τη λογοτεχνία, την ιστορία των
θρησκειών, αν κάτι επιπλέον μας
διδάσκει το Βυζάντιο σήμερα», λέει
ο Αντόνιο Ρίγκο, «είναι ότι το Ισλάμ,
οι κρίσεις (πολιτικές, οικονομικές),
οι μετακινήσεις πληθυσμών στη
σύγχρονη Δύση έχουν πολλές ομοι-
ότητες, ανάλογες με εκείνες που αν-
τιμετώπισε ο κόσμος του Βυζαντίου.
Ας εμβαθύνουμε στην ιστορία του,
για να διδαχθούμε».

Η ιστορία του, «σχολείο» για τις σημερινές κρίσεις της Δύσης
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Η κεντρική πύλη του κάστρου στο Χαλέπι της Συρίας, σε φωτογραφία του 1937.
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Το Κάστρο της Ρούμελης στην Κωνσταντινούπολη το 1928.

Ολα ξεκίνησαν από
τη δωρεά της βιβλιοθή-
κης και του αρχείου
του κορυφαίου Σέρβου
μελετητή Σλόμπονταν
Τσούρτσιτς.

Σπουδαίοι βυζαντινολό-
γοι και σλαβολόγοι
καθηγητές έχουν εκφρά-
σει τη βούλησή τους να
δωρίσουν τις συλλογές
βιβλίων τους.

11-ΕΚΘΕΣΕΙΣ_Master_cy  29/06/18  13:07  Page 11



ΣΕΙΡΑ 
ΤΕΣΣΑΡΩΝ 

ΤΟΜΩΝ

TEXNES-12-ADV ELLINOTOYRKIKA 2_Master_cy  29/06/18  16:10  Page 4


	20180701_01
	20180701_02
	20180701_03
	20180701_04
	20180701_05
	20180701_06
	20180701_07
	20180701_08
	20180701_09
	20180701_10
	20180701_11
	20180701_12
	20180701_13
	20180701_14
	20180701_15
	20180701_16
	20180701_17
	20180701_18
	20180701_19
	20180701_20
	20180701_21
	20180701_22
	20180701_23
	20180701_24
	OIK_20180701_01
	OIK_20180701_02
	OIK_20180701_03
	OIK_20180701_04
	OIK_20180701_05
	OIK_20180701_06
	OIK_20180701_07
	OIK_20180701_08
	OIK_20180701_09
	OIK_20180701_10
	OIK_20180701_11
	OIK_20180701_12
	TEXN_20180701_01
	TEXN_20180701_02
	TEXN_20180701_03
	TEXN_20180701_04
	TEXN_20180701_05
	TEXN_20180701_06
	TEXN_20180701_07
	TEXN_20180701_08
	TEXN_20180701_09
	TEXN_20180701_10
	TEXN_20180701_11
	TEXN_20180701_12

